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Αθήνα, σήµερα στις 23 Φεβρουαρίου 2021, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη, θα ήθελα
να ανακοινώσω προς στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη,
Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, και Εσωτερι-
κών, κατέθεσαν σήµερα 23.2.2021 σχέδιο νόµου: «Εκσυγχρονι-
σµός, απλοποίηση και αναµόρφωση του ρυθµιστικού πλαισίου των
δηµοσίων συµβάσεων, ειδικότερες ρυθµίσεις προµηθειών στους
τοµείς της άµυνας και της ασφάλειας και άλλες διατάξεις για την
ανάπτυξη και τις υποδοµές».

Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-

καίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 24 Φεβρουαρίου 2021
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-

γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 457/22-2-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδη
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Αίτηµα
κατοίκων της Λέσβου για δυνατότητα φιλοξενίας προσφύγων και
µεταναστών».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Εθνική
Αρχή Προσβασιµότητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου και Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
την 18η Φεβρουαρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνεται µε φυσική
παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές και ειδικοί αγορητές και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, καθώς και δύο κύκλοι οµιλη-

τών. Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει έως δώδεκα οµιλητές µε την
εξής αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
την Ελληνική Λύση και το ΜέΡΑ25. Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης
προτείνονται δύο κύκλοι οµιλητών. Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει
έως δώδεκα οµιλητές µε την ίδια αναλογία. Ως γνωστόν τα ονό-
µατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Ξεκινάµε µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµα-

νουήλ Κόνσολα για δεκαπέντε λεπτά. 
Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι

αποκαλύψεις και η έρευνα της δικαιοσύνης για τις νοσηρές συµ-
περιφορές και καταστάσεις καθιστούν πιο επιτακτική από ποτέ
την ενίσχυση ανεξάρτητων θεσµών που έχουν ως πεδίο ευθύνης
την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας. 

Δεν υπάρχει κανείς στην Αίθουσα αυτή, από όποια πλευρά κι
αν προέρχεται, που να µη συµφωνεί σε αυτή την κατεύθυνση και
µάλιστα, όταν οι χυδαίες και απεχθείς συµπεριφορές µας αφο-
ρούν όλους, καθένα ξεχωριστά και συνολικά ως κοινωνία. Είναι
καταδικαστέες και αποτελούν αντικείµενο διερεύνησης και από-
δοσης ευθυνών από τη δικαιοσύνη. 

Η πολιτική και κοµµατική εργαλειοποίηση αυτών των συµπερι-
φορών δεν συνεισφέρει τίποτα θετικό. Πέρα από τα ταπεινά ελα-
τήρια που τις συνοδεύουν, οδηγεί και στον αποπροσανατολισµό
από το πραγµατικό πρόβληµα, που είναι ο απόλυτος κολασµός
αυτών των συµπεριφορών, η ευαισθητοποίηση και ενθάρρυνση
της κοινωνίας για να αποµονώσει και να αποκαλύψει αυτές τις
συµπεριφορές που προσβάλλουν την ανθρώπινη οντότητα και
αξιοπρέπεια. 

Σε αυτή τη συγκυρία όλοι µπορεί να αντιληφθούν πόσο σηµαν-
τική είναι η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που στη-
ρίζεται σήµερα και συζητείται σε πραγµατικά δεδοµένα και
γεγονότα. Συζητείται σήµερα προκειµένου να ψηφιστεί και να
αποτελέσει νόµο του κράτους. 

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε τα ατοµικά
και δηµοκρατικά δικαιώµατα των πολιτών. Περιέχει τρεις κορυ-
φαίες θεσµικές παρεµβάσεις µε τη δηµιουργία ανεξάρτητων
αρχών µε ευρείες αρµοδιότητες, αλλά και δυνατότητες ουσια-
στικής συµβολής στο πλαίσιο της ενίσχυσης και προστασίας των
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ατοµικών και δηµοκρατικών δικαιωµάτων. Είναι ένα νοµοσχέδιο
που αποτυπώνει την ευαισθησία, αλλά και το προσωπικό ενδια-
φέρον του Πρωθυπουργού για τα ατοµικά δικαιώµατα, τα δηµο-
κρατικά δικαιώµατα, για µια κοινωνία ίσων ευκαιριών. 

Η δηµιουργία της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας για τη δια-
σφάλιση των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία αποτελεί δέ-
σµευση της Κυβέρνησης που γίνεται πράξη. Ακούσαµε τον κ.
Γεραπετρίτη, αλλά και την τεκµηρίωση που στοιχειοθετούν αυτοί
οι τρεις πυλώνες του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι λύθηκαν οι απο-
ρίες και στη συζήτηση στις επιτροπές, αλλά κυρίως µε τη συνάν-
τησή µας µε τους φορείς. Γιατί, όπως επισήµαναν συνάδελφοι,
αλλά το έκανα κι εγώ στη συζήτηση στην επιτροπή, ο δείκτης κοι-
νωνικής ευαισθησίας, αλλά και πολιτισµένου κράτους αποδει-
κνύεται από τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει το ζήτηµα της
προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία. Ο στόχος που τίθε-
ται και έχει εθνικά χαρακτηριστικά είναι η βελτίωση του δείκτη
προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία σε όλες τις εκφρά-
σεις της ανθρώπινης δραστηριότητας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έκανε την αρχή. Κι έκανε
την αρχή µε τη διαµόρφωση του Εθνικού Σχεδίου Δράσεων για
τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία που στηρίζεται σε έξι
πυλώνες, µε τριάντα συγκεκριµένους στόχους. Αυτό το σχέδιο
αποτελεί τον οδικό χάρτη για τα δικαιώµατα των ατόµων µε ανα-
πηρία, την εφαρµογή και την υλοποίηση που θα αποβλέπει και
θα έχει τη δυνατότητα να συντονίζει η Εθνική Αρχή Προσβασι-
µότητας που θα έχει και την εποπτεία. Αποβλέπει φυσικά στη
βελτίωση της ευηµερίας των πολιτών. 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας αποκτά διευρυµένες αρµο-
διότητες. Θα αποτελείται από το συµβούλιο της συγκεκριµένης
σύνθεσής της. Συζητήσαµε γι’ αυτό. Ακούσαµε τις ενστάσεις της
Αντιπολίτευσης. Ωστόσο όµως αυτή η Εθνική Αρχή θα αποτελεί
το συµβούλιο που θα έχει και τον συµβουλευτικό χαρακτήρα της
πολιτείας σε όλα τα ζητήµατα που σχετίζονται µε την προσβασι-
µότητα των ατόµων µε αναπηρία και τα δικαιώµατά τους. 

Το πεδίο ευθύνης της είναι πολύ σηµαντικό και κινείται σε δια-
φορετικές και διάφορες κατευθύνσεις. Πρώτο είναι η παρακο-
λούθηση της συµµόρφωσης όλων µε την κοινοτική και εθνική
νοµοθεσία για την προσβασιµότητα των ατόµων αυτών. 

Δεύτερη παράµετρος είναι η κατάθεση των προτάσεων για την
επικαιροποίηση του θεσµικού πλαισίου, αλλά και την υλοποίηση
εφαρµοσµένων µέτρων και πολιτικών για τη βελτίωση της προ-
σβασιµότητας, στα πλαίσια του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα
Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, που έχει ήδη ανακοινωθεί.
Επίσης, η ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση της κοινής γνώµης
για τα ζητήµατα προσβασιµότητας. 

Και θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι, πέρα από την προσαρµογή
της εθνικής νοµοθεσίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο, υιοθετεί και βα-
σικές αρχές των αρχών των Ηνωµένων Εθνών. Η Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας αποτελεί ένα ενιαίο εθνικό συντονιστικό κέν-
τρο, που θα ελέγχει και θα παρακολουθεί όλα τα ζητήµατα που
έχουν σχέση µε την προσβασιµότητα και τη διασφάλιση των δι-
καιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία. Θα συνεργάζεται µε πανε-
πιστηµιακά ιδρύµατα, µε ερευνητικούς φορείς και κυρίως µε
ανθρώπους της έρευνας, της διδασκαλίας, αλλά και ανθρώπους
που σχετίζονται µε ζητήµατα τέτοια, που έχουν ήδη ανοίξει δρό-
µους προκειµένου να ανοιχθούν και να εφαρµοστούν πολιτικές
για την προσβασιµότητα των συνανθρώπων µας. Θα αποτελείται
από έντεκα µέλη µε τετραετή θητεία, έξι εκ των οποίων θα είναι
επιστήµονες υψηλού κύρους µε εξειδίκευση. Από αυτούς οι τρεις
θα είναι άτοµα µε αναπηρία, ενώ ακόµα θα υπάρχει ένα µέλος
που θα προτείνεται από την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε
Αναπηρία. 

Μέσα από τις δράσεις της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας
θα δίνεται η δυνατότητα πρακτικής άσκησης σε προπτυχιακούς
και µεταπτυχιακούς φοιτητές και σπουδαστές, καθώς και σε
νέους επιστήµονες, οι οποίοι θα µπορούν να υποβοηθούν το
έργο της αρχής. Ταυτόχρονα η αρχή θα συντάσσει και θα δηµο-
σιοποιεί σε ετήσια βάση έκθεση για την πρόοδο των δεικτών,
αλλά και των δράσεων που συνδέονται µε την ενίσχυση της προ-
σβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία. 

Δεύτερη κορυφαία, µείζονος σηµασίας θεσµική µεταρρύθµιση

που σχετίζεται µε το νοµοσχέδιο είναι η παρέµβαση που επιχει-
ρείται µε αυτό το νοµοσχέδιο σχετικά µε την αλλαγή του θεσµι-
κού πλαισίου που διέπει την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου, η οποία αποκτά πλέον διοικητική και οικονοµική
αυτοτέλεια. Είναι µια σηµαντική µεταρρύθµιση που γίνεται όσο
ποτέ άλλοτε εξαιρετικά σηµαντική και επίκαιρη. Όπως και η
Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, η Εθνική Επιτροπή για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου θα υπάγεται απευθείας στον Πρωθυ-
πουργό, γεγονός που καταδεικνύει τη σηµασία, αλλά και την
εµβέλεια αυτής της θεσµικής παρέµβασης. 

Τονίζω από την αρχή γι’ αυτό το θεσµικό πλαίσιο ότι σηµαντική
καινοτοµία αποτελεί το γεγονός ότι για πρώτη φορά τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα συνδέονται µε την προστασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος. Γνωρίζουµε όλοι την ευαισθησία των πολιτών,
αρκετών µη κυβερνητικών οργανώσεων, αλλά και της Κυβέρνη-
σης που την αποδεικνύει. Ακούσαµε και τους φορείς να επιση-
µαίνουν αυτή την πολύ σηµαντική παράµετρο, κάτι το οποίο είχε
ανάγκη η χώρα, αλλά και ο πολίτης που ζει σε αυτήν. 

Ταυτόχρονα διευρύνονται ακόµα περισσότερο οι αρµοδιότη-
τες της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
αφού στο πλαίσιο αυτής της θεσµικής αλλαγής συµπεριλαµβά-
νονται τόσο η ενασχόληση και η διερεύνηση όλων των ζητηµά-
των που άπτονται των ανθρωπίνων δικαιωµάτων τα οποία
µπορούν να τίθενται υπ’ όψιν της επιτροπής είτε από την Κυβέρ-
νηση είτε και από την Εθνική Αντιπροσωπεία είτε από την κοινω-
νία των πολιτών. Ακούσαµε τους φορείς να επισηµαίνουν την
ανάγκη των πολιτών να εκφραστούν. Αυτή τη δυνατότητα τη δίνει
αυτό το νοµοσχέδιο. Τη διαµόρφωση επίσης και εισήγηση προ-
τάσεων που βελτιώνουν το νοµικό καθεστώς και το θεσµικό πλαί-
σιο για την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Την τήρηση
και τον έλεγχο ενός αξιόπιστου συστήµατος καταγραφής φαινο-
µένων ρατσιστικής συµπεριφοράς, διακρίσεων και παραβίασης
δικαιωµάτων. 

Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου θα είναι
συνδεδεµένη µε την Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας και θα συντάσσει έκθεση σε ετήσια βάση για την αξιο-
λόγηση των πολιτικών που αναπτύσσονται για την προστασία των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Άρα, θα είναι άρρηκτα συνδεδεµένη η
κοινωνία µε την Εθνική Αντιπροσωπεία και την κυβερνητική πολι-
τική και εποµένως θα υπάρχει διάδραση και αντίστροφη πορεία
από πάνω προς τα κάτω και αντίστροφα. 

Αυτό στοιχειοθετείται επίσης και µε µία άλλη πρόβλεψη αφού
η επιτροπή θα λειτουργεί σε πέντε τµήµατα. Πρώτο, το Τµήµα
των Ατοµικών και Πολιτικών Δικαιωµάτων. Δεύτερον, το Τµήµα
Κοινωνικών, Οικονοµικών και Πολιτιστικών Δικαιωµάτων. Τρίτον,
η εφαρµογή των δικαιωµάτων του ανθρώπου στους αλλοδαπούς
και τέταρτον η προώθηση των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Είναι
πολύ σηµαντική επίσης η παράµετρος της διεθνούς συνεργασίας
και επικοινωνίας που θα έχει η επιτροπή. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι αυτή η παγκόσµια κοινότητα θα έχει εφαρµογή στην τοπική
κοινωνία και αντίστροφα και θα υπάρχει διάδραση µε τις ανάγκες
αυτές των ατοµικών δικαιωµάτων, όπως εκφράζονται σε κάθε
κοινωνία, σε κάθε µικροκοινωνία, στον πλανήτη ολόκληρο. Θα
είναι συνδεδεµένη µε όλα τα Υπουργεία για να ελέγχεται η εφαρ-
µογή των πολιτικών για την προστασία των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων. Είναι µια πολύ σηµαντική παράµετρος που εκφράστηκε
και από τους συναδέλφους άλλων κοµµάτων, αλλά και από εκ-
προσώπους των φορέων που είχαµε την ιδέα να συζητήσουµε
µαζί τους στη αρµόδια επιτροπή. 

Θα έχει διασφαλισµένη οικονοµική αυτοτέλεια -µια σηµαντική
παράµετρος- µε την επιχορήγηση της από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, αλλά και τη χρηµατοδότησή της από άλλες πηγές και
τη συµµετοχή της σε εθνικά ευρωπαϊκά συγχρηµατοδοτούµενα
ερευνητικά ή άλλα προγράµµατα. Άρα δείχνει και το εύρος της
αυτοτέλειας της οικονοµικής άρα και της δυνατότητας να µπορεί
να εφαρµόσει τις πολιτικές που προτείνει στην Κυβέρνηση αλλά
και να έχει και µία δραστηριότητα σε όλο το οριζόντιο και κάθετο
φάσµα των δραστηριοτήτων της κοινωνίας. 

Παράλληλα αποκτά διοικητική αυτοτέλεια µε τη σύσταση δεκα-
πέντε οργανικών θέσεων επιστηµονικού και διοικητικού προσωπι-
κού και τη διάρθρωση της λειτουργίας της σε δύο οργανικές
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µονάδες: τη Μονάδα Επιστηµονικής Οργάνωσης και τη Μονάδα
Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης που θα συνδέει την πραγ-
µατική ανάγκη του πολίτη µε αυτήν τη φιλοσοφία του νοµοθέτη,
αλλά και την ανάγκη των ανθρώπων που χρειάζονται να εκφρα-
στούν µέσα από τη δυνατότητα που τους δίνει η επιτροπή να συ-
νεργάζεται µαζί τους. 

Η τρίτη θεσµική παρέµβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι η µετεξέλιξη της Εθνικής Επιτροπής που δηµιουργήθηκε µε
τον ν.2667/1998 σε Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής.
Η τεχνητή νοηµοσύνη, η ροµποτική, η γενετική, η βιοτεχνολογία,
αλλά και όλες οι τεχνολογικές εξελίξεις εγείρουν ζητήµατα ηθι-
κής φύσεως σε ό,τι αφορά τη συµβατότητα κάποιων τεχνολογιών
και κυρίως κάποιων τεχνολογικών εξελίξεων µε τα ανθρώπινα και
ατοµικά δικαιώµατα. Αντικείµενο της επιτροπής είναι η διαµόρ-
φωση προτάσεων και πολιτικών για την αντιµετώπιση κινδύνων
και στρεβλώσεων που προκύπτουν, αλλά και προτάσεων για την
προσαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας στο Διεθνές και Κοινοτικό
Δίκαιο για τα ζητήµατα που σχετίζονται µε τη βιοηθική και την τε-
χνοηθική. Θα αποτελείται από έντεκα επιστήµονες εγνωσµένου
κύρους και θα µπορεί να διαµορφώνει συνεργασίες µε πανεπι-
στήµια και ερευνητικά ιδρύµατα. Ακούσαµε χαρακτηριστικά την
ανάγκη που προκύπτει από τον εκπρόσωπο των τεχνολογικών
και ερευνητικών ιδρυµάτων κάτι το οποίο για πρώτη φορά προ-
βλέπει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Θα συντάσσει παράλληλα ετήσια έκθεση η οποία θα συζητεί-
ται σε κοινή συνεδρίαση της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευ-
νας και Τεχνολογίας και της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου στη Βουλή.
Είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Καταλαβαίνουµε ότι η παραγωγή της
πολιτικής από τις σχετικές επιτροπές µε τη διασύνδεση της κα-
τάθεσης των προτάσεων από αυτήν την επιτροπή ουσιαστικά δεί-
χνει τον δρόµο της οριζόντιας και κάθετης διασύνδεσης των
αναγκών αυτών που προκύπτουν από τα ζητήµατα που θα έχουν
και µια έκρηξη στο επόµενο διάστηµα αφού η τεχνολογία προ-
χωράει µπροστά και χρειάζεται ο ηθικός κώδικας να είναι σύστοι-
χος µε την εξέλιξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο και η στόχευση
αυτού του νοµοσχεδίου επιβάλλουν τη διαµόρφωση ευρείας και
διακοµµατικής συναίνεσης. Οι πρόσφατες εξελίξεις, αλλά και οι
ιδιαίτερες συνθήκες που έχουν δηµιουργηθεί µε τα περιοριστικά
µέτρα για την πανδηµία, καθιστούν επιτακτική ανάγκη την επα-
ναθεώρηση και επικαιροποίηση του πλαισίου για τα ανθρώπινα
και ατοµικά δικαιώµατα. Καµµία προσπάθεια δεν µηδενίζουµε και
είδαµε ότι έχουν γίνει προσπάθειες από το παρελθόν. Όµως είναι
αλήθεια και προκύπτει από τις ανάγκες ότι και επικαιροποίηση
χρειάζεται αλλά και εκσυγχρονισµός σε ό,τι αφορά την επανα-
θεώρηση του θεσµικού πλαισίου. Άρα, είναι σηµαντικό να συζη-
τήσουµε µε ανοιχτές δηµοκρατικές διαδικασίες για µια ανοιχτή
και δηµοκρατική κοινωνία που προϋποθέτει τον σεβασµό και την
προστασία των δικαιωµάτων όλων των µελών της, τη δηµιουργία
και τη λειτουργία ανεξάρτητων αρχών που θα λειτουργούν ως
συντονιστές, αλλά και εγγυητές αυτής της προσπάθειας. 

Με την αναφορά µου αυτή είναι αυτονόητο ότι η Νέα Δηµο-
κρατία ψηφίζει το νοµοσχέδιο και καλώ επίσης και τους συνα-
δέλφους σύστοιχα να ψηφίσουν σε αυτήν την κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η γενική εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολί-

τευσης, του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Θεανώ Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο αφορά

τρεις εθνικές αρχές-επιτροπές δικαιωµατικού χαρακτήρα την
ίδια ώρα που τα δικαιώµατα κρατουµένων καταπατώνται και η
ζωή ενός εξ αυτών, του Δηµήτρη Κουφοντίνα, κρέµεται από µία
κλωστή. Δεν µπορούµε να αφήσουµε τον Κουφοντίνα να πεθάνει. 

Ζητάµε από την Κυβέρνηση τώρα να εφαρµόσει και να σεβα-
στεί τους νόµους της χώρας και να αποδείξει ότι η Ελληνική Δη-
µοκρατία είναι κράτος δικαίου εντός του ευρωπαϊκού νοµικού
πλαισίου και θα λειτουργήσει έτσι ώστε να αποδείξει ότι δεν εκ-
δικείται, δεν φοβάται, δεν είναι αδιάφορη στη ζωή και τον θάνατο
του καθενός.

Αυτές τις ηµέρες ζήσαµε και την πλήρη αποτυχία του
Eπιτελικού Kράτους το οποίο θάφτηκε κάτω από το χιόνι µιας
προαναγγελθείσας επί δεκαήµερο ανύπαρκτης ετοιµότητας, ενώ
βιώνουµε ένα τεράστιο ζήτηµα ηθικό, πολιτικό, πολιτιστικό µε την
υπόθεση Λιγνάδη, όπου η κορυφή της ελληνικής πολυκατοικίας,
Πρωθυπουργός και Υπουργός, δηλώνουν εξαπατηµένοι από τον
άνθρωπο που διόρισαν αφού κατήργησαν διαγωνιστική διαδικα-
σία και επί τρεις εβδοµάδες δια της σιωπής τους σηµατοδοτούν
έµπρακτη συγκάλυψη.

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
ιδρύεται για τα δικαιώµατα των αναπήρων παρά τω Πρωθυ-
πουργό. Κατά την πάγια αντίληψη της Κυβέρνησης ιδρύει άλλη
µία δήθεν ανεξάρτητη αρχή παρά τω Πρωθυπουργό, ο οποίος
διορίζει τα έξι από τα έντεκα µέλη της. Είναι µια αρχή συµβου-
λευτικού χαρακτήρα περιορισµένου αντικειµένου χωρίς καµµιά
δυνατότητα συντονισµού και ελέγχου ή δέσµευσης του κρατικού
µηχανισµού, που ασκεί πολιτικές για την αναπηρία σχεδόν απ’
όλα τα Υπουργεία του. Με αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση όχι
µόνο δεν αναβαθµίζει διοικητικά τα ζητήµατα της αναπηρίας,
αλλά τα υποβαθµίζει. 

Διοικητική αναβάθµιση έκανε ο εµβληµατικός ν.4488/2017 του
ΣΥΡΙΖΑ, που εισήγαγε στην εθνική νοµοθεσία την εφαρµογή της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα των αναπή-
ρων και θεσµοθέτησε πρώτη φορά συντονιστικό µηχανισµό
εντός της Κυβέρνησης στο ανώτατο επίπεδο Υπουργού παρά τω
Πρωθυπουργό ώστε να υπάρχει οριζόντια επίβλεψη των ζητηµά-
των της αναπηρίας.

Είστε εσείς, κύριε Γεραπετρίτη, ο συντονιστικός µηχανισµός
κατά τον νόµο µε κεντρικό σηµείο αναφοράς τη Γενική Γραµµα-
τεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, την οποία δεν έχετε ορίσει
µέχρι σήµερα.

Αυτός ο εµβληµατικός νόµος που καθιέρωσε για πρώτη φορά
την ελληνική νοηµατική γλώσσα και τη γραφή Μπράιγ ως επίση-
µες γλώσσες του κράτους και την υποχρέωση κάθε Υπουργείο,
δήµος, περιφέρεια να έχουν σηµεία αναφοράς για τα θέµατα
αναπηρίας, θεσµοθέτησε την ισότιµη πρόσβαση στο τηλεοπτικό
προϊόν και την υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας ώστε στην
επόµενη απογραφή, τώρα, το 2021, να υπάρξει για πρώτη φορά
καταγραφή των αναπηριών και όλων των επιπτώσεων που δηµι-
ουργούνται κ.λπ.. Αυτά τα ισχυρά σηµεία διοικητικής δοµής και
αφετηρίας σας παραδώσαµε. 

Εσείς τι κάνετε; Αντί να προτείνετε µια διοικητική και πολιτική
αναβάθµιση προσθέτετε άλλη µία αρχή στις τριάντα που ήδη
υπάρχουν. Δηλαδή, το κράτος βγάζει από πάνω του την ευθύνη,
τη νοµοθέτηση, την εφαρµογή και τον έλεγχο της πολιτικής και
την παραπέµπει σε περιορισµένης ευθύνης γνωµοδοτικά και
συµβουλευτικά όργανα υπό τον Πρωθυπουργό. Αυτή είναι η
στρατηγική του νεοφιλελευθερισµού, να αποκόπτει τον δηµόσιο,
πολιτικό, δηµοκρατικό, κοινοβουλευτικό και νοµοθετικό έλεγχο
από τον πυρήνα του κράτους και να τον µεταβιβάζει σε υβριδικά
όργανα εκτός δηµοκρατικού ελέγχου. Στην πραγµατικότητα, δη-
λαδή, µιλάµε για µια τεράστια διοικητική υποβάθµιση των ζητη-
µάτων της αναπηρίας. Κύριε Υπουργέ, πηγαίνουµε πίσω. 

Ποια θα ήταν η αναβάθµιση; Μια στρατηγική και πολιτική ανα-
βάθµιση για τα ζητήµατα της αναπηρίας προφανώς θα προϋπέ-
θετε τουλάχιστον τη δηµιουργία ενός Υφυπουργείου για
ζητήµατα αναπηρίας, όπως υπάρχουν σε πολλές ευρωπαϊκές
χώρες, Αγγλία, Γαλλία, Γερµανία, Ιταλία, Ιρλανδία, Φινλανδία
κ.λπ. και όπως πρότεινε ο Αλέξης Τσίπρας πριν λίγες ηµέρες, πα-
ρουσιάζοντας το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία
για την αναπηρία.

Στην Ελλάδα υπάρχει µια παράδοση πολύ ισχυρή. Έχουµε ορι-
ζόντιες πολιτικές, όπως το θέµα της αναπηρίας, το οποίο αφορά
όλα τα Υπουργεία σχεδόν, δηλαδή παιδεία, υγεία, πολιτισµό, ψη-
φιακή πρόσβαση, µεταφορές, αθλητισµό και ούτω καθεξής και
δεν έχουµε διοικητικά εργαλεία, ισχυρές διοικητικές δοµές να
τις εφαρµόσουµε και να τις ελέγξουµε.

Εµείς αυτό προτείνουµε και δεσµευόµαστε εν όψει της νέας
προοδευτικής κυβέρνησης που θα έρθει µε το καλό. Είναι µια
πρόταση που εµβολιάζει αυτό το διοικητικό παρωχηµένο σύ-
στηµα µε µια δηµοκρατική ένεση στο πεδίο των δικαιωµάτων και
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της ισότητας µε µια εξουσιοδότηση υψηλότερου επιπέδου που
συµβάλλει όµως, και στη διαπαιδαγώγηση, δηλαδή στη δηµιουρ-
γία κουλτούρας σε θέµατα ισότητας και προσβασιµότητας.

Δεν συναινούµε σε αυτήν την υποβάθµιση πολύ περισσότερο
γιατί η Κυβέρνηση δεν έκανε απολύτως τίποτα κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας για την υγειονοµική και οικονοµική ενίσχυση των
αναπήρων. Δεν τους προτεραιοποίησε στους εµβολιασµούς, µεί-
ωσε τις δαπάνες για την αναπηρία το 2020 κατά 96 εκατοµµύρια
σε σχέση µε το 2019 και κατά 88 εκατοµµύρια το 2021 σε σχέση
µε το 2019.

Απέρριψε όλες τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία που έγιναν και δια του Προέδρου Αλέξη Τσίπρα για κατ’
εξαίρεση χορήγηση επιδοµάτων χωρίς εξέταση από τα κλειστά
για µεγάλο διάστηµα ΚΕΠΑ, για διπλό επίδοµα τα Χριστούγεννα,
για απόδοση σε όλους τους αναπήρους του εισοδήµατος έκτα-
κτης ανάγκης.

Θεωρούµε υποκριτικό το όψιµο ενδιαφέρον του κ. Μητσοτάκη
για την αναπηρία γιατί είναι εκείνος που, ως Υπουργός Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης, το 2014 κατήργησε τα γραφεία προσβασι-
µότητας που είχαν δηµιουργηθεί σε δηµόσιες υπηρεσίες για τον
έλεγχο των δράσεων πρόσβασης των αναπήρων στο φυσικό και
δοµηµένο περιβάλλον. Επί ενάµιση χρόνο τώρα δεν έκανε τίποτα
για το ίδιο θέµα, για την προσβασιµότητα στο δοµηµένο περι-
βάλλον αφού αφήσατε να εκπνεύσει ο σχετικός νόµος στις 31-
12-2020 χωρίς να εκµεταλλευτείτε τίποτα αυτόν τον ενάµιση
χρόνο διακυβέρνησης.

Πώς λοιπόν να εµπιστευτούµε τον κ. Μητσοτάκη ότι θα ακούει
την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας όταν δεν έχει ζητήσει ούτε
µια συγγνώµη από τους αναπήρους για όλα αυτά; Θα µου πείτε
ήταν µνηµονιακή υποχρέωση η µείωση του δηµοσίου, έπρεπε να
απολύσει, να καταργήσει δηµόσιους υπαλλήλους. Σωστά.
Έπρεπε να το κάνει για τους ανάπηρους αυτό;

Αντίθετα εµείς αποκρούσαµε τις απαιτήσεις των δανειστών το
2015-2019 για την εφαρµογή της λειτουργικότητας για την αξιο-
λόγηση των αναπήρων. Αντιπροτείναµε, δέχθηκαν και εφαρµό-
σαµε τον ηλεκτρονικό φάκελο της αναπηρίας σε τρεις µεγάλες
πόλεις, Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Πάτρα, που απαλλάσσει τον ανά-
πηρο από τεράστια ταλαιπωρία γιατί γίνονται όλα ψηφιακά στα
ΚΕΠΑ -και από το σαρανταεξάευρο- και µπορεί να συνδεθεί -και
αυτό προτείνουµε- µε το πάσο του αναπήρου για τη χορήγηση
επιδοµάτων, παροχών, υπηρεσιών και δωρεάν πρόσβαση στο
φυσικό, δοµηµένο και ψηφιακό περιβάλλον.

Εσείς τι κάνατε; Παγώσατε την πανελλαδική επέκταση του
Ηλεκτρονικού Φακέλου. 

Το πρόγραµµά µας για την αναπηρία, που ανακοίνωσε πριν
δέκα ηµέρες ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία,
είναι το αντίπαλο σχέδιο στο νεοφιλελεύθερο σχέδιο της Νέας Δη-
µοκρατίας, που θεωρεί ότι τα προβλήµατα των αναπήρων αντιµε-
τωπίζονται µε δύο τρόπους. Πρώτον, µε την παροχή ίσων
ευκαιριών σε όλους. Δεύτερον, µε την αύξηση της απασχολησι-
µότητας των ατόµων µε σοβαρή αναπηρία σε µία χώρα µε 17%
ανεργία και 90% ανεργία στους ανάπηρους.

Η Νέα Δηµοκρατία, µε αυτή τη λογική, οξύνει τις ανισότητες,
γιατί αγνοεί εσκεµµένα ότι οι ανάπηροι εκκινούν από διαφορετική
αφετηρία -δεν ξεκινάµε όλοι από το ίδιο σηµείο- και δηµιουργεί
τη βάση για την εφαρµογή της λειτουργικότητας. Δηλαδή, η Νέα
Δηµοκρατία επαναφέρει σήµερα, εκτός µνηµονίων, το θέµα της
λειτουργικότητας τόσο στο σχέδιο Πισσαρίδη, όσο και στο
Εθνικό Σχέδιο Δράσης, έχοντας έναν µοναδικό στόχο: τη µείωση
των συντάξεων και των επιδοµάτων. Δηλαδή, για να καταλάβουν
όλοι, τι σηµαίνει αυτό; Αν είσαι λειτουργικός προς εργασία, δεν
πάει να έχεις βαριά βλάβη, δεν παίρνεις σύνταξη και όλα τα συ-
νοδά επιδόµατα. Αυτό, αν εφαρµοστεί, θα αποτελέσει τη χαρι-
στική βολή στον κόσµο της αναπηρίας. 

Σας ζητάµε σήµερα, εδώ, να δεσµευτείτε ότι δεν θα το εφαρ-
µόσετε.

Η αναπηρία και η πλήρης προσβασιµότητα βρίσκεται σήµερα
στην πρώτη γραµµή των κοινωνικών ανισοτήτων, στις οποίες
στοχεύει το πρόγραµµά µας, γιατί εµείς δεν θεωρούµε τις ανι-
σότητες φυσική κατάσταση, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης στη
ΔΕΘ. Υπάρχει µία διαιρετική γραµµή - τοµή που µας χωρίζει. 

Το πρόγραµµα το δικό µας εδράζεται στο πλαίσιο των αρχών
του κοινωνικού µοντέλου, που θεωρεί ότι οι θεσµοποιηµένες αν-
τιλήψεις και πρακτικές της ίδιας της πολιτείας και τις κοινωνίας
είναι που µετατρέπουν ανθρώπους µε βλάβες σε ανάπηρους. Γι’
αυτό το κράτος πρέπει να λαµβάνει µέτρα που αίρουν τις ανισό-
τητες εις βάρος των αναπήρων και να τους εξασφαλίζει ανεξάρ-
τητη και αξιοπρεπή διαβίωση και ισότιµη πρόσβαση σε όλους
τους τοµείς της κοινωνικής, οικονοµικής και πολιτικής ζωής για
την καθολική συµπερίληψη των αναπήρων και των χρονίως πα-
σχόντων και το δικαίωµά τους στην αυτοδιάθεση.

Επειδή αναγνωρίζουµε το υψηλό κόστος διαβίωσης των ανα-
πήρων -αναγνωρίζουµε ότι είναι υψηλό, πολλές φορές και τρι-
πλάσιο από τους µη αναπήρους- θεωρούµε ότι τα επιδόµατα, οι
παροχές και οι υπηρεσίες δεν πρέπει να συµψηφίζονται µε εισο-
δήµατα από εργασία, σύνταξη κ.λπ.. Το κάναµε ως κυβέρνηση
για άτοµα µε νοητικές βλάβες και για ψυχικά ασθενείς. Πρέπει
να επεκταθεί, όµως, και στις υπόλοιπες σοβαρές βλάβες. Η ανε-
ξάρτητη διαβίωση απαιτεί προσωπικό βοηθό ακόµα και επί
24ώρου βάσης. Και πρέπει να προχωρήσουµε γρήγορα σε αυτή
τη θεσµοθέτηση. 

Για τις υπόλοιπες προτάσεις θα επανέλθω στη δευτερολογία.
Για την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου θα

πω τα εξής: Η Κυβέρνηση επανανοµοθετεί την ΕΕΔΑ µε τη δι-
καιολογία ότι θέλει να τη µετατρέψει σε νοµική προσωπικότητα
για καλύτερη λειτουργία. Στην ουσία η διάλυση της υφιστάµενης
επιτροπής, που το έργο της αναγνωριζόταν ως πολύ ικανοποι-
ητικό, έχει τους εξής στόχους: 

Πρώτον, την αλλαγή της σύνθεσής της. Δεύτερον, την αποµά-
κρυνση των µελών που είχαν οριστεί από τον Μάρτιο του 2019.
Τρίτον, τη χαλάρωση των δεσµών της µε το Κοινοβούλιο και µε
την Επιτροπή Διαφάνειας της Βουλής. Τέταρτον, τη µείωση και
αλλαγή του τρόπου επιλογής των εκπροσώπων της ακαδηµαϊκής
κοινότητας. Πέµπτον, τη συρρίκνωση των εκπροσώπων της κοι-
νωνίας των πολιτών ώστε να αποφεύγονται πιθανές ενοχλητικές
φωνές. 

Καταργούνται, έτσι, τα µισά από τα µέλη της υφιστάµενης σύν-
θεσης και η επιτροπή θα έχει πλέον είκοσι δύο µε είκοσι τρία
µέλη από σαράντα ένα που είχε µέχρι σήµερα. Ο δε Πρόεδρος
της Επιτροπής Διαφάνειας της Βουλής υποβιβάζεται σε απλό
σύνδεσµο, όπως και οι εκπρόσωποι των κοµµάτων του Κοινοβου-
λίου. 

Καταργείτε τον εκπρόσωπο του Συνηγόρου του Καταναλωτή
και τα δεκαεπτά µέλη της επιτροπής επιλέγουν τα υπόλοιπα έξι
από ερευνητικά και ακαδηµαϊκά ιδρύµατα της Ελλάδας και του
εξωτερικού, χωρίς να ορίζονται τα γνωστικά τους αντικείµενα.

Τρίτον, Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής: Και εδώ
επανανοµοθετείτε µια εξαιρετική επιτροπή µε πρόσχηµα την
προσθήκη της τεχνοηθικής που απαιτούσε µία ΚΥΑ προς τούτο.
Οι στόχοι είναι οι εξής: 

Πρώτον, η αποδέσµευση του Πρωθυπουργού, που ορίζει και
τα έντεκα µέλη της, από το να επιλέγει υποχρεωτικώς συγκεκρι-
µένα επιστηµονικά πεδία, τα οποία δεν κατονοµάζονται επαρκώς.
Δεύτερον, την απαλλαγή από µια εξαιρετικά εξειδικευµένη επι-
τροπή, που τα µέλη της υπηρετούν συγκεκριµένα επιστηµονικά
αντικείµενα. Τώρα αρκεί η ισόρροπη εκπροσώπηση θετικών και
ανθρωπιστικών επιστηµών. Τόσο γενικά! Καταργούνται, έτσι, τα
εξειδικευµένα πεδία, οι ειδικότητες, αλλά και η εξειδικευµένη εµ-
πειρία που απαιτείται. Οι άριστοι δεν είναι σίγουροι ότι αν ίσχυε
ό,τι και στο παρελθόν θα έβρισκαν δικά τους παιδιά να επιλέξει
ο Πρωθυπουργός. 

Επιπλέον, και στις δύο επιτροπές και στην Εθνική Αρχή, κατά
τα γνωστά του Επιτελικού Κράτους, ισχύουν τα εξής: Με απλή
απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται αποζηµιώσεις
κατά παρέκκλιση όλων των ισχυουσών διατάξεων για τα µέλη και
τους επιστηµονικούς συνεργάτες. Για αυτό το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους δεν µπορεί να ορίσει στην έκθεσή του δαπάνες. Να
σηµειωθεί ότι τα µέλη της υφιστάµενης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακριβώς θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Να σηµειωθεί ότι τα µέλη της υφιστάµενης ΕΕΔΑ είχαν απο-
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ζηµίωση 50 ευρώ το µήνα. 
Δεύτερον, δηµιουργούνται δύο ταχυτήτων επιστηµονικοί συ-

νεργάτες ως προς τον τρόπο επιλογής. Στη µεν Επιτροπή Βιοη-
θικής και Τεχνοηθικής µε ΑΣΕΠ και στις δύο άλλες µε τις
διατάξεις µεν του ΑΣΕΠ, αλλά µε µία υβριδική επιτροπή κρίσεων,
όπου, κατά παρέκκλιση, την πλειοψηφία θα την έχουν τα µέλη
της αντίστοιχης επιτροπής. 

Η Κυβέρνηση έχει δώσει πολλά δείγµατα της τακτικής του να
καταργεί και να επανασυστήνει φορείς και όργανα που δεν µπο-
ρεί να ελέγξει. Αυτό πράξατε και µε την κατάργηση των ελεγκτι-
κών σωµάτων της διοίκησης και τη δηµιουργία της κατ’ επίφαση
ανεξάρτητης, αλλά στην πραγµατικότητα απολύτως ελεγχόµε-
νης, Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Το ίδιο κάνατε µε την καρατό-
µηση της ηγεσίας της Επιτροπής Ανταγωνισµού και την εκ των
υστέρων θέσπιση των ασυµβιβάστων κατά παράβαση κάθε έν-
νοιας διοικητικής δεοντολογίας. Αυτό επιχειρείτε και τώρα µε την
κατάργηση και επανασύσταση των δύο επιτροπών, της ΕΕΔΑ και
της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθικής.

Δεν συναινούµε και καταψηφίζουµε επί της αρχής. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής, ο κ. Καµίνης Γεώργιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο συζητείται σε µια εξαιρετικά φορτι-

σµένη συγκυρία όχι µόνο λόγω της πανδηµικής κρίσης, η οποία
φαίνεται να επιµένει παρά το διαρκές και ανακυκλούµενο lock-
down, αλλά και γιατί την περασµένη εβδοµάδα πέρασε από τη
χώρα η κακοκαιρία Μήδεια, αφήνοντας πίσω της εκατοντάδες χι-
λιάδες συµπολίτες µας χωρίς ρεύµα επί µέρες, ενώ και τρεις από
αυτούς έχασαν άδοξα τη ζωή τους. 

Την περασµένη, επίσης, εβδοµάδα είδαν το φως της δηµοσιό-
τητας καταγγελίες σεξουαλικής παρενόχλησης και κακοποίησης
στον χώρο της Τέχνης, που είχαν ως αποτέλεσµα, µεταξύ άλλων,
τη σύλληψη του µέχρι πρότινος διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου
Δηµήτρη Λιγνάδη.

Και οι δύο υποθέσεις αναδεικνύουν την επιλογή της Κυβέρνη-
σης να αποσείσει τις ευθύνες της. Είτε κρύβεται πίσω από τα πε-
σµένα δέντρα, είτε πίσω από µία αδικαιολόγητη άγνοια για
περιστατικά τα οποία τελούσαν εν γνώσει πάρα πολλών ανθρώ-
πων και δεν επιτρεπόταν να τα αγνοούν οι αρµόδιοι. 

Από αυτό το Βήµα θέλουµε να απευθύνουµε µία έκκληση:
Οφείλουµε να µην επιτρέψουµε ο δηµόσιος διάλογος να εκπέσει
σε έναν άκρατο εκχυδαϊσµό και στην τοξικότητα.

Υπάρχουν σήµερα θαρραλέοι άνθρωποι που βγαίνουν καθη-
µερινά και καταγγέλλουν εξαιρετικά επώδυνες και αποτρόπαιες
προσωπικές εµπειρίες. Δεν επιτρέπεται να αφήσουµε να πνιγούν
αυτές οι φωνές στο τέλµα της κοµµατικής µικροπρέπειας και του
τυχοδιωκτισµού. Το πολιτικό µας σύστηµα θα έχει τεράστια ευ-
θύνη απέναντι σε µία κοινωνία που παρακολουθεί αποσβολωµένη
τα όσα συµβαίνουν.

Συνδέοντας αυτό το νοµοσχέδιο µε την ευρύτερη πολιτική της
Κυβέρνησης, θα λέγαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρό-
κειται για µία κυβέρνηση περισσότερο για τα εύκολα παρά για
τα δύσκολα. Και όταν λέω «δύσκολα», δεν αναφέροµαι µόνο στη
διαχείριση έκτακτων κρίσεων και καταστάσεων, εκεί όπου η Κυ-
βέρνηση χωρίς σχέδιο, λόγου χάριν, επιλέγει το «άρον-άρον κλεί-
σιµο» είτε αυτό αφορά την πανδηµία είτε την Εθνική Οδό. Εννοώ
τη γενικότερη απροθυµία της, την αδράνειά της να προβεί σε ου-
σιαστικές µεταρρυθµίσεις, παρά τις αρχικές διακηρύξεις της, σε
µεταρρυθµίσεις που θα πάνε τη χώρα επιτέλους µπροστά.

Στις συζητήσεις στην επιτροπή είχα την ευκαιρία να αναφερθώ
στο πρόσφατο νοµοθέτηµα για το ΑΣΕΠ, το οποίο απλώς ακο-
λουθούσε µια πεπατηµένη.

Οι πραγµατικές µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση που
βρίσκονται µπροστά µας είναι κυρίως δύο: Είναι η αξιολόγηση
των δηµοσίων υπαλλήλων, εκεί όπου ο σηµερινός Πρωθυπουρ-
γός είχε παταγωδώς αποτύχει ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και είναι επιτέλους το να γίνει µια πραγµατική
αποκέντρωση του κράτους. Γιατί ακούµε για Επιτελικό Κράτος,
που σηµαίνει κράτος-στρατηγός, αλλά δεν βλέπουµε πουθενά
να υπάρχουν αξιωµατικοί και στρατός.

Την περασµένη βδοµάδα, για παράδειγµα, ακούσαµε από τον
αρµόδιο Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Στέλιο
Πέτσα, ότι θα έρθει στη Βουλή νοµοσχέδιο που θα ξεκαθαρίζει
τις αρµοδιότητες µεταξύ του κεντρικού κράτους και της τοπικής
αυτοδιοίκησης µετά το µπάχαλο που συνέβη µε την πρόσφατη
κακοκαιρία.

Κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησής µου την περα-
σµένη Παρασκευή προς τον κ. Πέτσα, εκείνος µου απάντησε ότι
το πόρισµα της επιτροπής Κοντιάδη -η οποία είχε συσταθεί από
τον τέως Υπουργό Εσωτερικών κ. Θεοδωρικάκο- που είχε ως αν-
τικείµενο την αποκέντρωση και το ξεκαθάρισµα των αρµοδιοτή-
των µεταξύ των κεντρικών και αυτοδιοικητικών οργάνων του
κράτους, δεν υφίσταται, ότι το µόνο που υπάρχει είναι µια προ-
σωπική εργασία του κ. Κοντιάδη και δεσµεύτηκε ο κ. Πέτσας ότι
αµέσως θα αναληφθεί σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία.

Μόλις την περασµένη Κυριακή, όµως, πληροφορηθήκαµε από
τον ίδιο τον κ. Κοντιάδη ότι αυτή η επιτροπή όχι µόνο έχει εκπο-
νήσει ένα πόρισµα εκατόν σαράντα σελίδων, το οποίο είχε πα-
ραδοθεί ανεπίσηµα στην ηγεσία του Υπουργείου στις 25 Μαΐου
2020, την περασµένη άνοιξη δηλαδή, αλλά και ότι αυτή η επι-
τροπή είχε προετοιµάσει ακόµη και προσχέδιο νόµου το περα-
σµένο φθινόπωρο.

Τι από τα δύο ισχύει; Αυτό που µας λέει ο κ. Πέτσας ή αυτό
που ισχυρίζεται ο καθηγητής κ. Κοντιάδης;

Ζητάµε, λοιπόν, από τον αρµόδιο Υπουργό, τον Υπουργό Εσω-
τερικών, να δώσει αµέσως στη δηµοσιότητα το πόρισµα της επι-
τροπής και να ξεκινήσει επιτέλους µία ουσιαστική συζήτηση για
το θέµα της αποκέντρωσης και του ξεκαθαρίσµατος των αρµο-
διοτήτων.

Έρχοµαι τώρα σε αυτό καθ’ εαυτό το νοµοσχέδιο.
Ως προς την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, εµείς χαιρετί-

ζουµε την ίδρυσή της, µε την οποία συνηγορεί και η Εθνική Συ-
νοµοσπονδία των Ατόµων µε Αναπηρία.

Είναι θετικό, κύριε Υπουργέ, ότι υιοθετήσατε επιµέρους προ-
τάσεις που κατέθεσε η Εθνική Συνοµοσπονδία, όπως παραδείγ-
µατος χάριν ο πρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής αυτής να
επιλέγεται µετά από γνώµη επιτροπής της Βουλής.

Είναι, επίσης, θετικό το γεγονός ότι φαίνεται πως υιοθετείτε
και τη δική µας πρόταση για τη συµµετοχή στη σύνθεση της Εθνι-
κής Αρχής –έτσι δεν είναι;- του βοηθού Συνηγόρου του Πολίτη,
που είναι επιφορτισµένος µε τον θεµατικό κύκλο της κοινωνικής
προστασίας.

Όπως είχα την ευκαιρία να αναφέρω στην επιτροπή και από
προσωπική εµπειρία, ο Συνήγορος του Πολίτη εδώ και πάρα
πολλά χρόνια, εδώ και δεκαετίες πια που είναι παρών σε αυτά τα
θέµατα, έχει αποκοµίσει µια πλουσιότατη εµπειρία σε αυτά τα
θέµατα.

Ευχόµαστε, λοιπόν, η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας να πα-
ραγάγει έργο και να αναλάβει πρωτοβουλίες.

Υπάρχουν κάποια στοιχεία που δηµοσίευσε η EUROSTAT για
το 2019: Το 26% των ενηλίκων στην Ευρωπαϊκή Ένωση που αν-
τιµετωπίζουν προβλήµατα αναπηρίας ζουν σε νοικοκυριά που αν-
τιµετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες να ανταποκριθούν στις
καθηµερινές τους ανάγκες. Οι οικονοµικοί τους πόροι δεν καλύ-
πτουν τα συνήθη απαραίτητα έξοδα. Το αντίστοιχο ποσοστό σε
νοικοκυριά µε ενήλικα άτοµα χωρίς αναπηρία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι 10% λιγότερα, 16%, αλλά µεταξύ των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα υψηλότερα ποσοστά ατόµων µε κι-
νητικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οικονοµικές δυσκολίες
καταγράφονται πρώτα από όλα στην Ελλάδα µε ποσοστό 76,5%
και ακολουθούν χώρες όπως η Βουλγαρία, η Κροατία, η Κύπρος
και η Ρουµανία.

Εποµένως, η Εθνική αυτή Αρχή έρχεται -µπορούµε να πούµε-
καθυστερηµένα και ελπίζουµε ότι θα παραγάγει έργο.

Για την Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και την
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής πια σήµερα να θυ-
µίσω ότι συστάθηκαν µε τον ν.2667/1998 επί κυβερνήσεως
ΠΑΣΟΚ. Αποτελούν µία θεσµική κατάκτηση των κυβερνήσεων
του ΠΑΣΟΚ.

Η σηµερινή Κυβέρνηση σε συνεννόηση µε την ίδια την Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, µε το προεδρείο
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της, προέβη σε σηµαντικές παρεµβάσεις που καταρχήν αναβαθ-
µίζουν την ανεξαρτησία της, αφού πια η Εθνική Επιτροπή αποκτά
νοµική προσωπικότητα και διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια.

Παρ’ όλα αυτά, δεν αντιστέκεται στον πειρασµό η Κυβέρνηση
και σε αυτό το νοµοσχέδιο να ακολουθεί την πεπατηµένη της µε
κατά παρέκκλιση διατάξεις σε θέµατα αποσπάσεων και µετατά-
ξεων προσωπικού του δηµοσίου και στις τρεις επιτροπές. Ανα-
φέροµαι στα άρθρα 8, 25, 27 και 37 αντίστοιχα.

Υποψιάζοµαι ότι αν καθίσουµε να εξετάσουµε όλες τις διατά-
ξεις επιµέρους νοµοσχεδίων, όλων των νοµοσχεδίων αυτής της
Κυβέρνησης από τον Ιούλιο του 2019 που ανέλαβε µέχρι σήµερα,
εκεί όπου προβλέπονται αποσπάσεις και µετατάξεις στο δηµό-
σιο, θα ανακαλύψουµε ότι περισσότερες -ίσως συντριπτικά πε-
ρισσότερες- είναι εκείνες που γίνονται κατά παρέκκλιση των
ισχυουσών διατάξεων, παρά εκείνες που γίνονται µε βάση τις
ισχύουσες διατάξεις, τις κανονικές διατάξεις. Αυτό προκαλεί
απορία, πώς η εξαίρεση σε αυτά τα θέµατα στο δηµόσιο τείνει
να γίνει κανόνας.

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι όταν υιοθετούµε κατά παρέκ-
κλιση διαδικασίες για αποσπάσεις και µετατάξεις, στην ουσία
απογυµνώνουµε φορείς του δηµοσίου από προσωπικό το οποίο
χρειάζονται και γι’ αυτό ακριβώς υπάρχουν και τα υπηρεσιακά
συµβούλια για να γνωµοδοτούν, όταν πρόκειται κάποιος δηµό-
σιος υπάλληλος να αποχωρήσει είτε αποσπώµενος είτε µετατασ-
σόµενος σε µια άλλη υπηρεσία του δηµοσίου.

Ενισχύετε όργανα στα οποία εσείς δίνετε για διάφορους λό-
γους, ένα πολιτικό βάρος, απογυµνώνοντας ενδεχοµένως την
κεντρική διοίκηση ή άλλα επιµέρους δηµόσια όργανα, χωρίς να
λαµβάνετε υπ’ όψιν τις ανάγκες τους και χωρίς καν να τα ρωτάτε.

Θα καταψηφίσουµε επιµέρους διατάξεις και για έναν ακόµη
λόγο κι αυτός είναι επειδή η διαδικασία επιλογής του ειδικού επι-
στηµονικού προσωπικού επί θητεία γίνεται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 31 έως 35 του πρόσφατου νόµου για το
ΑΣΕΠ, διατάξεις που το Κίνηµα Αλλαγής είχε καταψηφίσει.

Η σύσταση της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής αποτέλεσε για
την εποχή της µια πρωτοποριακή πρωτοβουλία. Σήµερα η διεύ-
ρυνση του επιστηµονικού της αντικειµένου αποκτά ξεχωριστή
επικαιρότητα, γιατί επείγει η ανάγκη να ρυθµιστούν οι µεγάλοι
τεχνολογικοί κολοσσοί, όπως είναι η «GOOGLE», το Facebook,
η «AMAZON», η «APPLE», η «MICROSOFT». Αυτές οι πλατφόρ-
µες δεν επεξεργάζονται πια µόνο πληροφορίες και δεδοµένα
προς όφελος του χρήστη, αλλά καθιστούν προϊόν τον ίδιο τον
χρήστη, έχοντας την ευχέρεια να εµπορεύονται και να αξιοποι-
ούν κατά το δοκούν, για το κέρδος τους δηλαδή, τα δεδοµένα
που ίδιοι οι χρήστες παράγουν όταν πλοηγούνται στο διαδίκτυο.
Εξελίξεις που µας υποχρεώνουν ίσως να αναθεωρήσουµε και την
ίδια τη διακριτή υπόσταση ανεξάρτητων αρχών, όπως είναι η
αρχή προστασίας του απορρήτου της επικοινωνίας και η αρχή
προστασίας προσωπικών δεδοµένων, γιατί διαπιστώνουµε πια
ότι το θέµα της προστασίας της ιδιωτικότητας µεταβάλλεται
διαρκώς µε τις εξελίξεις της επιστήµης και της τεχνολογίας. Στην
αρχή η προστασία της ιδιωτικής ζωής απαγόρευε την παράνοµη
παρακολούθηση -κι εδώ η συνταγµατική άµυνα οργανώθηκε στα
άρθρα 9 και 19 του Συντάγµατος-, στη συνέχεια η ανάπτυξη της
επιστήµης και της πληροφορικής και οι τεχνολογικές εξελίξεις
στην επικοινωνία ανέδειξαν το ζήτηµα της προστασίας των προ-
σωπικών δεδοµένων, ακόµη δηλαδή και δεδοµένων που συλλέ-
γονται µε νόµιµο τρόπο. Την απάντηση εδώ την έδωσε ο
συνταγµατικός νοµοθέτης το 2001, µε την καθιέρωση του άρ-
θρου 9α του Συντάγµατος.

Σήµερα πια το τοπίο γίνεται πιο περίπλοκο, γιατί οι σύγχρονοι
κολοσσοί της τεχνολογίας δεν ενδιαφέρονται πια να συγκεντρώ-
σουν πληροφορίες για συγκεκριµένα πρόσωπα, αλλά για τον
όγκο δεδοµένων που προέρχονται από το τεράστιο ανώνυµο
πλήθος, που χρησιµοποιεί τις υπηρεσίες τους. Με τη χρήση αλ-
γορίθµων, οι εταιρείες αυτές είναι πια σε θέση να επεξεργάζον-
ται έναν τεράστιο όγκο δεδοµένων, µε συνέπεια να µπορούν να
πληροφορηθούν τις προσωπικές απόψεις και προτιµήσεις δισε-
κατοµµυρίων ανθρώπων. Πληροφορίες τις οποίες αφού επεξερ-
γάζονται, τις πωλούν σε ιδιωτικές διαφηµιστικές εταιρείες ή σε
άλλους φορείς, όπως παραδείγµατος χάριν τα πολιτικά κόµµατα,

φορείς που είναι σε θέση πια να γνωρίζουν πώς µπορούν να επη-
ρεάσουν στοχευµένα και µε πλήρη ακρίβεια τις προτιµήσεις του
κάθε ανοµιµοποιηµένου µεν, αλλά απολύτως εξατοµικευµένου
χρήστη των υπηρεσιών που προσφέρουν αυτοί οι κολοσσοί.

Επιβάλλεται, λοιπόν, τα κράτη να υιοθετήσουν τα κατάλληλα
εργαλεία ελέγχου και λογοδοσίας απέναντι στους γίγαντες της
ψηφιακής οικονοµίας, να συντονίσουν τη δράση τους τόσο σε
ευρωπαϊκό όσο και σε διεθνές επίπεδο, προκειµένου να ελεγχθεί
η δράση αυτών των τεχνολογικών κολοσσών. 

Το βήµα που κάναµε µε την Επιτροπή Βιοηθικής, είναι ένα
πάρα πολύ δειλό βήµα, κύριε Υπουργέ, για τις µεγάλες προκλή-
σεις που αντιµετωπίζουµε πια στο θέµα της προστασίας της ιδιω-
τικής ζωής, αλλά και ευρύτερα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κ. Γεώρ-
γιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ξεκινάω µε την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας. Είπαµε και
στην επιτροπή ότι αποτελεί τµήµα κωδικοποιηµένων στόχων που
αποτυπώνονται στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Άτοµα µε Ανα-
πηρία. Ένα σχέδιο που από τη µια πλευρά θέλει να εξειδικεύσει
για την Ελλάδα τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2020-
2027 για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και από την άλλη µέσα από
διακηρύξεις, ευχολόγια να εµφανιστεί η Κυβέρνηση ότι έχει κοι-
νωνικές αναφορές και µάλιστα, ενδιαφέρεται και παίρνει µέτρα
του επιπέδου της εθνικής στόχευσης και σχεδιασµού, προκειµέ-
νου να βρουν λύσεις τα κρίσιµα και οξυµένα προβλήµατα των
ατόµων µε αναπηρία.

Στην κατεύθυνση αυτή αξιοποιείται, χρησιµοποιείται µια θετικά
φορτισµένη έννοια, η οποία όµως αποτελεί κεντρική επιλογή του
κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε υψηλές φυσικά οι-
κονοµικές προσδοκίες. Και αυτό αποδεικνύεται µέσα από τα κεί-
µενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν κρατάνε τα προσχήµατα,
αλλά ξεκαθαρίζουν πως η εξασφάλιση της προσβασιµότητας
στις υπηρεσίες, στο δοµηµένο περιβάλλον, στα προϊόντα θα εξα-
σφαλίσει τη διεύρυνση της εσωτερικής αγοράς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τα εκατό εκατοµµύρια των αναπήρων που θα µπο-
ρούν να αγοράζουν υπηρεσίες και προϊόντα, ενώ συγχρόνως θα
ενισχυθούν τα ευρωπαϊκά µονοπώλια που ασχολούνται µε την
προσβάσιµη τεχνολογία στον ανταγωνισµό τους, µε τα αµερικα-
νικά που σήµερα υπερτερούν. Και ακριβώς, αποδεχόµενοι το
πλαίσιο αυτό και τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και
στον τοµέα των ατόµων µε αναπηρία, φορτίζετε και ενισχύετε
ιδεολογικά την έννοια της προσβασιµότητας, θέλοντας να ενσω-
µατώσετε ευρύτερα λαϊκά στρώµατα, αλλά και τους ανάπηρους,
µιλώντας για προσβάσιµο σύστηµα υγείας, πρόνοιας, παιδείας
κ.α.. Στόχος είναι να υποσκάψετε και να ακυρώσετε την προ-
οπτική της διεκδίκησης για αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν
υψηλής ποιότητας υγεία, πρόνοια, παιδεία, ειδική αγωγή, για ενι-
αία δηµόσια και καθολική κοινωνική ασφάλιση. Κανείς, φυσικά
δεν λέει ότι τα δηµόσια κτήρια, τα σχολεία, τα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς, το δοµηµένο περιβάλλον κ.α. δεν είναι σωστό να είναι
προσβάσιµα στα άτοµα µε αναπηρία. 

Όµως αλήθεια, τι σας εµπόδιζε όλους σας, όλους όσοι κυβερ-
νήσατε, τόσο η σηµερινή κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, να αντιµετωπίσετε τόσες δεκαετίες τα µεγάλα προ-
βλήµατα των ΑΜΕΑ; Διότι δεν χρειάζεται να έχει κανένας τίτλο
για να καταλάβει τις ανάγκες, τα προβλήµατα των ατόµων µε
αναπηρία. Αντίθετα, και νόµους ψηφίσατε η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, που τους εµφανίζετε µάλιστα ως µεγάλες
επαναστατικές τοµές, όπως για παράδειγµα για την υποχρεωτι-
κότητα της ειδικής αγωγής, την καταπολέµηση της ανεργίας των
ΑΜΕΑ, την υποχρεωτικότητα ύπαρξης στη σύνθεση του προσω-
πικού δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα ενός συγκεκριµένου ποσο-
στού αναπήρων κ.α.. Όµως, αυτοί οι νόµοι δεν εµπόδισαν πάνω
από διακόσιες χιλιάδες παιδιά που έχουν ανάγκη των υπηρεσιών
της ειδικής αγωγής να είναι εκτός αυτών των δοµών, δεν εµπό-
δισαν η ανεργία στους ικανούς προς εργασία ανάπηρους να έχει
χτυπήσει κυριολεκτικά κόκκινο, µε ποσοστό πάνω από 90%. 
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Φυσικά, δεν µπορεί να ξεπερνιέται το γεγονός ότι η χώρα µας
έχει µετατραπεί σε χώρα παραγωγής αναπήρων, διότι δεν υπάρ-
χει πολιτική πρόληψης της αναπηρίας, της ασθένειας µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Όπως για παράδειγµα, να ξεκινήσουµε από
τα τµήµατα οικογενειακού προγραµµατισµού, που δεν υπάρχουν
στα κέντρα υγείας, στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, έως τη
συστηµατική παρακολούθηση των εγκύων, του προγεννητικού
ελέγχου κ.λπ.. Αντίστοιχα, µια σειρά από εξετάσεις προγεννητι-
κού ελέγχου, που ακόµα και αυτές που είναι δωρεάν, είναι αδύ-
νατον να τις κάνουν στον δηµόσιο τοµέα ενώ µια σειρά
αντίστοιχες εξετάσεις, κρίσιµες για την υγεία του εµβρύου είναι
επί πληρωµή. Ή το γεγονός ότι η πρώιµη διάγνωση και η έγκαιρη
παρέµβαση, ο πλήρης έλεγχος δηλαδή των παιδιών βρεφικής
ηλικίας ώστε να γίνεται ο έγκαιρος εντοπισµός και παρέµβαση,
είναι στα αζήτητα, όταν στην Σοβιετική Ένωση από το 1960 γι-
νόταν καθολικός προληπτικός έλεγχος, αυτό που λένε το λεγό-
µενο screening σε ηλικίες παιδιών από 1,5 έως 3 χρόνων, από
δώδεκα διαφορετικές ειδικότητες.

Στην Ελλάδα του 2021 µε όλο αυτό το επιστηµονικό δυναµικό,
µε όλη αυτή την πρόοδο της τεχνολογίας και της επιστήµης αυτά
είναι ζητούµενα. Ή για παράδειγµα ο έγκαιρος εντοπισµός ενός
παιδιού που είναι στο φάσµα του αυτισµού και η αντίστοιχη έγ-
κυρη επιστηµονική παρέµβαση που µπορεί να ελαχιστοποιήσει
ακόµα και να µηδενίσει τα προβλήµατα στην εξέλιξη του παιδιού.
Είναι ζητούµενο στη χώρα µας.

Εξασφαλίζονται άραγε, που δεν εξασφαλίζονται, οι δωρεάν
αναγκαίες θεραπείες, τα αναγκαία τεχνητά βοηθήµατα που είναι
άκρως απαραίτητα για την εκπαίδευση, αποκατάσταση, για την
καθηµερινή διαβίωση των αναπήρων, βοηθήµατα και θεραπείες
τα οποία πρέπει να παρέχονται δωρεάν και καθολικά; Όχι.

Στο ζήτηµα της αξιολόγησης της αναπηρίας όλοι σας έχετε
ευθύνη. Εδώ γίνεται ξεκάθαρος λόγος και µέσα από το σχέδιο
δράσης για την παραπέρα προώθηση και γενίκευση αυτής της
λεγόµενης «λειτουργικότητας» σαν βασικό στοιχείο αξιολόγησης
της αναπηρίας, κριτήριο δηλαδή περαιτέρω περικοπών. Όλοι σε
µικρότερο ή µεγαλύτερο βαθµό αποδέχεστε αυτήν την κατεύ-
θυνση και την υλοποιήσατε είτε νυν κυβερνώντες είτε πρώην κυ-
βερνώντες.

Το ίδιο γίνεται και στην ειδική αγωγή που στην ουσία έχουµε
την αποποίηση του κράτους από την ευθύνη της επιστηµονικά
επιβαλλόµενης εκπαίδευσης και αποκατάστασης των παιδιών µε
αναπηρία. Έτσι, στην πράξη όσον αφορά την εκπαίδευση των
παιδιών µε αναπηρία όσες οικογένειες έχουν να πληρώσουν ει-
δικούς και τα αντίστοιχα µέσα, θα καλύπτουν τις ανάγκες των
παιδιών τους. Για τα φτωχόπαιδα, όµως, τα ανάπηρα επιφυλάσ-
σεται ένα σχολείο απαξιωµένο, αποθήκη και χωνευτήρι της κοι-
νωνικής βαρβαρότητας που επικρατεί. 

Να, γιατί λοιπόν οι διακηρύξεις Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυ-
βερνήσεων περί ίσων ευκαιριών, καταπολέµησης των διακρίσεων
δεν έχουν καµµία πρακτική αντανάκλαση, καµµία πρακτική αξία
και για τους ανάπηρους και για τους χρόνια πάσχοντες των φτω-
χών λαϊκών στρωµάτων, γιατί αντικειµενικά δεν µπορούν και δεν
θέλουν να υπερβούν τη µεγάλη ανισότητα που αναπαράγει και
διευρύνει το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα.

Και όλα αυτά καµµία επιτροπή ή εθνική αρχή ή όπως και να
την χαρακτηρίσετε, δεν µπορεί να τα ανατρέψει, όσες εκθέσεις
ή προτάσεις και να καταθέσει, όσες καλές προθέσεις και να έχει
ή αντίστοιχα όσα Υφυπουργεία και Υπουργεία, όπως και να τα
βαφτίσουµε είτε αναπηρίας είτε υγείας είτε µε Υπουργούς
Υγείας κοινής αποδοχής, δεν µπορούν να ανατρέψουν αυτήν την
κατεύθυνση. Διότι τόσο η παρούσα Κυβέρνηση, όπως και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, ακόµα και να θέλατε -που δεν θέλετε-
δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε τα µεγάλα και διαρκώς διογκού-
µενα προβλήµατα και των ΑΜΕΑ που δηµιουργεί η ίδια η πολιτική
σας ανεξάρτητα τις όποιες µικροδιαφορές παρουσιάζετε στη
διαχείρισή της. 

Και το ότι δεν µπορείτε οφείλεται στο γεγονός των στρατηγι-
κών σας δεσµεύσεων και του πλαισίου των κατευθύνσεων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για στήριξη της ανταγωνιστικότητας, τη
στήριξη δηλαδή των αναγκών του κεφαλαίου, των µεγάλων επι-
χειρηµατικών οµίλων για κερδοφορία. Στο βωµό υλοποίησης

αυτής της στρατηγικής θυσιάζονται ανάγκες, δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων, των αναπήρων, διότι αποτελούν κόστος για το κεφά-
λαιο και το αστικό κράτος µε τις κυβερνήσεις που το υπηρετούν. 

Τρανό παράδειγµα, πέραν των όσων αναφέραµε και πολύ πε-
ρισσότερα µπορούµε να αναφέρουµε, η ψήφιση από όλους σας
Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ του τρίτου µνηµονίου όπου
προέβλεπε για τη πρόνοια περικοπή 900 εκατοµµύρια, 0,5% του
ΑΕΠ. Το ξεχάσατε αυτό το 2015; Τα χέρια όλων σηκώθηκαν εδώ
µέσα και για αυτό.

Ακριβώς, λοιπόν, µε αυτές τις πολιτικές επιλογές στο πλαίσιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στις στρατηγικές του κεφαλαίου
χρειάζεται να αναµετρηθεί και το αναπηρικό κίνηµα µαζί µε
όλους τους εργαζόµενους στα πλαίσια της κοινωνικής συµµα-
χίας σε κατεύθυνση ρήξης µε το σύστηµα που υπονοµεύει τη
ζωή τους, αλλά και τους πολιτικούς εκφραστές του που τους
έχουν κάνει τη ζωή κόλαση. 

Και πραγµατικά αποτελεί τουλάχιστον υποκρισία την ίδια
στιγµή που µε τις πολιτικές σας όλες οι κυβερνήσεις γυρνάτε τον
λαό µας έναν αιώνα πίσω, καταργώντας δικαιώµατα και κατακτή-
σεις που κερδήθηκαν µε σκληρούς αγώνες και θυσίες του λαού
µας, να µιλάτε για υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
µέσω της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
η οποία ειρήσθω εν παρόδω δηµιουργήθηκε το 1998. 

Και εδώ να θυµίσουµε πως το κόµµα µας τότε κατά τη συζή-
τηση δηλαδή του ιδρυτικού νόµου της ΕΕΔΑ του 1998, του
ν.2667 είχε τοποθετηθεί για τον ρόλο που επιφύλασσε το κράτος
στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου υποστη-
ρίζοντας πως στόχος δεν ήταν το πραγµατικό ενδιαφέρον για
την προστασία των ατοµικών, πολιτικών και κοινωνικών δικαιω-
µάτων, αλλά στην ουσία στόχευε στο να δηµιουργήσει ένα φύλλο
συκής στη συνεχή φαλκίδευση των δικαιωµάτων µέσα από ένα
ελεγχόµενο θεσµικό αντίβαρο.

Οι εξελίξεις επιβεβαίωσαν την εκτίµησή µας, αφού οι κυβερ-
νήσεις τόσο νοµοθετικά όσο και στην πράξη στα πλαίσια ακριβώς
του Ευρωενωσιακού Δικαίου, της ευρωενωσιακής νοµοθεσίας
και πολιτικής καταπάτησαν και καταπατούν βάναυσα, αποψιλώ-
νουν κυριολεκτικά από το περιεχόµενό τους όλο και περισσότερο
θεµελιώδη δικαιώµατα των εργαζοµένων, των λαϊκών στρωµά-
των.

Έτσι µέσα σε αυτό το ασφυκτικό πολιτικό και θεσµικό πλαίσιο
η ΕΕΔΑ κατάφερε παρ’ όλα αυτά να παράγει ένα αξιόλογο επι-
στηµονικό έργο µε εκθέσεις για σοβαρά θέµατα δικαιωµάτων,
παρατηρήσεις σε νοµοσχέδια, αλλά και µε παρεµβάσεις σε ζη-
τήµατα της επικαιρότητας. Τον πυρήνα αυτού του έργου, παρά
το ρόλο της ΕΕΔΑ ως επίσηµου συµβούλου της πολιτείας, οι κυ-
βερνήσεις ουσιαστικά τον αναγνώριζαν, µετατρέποντάς τον κατά
βάση σε απλό ευχολόγιο και έκθεση ιδεών. Μάλιστα, προχώρη-
σαν διαχρονικά και σε παρεµβάσεις στη λειτουργία της µε διά-
φορους τρόπους για τον έλεγχο και τη χειραγώγηση της που
έφτασαν -γνωρίζετε όλοι- να οδηγήσουν µέχρι και στην παραί-
τηση του προηγούµενου προέδρου της.

Συνεπώς, το κύριο κατά τη γνώµη µας είναι το πολιτικό πλαίσιο
µέσα στο οποίο καλείται να λειτουργήσει µε τις όποιες αλλαγές
προτείνονται στο νοµοσχέδιο η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου, µέσα σε ένα πλαίσιο πολιτικής, κυβερνή-
σεων, Ευρωπαϊκής Ένωσης που συνεχώς οξύνει και καταπατά
τα δικαιώµατα του λαού µας. Γιατί δεν µπορείτε να µιλάτε για
υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων όταν όλοι σας διαχρο-
νικά µε τις πολιτικές σας επιλογές ακυρώνετε στην πράξη στα-
διακά στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα, στοιχειώδη ατοµικά,
πολιτικά και κοινωνικά δικαιώµατα. 

Αλήθεια, πού πάει το δικαίωµα στην εργασία; Η ανεργία, η ερ-
γασιακή περιπλάνηση, τα ωράρια-λάστιχο, η µισή δουλειά και η
µισή ζωή έχουν γίνει κανόνας. Το δικαίωµα της οικογενειακής
ζωής και της στέγης πού πάει; Πού πάει το δικαίωµα στην υγεία
όταν καθηµερινά η δηµόσια υγεία υποβαθµίζεται λόγω της εµ-
πορευµατοποίησης και επιχειρηµατικής λειτουργίας της; Και το
κοινωνικό δικαίωµα, που κατά τα άλλα όπως λέτε και υπερθεµα-
τίζετε στις επιτροπές, στις συζητήσεις, στο δηµόσιο, έχει γίνει
ακριβώς ακριβοπληρωµένο εµπόρευµα; Τις τραγικές συνέπειες
αυτής της πολιτικής της εµπορευµατοποίησης και ιδιωτικοποί-
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ησης της υγείας που εφαρµόζετε όλες οι κυβερνήσεις τις ζούµε
µε τον πιο τραγικό τρόπο εδώ και έναν χρόνο µε αφορµή την
πανδηµία. 

Αλήθεια, τι γίνεται µε το δικαίωµα στη µόρφωση όταν φροντί-
ζετε όλοι σας να ορθώνετε χρόνο µε τον χρόνο νέους φραγµούς
για τη µόρφωση των παιδιών των εργαζοµένων των φτωχών λαϊ-
κών στρωµάτων; Πού πήγε το δικαίωµα στην κοινωνική ασφά-
λιση, αφού δεν αφήσατε τίποτα όρθιο από τις κατακτήσεις των
εργαζοµένων;

Κάνετε λόγο για σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά
έχετε καταπατήσει κάθε στοιχειώδες κοινωνικό δικαίωµα µε τις
πολιτικές σας και τους νόµους που ψηφίζετε όλοι σας, θέλοντας
να βάλετε στον γύψο το εργατικό λαϊκό κίνηµα. Αυτός είναι ο
στόχος.

Να µην πούµε, βέβαια, για την προστασία των πολιτικών δι-
καιωµάτων όταν στοιχειώδη πολιτικά δικαιώµατα βρίσκονται υπό
διωγµό για να µπορέσει να υλοποιηθεί η αντιλαϊκή σας πολιτική
απαρέγκλιτα. Θέλετε να επιβάλλετε σιγή ιχθύος στους εργαζό-
µενους, στον λαό. Έτσι, εργαζόµενοι σέρνονται στα δικαστήρια,
γιατί αγωνίζονται, παλεύουν, διεκδικούν. Αγρότες σέρνονται στα
δικαστήρια, γιατί τολµούν να αγωνίζονται για την επιβίωσή τους.
Φοιτητές βρέθηκαν, όπως για παράδειγµα χθες στη Θεσσαλο-
νίκη, αντιµέτωποι µε την κρατική βία, την κρατική καταστολή,
γιατί διεκδικούσαν το δικαίωµα στην εκπαίδευση µε ανοικτά πα-
νεπιστήµια τηρώντας όλους τους όρους και τις προϋποθέσεις
των υγειονοµικών κανόνων που επιβάλλουν οι συνθήκες σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, εµείς φυσικά δεν έχουµε αυταπάτες πως µε
τις προτεινόµενες αλλαγές στο νοµοσχέδιο, σε ό,τι αφορά τις
επιτροπές που υφίστανται από το 1998, θα εξασφαλιστεί ουσια-
στική ανεξαρτησία, όπως αναφέρθηκα προηγουµένως, της
ΕΕΔΑ, αφού η νοµική της µορφή παραµένει θολή, γεγονός που
την καθιστά ευάλωτη στις εκάστοτε κυβερνητικές παρεµβάσεις. 

Θεωρούµε ιδιαίτερα αρνητικό το γεγονός του αποκλεισµού
των πολιτικών κοµµάτων –το είπαµε και στην επιτροπή- από τη
σύνθεση της ΕΕΔΑ όπως και των πανεπιστηµίων αποµακρύνον-
τας την επιτροπή από τις ζωντανές δυνάµεις της πολιτικής και
κοινωνικής ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Αναφορικά µε το υπάρχον προσωπικό της, οι ρυθµίσεις που

προτείνονται το οδηγούν σε εργασιακή ανασφάλεια, αφού δεν
κατοχυρώνεται η συνέχιση της εργασίας που προσφέρει. 

Μέσα ακριβώς στο ίδιο πλαίσιο πολιτικό, οικονοµικό, κοινωνικό
λειτούργησε, λειτουργεί και θα λειτουργεί και η Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής µε την προσθήκη του νέου όρου της Τεχνοηθικής, που
µπαίνει µε τις προτεινόµενες αλλαγές. 

Έτσι, λοιπόν, οι όποιες αλλαγές δεν συνιστούν ουσιαστικές
διαφορές, αναφορικά µε τον ρόλο, την αποστολή και το περιε-
χόµενο της επιτροπής. Και αυτό το λέµε, διότι η διεύρυνση των
ηθικών, κοινωνικών και νοµικών διαστάσεων και συνεπειών στους
τοµείς, για παράδειγµα, της βιολογίας, της βιοτεχνολογίας, της
ιατρικής, της γενετικής και άλλων, καθώς και των νέων τεχνολο-
γιών όπως της τεχνητής νοηµοσύνης, των προηγµένων αλγορίθ-
µων και της ροµποτικής, όπως περιγράφονται ως αποστολή της
επιτροπής, δεν µπορεί να είναι ανεξάρτητα ή κοινωνικοταξικά ου-
δέτερα –αυτό είναι αντικειµενικό, κανείς δεν µπορεί να το αµφι-
σβητήσει- και αυτό διότι το πώς όλα αυτά εφαρµόζονται
–έρευνα, επιστήµη, τα αποτελέσµατα της έρευνας, για ποιον
σκοπό- εξαρτώνται από το χαρακτήρα της ανάπτυξης, από τον
σκοπό της παραγωγής, που σήµερα χαρακτηρίζονται από την αν-
ταγωνιστικότητα και το κέρδος και σε βάρος των κοινωνικών λαϊ-
κών αναγκών. 

Έτσι µπορεί –έτσι ήταν πάντα, εξάλλου- οι επιστήµονες που
απαρτίζουν και θα απαρτίσουν την επιτροπή να είναι εγνωσµένου
κύρους, µε βαθιά και πολύπλευρη γνώση του αντικειµένου τους,
όµως θα λειτουργήσουν σε ένα συγκεκριµένο και οριοθετηµένο
πλαίσιο που ανταποκρίνεται στις σύγχρονες και εξελισσόµενες
ανάγκες της ανάπτυξης της καπιταλιστικής οικονοµίας και της
συµβολής σε αυτή των τοµέων ευθύνης της επιτροπής.

Ακριβώς αυτό που τονίζεται στο άρθρο 31 είναι η συµβολή της

επιτροπής για την προσαρµογή της εθνικής έννοµης τάξης προς
το Διεθνές και Ενωσιακό Δίκαιο, όσον αφορά τους τοµείς ευθύνης
της. Όµως, το Ενωσιακό Δίκαιο δεν είναι αυτό που διασφαλίζει τα
συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων, την ανταγωνιστικότητα,
την κερδοφορία;

Έτσι για παράδειγµα –το αναφέραµε και στην επιτροπή- το γε-
γονός ότι η Επιτροπή Βιοηθικής έθεσε ένα πλαίσιο και κανόνες
λειτουργίας και εφαρµογής στα ζητήµατα της ιατρικώς υποβοη-
θούµενης αναπαραγωγής, αυτά δεν απέτρεψαν, αντίθετα, ενί-
σχυσαν ώστε ο τοµέας αυτός της ιατρικής υποβοηθούµενης
αναπαραγωγής να έχει σαρωθεί από τους επιχειρηµατίες του
χώρου, τα ζευγάρια που έχουν ανάγκη τέτοιες υπηρεσίες να τις
χρυσοπληρώνουν, στο δε δηµόσιο σύστηµα να µπορούν ελάχι-
στοι να βρουν διέξοδο –φυσικά για περιορισµένες περιπτώσεις
προβληµάτων- λόγω ανυπαρξίας υποδοµών, δοµών και πάει λέ-
γοντας. 

Στην ουσία στο ζήτηµα αυτό, για παράδειγµα, η επιτροπή τι
έκανε; Έντυσε µε επιστηµονικό µανδύα την επιχειρηµατική
δράση, που νοµικά, ηθικά, κοινωνικά κατοχυρώνεται από το
ισχύον δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαµπρούλη,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Εξάλλου, το Ευρωενωσιακό Δίκαιο δεν είναι αυτό που κατοχυ-
ρώνει την πολιτική στην υγεία µε το ελάχιστο δυνατό κρατικό και
ασφαλιστικό κόστος, τις αυξηµένες πληρωµές των λαϊκών στρω-
µάτων, τα υποστελεχωµένα δηµόσια νοσοκοµεία, την ανύπαρκτη
πρωτοβάθµια φροντίδα και άλλα, που µε οδυνηρό τρόπο ο λαός
µας το βιώνει εδώ και έναν χρόνο λόγω της πανδηµίας;

Όταν, λοιπόν, αυτή η επιτροπή έχει ως όριο και πλαίσιο των
πορισµάτων της αυτό το δίκαιο, προσαρµοσµένο στην Ελλάδα,
από µόνο του δίνει ή όχι και το χαρακτήρα αυτής της επιτροπής;
Έτσι, όποιες αλλαγές γίνονται και αφορούν είτε προσαρµογές
στα νέα δεδοµένα είτε καθυστερήσεις στη προσαρµογή κ.λπ. δεν
αλλάζουν τη βασική κατεύθυνση. Αντίθετα, γίνεται απόπειρα να
συγκαλυφθεί και να γίνει πιο αποδεκτή από τα λαϊκά στρώµατα
η πολιτική που εφαρµόζεται απ’ όλες τις κυβερνήσεις. 

Με βάση τα ανωτέρω που αναφέραµε, κύριε Πρόεδρε, και
στην επιτροπή αλλά και στη σηµερινή µας τοποθέτηση δεν µπο-
ρούµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ.
Κωνσταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, νιώθουµε λίγο περίεργα σε αυτήν την

Αίθουσα να ζητάνε λευτεριά για κατά συρροή δολοφόνους. 
Δεν θα µπούµε, κύριε Υπουργέ, εµείς στο παιχνίδι αυτό της

ψεύτικης αντιπαράθεσης της Νέας Δηµοκρατίας µε το ΣΥΡΙΖΑ
γιατί είστε τόσο ίδιοι στα µεγάλα και τα σηµαντικά. Απλά επιλέ-
γετε κάποιες ιδεολογικές στιγµές, για να διαχωρίσετε το κοµµα-
τικό σας παιχνίδι και οι µεν και οι δε, πανεπιστήµια, Κουφοντίνας,
αυτά όλα τα παραµυθένια ιδεολογικά. 

Δεν ακούσαµε αυτοί που ζητάνε τη λευτεριά σε δολοφόνους
κατά συρροή να ζητάνε και τη δικαίωση για τον Κατσίφα µε την
ίδια θέρµη εδώ µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να ζητάνε τη
λευτεριά για το Αιγαίο µας, τη λευτεριά για την Κύπρο µας.
Όµως, αυτά είναι επιλογές του καθενός. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω, είστε πολύ έµπειρος και στη ζωή.
Έχετε ακούσει για το τάιµινγκ, κύριε Γεραπετρίτη; Αυτό το άτιµο,
το ρηµάδι το τάιµινγκ της ζωής πόσο σηµαντικό είναι και τι ρόλο
παίζει; Είναι καµµιά φορά στη Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνησή
σας, λες και τα κάνετε επίτηδες, πραγµατικά! 

Εµείς εδώ σήµερα θα µιλήσουµε για βιοηθική, όταν εκεί έξω
στην κοινωνία µας η ηθική έχει πάει περίπατο κι εµείς θα µιλάµε
σήµερα εδώ για βιοηθική. Δεν είναι καλό το τάιµινγκ που έρχεται
το νοµοσχέδιο σήµερα εδώ, µετά από όλα όσα έχουν δει το φως
της δηµοσιότητας τις τελευταίες ηµέρες, τα εµετικά πραγµατικά
και ανατριχιαστικά αυτά και απ’ όλα όσα έχουν ειπωθεί από κυ-
βερνητικά χείλη.
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Η Κυβέρνηση, κύριε Γεραπετρίτη, όπως είπε η κ. Μενδώνη, δεν
εξαπατήθηκε. Εξαπάτησε τον ελληνικό λαό! Και εδώ υπάρχει µια
µεγάλη διαφορά. Και φυσικά ο τρόπος µε τον οποίο αντιπαρατί-
θεστε Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ σε όλο αυτό, µε φόντο τους
φρικιαστικούς βιασµούς ανηλίκων, δείχνει ένα πράγµα, ότι έχετε
απωλέσει κάθε ηθικό πλεονέκτηµα. Θα σας πω γιατί είναι υπο-
κριτικά τα περισσότερα από αυτά.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µιλώντας από το
Βήµα της Βουλής εµείς απευθυνόµαστε αυτή τη στιγµή στους
Έλληνες πολίτες, στους γονείς, στους πατεράδες, στις µαµάδες,
στους µεροκαµατιάρηδες, στους ανθρώπους της καθηµερινότη-
τας. 

Και απευθύνοµαι σε αυτούς τους πολίτες, κύριε Υπουργέ, να
τους πω και να τους πούµε ότι εδώ στην Αίθουσα αυτή –γιατί τί-
ποτα δεν είναι τυχαίο και ξεκοµµένο στην κοινωνία αυτή- πριν
από κάποιους µήνες, κύριε Γεραπετρίτη, ψηφίστηκε –το έφερε
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ποιος θα το φανταζόταν
αυτό!- νοµοσχέδιο που έδινε το δικαίωµα σε παιδιά δεκαπέντε
ετών –το τονίζω, δεκαπέντε ετών παιδιά!- να διαλέγουν το φύλο
τους! Δεκαπέντε ετών είναι δυνατόν να µπορεί ένα παιδί να δια-
λέγει το φύλο του, να του δίνει το δικαίωµα ο νόµος, η ελληνική
Βουλή και να το φέρνει η Νέα Δηµοκρατία; 

Το ξέρουν αυτό οι ψηφοφόροι σας, οι ψηφοφόροι της Νέας
Δηµοκρατίας; Το ξέρουν ότι ψηφίστηκε αυτό το πράγµα πριν από
κάποιους µήνες εδώ µέσα; Δηλαδή, δεκαπέντε ετών µπορεί να
διαλέξει το φύλο του, αλλά δεν είναι ικανός να ψηφίσει! Πρέπει
να είναι δεκαεπτά για να ψηφίσει, αλλά για να διαλέξει το φύλο
του πρέπει να είναι δεκαπέντε! 

Ξέρουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες ότι έναν µήνα πριν τις
εκλογές του 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ άλλαξε τον Ποινικό Κώδικα και έφερε
ποινές χάδι γι’ αυτά τα τέρατα όλα εκεί έξω; Έναν µήνα! Τέτοια
πρεµούρα τους είχε πιάσει! Έναν µήνα! Ενώ έβλεπαν ότι θα χά-
σουν τις εκλογές, άλλαξαν τον Ποινικό Κώδικα. 

Βέβαια µε το που εκλεγήκατε εσείς –ήταν από τις πρώτες συ-
νεδριάσεις της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης και Δικαιοσύνης-
µε τον κ. Μυλωνάκη δώσαµε µάχη για την αυστηροποίηση των
ποινών, κύριε Γεραπετρίτη! Όµως, τότε δεν κάνατε τίποτα. Άρα,
είναι υποκριτικό!

Όταν εµείς φωνάζαµε για αυστηροποίηση των ποινών στον
Ποινικό Κώδικα, «όχι, αφήστε τα». Το θυµάµαι σαν τώρα. Τώρα;
Θα έρθει την Πέµπτη ο Πρωθυπουργός να πει τι; Θα αλλάξει ο
Ποινικός Κώδικας µετά από ενάµιση χρόνο; Όταν τα λέγαµε
εµείς, ήµασταν πάλι οι κακοί, οι ακραίοι, οι σκληροί. Όχι! Ρεαλι-
στές είµαστε και λογικοί είµαστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τον αλλάξαµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πάλι θα φέρει κάποιες διατάξεις,

αναδροµικότητα κ.λπ.. Μάλιστα! Διότι αν δεν είχατε αλλάξει τον
Ποινικό Κώδικα τότε, ο 62χρονος που σήµερα συνελήφθη –και
να σαπίσει στη φυλακή!-, δεν θα σαπίσει! Αλλά είχαµε αλλάξει,
κύριε Πλεύρη –που δεν σας αρέσουν µάλλον αυτά που λέµε- τον
Ποινικό Κώδικα. Θα σάπιζε ισόβια στη φυλακή και δεν θα βγει
στα δύο χρόνια έξω!

Αυτή, όµως, είναι η υποκρισία των κοµµάτων. Και απευθύνεστε
στον ελληνικό λαό, αλλά εσείς νοµοθετείτε και τους βγάζετε έξω
στα δύο χρόνια. Τα ισόβια έχουν γίνει τέσσερα, πέντε χρόνια,
ανάλογα. Τι σόι ισόβια είναι αυτά; 

Να ξεκαθαρίσουµε και κάτι. 
Κύριε Υπουργέ, τι θα πει «παιδεραστής» και «παιδόφιλος»;

Ούτε εραστής είναι ούτε φίλος. Είναι παιδοβιαστές. Ούτε ερα-
στές είναι ούτε φίλοι. Τι είναι αυτή η λέξη; Είναι παιδοβιαστές και
θα παρακαλούσαµε πάρα πολύ να χρησιµοποιούµε αυτές τις λέ-
ξεις. 

Θεωρούµε -το έχει τονίσει από την πρώτη µέρα ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης- αυτονόητη, κύριε Υπουργέ, την παραίτηση
της κ. Μενδώνη. Αυτονόητη! Τι συζητάµε τώρα παραπάνω; Δη-
λαδή, αυτό που θεωρούµε αυτονόητο και θεωρείται αυτονόητο
για όλο τον πολιτισµένο κόσµο, για κάθε µία λογική ευνοµούµενη
πολιτεία που σέβεται τους πολίτες της δεν συµβαδίζει µάλλον µε
το δικό σας DNA, το οποίο µάλλον έχει µεταλλαχθεί από Νέα Δη-
µοκρατία σε κάτι άλλο. Πραγµατικά, δεν καταλαβαίνουµε τι σας
έχει συµβεί. Μιλάµε για µετάλλαξη. Σας το έχει πει πάλι από την

πρώτη στιγµή ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης αναφορικά µε
τις ποινές. Κάποιοι λέτε: «να µην είµαστε σκληροί». Δεν υπάρχει
αυτό. 

Κύριε Γεραπετρίτη, αυτό πρέπει να γίνει. Χηµικός ευνουχισµός
στα τέρατα αυτά! Πραγµατικά ισόβια για τα τέρατα αυτά! Δεν
υπάρχει κάτι άλλο. Είναι σκληρά αυτά που λέµε; Κανονικά πρέπει
να γίνει και δηµοψήφισµα, να ερωτηθεί ο ελληνικός λαός ποια
θα έπρεπε να είναι η ποινή γι’ αυτά τα κτήνη που ασελγούν, βιά-
ζουν και σκοτώνουν παιδάκια. 

Όταν, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως σας είπα, άλλαξε προεκλογικά
τον νόµο, γιατί θέλοντας και µη, κύριοι, «κλείσατε το µάτι» σε
όλους αυτούς, είχατε την ευκαιρία να αλλάξετε τον Ποινικό Κώ-
δικα εσείς όταν εκλεγήκατε και δεν το κάνατε. Δεν το κάνατε! 

Ζητούσαµε θυµάµαι τότε λυσσασµένα αυστηροποίηση ποινών.
Αλλά, είστε φοβικοί. Και απορούµε σε τι ακριβώς είστε φοβικοί.
Στο να τιµωρήσετε µε τον πλέον αυστηρό τρόπο τους παιδοβια-
στές; Γιατί να είστε φοβικοί σ’ αυτό, στο να τους βάλετε σε ένα
µπουντρούµι και να µην ξαναδούν το φως του ήλιου; Σας ακού-
γονται βάρβαρα αυτά; Εµείς δεν το καταλαβαίνουµε. Είναι βάρ-
βαρο αυτό; 

Τι είναι, δηλαδή, πολιτισµός και ηθική; Είναι το να προβάλ-
λουµε και να επιβραβεύουµε µόνιµα το διαφορετικό; Μόνιµα να
το αβαντάρουµε, να το προβάλλουµε, να το χειροκροτούµε το
διαφορετικό; Δηλαδή, να δίνουµε αξιώµατα και προνόµια, για πα-
ράδειγµα, σε µέλη ΛΟΑΤΚΙ, να αναβαθµίζουµε τα gay pride σε
euro pride; Όλα αυτά είναι ηθικά και πολιτισµένα και αυτά που
λέµε εµείς είναι βάρβαρα; Πώς γίνεται αυτό; Δηλαδή, να δηµι-
ουργούµε συµβούλια και υπηρεσίες παρά τω Πρωθυπουργό µε
συµµετοχή των LGBΤ; Τι θα πει αυτό; Lesbian-Gay-Transexual;
Αυτά είναι όλα πολιτισµένα; Ας κάνουν ό,τι θέλουν. Οι σεξουαλι-
κές προτιµήσεις του καθενός δεν µας ενδιαφέρουν, δεν µας πέ-
φτει λόγος. Όµως, µέχρι ένα σηµείο. 

Χίλιες φορές, κύριε Υπουργέ, να είµαστε εµείς οι συντηρητικοί.
Χίλιες φορές! Η κοινωνία µας, που µάς ακούει εκεί έξω, είµαι βέ-
βαιος ότι συµφωνεί µαζί µας 100%.

Πάµε στα νοµοσχέδια που φέρνετε τώρα. Σε όλη αυτή την κα-
τάσταση που επικρατεί, κύριε Γεραπετρίτη, φέρνει η Νέα Δηµο-
κρατία νοµοσχέδια που, αντί να απαντήσουν στα µεγάλα και
σηµαντικά προβλήµατα των Ελλήνων, δίνετε έµφαση και πάλι σε
λάθος κατευθύσεις. Είστε σε τελείως λάθος δρόµο. Θα εξηγήσω
τι εννοώ. 

Τα νοµοσχέδια που φέρνετε προβλέπουν µέτρα για να αναχαι-
τίσουν την ανεργία, που θα υποστηρίξουν αυτούς που είναι σε
αναστολή εργασίας, που θα βοηθήσουν, ουσιαστικά όµως, τους
χαµηλοσυνταξιούχους, που έχουν γίνει επαίτες και τους ρίχνετε
360 ευρώ στη δύση της επαγγελµατικής τουλάχιστον ζωής, για
να τους εξαπατήσετε έτσι; Ή µήπως τα νοµοσχέδια που φέρνετε
έχουν ευεργετικές προβλέψεις για τον κόσµο του εµπορίου; Τί-
ποτα απ’ όλα αυτά. Τι φέρνετε; 

Εµείς δεν την ξαναπατάµε. Ό,τι λαθροχειρία και αν κάνετε µε
τα νοµοσχέδια εµείς δεν την ξαναπατάµε. Και θα ακουστεί σή-
µερα από εδώ το εξής, κύριε Γεραπετρίτη. Τι σχέση έχει ένα νο-
µοσχέδιο που αφορά στα ΑΜΕΑ µε τους τρανσέξουαλ; Πείτε µας
εσείς. Φέρνετε για τους ΑΜΕΑ, µας εγκλωβίζετε, γιατί εννοείται
µε τα δύο χέρια θέλουµε να το ψηφίσουµε. Φέρνετε, όµως, µέσα
και έναν δεύτερο πυλώνα, που αφορά σε όλους αυτούς και µας
εγκλωβίζετε. 

Αν ψηφίσουµε «όχι» -και το λέω να ακουστεί και τα µηχανάκια
να γράφουν τώρα- θα βγουν πάλι και θα πουν ότι «η Ελληνική
Λύση ψήφισε «όχι» ή «παρών» για τα ΑΜΕΑ». Γιατί αυτό κάνετε.
Τι να ψηφίσουµε τώρα εµείς; Είπατε στην επιτροπή ότι είναι συ-
ναφείς πυλώνες. Τι σχέση έχουν τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες µε
τους τρανσέξουαλ, τα gay µπαρ, τα gay pride, το «ουράνιο τόξο»
και όλα αυτά; Τι σχέση έχουν, για να καταλάβουµε και εµείς; 

Άρα, λοιπόν, προσπαθείτε να µας εγκλωβίσετε σε ακόµη ένα
νοµοσχέδιο, µε το οποίο «κλείνετε το µάτι», φυσικά για ψηφοθη-
ρικούς λόγους, σε οµοφυλόφιλους, τρανσέξουαλ, λεσβίες, λα-
θροµετανάστες, ΜΚΟ. Πολύ ΜΚΟ µέσα. Καλά κάνετε. Ο καθένας
κάνει τις πολιτικές του επιλογές, κύριε Γεραπετρίτη. Ο καθένας
κάνει τις πολιτικές του επιλογές και ο κόσµος θα κρίνει. Γι’ αυτό
σας είπα για το DNA της Νέας Δηµοκρατίας. Δείτε το λίγο. 
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Για τα ΑΜΕΑ δεν µπορώ να µην πω τα αυτονόητα. Τα αυτο-
νόητα θα πω για τα ΑΜΕΑ, ότι η υποστήριξη των συνανθρώπων
µας µε ειδικές ανάγκες είναι απαραίτητη, αποτελεί υποχρέωση
της πολιτείας. Και αργήσαµε. Είµαστε η πιο «αφιλόξενη» χώρα
και πόλη, η πρωτεύουσα, η Αθήνα, για τα άτοµα µε ειδικές ανάγ-
κες. Φυσικά, είναι σηµαντική η προσβασιµότητα, η ενεργός συµ-
µετοχή των συνανθρώπων µας στην καθηµερινότητα και την
κοινωνία. 

Γι’ αυτό και στις προγραµµατικές µας θέσεις, κύριε Γεραπε-
τρίτη -να το πω για να το ακούσουν και πάλι οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες- εµείς ως Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή που
µπήκαµε εδώ ζητήσαµε το εξής. Τι; Να συσταθεί -είναι αναγκαίο-
µια µόνιµη ειδική επιτροπή στο ελληνικό Κοινοβούλιο για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Έχουµε επιτροπή ακόµα και για την
προστασία των πουλιών τάδε εδώ στη Βουλή και δεν θα έχουµε
για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες; Δεν έχει γίνει. Πρόκειται για θέ-
µατα που αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι αυτοί. 

Επίσης, έχουµε προτείνει τη συγκρότηση διαρκούς τεχνικής
επιτροπής, µε τη συµµετοχή εκπροσώπων όλων των Υπουργείων
και της συνοµοσπονδίας για συνεργασία και επεξεργασία προ-
τάσεων για τα προβλήµατα των ΑΜΕΑ, των ανθρώπων µε ειδικές
ανάγκες, στην καθηµερινότητα, την ασφαλή µετακίνησή τους, να
µπορούν οι άνθρωποι αυτοί να µετακινούνται σε µια πόλη, σε µία
χώρα. Για τη δηµιουργία ειδικών θέσεων, για τη δηµιουργία ίσων
ευκαιριών, µε µια λέξη για τη δηµιουργία σεβασµού. Μεγάλη
λέξη η λέξη «σεβασµός». Ποιος δεν το θέλει αυτό; Ποιος δεν
θέλει να βελτιώσει το χάλι που επικρατεί εκεί έξω; 

Πάµε τώρα στα ανθρώπινα δικαιώµατα. Είναι η κορωνίδα της
πελατειακής ατζέντας σας. Γιατί αυτό είναι το λάθος των κοµµά-
των και το έχουµε πει πολλές φορές. Σας ενδιαφέρουν οι επόµε-
νες εκλογές. Το είπα και στην επιτροπή. 

Όποιο κόµµα έρχεται στην κυβέρνηση από το επόµενο λεπτό
το ενδιαφέρουν µόνο οι επόµενες εκλογές. Δεν σας ενδιαφέρουν
το µέλλον, οι επόµενες γενιές, αλλά οι επόµενες εκλογές. Το
µυαλό σας είναι εκεί: «Πώς θα µαζέψω ψηφαλάκια, πώς θα κάνω
χατίρια, πώς θα χαϊδέψω διάφορες κοινότητες». «Τους είχα αυ-
τούς; Όχι. Κάνε ένα άνοιγµα εκεί, να πάρω και από εκεί κάτι». 

Εδώ, µε πρόσχηµα το ενδιαφέρον σας για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, προσπαθείτε να κερδίσετε ψηφοθηρικά ξεκάθαρα σε
οργανώσεις, οµάδες, ΜΚΟ, το Σωµατείο Υποστήριξης Διεµφυλι-
κών, το φεστιβάλ «Athens Pride», την οµοφυλοφιλική και λε-
σβιακή κοινότητα Ελλάδας, την κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ. Ο κατάλογος
δεν έχει τέλος. Παντού βλέπετε κοµµατικούς πελάτες. 

Πάω σε κάτι άλλο, για να µην βαρεθείτε κιόλας από τα ίδια και
τα ίδια. Στη σύσταση της επιτροπής προβλέπετε και πρόσωπο
από τη «WWF» και την «GREENPEACE». Κανένα πρόβληµα. 

«Είναι περιβαλλοντικές οργανώσεις» θα µου πείτε. Με το πε-
ριβάλλον ασχολούνται και καλά κάνουν. Αυτές οι οργανώσεις,
όµως, κύριε Γεραπετρίτη, έχουν κάποιες απόψεις και πρέπει να
µας ξεκαθαρίσετε αν συµφωνεί µε αυτές τις απόψεις της «WWF»
και της «GREENPEACE» η Νέα Δηµοκρατία, το φιλελεύθερο
κόµµα κ.λπ..

Συµφωνείτε στο να µην εκµεταλλευόµαστε τους υδρογονάν-
θρακες; Γιατί αυτά λένε η «WWF» και η «GREENPEACE». Δεν
είναι η Νέα Δηµοκρατία υπέρ της εκµετάλλευσης των ενεργει-
ακών µας κοιτασµάτων; Είστε υπέρ ή κατά; Γιατί αυτές οι οργα-
νώσεις είναι κατά. Αυτά τα λέει ο κ. Βαρουφάκης. Αν φτάσατε
στο σηµείο να συµφωνείτε και µε τον κ. Βαρουφάκη, τότε έχετε
πρόβληµα όντως. Θέλετε να είναι µέσα στις επιτροπές; Σας λέω
ότι αυτές οι οργανώσεις έχουν τις απόψεις που σας αναφέρω
τώρα. 

Μπορεί να υποστηρίξατε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην
αρµόδια επιτροπή ότι δεν νοµοθετείτε ανεξάρτητες αρχές, γιατί
σας είπαµε ότι έχουµε µια αλλεργία µε τις ανεξάρτητες αρχές.
Μόνο η ΑΑΔΕ κοστίζει 550 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, κύριε
Γεραπετρίτη. Λεφτά του ελληνικού λαού. Τριάντα δύο ανεξάρ-
τητες αρχές. 

Μας λέτε ότι δεν είναι ανεξάρτητες αρχές αυτές. Σας το είπα
και στην επιτροπή: Θα είναι, αλλά δεν θα είναι ανεξάρτητες
αρχές. Ούτε ντε φάκτο ανεξάρτητες αρχές. Ναι, αλλά δίνετε όλα
τα προνόµια που έχουν οι ανεξάρτητες αρχές: Και προνοµιακή

µεταχείριση και υπερεξουσίες και κατά παρέκκλιση ρυθµίσεις,
κατά παρέκκλιση µε υπουργική απόφαση αµοιβές των µελών της
αρχής των επιτροπών. Γενικά, δηλαδή, νοµοθετείτε χαρακτηρι-
στικά που έχουν οι ανεξάρτητες αρχές, αλλά δεν θα είναι αυτές
ανεξάρτητες αρχές. Το είπε ο Παΐσιος, ο Γέροντας Παΐσιος: Θα
είναι ανεξάρτητες αρχές, αλλά δεν θα είναι. Αυτό µας λέτε. 

Πάµε σε κάτι άλλο. Είναι θετικά τρία-τέσσερα πράγµατα. Να
µη σας αδικώ, θα τα πούµε όλα σήµερα εδώ. Τα ακούσατε. Κά-
ποιες παρατηρήσεις µας -και σας τιµά- τις κάνατε πράξη. 

Αποσύρατε την απαράδεκτη, όπως είχαµε πει και στην επι-
τροπή, διάταξη διενέργειας επιτόπιου ελέγχου στις υπηρεσίες
και τη δυνατότητα να έχει ο πρόεδρος –ακούστε λίγο- πρόσβαση
στα απόρρητα έγγραφα. Την αποσύρατε. Και ενώ την αποσύρατε
για την Αρχή Προσβασιµότητας και για την Αρχή Βιοηθικής-Τε-
χνοηθικής –ή κάνω λάθος εγώ ή θα φέρετε νοµοτεχνική- δεν την
αποσύρατε από την Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.
Ισχύει ή όχι; Μπορεί να κάνω λάθος εγώ, αλλά εάν ισχύει, γιατί
το αποσύρατε στα άλλα δύο και δεν το αποσύρατε εδώ; Τι συµ-
βαίνει; Πρόκειται για παραδροµή σας, λοιπόν, ή σε αυτήν την επι-
τροπή θα αφήσετε ο πρόεδρος να µπορεί να έχει πρόσβαση σε
κάθε είδους απόρρητα έγγραφα, πρόσβαση χωρίς περιορι-
σµούς, χωρίς προσδιορισµούς και καµµία προστασία των προ-
σωπικών δεδοµένων; Τι συµβαίνει εδώ; Θα θέλαµε µια απάντηση. 

Προβλέπεται το ανεύθυνο, λέει, για τα µέλη της αρχής των επι-
τροπών. Γιατί να µην µπορούν να λογοδοτήσουν, εάν χρειαστεί;
Αφού αναλαµβάνουν ένα καθήκον αυτές οι επιτροπές, να επιτε-
λέσουν ένα έργο, γιατί να µην µπορούµε να τους ελέγξουµε, δη-
λαδή; Τι πάει να πει «το ανεύθυνο»; Μα, είναι ανεύθυνο να
νοµοθετείτε το ανεύθυνο, δεν το καταλαβαίνετε; Γιατί να έχουν
το ανεύθυνο αυτό; Νοµοθετείτε, λοιπόν, µορφώµατα που µοι-
άζουν µε ανεξάρτητες αρχές, αλλά δεν είναι. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Ούτως ή άλλως
έχουµε µόνον έναν οµιλητή τα µικρά κόµµατα. Δείξτε µια επιεί-
κεια. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Νοµοθετείτε, λοιπόν, αρχές και επιτροπές που έχουν συµβου-
λευτικό ρόλο, αλλά απολαµβάνουν προνόµια και ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις και όλες φυσικά υπάγονται στον Πρωθυπουργό. Θα µου
πείτε µετά, όταν θα µιλήσετε: «Και πού να υπάγονται;». Εγώ ξέρω
ότι όλα υπάγονται στον Πρωθυπουργό, ΕΡΤ, ΕΥΠ, επιτροπές,
όλα στον Πρωθυπουργό. Τέτοιο πράγµα δεν έχει ξαναγίνει. 

Δικαιώµατα των ανθρώπων. Αλήθεια; Μιλάµε για τα δικαιώ-
µατα των ανθρώπων; Ενδιαφέρεστε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση για
τα δικαιώµατα των ανθρώπων, τα οποία όµως παραβιάζετε κα-
θηµερινά µε τον εγκλεισµό και µε αφορµή τον κορωνοϊό. 

Έχετε αναλογιστεί ποτέ πόσες ψυχικές διαταραχές και επι-
πτώσεις του εγκλεισµού θα υπάρξουν για τους Έλληνες; Έχετε
αναλογιστεί ποτέ τα δικαιώµατα του ανθρώπου; Εδώ, όµως, τα
παραβιάζετε τα δικαιώµατα του ανθρώπου. Έχετε δει τι συµβαί-
νει στο εξωτερικό; Γιατί τέτοια αυστηρότητα και τέτοιο «χαλι-
νάρι» στους Έλληνες; Τι νόηµα έχει τελικά, όταν το ίδιο το
κράτος, κύριε Γεραπετρίτη µου, στερείται ηθικής και επιβάλλει
άµεσα ή έµµεσα τους εµβολιασµούς; Διότι αυτό πάτε να κάνετε.
Εδώ δεν έχουµε τα δικαιώµατα του ανθρώπου; Αυτό πάτε να κά-
νετε. Τι νόηµα δίνετε στην τεχνοηθική όταν χρησιµοποιείτε αλ-
γόριθµους, όταν είχατε το πρόσφατο «ναυάγιο» το καλοκαίρι µε
τον αλγόριθµο που τα κάνατε µαντάρα µε τον τουρισµό; Εκεί δεν
είχαµε βιοτεχνική; Ο αλγόριθµος; Μαντάρα. 

Κλείνω. Κύριε Υπουργέ, αν και πραγµατικά σας εκτιµούµε
πολύ, να είστε σίγουρος πως ο ελληνικός λαός τα βλέπει όλα
αυτά και σας έχει καταλάβει και θα σας το αποδείξει στις επόµε-
νες εκλογές, οι οποίες δεν αργούν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Με την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25 κλείνουν οι

εισηγητές και οι αγορητές. Μετά θα δώσω τον λόγο –που µε
βάση τον Κανονισµό έχει το δικαίωµα- στον τέως Πρόεδρο της
Βουλής κ. Βούτση. Επίσης, ο Υπουργός, εάν θέλει να κάνει την
οµιλία του ή και οι Κοινοβουλευτικοί οποιαδήποτε στιγµή µπο-
ρούν να πάρουν τον λόγο. Παρακαλώ να ενηµερώσουν το Προ-
εδρείο. Διαφορετικά, θα ξεκινήσουµε µε τον πρώτο κύκλο
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οµιλητών, όπου οι έξι πρώτοι είναι ο κ. Λοβέρδος, η κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου, ο κ. Παπαδηµητρίου, η κ. Γιαννακοπούλου, ο κ.
Καββαδάς και ο κ. Βερναρδάκης. 

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πριν προχωρήσω στα του νοµοσχεδίου, να προτρέψω ενόψει

των πρόσφατων καταιγιστικών εξελίξεων όσους πολίτες έχουν
πέσει θύµατα κακοποιητικών συµπεριφορών να προσφεύγουν
στη δικαιοσύνη, να εµπιστεύονται και την ανεξαρτησία και την
αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης, το κράτος δικαίου, σε πεί-
σµα όλων των αντιθεσµικών συµπεριφορών των κυβερνητικών
στελεχών, που επιχειρούν τις τελευταίες ηµέρες µε µεθοδεύσεις
συγκάλυψης και «ξεπλύµατος» να αποπροσανατολίσουν την
κοινή γνώµη και ουσιαστικά να αποποιηθούν των ευθυνών τους. 

Θα ήθελα, επίσης, να καταγγείλω το «όργιο» της αστυνοµικής
καταστολής χθες στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης.
Είδαµε φρικτές εικόνες µε βιαιοπραγίες κατά φοιτητών, µε αναί-
τιες προσαγωγές. Ακόµη και τους δηµοσιογράφους τούς απέ-
κλειαν από το να εισέλθουν στον χώρο και να καταγράψουν ό,τι
γινόταν.

Αλήθεια, ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Αυτή είναι η δροσερή πνοή
δηµοκρατίας που θα έµπαινε µέσα στα πανεπιστήµια µε αυτό το
κατάπτυστο, αντιεκπαιδευτικό, αυταρχικό νοµοσχέδιο; 

Περνάω στα του νοµοσχεδίου. Έχουµε τρεις παρεµβάσεις, τη
σύσταση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας και ρυθµίσεις
που διέπουν την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που, καθώς επίσης και την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής. 

Έχετε φέρει κάποιες τροποποιήσεις µετά από τις συζητήσεις
στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, τις οποίες καλωσορίζουµε,
ωστόσο δεν λύνετε ουσιαστικά τα προβλήµατα.

Εισέρχοµαι, λοιπόν, στα άρθρα. 
Έχουµε το άρθρο 14 παράγραφος 3, όπου προβλέπεται ότι ο

ορισµός του Προέδρου της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας
παραµένει αποκλειστικό προνόµιο του Πρωθυπουργού κατόπιν
σύµφωνης γνώµης της Βουλής, όπως ορίζει ο Κανονισµός. 

Κατ’ αρχάς θα πρέπει να ρωτήσω ποιο είναι το άρθρο του Κα-
νονισµού της Βουλής που θα εφαρµοσθεί εδώ, κύριε Υπουργέ.
Διότι, εάν δεν το µνηµονεύσετε µέσα στο νοµοσχέδιο, τουλάχι-
στον θα πρέπει να κάνουµε µία αυθεντική νοµοθετική ερµηνεία,
ώστε να µπορεί η Βουλή να έχει κάποια κατεύθυνση όταν έρθει
η ώρα να γνωµοδοτήσει. Ποιο είναι το όργανο το οποίο θα γνω-
µοδοτεί; Θα είναι η Διάσκεψη των Προέδρων, θα είναι κάποια ει-
δική επιτροπή; Ξέρετε πολύ καλά ότι όταν µιλάµε για
γνωµοδότηση, µιλάµε για απλή κατάθεση άποψης, η οποία σε
καµµία περίπτωση δεν δεσµεύει τον Πρωθυπουργό, δεν τον πε-
ριορίζει να επιλέξει, φερ’ ειπείν, µεταξύ δύο ή τριών προσώπων
που αναδείχτηκαν από τη Βουλή κατά πλειοψηφία. Θα ακούσει
πολύ τυπικά τη γνώµη και τελικά θα επιλέξει αυτόν που ο ίδιος
έχει από την αρχή αποφασίσει.

Έτσι, λοιπόν, δεν δίνετε κανένα νόηµα στην παρέµβαση της
Βουλής, αλλά προσθέτετε µία απλή γραφειοκρατία. Δεν έχει κα-
νένα νόηµα ούτε κάνετε κάποια ανάδειξη δηµοκρατική, ούτε εµ-
πλέκετε ουσιαστικά τη Βουλή στην όλη διαδικασία, αφού
πραγµατικά είναι αδύνατον να πιστέψουµε ότι αν κάποια παρά-
ταξη της Αντιπολίτευσης προτείνει ένα συγκεκριµένο πρόσωπο
για πρόεδρο της αρχής, αλίµονο αν αυτό το πρόσωπο τελικά επι-
κρατήσει έναντι του εκλεκτού του κ. Μητσοτάκη.

Πάµε στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.
Αφού είχατε εξαρχής αφαιρέσει από το άρθρο 13 του νοµοσχε-
δίου για τη σύνθεση της επιτροπής τους εκπροσώπους των κοµ-
µάτων, τώρα τους επαναφέρετε ως συνδέσµους, δηλαδή στην
ουσία τούς φέρνετε ως απλούς εξωτερικούς συνεργάτες πανο-
µοιότυπους µε τους εκπροσώπους των κοινωνικών φορέων, µε
τους εκπροσώπους των επιτροπών, δηλαδή καθιστάτε τους θε-
σµικούς αιρετούς αντιπροσώπους της µεγαλύτερης συλλογικό-
τητας της χώρας που έχουν επιλέξει οι Έλληνες και οι Ελληνίδες
ψηφοφόροι, που είναι η Βουλή, απλούς, τρίτους, διακοσµητικούς
συνοµιλητές. 

Αυτό, λοιπόν, σε καµµία περίπτωση δεν ενδυναµώνει την αντι-

προσωπευτικότητα αυτής της αρχής, σε καµµία περίπτωση δεν
ικανοποιεί την ιεραρχική αναλογικότητα. 

Στην ίδια επιτροπή αρκετά από τα µέλη της επιτροπής επιλέ-
γονται από την Ολοµέλεια αφ’ ενός µε ασαφή κριτήρια ως προς
το γνωστικό αντικείµενο και αφ’ ετέρου, λέει, θα προέρχονται
από κάποια ερευνητικά ιδρύµατα, κάποια ερευνητικά κέντρα ή
οργανώσεις, τα οποία δεν κατονοµάζονται στο νοµοσχέδιο, δεν
εξειδικεύονται ως προς τα ελάχιστα έστω προαπαιτούµενα που
θα πρέπει να έχουν και ως προς τις προϋποθέσεις που θα πρέπει
να πληρούνται. 

Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής: Συνεχίζετε να κά-
νετε το ίδιο λάθος, παρά το γεγονός ότι σας το επεσήµανα επα-
νειληµµένα κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή.
Μεταφέρετε την τεχνοηθική στις δράσεις µιας επιτροπής η οποία
έχει και µικρή στελέχωση και ανεπαρκείς, περιορισµένους de
facto προϋπολογισµούς. Με ένα πέµπτο µνηµόνιο προ των
πυλών, ξέρουµε πολύ καλά ότι οι πόροι γι’ αυτές τις αρχές και
τις επιτροπές θα είναι ανεπαρκείς για να παράξουν ένα ουσια-
στικό αποτέλεσµα. 

Στο άρθρο 32 µάλιστα επιµένετε εσφαλµένα στη λογική της
τετραετούς θητείας. Θα επαναλάβω, λοιπόν, αυτό που είπα και
στην επιτροπή. Αξίζει να ακουστεί ένα παράδειγµα από την πραγ-
µατική ζωή, το οποίο αποδεικνύει ότι αυτό που κάνετε αποτυγ-
χάνει στην πράξη όταν το όργανο αυτό θα υπάγεται απευθείας
στον Πρωθυπουργό, όπως ακριβώς και στη συγκεκριµένη Εθνική
Επιτροπή. 

Αναφέρω, λοιπόν, το παράδειγµα της κ. Παπουτσοπούλου, την
οποία είχε επιλέξει ο κ. Σαµαράς ως Εθνική Συντονίστρια για την
Αντιµετώπιση των Ναρκωτικών µε πενταετή θητεία. Όταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ πήρε την εξουσία, η κ. Παπουτσοπούλου παραγκωνίστηκε
για σχεδόν τέσσερα χρόνια. Μετά τη λήξη της θητείας της πριν
δύο χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε ως διάδοχό της τον κ. Κουϊµτζίδη,
τον οποίο εδώ και ενάµιση χρόνο, από την αρχή της διακυβέρ-
νησής σας, δεν τον αναφέρετε πουθενά, παρά το γεγονός ότι
πρόκειται για έναν επιστήµονα µε πολλές περγαµηνές και δεν
τον έχετε αξιοποιήσει. Αυτό που θέλετε, λοιπόν, να κάνετε είναι
να βάλετε «τρικλοποδιά» στην επόµενη κυβέρνηση µε όλες αυτές
τις διατάξεις. 

Πάµε στην ίδια την Εθνική Επιτροπή, στο άρθρο 32. Και εδώ
απουσιάζει οποιαδήποτε αναφορά σε επιστηµονικό ή ερευνητικό
υπόβαθρο. Και ρωτάµε πραγµατικά: Είναι δυνατόν σε µία τέτοια
αρχή µε τόσο τεχνοκρατική δοµή να µην εξειδικεύονται, έστω και
στοιχειωδώς, τα επιστηµονικά πεδία των µελών, τα οποία θα επι-
λέξει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αυθαίρετα και χωρίς λογοδοσία;
Έχουµε, δηλαδή, µια διπλή αυθαιρεσία εδώ. Από τη µία ο κ. Μη-
τσοτάκης θα αποφασίζει τα µέλη κατά το δοκούν, αυθαίρετα,
χωρίς λογοδοσία και από την άλλη δεν υπάρχει στο κείµενο ένας
έστω περιορισµός προς τον Πρωθυπουργό εξειδίκευσης σε
σχέση µε την επιλογή του αυτή. Αυτό θεωρούµε ότι δεν είναι
ούτε επιστηµονικά ορθό, αλλά ούτε πολιτικά και ηθικά πρέπον. 

Έχετε προσθέσει στις αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής τη δυνατότητα να εκδίδει πράξεις soft
law. Και για να γίνω πιο συγκεκριµένη, ξέρουµε ότι το soft law
δεν είναι και πολύ παραδοσιακή έννοια στον ελληνικό νοµικό πο-
λιτισµό. Είναι το λεγόµενο «ήπιο δίκαιο», το οποίο σύµφωνα µε
τον ορισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ουσιαστικά κάποιοι
απλοί κανόνες δεοντολογίας, οι οποίοι δεν παράγουν άµεση νο-
µική δεσµευτική ισχύ, αλλά επιδιώκουν να προκαλέσουν κάποια
πρακτικά αποτελέσµατα τα οποία και µπορούν να παράγουν. 

Λέτε, όµως, στο άρθρο 31, κύριε Υπουργέ. Ήδη οι αρµοδιότη-
τες είναι ενδεικτικές. Λέτε: «Η επιτροπή έχει τις εξής ιδίως αρ-
µοδιότητες». Για ποιον λόγο έρχεστε να εξειδικεύσετε εδώ ως
προς το soft law; Είναι, δηλαδή, δυνατόν µία επιτροπή, η οποία
υποτίθεται ότι εκδίδει πράξεις soft law, να έχει τέτοιες υπεραρ-
µοδιότητες και πόσω µάλλον όταν αυτή η επιτροπή υπάγεται
απευθείας στον Πρωθυπουργό, ο οποίος θα επιλέξει αυθαίρετα
και χωρίς λογοδοσία τα µέλη; 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι όλες αυτές οι «πράσινες» και «λευ-
κές» βίβλοι soft law συχνά µόνο soft law δεν είναι. Αντιθέτως, θέ-
λετε να δηµιουργήσετε -γι’ αυτό βάζετε την τεχνοηθική σαν
τεχνική και επιστήµη- µε αυτόν τον τρόπο δεξαµενές σκέψης,
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think tanks, ιδεολογικές δεξαµενές, οι οποίες ξέρουµε πολύ καλά
πόσο µεγάλη επιρροή έχουν στην κοινωνία και στην πολιτική. Με
αυτόν τον τρόπο, βεβαίως, δίνετε και στον Πρωθυπουργό τη δυ-
νατότητα µιας οιονεί ήπιας νοµοθέτησης. 

Σε κάποια άλλα άρθρα για την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας
και στις δύο αυτές Εθνικές Επιτροπές προβλέπεται ότι οι αµοιβές
και οι αποζηµιώσεις των µελών, καθώς επίσης και οι απολαβές
του επιστηµονικού προσωπικού, θα καθορίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών κατά παρέκκλιση οποιασδήποτε
άλλης διάταξης. Δηλαδή, έχετε αφήσει τη δυνατότητα στον
Υπουργό να καθορίζει κατά βούληση πάλι κατά το δοκούν τις
αµοιβές και τις απολαβές που θα έχουν οι συγκεκριµένοι άνθρω-
ποι, τους οποίους βεβαίως -να επαναλάβω όσο κουραστική κι αν
γίνοµαι- θα τους έχει επιλέξει ο Πρωθυπουργός αυθαίρετα και
χωρίς λογοδοσία. 

Αφήνετε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο διάπλατα ανοιχτή την
πόρτα στα δικά σας εκλεκτά golden boys, σε τόσο σηµαντικούς
φορείς οι οποίοι υποτίθεται ότι παράγουν ένα σηµαντικό έργο.
Δηµιουργείτε αρχές δύο ταχυτήτων και µισθολογικά, αδικώντας
κατάφωρα µε αυτόn τον τρόπο τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες
ανεξάρτητες αρχές. 

Θεωρούµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο σχεδιασµού. Δεν είναι ένα νοµοσχέδιο απο-
τελεσµάτων. Χτίζετε για πολλοστή φορά µία πρωθυπουργοκεν-
τρική δοµή, ακριβώς σε συνέχεια αυτού που πράξατε µε την
ΕΥΠ, µε την ΕΡΤ, µία τεράστια επιτελική δοµή η οποία έχει πε-
ρισσότερους εργαζοµένους ακόµη και από τις κεντρικές υπηρε-
σίες των Υπουργείων και προσθέτετε µία αρχή και δύο επιτροπές
που θα υπάγονται πάλι στην απευθείας εποπτεία του Πρωθυ-
πουργού. Δίνετε το δικαίωµα στον Πρωθυπουργό να επιλέξει σε
τόσο σηµαντικούς φορείς το προσωπικό που εκείνος θέλει,
χωρίς να περιορίζεται ούτε καν από συγκεκριµένες προϋποθέ-
σεις πλέον τού ότι δεν θα λογοδοτεί. 

Αυτό, λοιπόν, υπηρετεί τη λογική της εξυπηρέτησης των «γα-
λάζιων παιδιών», των καλοπληρωµένων εκλεκτών που επιλέγει το
Μέγαρο Μαξίµου. Εξυπηρετεί το υδροκέφαλο, ρουσφετολογικό
κράτος σας για να µπορείτε να χτίσετε τον στρατό των επαγγελ-
µατιών στελεχών σας, γιατί αυτούς δεν τους πειράζει ούτε η
αδιαφάνεια, ούτε η έλλειψη ανεξαρτησίας, ούτε ακόµη και η κατά
παρέκκλιση µισθοδοσία. 

Έχετε βρει χώρο παντού για αργοµισθίες «ηµετέρων». Και
όταν λέω αργοµισθίες δεν αναφέροµαι στο πολύ σπουδαίο αντι-
κείµενο αυτών των αρχών, που θα έπρεπε να έχουν επί του πρα-
κτέου, αλλά φτιάχνετε αρχές και επιτροπές που εν τέλει τις
θέλετε διακοσµητικούς συνοµιλητές µία φορά στο τόσο και αφού
εν τέλει οι προϋπολογισµοί τους δεν θα αρκούν για να µπορούν
πρακτικά να παράγουν ένα τόσο σηµαντικό επιστηµονικό έργο,
αλλά θα αρκούν µόνο για τις παχυλές αµοιβές των µελών. 

Τι έφερε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο σε επίπεδο βελτίωσης
των όρων διαβίωσης των αναπήρων; Τίποτα. Τι έφερε σε επίπεδο
προστασίας των δικαιωµάτων ευάλωτων οµάδων, όπως είναι τα
άτοµα µε αναπηρία; Τίποτα. Τι έφερε σε επίπεδο ενίσχυσης της
έρευνας και του έργου γύρω από την βιοηθική και τεχνοηθική;
Τίποτα. Το ίδιο ακριβώς «τίποτα» που έχετε φέρει εδώ και ενά-
µιση χρόνο σε επίπεδο προστασίας των κοινωνικών δικαιωµάτων
των αναπήρων, των θυµάτων, των πολιτών γενικά. Είναι το ίδιο
ακριβώς που θα δούµε σε όλα τα επίπεδα κοινωνικής πολιτικής
όπου µε το πέµπτο µνηµόνιο προ των πυλών θα ακολουθήσουν
σηµαντικές περικοπές στις κοινωνικές δαπάνες, µε βάσιµους φό-
βους ακόµη και για επιδείνωση στο καθεστώς διάγνωσης της
αναπηρίας από τα κέντρα πιστοποίησης αναπηρίας. Μια ακόµη
λοιπόν «βοήθεια» στις οµάδες αυτές, οι οποίες τη χρειάζονται
ακόµη περισσότερο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βούτση, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σιωπή δεν είναι
χρυσός. Είναι «µαύρη» συνενοχή. 

Σήµερα ο τίτλος του νοµοσχεδίου, στο ένα του µέρος, αναφέ-

ρεται στη σύσταση της Εθνικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα Δι-
καιώµατα υπό τον Πρωθυπουργό. Ακούγοντας τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Κόνσολα, πραγµατικά χαιρόµουν στην
εκφορά του λόγου του για το πώς κατά τη γνώµη της Κυβέρνη-
σης αυτή η επιτροπή µπορεί να έχει µία πολυεδρική παρέµβαση
στο πολύ κρίσιµο θέµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Πίστευα µάλιστα ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει στήσει ευήκοα
ώτα σε κορυφαίους διεθνείς οργανισµούς, όπου το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο εδώ και πέντε µήνες και χθες ο Γενικός Γραµµατέας
του ΟΗΕ έκρουσαν τον κώδωνα του κινδύνου ότι εν όψει της πα-
ρατεταµένης κατάστασης της πανδηµίας θα πρέπει οι κυβερνή-
σεις -αναφερόντουσαν και στα αυταρχικά και σε όλα τα
καθεστώτα- να αποστούν από την προσπάθεια να υπάρξει κατα-
στολή, αυταρχισµός, συρρίκνωση των δικαιωµάτων, όλων των
γενεών δικαιωµάτων µέσα στις χώρες, µέσα στις κοινωνίες. Είναι
ένα κρίσιµο διεθνές πρόβληµα. 

Kαι έλεγα µε ποια Κυβέρνηση είµαστε, σε ποια συγκυρία βρι-
σκόµαστε. Kαι γι’ αυτό σας είπα ότι η σιωπή δεν είναι χρυσός. 

Κυρίες και κύριοι της κυβερνώσας παράταξης της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχουµε πει ξανά από αυτό το Βήµα ότι αναφύεται ζή-
τηµα δηµοκρατίας στη χώρα αυτούς τους µήνες. Θα πω κάτι
πολύ πιο σοβαρό και πιο συγκεκριµένο: Στήνετε -είτε µε «αι» είτε
µε «ε», δεν παίζει ρόλο- ένα ιδιότυπο αστυνοµικό κράτος µέσα
σε συνθήκες κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, αξιοποιώντας απο-
λύτως την περιστολή, τη συρρίκνωση του δηµόσιου χώρου και
την αδυναµία του κόσµου να συζητήσει δηµόσια, να παρέµβει,
να διαµαρτυρηθεί, να διεκδικήσει δικαιώµατα σε επιτηρούµενες
κοινωνίες κ.λπ.. Το κάνετε συνειδητά, το κάνετε επί µήνες, φέρ-
νοντας συνεχώς νοµοσχέδια, τα οποία κατατείνουν στο να υπάρ-
ξει τυπικά ή άτυπα, οµολογηµένα ή ανοµολόγητα αστυνοµικό
κράτος στη χώρα µας. Αστυνοµία παντού και µια αντίληψη άνευ
προηγουµένου αυταρχισµού και καταστολής. 

Αυτά τα οποία συνέβησαν εχθές στο ΑΠΘ ήταν πάρα πολύ εν-
δεικτικά. Διµοιρίες ολόκληρες εναντίον φοιτητών οι οποίοι δια-
µαρτύρονταν για τις κλειστές σχολές, για τη δυνατότητα να
µπορούν να συνέρχονται, για το δικαίωµα να πουν τις απόψεις
τους και έκαναν αυτές τις πράξεις τις οποίες µέσω φωτογραφι-
κού υλικού είδε η ελληνική κοινωνία και πραγµατικά ανατρίχιασε.

Θα σας πω ένα στοιχείο. Τις τελευταίες τέσσερις ηµέρες δια-
κόσιοι άνθρωποι, νεότεροι και παλαιότεροι, έχουν προσαχθεί µε
αφορµή τρεις συγκεντρώσεις όπου είτε έριχναν τρικάκια είτε φώ-
ναζαν συνθήµατα, χωρίς να κάνουν οτιδήποτε άλλο και όχι για
να κάνει «χαρτογράφηση» του χώρου, όπως κατά καιρούς έκανε
η Αστυνοµία, δηλαδή για να πάρει τα στοιχεία τους. Όλα αυτά
τα άτοµα εν συνόλω, διακόσια άτοµα, προσήχθησαν, οι προσα-
γωγές µετατράπηκαν σε συλλήψεις και έγιναν µηνυτήριες ανα-
φορές, πάνε στο δικαστήριο. 

Τι σχέση έχει αυτό µε αυτά που συζητάµε σήµερα εδώ; Μιλάµε
για το δικαίωµα τού συνέρχεσθαι. Μιλάµε για ήπιες ειρηνικές δια-
µαρτυρίες. Είναι σε γνώση σας. Δεν υπάρχει από την Αστυνοµία
καµµία κατηγορία γι’ αυτούς τους διακόσιους ανθρώπους, εξην-
ταπέντε συν εκατόν δεκαπέντε συν τριανταένας εχθές. 

Πού ζούµε; Έχει ξαναγίνει αυτό το πράγµα; Θυµάστε; Εγώ
που είµαι παλαιότερος δεν το θυµάµαι. Οι νεότεροι ίσως από το
πρόσφατο παρελθόν ή από άλλες χώρες µπορεί να το θυµούνται.
Απαράδεκτο! Απαράδεκτο απολύτως! Είναι σαφές ότι αξιοποι-
είτε την πανδηµία για να στηθεί αυτό το αστυνοµικό κράτος. 

Επί µήνες σάς ζητείται να γίνει συζήτηση εδώ στη Βουλή για
το πόρισµα του κ. Αλιβιζάτου, το οποίο µε δική σας απόφαση
έγινε, για τις αυθαιρεσίες στον χώρο της Αστυνοµίας, για να ση-
µειωθούν ζητήµατα τα οποία χρήζουν µιας διαφορετικής οπτι-
κής. Δεν το φέρνετε αυτό το υλικό. Σε ποιους δίνετε αναφορά;
Σε ποιο ακροατήριο; Γιατί το κάνετε, όταν σας επαναλαµβάνω
ότι και όλοι οι ανώτεροι διεθνείς οργανισµοί, η µεγάλη οικογένεια
η ευρωπαϊκή στην οποία ανήκουµε, αλλά και ο ΟΗΕ από την
πλευρά του, ειδικά για την πολύµηνη πανδηµία και τις ειδικές κα-
ταστάσεις που ζουν οι κοινωνίες µε περιστολή δικαιωµάτων και
µε άνοιγµα άλλων διόδων για επιτηρούµενες κοινωνίες, έχουν
θέσει θέµα µη καταστολής, µη αξιοποίησης για αυταρχισµό από
την πλευρά των κυβερνήσεων. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι το κράτος δικαίου δεν µπορεί να
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µετατραπεί στη χώρα µας σε ένα κράτος αυταρχικό, αστυνοµο-
κρατίας, σε ένα κράτος εκδικητικό. Και δεν θα επιτευχθεί αυτό
ακόµα και αν είναι συνειδητή –αφήνω ένα ερωτηµατικό εδώ- η
προσπάθειά σας.

Είναι πάρα πολλά τα συµβάντα όλους τους τελευταίους µήνες
και τα γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Είµαι υποχρεωµένος να ανα-
φερθώ και στο ζήτηµα που αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι
και στο οποίο κωφεύετε επί µέρες τώρα. Υπάρχουν ανακοινώ-
σεις, παρεµβάσεις του ΣΥΡΙΖΑ, του ΜέΡΑ25, του ΚΚΕ για το ζή-
τηµα της απεργίας πείνας του Δηµήτρη Κουφοντίνα, µία
υπόθεση η οποία οδηγείται ενδεχοµένως και σε δραµατική εξέ-
λιξη για τη ζωή αυτού του κρατουµένου καταδικασθέντος για εγ-
κληµατικές πράξεις τροµοκρατίας, απλά µε τη διάθεσή σας, µια
διάθεση που εκδηλώνετε διά της σιωπής καταρχήν και διά της
µη λήψης µέτρων, για να υπάρχει µία εµβληµατική εκδικητικού
τύπου πράξη στο πρόσωπο αυτού του κρατουµένου. Τι έχει ζη-
τήσει; Έχει ζητήσει -και το γνωρίζετε όλοι- να εφαρµοστεί ο
νόµος της Νέας Δηµοκρατίας, ο νόµος για το σωφρονιστικό σύ-
στηµα, τον οποίο εσείς ψηφίσατε, εµείς δεν τον ψηφίσαµε, µε
τον οποίο καταργήσατε δικαιώµατα σε αγροτικές φυλακές κ.λπ.
και ο οποίος είναι σαφής ότι εφόσον αρθεί το καθεστώς του να
είναι κάποιος στις αγροτικές φυλακές, επιστρέφει στη φυλακή
από την οποία είχε µεταταχθεί. Αυτό το απλούστατο αίτηµα, για
το οποίο έχουν ήδη βγει διεθνείς παράγοντες, έχουν ήδη τοπο-
θετηθεί εξέχουσες προσωπικότητες της πνευµατικής ζωής, αλλά
και της πολιτικής ζωής του τόπου. 

Βλέπω τον Βασίλη Βασιλικό µπροστά µας. Για εσάς και για
πολλούς άλλους έξω από αυτήν την Αίθουσα µπορεί να µην λέει
τίποτα η παρουσία του Βασίλη Βασιλικού. Άκουσα χθες την πα-
ρέµβαση του Κώστα Γαβρά, είδα τις δεκάδες παρεµβάσεις που
υπάρχουν από πνευµατικούς ανθρώπους, από ανθρώπους του
πολιτισµού, από οργανώσεις. Είναι πραγµατικά αδιανόητο αυτό
το οποίο κάνετε.

Είδατε τα ερωτήµατα που έθεσε ο Συνήγορος του Πολίτη, η
ανεξάρτητη αρχή. Επιφυλαχθήκατε να απαντήσετε. Αν είναι δυ-
νατόν! Δεν τις έχουµε τις ανεξάρτητες αρχές για να είναι στο
τσεπάκι µας όποτε µας συµφέρει να τις ακούµε και όποτε µας
συµφέρει να µην τις ακούµε. 

Κυρίες και κύριοι, το δικαιακό µας σύστηµα είναι προοδευτικό
δικαιακό σύστηµα. Το γνωρίζετε και το γνωρίζουµε πολύ καλά.
Εδώ µέσα έχουµε νοµοθετήσει. Πριν από δύο εβδοµάδες αφέ-
θηκε ελεύθερος µετά από επταετή κράτηση στη βάση του δικαια-
κού συστήµατος -και δεν υπήρξαν δηµόσιες διαµαρτυρίες-
καταδικασθείς για 2,1 τόνους ηρωίνης, για την υπόθεση του
«ΝOOR 1». Αφέθηκε ελεύθερος. Πόσους θανάτους θα επέφερε
ή ήδη έχει επιφέρει στα παιδιά µας, στην πολιτεία, στη χώρα µας,
πιθανώς και στο εξωτερικό -διότι αυτή η ποσότητα ήταν για να
πάει σε όλα τα Βαλκάνια- αυτή η πράξη του καταδικασθέντος;
Και όµως στα επτά χρόνια αφέθηκε ελεύθερος κάτω από το
ισχύον δικαιακό µας σύστηµα. 

Σηµειώνω ιδιαίτερα ότι αυτό που ζητείται είναι η εφαρµογή του
νόµου. Δεν ζητείται τίποτα άλλο, καµµία χάρη. Και σηµειώνω -
δεν µπορώ να σιωπήσω- την πολύ µικρή δήλωση που έκανε η κ.
Ντόρα Μπακογιάννη που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι θα ήταν
αυτή που αν είχε άλλες ιδεοληπτικές και άλλες αντιλήψεις, θα
ήταν η τελευταία που θα της ζητούσε κανείς να κάνει µία δήλωση
για τον καταδικασθέντα Κουφοντίνα, που είπε ότι ο νόµος ισχύει
για όλους τους Έλληνες. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Αυτό είναι το δραµατικό τοπίο, το
οποίο ξεκινάει από τον Δοµοκό και φτάνει στο ΑΠΘ, ένα τσιγάρο
δρόµος. Κάποτε υπήρχε αυτή η αντίληψη, που την έχουµε συζη-
τήσει πολλές φορές εδώ πέρα, ότι από το τρικάκι µέχρι την εγ-
κληµατική, τροµοκρατική ενέργεια, δεν είναι τίποτα και γι’ αυτό
πρέπει να χτυπάµε το τρικάκι, την απλή φωνή των φοιτητών, για
να µην φτάσουν να κάνουν εγκληµατικές, τροµοκρατικές ενέρ-
γειες. Έχει σχέση µε κράτος δικαίου αυτή η αντίληψη; Έχει
σχέση µε δικαιοσύνη; Έχει σχέση µε φιλελεύθερη κυβέρνηση,
όπως θέλετε να παρουσιάζεστε; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εκδηλώνω απλά την απο-

γοήτευσή µου ή και την κατάπληξή µου για το πώς η Κυβέρνηση
εν συνόλω, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, στον οποίον έχουν γίνει και
προσωπικές εκκλήσεις, κωφεύει σε αυτά τα ζητήµατα. Δεν µιλάω
καν για τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, ο οποίος κυριολε-
κτικά έχει διαχειριστεί µε τον καλύτερο τρόπο τη στρατηγική της
έντασης και τη στρατηγική διαχείρισης του φόβου µέσα στην
πανδηµία σε αυτούς τους δύσκολους µήνες. Είναι αθλιότητα ως
άσκηση πολιτικής. Μιλάω για την Κυβέρνηση, µιλάω για την κο-
ρυφή της Κυβέρνησης. Δεν µπορείτε να κωφεύετε. Δεν µπορείτε
προσχηµατικά να απαντάτε. Δεν µπορείτε ιδεοληπτικά και δι’ εµ-
βληµατικής εκδικητικής αντίληψης να θέτετε αυτού του τύπου
την πολιτική, όχι στην υπηρεσία, αλλά στην καταστολή, στον αυ-
ταρχισµό και στην επικινδυνότητα και για τη ζωή κρατουµένων,
που έχουν κάθε δικαίωµα, ανεξαρτήτως του πώς θα το αντιµε-
τωπίσει η πολιτεία, να ζητάνε τα νόµιµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι θα πρέπει να πάρετε
αποφάσεις συνολικά, για να σταµατήσει αυτή η επέλαση και η
οικοδόµηση αστυνοµικού κράτους στη χώρα και βεβαίως να πά-
ρετε µια απόφαση, που δεν θα τη χαρακτηρίσω καν γενναία,
αλλά αυτονόητη, για να σταµατήσει από πλευράς του κράτους
δικαίου αυτή η παραβίαση νόµιµων δικαιωµάτων του εν λόγω
κρατουµένου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Έχει ζητήσει τον λόγο, όπως µε ενηµέρωσε ο κ. Κακλαµάνης,
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Πλεύρης για την οµιλία του και µετά ακολουθεί ο κ. Ραγκούσης.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω επιλέξει ως Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος να µην κάνω κατάχρηση των χρό-
νων παίρνοντας δέκα φορές τον λόγο. Οπότε από τη στιγµή που
κρίνω σκόπιµο ότι πρέπει να απαντηθούν πράγµατα που έχουν
ειπωθεί, θα κάνω χρήση της βασικής µου οµιλίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά εκπλήσσοµαι και εξεπλάγην
αρχικά από την τοποθέτηση της κ. Φωτίου ως εισηγήτριας του
ΣΥΡΙΖΑ σε ένα νοµοσχέδιο, όπου αναφέρθηκε στη δήθεν παρα-
βίαση των δικαιωµάτων του έντεκα φορές καταδικασθέντα σε αν-
θρωποκτονίες -δεν έχει καταδικαστεί για απλές εγκληµατικές
πράξεις- και τροµοκρατικές ενέργειες Δηµήτρη Κουφοντίνα. Και
δεν θα έπαιρνα τον λόγο, θα περίµενα στη σειρά µου να απαν-
τήσω, αλλά άκουσα κι από αυτό εδώ το Βήµα τον τέως Πρόεδρο
της Βουλής να έρχεται και να κάνει µια ανάλυση και να συγκρίνει
µάλιστα µε έναν άνθρωπο, που πριν από λίγο καιρό αποφυλακί-
στηκε για πράξεις ναρκωτικών. 

Πάµε µε τη σειρά. Πρώτα απ’ όλα, γιατί αποφυλακίστηκε
αυτός ο άνθρωπος από ναρκωτικά; Διότι είναι ωραίο να το ακούει
αυτό το κοινό. Θα σας πω γιατί αποφυλακίστηκε. Διότι το προ-
ηγούµενο νοµικό µας πλαίσιο, κύριε Πρόεδρε, όριζε ότι στα
πολλά κιλά τα ναρκωτικά είναι µόνο ισόβια, δεν υπάρχει άλλη
ποινή, ισόβια. Πολλά κιλά ισόβια. Ισόβια σήµαινε δεκαέξι χρόνια
µέσα. Ποιος άλλαξε το ποινικό πλαίσιο και πλέον για τα πολλά
κιλά ναρκωτικά έχουµε πλαίσιο ποινής από δέκα έτη ως ισόβια;
Ήταν επιλογή της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ότι πια δεν θα έχουµε
µόνο ποινές ισόβια, θα υπάρχουν εναλλακτικές. Ποιος άλλαξε το
ποινικό µας πλαίσιο και µπορεί κάποιος να παίρνει ελαφρυντικό,
επειδή έχει λευκό ποινικό µητρώο, µε πρότερο σύννοµο βίο και
τα ισόβια να γίνονται δύο έως οκτώ χρόνια; Τα άλλαξε ο ΣΥΡΙΖΑ,
εσείς τα αλλάξατε, όταν κάνετε συγκρίσεις. 

Πάµε λοιπόν στην περίπτωση του Κουφοντίνα, για να µην δη-
µιουργείτε παρερµηνείες εδώ πέρα. Η Νέα Δηµοκρατία, µε επι-
λογή της, είχε ορίσει τις φυλακές Τύπου Γ’, άµα τις θυµόσαστε.
Ήταν οι φυλακές, που όποιοι βρίσκονταν εκεί -και βρίσκονταν
άτοµα τα οποία ήταν καταδικασµένα για τροµοκρατία- δεν είχαν
δικαίωµα να παίρνουν ούτε άδειες ούτε να πηγαίνουν σε αγροτι-
κές φυλακές. Πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης. 

Στο πρώτο εξάµηνο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ έρχεται ο
πρώτος νόµος Παρασκευόπουλου, το 2015, Μάρτιο-Απρίλιο –
προσέξτε, στους δύο µήνες- και καταργεί τις φυλακές Τύπου Γ’
και δίνει δικαίωµα στους τροµοκράτες και να µετάγονται σε
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αγροτικές φυλακές και να παίρνουν άδειες. Δικαίωµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ήθελε -και αυτή ήταν η πολιτική επιλογή- οι τροµοκράτες
να έχουν ευµενέστερη µεταχείριση από αυτό που όριζε το τότε
πλαίσιο. 

Πηγαίνει λοιπόν ο κ. Κουφοντίνας σε αγροτικές φυλακές, όπου
έχουµε το φαινόµενο ένας άνθρωπος µε έντεκα ανθρωποκτονίες
και τροµοκρατικές ενέργειες να κάνει φυλακές εκεί πέρα που κά-
νουν οι πιο ήπιοι των εγκληµατιών και αλλάζει η κυβέρνηση. Και
επιλέγει η Νέα Δηµοκρατία να επαναφέρει εν µέρει το καθεστώς
που ίσχυε. Και λέµε ότι στις αγροτικές φυλακές δεν θέλουµε να
µετάγονται τροµοκράτες. Έχουµε αυτό το δικαίωµα; Είναι κυ-
ριαρχικός νόµος να επιλέγει µια κυβέρνηση και να κρίνεται από
τους πολίτες ότι εµείς θέλουµε στις αγροτικές φυλακές να πη-
γαίνουν άτοµα που έχουν λιγότερη ροπή προς την εγκληµατικό-
τητα; Το ψηφίσαµε. Κόντρα σε εσάς το ψηφίσαµε και έπρεπε να
εφαρµοστεί. 

Τι λέει τώρα ο Κουφοντίνας, ξεκινώντας την απεργία πείνας;
Πού κρατούµουν; Κρατούµουν στον Κορυδαλλό. Άρα, αφού µε
παίρνετε από τις αγροτικές φυλακές, γυρίστε µε στον Κορυ-
δαλλό. Ελάτε, όµως, που ο Κορυδαλλός έχει γίνει φυλακή υπο-
δίκων και όχι καταδικασµένων ή καταδικασµένων για πολύ
ελαφριά αδικήµατα. Κι αυτό το κάνατε και εσείς, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το ακολουθούσαµε και εµείς, ότι ο Κορυδαλλός, ακριβώς
λόγω του φόρτου που είχε, θα είναι άνθρωποι που είναι προφυ-
λακισµένοι, υπόδικοι, δηλαδή τρέχουν το δεκαοκτάµηνό τους,
και επιλέγουµε να βρίσκονται και άνθρωποι µε ελαφριά εγκλη-
µατικότητα. Και εποµένως, ο καταδικασµένος, ο µεγαλύτερος
εγκληµατίας αυτή τη στιγµή σε ελληνικές φυλακές -δεν ξέρω εγώ
άλλη περίπτωση ανθρώπου να έχει έντεκα ανθρωποκτονίες και
τροµοκρατικές ενέργειες, µπορεί να υπάρχει- αυτός λοιπόν ο
συγκεκριµένος άνθρωπος θέλει να παραβιάσει τον νόµο η ελλη-
νική Κυβέρνηση εκβιάζοντάς την. Αφού η φυλακή είναι υποδίκων.

Πάµε σε ένα επόµενο στάδιο. Θα µιλήσουµε σοβαρά, κύριοι
συνάδελφοι; Όποιος κάνει απεργία πείνας στις ελληνικές φυλα-
κές για να έχει ένα αίτηµα πού θα εκτίσει την ποινή του -γιατί
αυτό είναι το αίτηµα- θα είναι κυριαρχικό του δικαίωµα; Δεν µπο-
ρεί δηλαδή η ελληνική διοίκηση και το σωφρονιστικό σύστηµα
να λέει πού ο κάθε ένας θα εκτίει την ποινή του; Ήδη φροντίσατε
µε την αλλαγή του Ποινικού Κώδικα και ο κ. Κουφοντίνας θα απο-
φυλακιστεί σε λιγότερο χρόνο από ό,τι όριζε ο προηγούµενος.
Το ξέρουµε αυτό. Δεν µπορούµε να το αλλάξουµε. Κι εδώ πέρα
µιλάτε για εκδικητικότητα. Για ποια εκδικητικότητα; Είναι η
σαφής βούληση µιας κυβέρνησης ότι στις φυλακές θέλουµε όσοι
έχουν χαµηλής απαξίας εγκληµατικότητα να έχουν τις ευεργετι-
κές δυνατότητες για να επανενταχθούν και όσοι έχουν πολύ
βαριά µορφή εγκληµατικότητας να µην έχουν αυτές τις ευεργε-
τικές διατάξεις. Όχι λοιπόν αγροτικές φυλακές για τροµοκράτες
-κι ήταν δικαίωµά µας να το ψηφίσουµε- και προφανώς θα εκτίει
ο καθένας την ποινή του µε τους όρους και τα δικαιώµατα που
έχει εκεί που του ορίζει η πολιτεία. Κι αν έχουµε επιλέξει τον Κο-
ρυδαλλό να τον έχουµε φυλακή υποδίκων, δεν θα την κάνουµε
φυλακή πολυισοβιτών επειδή το θέλει ο κ. Κουφοντίνας.

Κύριοι συνάδελφοι, αυτή εδώ η παράταξη ξέρει ότι όλοι µας
κινδυνεύουµε κάθε µέρα από τους οπαδούς του κ. Κουφοντίνα.
Κινδυνεύουµε από επιθέσεις όπως δέχτηκαν συνάδελφοι που
τους έκαψαν και τα αµάξια, όπως του Κωνσταντίνου Μπογδάνου,
κινδυνεύουν όλοι οι Βουλευτές µας, που τους χτυπάνε τα γρα-
φεία, και είµαστε κι αποφασισµένοι κάθε µέρα που φεύγουµε
από το σπίτι µας και φιλάµε τα παιδιά µας ότι µπορεί να βρεθούν
οπαδοί του κ. Κουφοντίνα να µας σκοτώσουν. Αλλά τις αρχές
µας και τις αξίες µας δεν θα τις αλλάξουµε. Εσείς εδώ έρχεστε
ως πληρεξούσιοι δικηγόροι του κ. Κουφοντίνα. Εµείς ερχόµαστε
ως πληρεξούσιοι δικηγόροι των θυµάτων του κ. Κουφοντίνα. Κι
αυτή είναι η διαφορά µας. 

Πάµε να δούµε γενικότερα πώς έχετε ψηφίσει σε όλο αυτό το
πλαίσιο, γιατί έχετε και το θράσος να έρχεστε εδώ πέρα και να
µιλάτε για πολιτικές ευθύνες.

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η κεντροαριστερά µε την κεν-
τροδεξιά έχει µία βασική καµπή. Ποια είναι η βασική καµπή στον
Σωφρονιστικό µας Κώδικα; Ότι η Κεντροαριστερά πιστεύει στις
πολύ χαµηλές ποινές που θα σωφρονίσουν το θύµα, ενώ η Κεν-

τροδεξιά πιστεύει στον σωφρονισµό, αλλά θέλει οι ποινές να
είναι αυστηρές και ανάλογες. Αυτό είναι µία πολιτική επιλογή. Να
έχετε το θάρρος αυτή την επιλογή να την υποστηρίζετε και τώρα
που σκάνε οι υποθέσεις. Διότι οι υποθέσεις που σκάνε, κύριοι
συνάδελφοι, είναι κατά βάση για το αδίκηµα του βιασµού. Το
έχετε ακούσει. 

Να δούµε, λοιπόν, τι είναι πολιτική ευθύνη και να ακούσει η ελ-
ληνική πολιτεία πώς έχει νοµοθετήσει ο καθένας το θέµα του βια-
σµού. 

Ο προηγούµενος Ποινικός Κώδικας, κύριοι συνάδελφοι, στο
άρθρο 336, όριζε τα ακόλουθα: «Βιασµός: Όποιος µε σωµατική
βία ή απειλή σπουδαίου και άµεσου κινδύνου…» -κρίσιµο, όχι
µόνο σωµατική βία, οποιασδήποτε φύσεως απειλή- «…εξαναγκά-
σει άλλον σε συνουσία ή σε άλλη ασελγή πράξη, τιµωρείται µε
κάθειρξη». Πόση ήταν η κάθειρξη µε το προηγούµενο Ποινικό Δί-
καιο; Πέντε έως είκοσι έτη. Άρα, εδώ βρήκατε ένα Ποινικό Δίκαιο
που έλεγε ότι αυτός που πάει και κάνει βιασµό σε ενήλικο, σε
ανήλικο, οτιδήποτε, είτε του ασκεί σωµατική βία, είτε τον απειλεί,
του λέει «θα σε καταστρέψω στη δουλειά σου», «εγώ είµαι ο ισχυ-
ρός και άµα δεν κάνεις αυτά που σου λέω, δεν θα βγεις ποτέ στο
θέατρο, στη δουλειά, στον αθλητισµό» -τις ακούτε τις καταγγε-
λίες- η ποινή είναι πέντε έως είκοσι χρόνια. Αυτή ήταν η επιλογή
η δική µας, η επιλογή την οποία είχε από το 1950 ο ποινικός
νόµος. 

Έρχεστε εσείς µε τον νέο Ποινικό Κώδικα και λέτε: «Όποιος
µε σωµατική βία ή απειλή σοβαρού και άµεσου κινδύνου ζωής ή
σωµατικής ακεραιότητας…» - προσέξτε, βία και απειλή σωµατι-
κής ακεραιότητας ή υγείας, όχι οι περιπτώσεις που καταγγέλ-
λονται δηλαδή επιπλέον, ότι «µε απειλούσε µε την επαγγελµατική
µου ανέλιξη»- «…χωρίς τη συναίνεση κάνει πράξη γενετήσιας
ελευθερίας…» -που ορίζετε την πράξη γενετήσιας ελευθερίας ότι
είναι η συνουσία ή ίσης βαρύτητας πράξης, δηλαδή ό,τι όριζε και
ο προηγούµενος Ποινικός Κώδικας- «…η ποινή είναι κάθειρξη».
Την κάθειρξη, όµως, την κάνατε πέντε έως δεκαπέντε έτη. Δι-
καίωµά σας. 

Τι κάνατε, όµως, που είχατε κατακριθεί; Όλες οι άλλες οι απει-
λές -τις θυµόσαστε αυτές που ακούµε;- είπατε να γίνουν αρχικά
πληµµέληµα -το είχε πει ο κ. Καλογήρου- και µόλις ξεσηκώθηκε
ο κόσµος το κάνατε ελαφρύ κακούργηµα. Λέτε, «Όποιος, εκτός
από την περίπτωση της παραγράφου 1, επιχειρεί γενετήσια
πράξη χωρίς τη συναίνεση, τιµωρείται µε κάθειρξη έως δέκα
έτη».

Τι πλαίσιο βρήκατε, λοιπόν; Βρήκατε πλαίσιο ποινής πέντε έως
είκοσι έτη και επιλέξατε για τις βαριές µορφές βιασµού έως δε-
καπέντε, για τις πράξεις που δεν έχει σωµατική βία και έχει
απειλή έως δέκα. Δέκα χρόνια σηµαίνει τριάµισι χρόνια έκτιση.
Αυτό ήταν επιλογή σας. Η επιλογή σας ήταν σε µία λογική ότι
µειώνουµε τις ποινές. Θα κριθεί πολιτικά. Και γιατί θα κριθεί αυ-
στηρά πολιτικά; Διότι σε «νεκρό» χρονικό διάστηµα, κύριοι συ-
νάδελφοι, ήρθε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, Πρωθυπουργός, µε τον
Κώστα Τσιάρα Υπουργό Δικαιοσύνης και λέει, «παιδιά, να διορ-
θώσουµε άµεσα κάποια προβλήµατα που υπάρχουν στον Ποινικό
Κώδικα». 

Το Νοέµβριο, λοιπόν, του 2019 ερχόµαστε εδώ πέρα και λέµε
µε τον ν.4637/2019: Να συµφωνήσουµε ότι µία εβδοµάδα πριν
τις εκλογές αλλάξατε τον Ποινικό Κώδικα, αλλά υπάρχουν κά-
ποια λάθη. Πάµε να τα διορθώσουµε, παρ’ όλο που αυτοί που
έχουν εγκληµατήσει, θα δικαστούν µε το ευνοϊκό πλαίσιο. Πάµε,
όµως, να τα διορθώσουµε. Και τι σας λέµε; Να κρατήσουµε τη
φιλοσοφία τη βασική που λέτε ότι θέλετε δεκαπέντε χρόνια το
ταβάνι της κάθειρξης, να µην το επαναφέρουµε στα είκοσι. Έρ-
χεται, λοιπόν, ο Κυριάκος Μητσοτάκης και σας λέει στο άρθρο
1: Να είναι για τον βιασµό τουλάχιστον δέκα χρόνια; Δηλαδή, από
πέντε ως δεκαπέντε να το κάνουµε, τουλάχιστον, δέκα χρόνια,
να ξέρουµε ότι όποιος καταδικαστεί για βιασµό, θα µπει σίγουρα
τέσσερα χρόνια µέσα και δεν θα µπει δύο; Να πούµε, λοιπόν, ότι
έχει µίνιµουµ δέκα; Το ζητάµε αυτό.

Τι λέµε επιπλέον; «Ρε συνάδελφοι, άντε θέλατε να έχετε χαλα-
ρές ποινές σε άλλα πλαίσια. Να πούµε ότι στον οµαδικό βιασµό
υπάρχει δυνατότητα της ισόβιας κάθειρξης; Δηλαδή, αντί για
δέκα - δεκαπέντε που ορίζεται, να το κάνουµε δέκα χρόνια ισό-
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βια, να µπορεί ένα δικαστήριο όταν βλέπει τους βιαστές της Το-
παλούδη, να έρθει και να πει ότι εσείς θα ξεκινήσετε µε ισόβια
τον βιασµό, επειδή ήσασταν δύο;»

Το φέραµε, το ψηφίσαµε και το καταψηφίσατε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Άρα, η επιλογή σας ήταν ότι θέλατε τις µικρότερες ποινές.
Διότι ήρθαµε και σας είπαµε τουλάχιστον να διορθώσουµε δύο
πράγµατα. Σας είπαµε να µην αλλάξουµε τη φιλοσοφία σας, να
κρατήσουµε τη φιλοσοφία των ποινών όπως το θέλατε, αλλά να
πάµε σε «νεκρό» χρόνο. Και εσείς τις καταψηφίσατε. 

Και, δυστυχώς, για άλλους λόγους, κύριε Χήτα, το καταψήφισε
και η Ελληνική Λύση, γιατί ήταν µαζί µε ένα άλλο άρθρο που δεν
σας άρεσε. Όµως, το καταψηφίσατε. Η ουσία είναι ότι αυτές οι
διορθώσεις του βιασµού πέρασαν µόνο µε τις ψήφους της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακούστηκαν
εδώ πράγµατα φοβερά, ακόµα και για το ΑΠΘ που έγινε µε πα-
ρέµβαση του Πρύτανη -ο Πρύτανης ζήτησε να µπούνε µέσα- θα
πω το εξής: Το κάθε κόµµα κρίνεται και έχει αυστηρή πολιτική
ευθύνη. Και η πολιτική ευθύνη δεν είναι µια ατυχής δήλωση µιας
καλής Υπουργού Πολιτισµού. Η πολιτική ευθύνη είναι αυτά τα
οποία ψηφίζουµε. Αυτός ο Ποινικός Κώδικας στα αδικήµατα του
βιασµού έχει γίνει το ποινικό σας µητρώο, κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, και κάθε φορά που ανεβαίνετε σε αυτό εδώ το Βήµα και
ζητάτε πολιτική ευθύνη, να ξεκινάτε και να λέτε: «Ζητάµε συγ-
γνώµη από τα θύµατα, διότι θα δικαστούν µε ευεργετικές διατά-
ξεις που εµείς, ένας προς ένας κάθε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ήρθε
και ψήφισε και έχει ο ίδιος ατοµικά την πολιτική ευθύνη.»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πλεύρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µόνο

µισό λεπτό.
Θα πω το εξής: Είπατε µία φράση, η οποία ήταν απολύτως

αποκαλυπτική. Χωρίσατε τη Βουλή -και, µάλιστα, δείξατε προς
τα εδώ- σε αυτούς οι οποίοι είναι συνήγοροι εγκληµατιών, τρο-
µοκρατών κ.λπ. για τα δικαιώµατά τους και άλλους, τη δική σας
πτέρυγα, που είστε συνήγοροι των θυµάτων. Ενδεχοµένως να
νοµίζατε ότι είστε στο δικαστήριο. Γιατί είναι αποκαλυπτική αυτή
η φράση; Διότι ξεχάσατε, κύριε Πλεύρη, που είστε πολύπειρος
νοµικός, ότι η δικαιοσύνη έχει αποφανθεί. Οι συνήγοροι και οι
κατήγοροι ήταν σε άλλη αίθουσα. Αποφάνθηκαν και έδωσαν βα-
ρύτατες ποινές στον Δηµήτρη Κουφοντίνα. Δεν είναι η Βουλή ο
χώρος όπου χωριζόµαστε αναµεταξύ µας σε συνηγόρους, σε κα-
τήγορους θυµάτων και θυτών.

Από εκεί, λοιπόν, εγώ σας είπα περί εκδικητικής αντίληψης.
Θέλετε να κάνετε ξανά τη δίκη µε τους δικούς σας όρους. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε τώρα,

κύριε Βιλιάρδο. Δεν έχετε λόγο να κάνετε σε αυτή τη στιγµή πα-
ρέµβαση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Αναφέρθηκε σε εµάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αναφέρθηκε σε εσάς.

Το κατάλαβα κι εγώ και εσείς. Και, µάλιστα, είδα τον κ. Χήτα να
συµφωνεί σε αυτό, δηλαδή ότι δεν ψηφίσατε αυτό, διότι στο ίδιο
άρθρο ήταν κάτι που δεν θέλατε. Αυτό έγινε κατανοητό.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννης Ραγκούσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο για µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόλις τελειώσει ο κ.

Ραγκούσης, θα σας δώσω τον λόγο. Αν είναι, όµως, αυτό, δεν
πρέπει να πάρετε τον λόγο και µην επιµείνετε. Έγινε η διευκρί-
νιση και από εµένα. Αν έχετε κάτι που είναι διαφορετικό, δεν το
είδα εγώ.

Ορίστε, κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διαδέχοµαι στο Βήµα τον κ. Πλεύρη, τον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας επί προεδρίας Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, ο οποίος µας έδωσε πριν από λίγο την ευκαιρία να

ακούσουµε και να παρακολουθήσουµε αυτό που νοµίζω µε ακρί-
βεια κάποιος µπορεί να χαρακτηρίσει ως έναν ακροδεξιό νοµικό
λαϊκισµό και, µάλιστα, στην παραληρηµατική του εκδοχή. Διότι
αφού φτάσατε, κύριε Πλεύρη, Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της
Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, στο σηµείο να χω-
ρίζετε τη Βουλή ανάµεσα σε αυτούς που υπερασπίζονται θύµατα
και σε αυτούς που υπερασπίζονται θύτες, τότε νοµίζω ότι έχετε
φτάσει στο κατώτερο σκαλοπάτι της απολύτως αναξιοπρεπούς
πολιτικής συµπεριφοράς µέσα στο Κοινοβούλιο.

Ακούστε, κύριε Πλεύρη, ακούστε, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ακούστε το και εσείς, κύριε Γεραπετρίτη. Χωριζό-
µαστε πράγµατι σε δύο πλευρές. Όµως, δεν είναι αυτές οι δύο
πλευρές αυτές που είπε ο κ. Πλεύρης, αλλά είναι, πρώτον, η
πλευρά που υπερασπίζεται τις βασικές και θεµελιώδεις αρχές
του κράτους δικαίου από τη µια πλευρά, η πλευρά που θέλει ο
νόµος να εφαρµόζεται αδιακρίτως για όλους, όπως συµβαίνει σε
όλο τον πολιτισµένο κόσµο και από την άλλη πλευρά, δεύτερον,
εκείνοι οι οποίοι θέλουν το κράτος δικαίου στην πραγµατικότητα
να το µετατρέψουν σε ένα «κράτος Κουφοντίνα».

Το κράτος το οποίο περιγράψατε προηγουµένως, κύριε
Πλεύρη, είναι το «κράτος Κουφοντίνα», είναι το κράτος που δεν
σέβεται τον νόµο. Είναι ακόµη και τώρα που υπάρχουν αυτές οι
οριακές στιγµές το κράτος που δεν σέβεται την ανθρώπινη ζωή.
Μα, αυτό έκανε ο Κουφοντίνας! Για τον Κουφοντίνα, πριν κατα-
δικαστεί για αυτές τις απάνθρωπες δολοφονίες που έκανε, αυτά
τα δύο πράγµατα ήταν ο βασικός οδηγός της ζωής του, να µην
σέβεται τον νόµο και να αδιαφορεί για την ανθρώπινη ζωή, αυτό
που κάνετε εσείς, θέλοντας να µετατρέψετε το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα σε ένα «κράτος Κουφοντίνα», παραβιάζοντας τον
νόµο που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε και αδιαφορώντας µε αυτόν τον
κυνικό και απαράδεκτο τρόπο για την ανθρώπινη ζωή.

Και µετά περάσατε, βεβαίως -για µία ακόµη φορά, είναι η αλή-
θεια, ως προς αυτό, δεν είναι η πρώτη φορά- στο γνωστό, σε
αυτό το επαίσχυντο, αυτό το λαϊκιστικό νοµικού δήθεν περιεχο-
µένου λόγο για τον νέο Ποινικό Κώδικα.

Την ώρα που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά -και ιδίως εσείς δεν
µπορείτε προσωπικά να εµφανιστείτε ότι δεν το γνωρίζετε- ότι
αυτός ο Ποινικός Κώδικας είναι το επιστηµονικό πρωτίστως απο-
τέλεσµα της δουλειάς που έκανε η αφρόκρεµα της νοµικής επι-
στήµης της χώρας µας, ειδικά στο Ποινικό Δίκαιο -από καθηγητές
του Ποινικού Δικαίου που κοσµούν τη νοµική επιστήµη στην Ελ-
λάδα και την καταξιώνουν σε διεθνές επίπεδο- και η οποία βασίζε-
ται σε µία πολύ βασική αρχή -πολύ απλή στη συλλογιστική της,
που ένα πολύ µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινωνίας κάθε µέρα
που περνάει όλο και περισσότερο την κατανοεί και βεβαίως και
την αποδέχεται- ότι αντί να έχουµε τύποις ποινές είκοσι χρόνια,
τριάντα χρόνια, σαράντα χρόνια, οι οποίες εκτίονται δύο χρόνια,
τρία χρόνια, τέσσερα χρόνια, θα έπρεπε να υπάρξει µια προσαρ-
µογή και αντί να εµφανιζόµαστε ότι δήθεν επιβάλλουµε φοβερές
και τροµερές ποινές, δις ισόβια, τρις ισόβια, που µεταφράζονται
σε έκτιση ποινής λίγων ετών, ότι πρέπει να προσαρµόσουµε και
να µειώσουµε αυτή την απόσταση που χωρίζει την ποινή που επι-
βάλλεται και την ποινή που εκτίεται.

Και αυτό που ψευδέστατα συνεχίζετε να λέτε και να παραπλη-
ροφορείτε τον ελληνικό λαό είναι ότι µε τον νέο -αυτή είναι η βα-
σική αλήθεια, δεν υπάρχει βασικότερη- Ποινικό Κώδικα εκτίονται
πιο πολύ οι ποινές. Είναι πολύχρονη η διάρκεια των ποινών που
εκτίενται µε τον νέο Ποινικό Κώδικα σε σύγκριση µε τον παλαι-
ότερο Ποινικό Κώδικα. Και αυτοί οι οποίοι καταδικάζονται για βια-
σµό µε τον νέο Ποινικό Κώδικα θα κάτσουν περισσότερο χρόνο
µέσα στη φυλακή από ό,τι θα κάθονταν µε τον παλαιότερο Ποι-
νικό Κώδικα.

Όµως, κύριε Πλεύρη, είναι πραγµατικά αισχίστου επιπέδου αν-
τιπαράθεση και την κατεβάζετε σε αυτό το επίπεδο, γιατί αυτές
τις αλήθειες τις γνωρίζετε και τις ξέρει και ο κ. Γεραπετρίτης
πολύ καλά και ξέρει ότι ο νοµικός κόσµος της χώρας δεκαετίες
πάλευε για να υπάρξει αυτή η προσαρµογή στον Ποινικό Κώδικα
βάσει αυτής της αρχικής θεµελιώδους άποψης.

Όµως και πέραν αυτού, τι θέλετε να πείτε δηλαδή; Διαφωνείτε
–σεβαστό!- µε αυτό που µόλις ανέφερα και το έχουµε πει κατ’
επανάληψη. Έχετε άλλη άποψη, σεβαστό! Γιατί το επικαλείστε
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όλο αυτό; Για να αµυνθείτε απέναντι σε αυτό που κατά τα άλλα
θεωρείτε ότι σας βλάπτει και σας προσβάλλει και που αυτή τη
στιγµή διοχετεύεται -κακώς διοχετεύεται- στο διαδίκτυο είτε µε
τα «#ΝΔ-παιδεραστές» κ.λπ. κ.λπ.; Δηλαδή τι κάνετε σε τελική
ανάλυση;

Έρχεστε να αµυνθείτε απέναντι πράγµατι σε προσεγγίσεις οι
οποίες δεν απέχουν καθόλου από τη χυδαιότητα -γιατί παιδερα-
στές προφανώς και δεν είστε και είναι αδιανόητο να σκεφτεί κα-
νείς να ξεστοµίσει τέτοια φράση- και έρχεστε να αµυνθείτε
απέναντι σε αυτές τις χυδαίες καταστάσεις του διαδικτύου µε τέ-
τοια επιχειρηµατολογία που ουσιαστικά παίρνει αυτήν ακριβώς
τη λογική για να τη στρέψει εναντίον της Αντιπολίτευσης και να
πείτε τι µε όσα είπατε για τον νέο Ποινικό Κώδικα; Ότι η πρώην
Κυβέρνηση, η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, χαρίζεται
στους παιδεραστές; Μα, δεν ντρέπεστε επιτέλους;

Και όλα αυτά γίνονται, όταν είσαστε ανεπανόρθωτα εκτεθει-
µένοι στο θέµα του Λιγνάδη; Ανεπανόρθωτα εκτεθειµένοι! Κατ’
αρχάς -και βασικότερο από όλα- διότι η περίπτωση του Λιγνάδη
απεικονίζει το µοντέλο διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη,
από την ώρα που ο Λιγνάδης διορίστηκε µέχρι που εξαπολύθηκε
η προσπάθεια συγκάλυψης όλων όσων έχουν ήδη κατατεθεί και
αναφερθεί εναντίον του. Αυτό είναι µια διαδροµή και έχει αρχή,
µέση και τέλος. Αυτό είναι το µοντέλο διακυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, έχει όνοµα πια. Γιατί έχει όνοµα; Γιατί ήταν
σχεδόν το πρώτο -το πρώτο πρέπει να ήταν, δεν θυµάµαι αν είχε
προηγηθεί άλλο- το νοµοσχέδιο του κ. Γεραπετρίτη για το περι-
βόητο δήθεν Επιτελικό Κράτος της χώρας µας.

Με αυτό ήρθατε -πρώτη πράξη της Κυβέρνησής σας- να κα-
ταργήσετε τις νοµοθετικές προβλέψεις που είχαν θεσπιστεί από
το 2016 και σύµφωνα µε τις οποίες έπρεπε ο καλλιτεχνικός διευ-
θυντής στο Εθνικό Θέατρο να επιλεγεί µετά από διεθνή πρό-
σκληση -δηµόσια πρόσκληση!- και αυτή είχε γίνει. Και ήρθε εδώ
ο κ. Γεραπετρίτης -νοµοθετικός αυτουργός- για να πάρει µε τον
τρόπο που πήρε ο Λιγνάδης τη θέση του καλλιτεχνικού διευθυντή
στο Εθνικό Θέατρο. Και καταργήσατε αυτή τη δηµόσια πρό-
σκληση, τη διεθνή πρόσκληση και δώσατε το δικαίωµα στην κ.
Μενδώνη να διορίσει τον εκλεκτό σας.

Πράξη πρώτη, λοιπόν, εδώ είναι και ο νόµος για το Επιτελικό
Κράτος που κατήργησε τις διατάξεις για διεθνή και δηµόσια πρό-
σκληση, που επέτρεψαν στον Λιγνάδη να διοριστεί από την κ.
Μενδώνη και στη συνέχεια και η τροποποίηση, η τροπολογία της
κ. Μενδώνη, µε την οποία τι ακριβώς έγινε; Καταργήθηκαν οι
προσκλήσεις που ήδη είχαν βγει στον αέρα. Παρακαλώ, τα κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, στη συνέχεια υπήρξαν οι αποκαλύψεις. Υπήρξαν
οι πρόσφατες αποκαλύψεις, 6 Φεβρουαρίου 2021. Ο Νίκος Σ. µε
µια συγκλονιστική περιγραφή όλων όσων απάνθρωπων βίωσε
δίνει µία δηµόσια συνέντευξη, η οποία δηµοσιεύεται στο
«mag2020».

Γιατί δεν κινήθηκε η δικαιοσύνη µε πρωτοβουλία της κ. Μεν-
δώνη; Αυτή η καταγγελία είδε το φως της δηµοσιότητας 6 Φε-
βρουαρίου.

Και γιατί την ηµέρα που ξέσπαγε το άλλο µέγα παράπτωµα
του ίδιου του Πρωθυπουργού στην Ικαρία, την ίδια µέρα εµφανί-
στηκε να ανακοινώνει ότι ο κ. Λιγνάδης υπέβαλε την παραίτησή
του;

Γιατί δεν είχατε -και για ποιον λόγο- το πολιτικό σθένος να ζη-
τήσετε εσείς την παραίτησή του, να τον αποπέµψετε εσείς εκείνο
το βράδυ, αλλά εµφανίσατε αυτός να υποβάλει την παραίτησή
του και µάλιστα για προσωπικούς λόγους;

Άρα, έτσι είναι το µοντέλο διακυβέρνησης που υπάρχει στη
χώρα πια. Καταργούµε τις διαφανείς και αξιοκρατικές διαδικα-
σίες, θεσµοθετούµε τις προνοµιακού τύπου, ρουσφετολογικού
τύπου, κοµµατικού τύπου διαδικασίες στελέχωσης στον δηµόσιο
τοµέα και όταν κάτι στραβώσει, αποκαλυφθεί σε σχέση µε τη λει-
τουργία αυτών που έχουµε τοποθετήσει, ενεργοποιούµε τον µη-
χανισµό συγκάλυψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε υιοθετώ ούτε αξιολογώ
ούτε ερµηνεύω.

Από χτες έχουν δει το φως της δηµοσιότητας στο
«www.bloko.gr» -έναν ιστότοπο που διαβάζει όλη η Ελληνική
Αστυνοµία, όλοι οι Έλληνες και Ελληνίδες αστυνοµικοί- δύο πολύ
σηµαντικές πληροφορίες, για τις οποίες οφείλετε, κύριε Γερα-
πετρίτη, να πάρετε θέση. Η πρώτη είναι ότι δεν έχει διαταχθεί
κατ’ οίκον έρευνα κατά τη διάρκεια σύλληψης του κ. Λιγνάδη, µε
αποτέλεσµα να µην έχουν κατασχεθεί όλα τα ηλεκτρονικά πολύ
κρίσιµα αντικείµενα, που είναι απολύτως γνωστό σε όλους ότι τις
περισσότερες φορές αυτά είναι που οδηγούν στην εξεύρεση της
αλήθειας. Επίσης, δεν έχει γίνει καµµία κατάσχεση στο κινητό
του τηλέφωνο. Αυτά είναι αποκαλύψεις, για τις οποίες οφείλετε
να πάρετε θέση. Επίσης, φαντάζοµαι ότι θα συµφωνήσετε, κύριε
Γεραπετρίτη, αναµένουµε όλοι από τις ανακριτικές αρχές να κά-
νουν το έργο τους ως οφείλουν µε βάση τον νόµο και ανάµεσα
στα άλλα να άρουν και το τηλεφωνικό απόρρητο των συνοµιλιών
του κ. Λιγνάδη. Φαντάζοµαι ότι και η δική σας εκτίµηση είναι ότι
αυτό αναµένεται να το αποφασίσουν οι ανακριτικές αρχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το σηµαντικότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την κοι-
νωνία, που πραγµατικά συγκλονισµένη έχει παρακολουθήσει
όλες αυτές τις αποκαλύψεις, είναι να επέλθει κάθαρση. Το ση-
µαντικότερο για την ελληνική κοινωνία, για τα εκατοµµύρια των
Ελληνίδων και των Ελλήνων είναι να επιβληθεί κάθαρση σ’ αυτήν
την συγκλονιστική, τη δύσοσµη, την αποτρόπαιη, την απαράδε-
κτη κατάσταση που έχει δει το φως της δηµοσιότητας. 

Όµως, η ελληνική κοινωνία πια έχει σχηµατίσει τη γνώµη ότι
δεν µπορείτε να φέρετε την κάθαρση. Και δεν µπορείτε να φέ-
ρετε την κάθαρση γιατί ακριβώς κυβερνάτε µε ένα µοντέλο, που
στην πραγµατικότητα επειδή ακριβώς βασίζεται στην αδιαφάνεια
και στην αναξιοκρατία δεν επιτρέπει την κάθαρση. Διότι, φτά-
νουµε να έχουµε ανάγκη την κάθαρση σε περιπτώσεις όπως
αυτή του Λιγνάδη, γιατί ο Λιγνάδης τοποθετήθηκε µε βάση το
δικό σας µοντέλο διακυβέρνησης αδιαφανώς και αναξιοκρατικά
στη θέση του επικεφαλής του καλλιτεχνικού διευθυντή του Εθνι-
κού Θεάτρου. Είστε, λοιπόν, εσείς -που έχοντας εισάγει, έχοντας
καθιερώσει αυτό το µοντέλο διακυβέρνησης- ο λόγος για τον
οποίο δεν µπορείτε να φέρετε την κάθαρση στην πραγµατικό-
τητα, ό,τι τεχνάσµατα επικοινωνιακά και αν επιχειρήσετε, τώρα
και τις επόµενες ηµέρες, γι’ αυτό το θέµα και όχι µόνο.

Όταν µιλάµε για µοντέλο διακυβέρνησης, αυτό δεν επιβεβαι-
ώνεται βεβαίως µόνο στην περίπτωση του Λιγνάδη. Επιβεβαιώνε-
ται και στο νοµοσχέδιο που έχουµε σήµερα. Σας τα έχουν πει
κατ’ επανάληψη όλοι οι Βουλευτές, όπως και η εισηγήτρια µας,
η κ. Φωτίου και σήµερα και στην επιτροπή. Κύριε Γεραπετρίτη,
όµως είναι το ίδιο µοντέλο διακυβέρνησης. Έχουν γίνει πολύ ση-
µαντικά βήµατα για την υποστήριξη και την ικανοποίηση των
αναγκών των ατόµων µε αναπηρία στη χώρα µας τα τελευταία
χρόνια. Την ώρα που οι Έλληνες και οι Ελληνίδες που έχουν προ-
βλήµατα αναπηρίας περιµένουν το επόµενο βήµα µπροστά, που
είναι η ακόµη µεγαλύτερη ενίσχυση του διοικητικού µηχανισµού
που θα τους λύσει τα προβλήµατα που έχουν ή που θα συνεχίσει
να τους λύνει τα προβλήµατα που έχουν, εσείς αντί να κάνετε το
ένα βήµα µπροστά µε τη θεσµοθέτηση ενός Υφυπουργείου για
τους αναπήρους, όπως έχει προτείνει ο Αλέξης Τσίπρας πρό-
σφατα και κατ’ επανάληψη έχει αναλύσει η κ. Φωτίου στις οµιλίες
της, κάνετε ένα βήµα πίσω. 

Και τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Πάτε πάλι και φτιάχνετε
µια επιτροπή, πάλι υπό τον Πρωθυπουργό, πάλι στη λογική του
ότι όλα θα λειτουργούν µε κοµµατικά κριτήρια, καθώς µέχρι και
σε αυτήν την αρχή προσβασιµότητας ο Πρωθυπουργός θα ορίζει
τα έξι από τα έντεκα µέλη. Και σαν να µην έφτανε αυτό, πάλι
έχετε εισαγάγει προς ψήφιση διατάξεις, πάλι για προσλήψεις
κατά παρέκκλιση από το ΑΣΕΠ και µάλιστα, µετά υποτίθεται από
την υπερψήφιση αυτού του φοβερού και τροµερού νοµοσχεδίου
που θα έφερνε την αξιοκρατία για τις προσλήψεις, που φέρατε
πριν από λίγες εβδοµάδες για ψήφιση στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοντεύετε να εξαντ-
λήσετε και τη δευτερολογία σας, κύριε Ραγκούση.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ένα βαθύτερο πρόβληµα πλέον στη χώρα, από το

οποίο απορρέουν και όλα όσα ανέφερε προηγουµένως ο κ. Βού-
τσης, ο τέως Πρόεδρος της Βουλής και όλα όσα καταγγέλλουµε
κάθε φορά. Όλοι, όµως, πρέπει πια να συνειδητοποιήσουµε ότι
τίποτα δεν γίνεται τυχαία ούτε είναι σε τελική ανάλυση προσω-
πικής φύσης θέµατα. Όλα τα συµπτώµατα που βρίσκει απέναντί
της η ελληνική κοινωνία από ένα κράτος και µια διακυβέρνηση
που αντί να λύνει προβλήµατα, παράγει προβλήµατα, οφείλονται
στο γεγονός ότι στη χώρα έχει εγκατασταθεί ένα µοντέλο διακυ-
βέρνησης, το οποίο στηρίζεται στην αδιαφάνεια, την αναξιοκρα-
τία, σε τελική ανάλυση ακόµη και στην αµφισβήτηση κρίσιµων
θεµελιωδών κανόνων, µε βάση τους οποίους λειτουργεί ένα δη-
µοκρατικό πολίτευµα, όπως είναι η δυνατότητα στην άλλη
άποψη, η ελευθερία στη δυνατότητα διατύπωσης µιας άλλης
άποψης. Και άρα, υπό αυτήν την έννοια δεν πρόκειται να λυθεί
κανένα από όλα αυτά τα προβλήµατα αν δεν γυρίσουµε στη ρίζα
του προβλήµατος. Και η ρίζα του προβλήµατος είναι η ίδια η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και το µοντέλο µε το οποίο
διακυβερνά τη χώρα όλο αυτό το διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Γεώργιος Γεραπετρίτης.
Μετά θα δώσω δύο λεπτά στον κ. Βιλιάρδο και αµέσως µετά, θα
πάρει τον λόγο ο κ. Σκανδαλίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ζητώ συγγνώµη για την παρέκβαση της σειράς, αλλά αντιλαµ-

βάνεστε ότι µε τα όσα ακούστηκαν δεν θα µπορούσα παρά να
απαντήσω. Ο κ. Ραγκούσης προφανώς δεν αναφέρθηκε στο νο-
µοσχέδιο. Για να είµαι ειλικρινής δεν περίµενα να αναφερθεί στο
νοµοσχέδιο. Είναι µία περίπτωση κατά την οποία δυστυχώς, βρι-
σκόµαστε στη Βουλή για να κάνουµε πολιτική, η οποία έχει µόνο
ως βάση την κοµµατική αντιπαράθεση και δεν στοχεύει στο να
υπάρξει πραγµατική…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ο κ. Πλεύρης πόσο µίλησε για το νο-
µοσχέδιο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν
σας διέκοψα, κύριε Ραγκούση και ξεκινήσατε στα 13 δευτερόλε-
πτα, να µιλάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ραγκούση, πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το
ξέρω, το αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει αυτό το θέµα, αλλά δεν
µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Το καταλαβαίνετε.

Δεν περίµενα κάτι, λοιπόν. Καµµία κουβέντα για τα άτοµα µε
αναπηρία, καµµία απολύτως κουβέντα για την πιο βιοηθική, καµ-
µία κουβέντα για την τεχνοηθική, καµµία κουβέντα για την Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου βάσει ΟΗΕ. Δεν πε-
ρίµενα κάτι διαφορετικό, οφείλω να οµολογήσω, αλλά ξεπερά-
σατε νοµίζω και τον εαυτό σας. Θα µπορούσατε για τα προσχή-
µατα, για τους ανθρώπους που µας ακούν, για τα άτοµα µε ανα-
πηρία τα οποία συντάχθηκαν απολύτως µε το νοµοσχέδιο αυτό,
για τη βιοηθική, για την τεχνοηθική που η Πρόεδρος συντάχθηκε
απολύτως µε το νοµοσχέδιο αυτό, για την Εθνική Επιτροπή που
η Πρόεδρος συντάχθηκε µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
λία, να πείτε µια κουβέντα. Αλλά φευ, το µόνο που µας ενδιαφέ-
ρει είναι να δηµιουργήσουµε στην πραγµατικότητα ένα
κοµµατικό περίβληµα αντιπαράθεσης. Η δηµοκρατία δεν προ-
άγεται έτσι, κύριε Ραγκούση και θα µου επιτρέψετε να πω ότι
αυτά θα τα συζητήσουν και οι Αρχηγοί την Πέµπτη, για την ποι-
ότητα της δηµοκρατίας και του δηµοσίου λόγου.

Άκουσα, κύριε Ραγκούση, και είναι προς τιµήν σας το γεγονός
ότι καταδικάζετε αυτό το επαίσχυντο «# ΝΔ-Παιδεραστές», το
κατώτατο σηµείο που έχει φτάσει ποτέ το επίπεδο δηµοσίου δια-
λόγου στη χώρα µας, η ταύτιση µιας ολόκληρης παράταξης,
ενός ολόκληρου τµήµατος του ελληνικού λαού µε την παιδερα-
στία. Το καταδικάσατε προς τιµήν σας.

Δεν άκουσα, όµως, να καταδικάζετε, κύριε Ραγκούση, τον βρα-

χίονα της ενηµέρωσης σας, τον κύριο Βαξεβάνη, ο οποίος δή-
λωσε τα ίδια. Εκεί δεν υπάρχει ζήτηµα, δεν υπάρχει προβοκά-
τσια; 

Βεβαίως, είναι ντροπή και για το πολίτευµα και για το επίπεδο
του δηµοσίου διαλόγου αυτού του τύπου η πολιτική ταυτοτήτων,
η οποία θέλει στην πραγµατικότητα να δολοφονήσει ένα ολό-
κληρο τµήµα του ελληνικού λαού. Είναι πραγµατική ντροπή και
αυτό το λέω µετά λόγου γνώσεως. 

Να πω όµως και για τα υπόλοιπα που αναφέρατε. Για όλα, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, φταίει το Επιτελικό Κράτος. Το έχουµε
πια καταλάβει. Το Επιτελικό Κράτος φταίει για τον χιονιά. Το Επι-
τελικό Κράτος φταίει για τις φωτιές. Το Επιτελικό Κράτος φταίει
για τους σεισµούς. Το Επιτελικό Κράτος φταίει για τον κορωνοϊό.
Επιτελικό Κράτος και στον Λιγνάδη! Τη βγάλαµε την άκρη, ελύθη
το µυστήριο. Για όλα, λοιπόν, φταίει το Επιτελικό Κράτος. 

Ο κ. Ραγκούσης σε αυτό αναφέρθηκε, είπε κάτι περί νοµοθε-
τικής πατρότητας. Το επόµενο βήµα είναι να ζητήσει να προ-
σαχθώ και εγώ ως ηθικός αυτουργός στην περίπτωση του
Λιγνάδη. Μήπως θέλετε και αυτό, κύριε Ραγκούση; Να το συζη-
τήσουµε και αυτό. 

Καλό είναι, όµως, επειδή υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι ακούν
αυτήν τη στιγµή να µην αποπροσανατολίζουµε και να θέτουµε τα
πράγµατα στη σωστή τους διάσταση. Υπάρχει ένα κοινωνικό
απόστηµα, το οποίο διατρέχει ολόκληρη την κοινωνία, διατρέχει
τον αθλητισµό, διατρέχει τον πολιτισµό, διατρέχει το σύνολο της
εργασίας και αυτό δυστυχώς οφείλεται στο γεγονός ότι όλοι µας
επιδείξαµε µια πολύ µεγάλη ανοχή. Όχι ανοχή στο φαινόµενο Λι-
γνάδη, ανοχή στο γεγονός της υποεκπροσώπησης των γυναικών
σε θέσεις ευθύνης, ανοχή στο γεγονός ότι δεν φέραµε εγκαίρως
-µιλώ για όλη τη Μεταπολίτευση- δηµόσιες πολιτικές οι οποίες
θα θεραπεύουν παθολογίες αντί να έρχονται κατασταλτικά και
µόνο για να µπορέσουν να κάνουν διαχείριση ζηµιάς. 

Όλοι φταίµε γι’ αυτό, αλλά εκείνο το οποίο δεν µπορώ να
δεχθώ είναι ότι υπάρχει κοµµατική ταυτότητα σε εκείνους οι
οποίοι έχουν αυτές τις συµπεριφορές. Όχι, δεν είναι προνοµια-
κός χώρος της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Ραγκούση, η παιδερα-
στία. Εάν θέλετε να µας το πείτε ευθέως ότι είµαστε παιδεραστές
ή διαφορετικά να αποκηρύξετε τον κύριο Βαξεβάνη. Ένα από τα
δύο όµως, δεν µπορεί να τα έχετε και τα δύο. 

Άρα, υπό αυτή την εκδοχή εγώ θέλω να σας πω ότι πράγµατι
έχουµε µεγάλη ευθύνη ως κοινωνία για αυτά τα παθογόνα φαι-
νόµενα και θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, έτσι ώστε
να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο, το οποίο θα εν-
θαρρύνει την αποκάλυψη τέτοιων φαινοµένων και τη διαχείριση
κατά τέτοιο τρόπο που θα είναι ουσιαστικά αποτρεπτικός. 

Για να µην ξεχνιόµαστε, έχουµε σήµερα τους θύτες και τα θύ-
µατα να έρχονται στην επιφάνεια µε πρωτοβουλία -θέλω να το
θυµίσω αυτό- της κ. Μπεκατώρου, η οποία έγινε σε µια εκδήλωση
που οργάνωσε η Κυβέρνηση, κύριε Ραγκούση. Για να ξετυλιχθεί
αυτό το απίθανο κουβάρι ανοµίας, τις συνθήκες τις δηµιουργή-
σαµε σε αυτήν την Κυβέρνηση. Ο Λιγνάδης ήρθε µε αυτήν την
Κυβέρνηση στη δικαιοσύνη και θα δικαστεί µε αυτήν την Κυβέρ-
νηση. Τα µέτρα, τα οποία θα ληφθούν για τη σύµµετρη αυστη-
ροποίηση του Ποινικού Δικαίου, για όλο το πακέτο µέτρων
δηµοσίων πολιτικών θα έρθει µε αυτή την Κυβέρνηση. Όλα αυτά
είναι τυχαία; Δεν είναι τυχαία. Τώρα δηµιουργείται ένα πραγµα-
τικό ρεύµα και πρέπει όλοι να ενθαρρύνουµε το ρεύµα αυτό. 

Μίλησε ο κ. Ραγκούσης για τις ευθύνες του Επιτελικού Κρά-
τους στον διορισµό του Λιγνάδη. Εγώ δεν κάνω ποτέ συµψηφι-
σµούς. Δεν θα καθίσω να πω «ξέρετε και ο προηγούµενος
καλλιτεχνικός διευθυντής είχε γίνει µε απευθείας ανάθεση από
τον Υπουργό του ΚΙΝΑΛ ή του ΣΥΡΙΖΑ». Αυτά δεν έχουν τόσο µε-
γάλη σηµασία. Σηµασία έχει το γεγονός ότι υπάρχουν διαδικα-
σίες. Και η διαδικασία, η οποία υπήρχε, ήταν ότι υπήρχε ρητή
εξαίρεση από τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, τον ν.4369/2016, το Μητρώο
των Επιτελικών Στελεχών, που ειδικά για τα όργανα διοίκησης
καλλιτεχνικού, πολιτιστικού και αθλητικού σκοπού υπήρχε δυνα-
τότητα εξαίρεσης.

Το γεγονός, λοιπόν, ότι ήρθε η προκήρυξη αυτή δηµιούργησε
ένα σχετικό ζήτηµα σε ό,τι αφορά τον χρονισµό. Υπήρξε µεγάλη
καθυστέρηση. Όπως γνωρίζετε κατά τη διάρκεια της προεκλο-
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γικής περιόδου αναστέλλονται όλες οι διαδικασίες διορισµού.
Έµενε ορφανό και το φεστιβάλ. Υπήρχαν ζητήµατα ταχείας διεκ-
περαίωσης. Εξαίρεση, όµως, προβλεπόταν ήδη από το 2016. 

Θέλω να σας πω, όµως, το εξής, για να έχετε µια εικόνα. Είναι
ένα µικρό κουίζ. Ποια είναι η κυβέρνηση εκείνη η οποία έφερε
για πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση έναν νόµο, ο οποίος καθο-
ρίζει οριζόντια διαδικασία αξιολόγησης στην τοποθέτηση σε
όλες τις θέσεις σε δηµόσιους οργανισµούς, σε δηµόσιες επιχει-
ρήσεις -επαναλαµβάνω- µε τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ; 

Είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον ν.4735/2020.
Πλέον όλα τα στελέχη οργανισµών, φορέων, επιχειρήσεων του
δηµοσίου διορίζονται µετά από πολύ αυστηρή διαδικασία επιλο-
γής και ήδη βρισκόµαστε σε αυτήν την διαδικασία επιλογής για
αρκετούς φορείς µεταξύ των οποίων και τις θέσεις των διοικητών
δηµοσίων νοσοκοµείων. 

Άρα, θα παρακαλούσα για λίγη προσοχή σε αυτά που λέγονται.
Επειδή κάνατε αυτήν την κατά τη γνώµη µου ανοίκεια σύνδεση
των πάντων µε αυτό που ονοµάζεται µοντέλο διακυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, να σας πω και το εξής: Εσείς έχετε διατελέσει Υπουργός
Εσωτερικών και τα ξέρετε καλά. Είχατε σκεφτεί ποτέ εσείς ότι θα
φτάναµε σήµερα σε ένα µοντέλο διακυβέρνησης, το οποίο όλες
τις αποφάσεις µέσα σε ένα Υπουργείο, οι οποίες αφορούν το προ-
σωπικό, την ανάθεση των συµβάσεων του Υπουργείου, την τελική
εντολή να τις έχει υπηρεσιακός γραµµατέας ο οποίος διορίζεται
από την ίδια τη διοικητική ιεραρχία και δεν είναι πολιτικό στέλεχος; 

Αυτό το έφερε και το υλοποίησε η Κυβέρνηση αυτή. Είχατε σκε-
φτεί όταν ήσασταν Υπουργός Εσωτερικών ότι θα έφτανε µια µέρα
όπου όλες οι ατοµικές διοικητικές πράξεις, οι αδειοδοτήσεις που
αποτελούν το πιο επίµαχο ζήτηµα σε ότι αφορά την ακεραιότητα
και τη διαφθορά, δεν θα εκδίδονται από τον Υπουργό, ο οποίος
ήταν ο µονοκράτορας, αλλά θα εκδίδονται από τον γενικό διευ-
θυντή του Υπουργείου, από δηµόσιο υπάλληλο, από ανώτερο δι-
οικητικό λειτουργό; Το είχατε σκεφτεί ποτέ; 

Έγινε πράξη µε αυτήν την Κυβέρνηση. Διότι η Κυβέρνηση αυτή
εκείνο για το οποίο ενδιαφέρεται είναι πρώτα απ’ όλα να αφήσει
µια παρακαταθήκη για τη χώρα. Υπάρχει µια εναλλαγή στη δηµο-
κρατική διακυβέρνηση και θα έρθουν και άλλες κυβερνήσεις µετά
από εµάς, πιθανότατα να ξαναέρθετε και εσείς. Θα βρείτε, όµως,
επιτέλους ένα µοντέλο το οποίο είναι συγκροτηµένο, το οποίο ξε-
χωρίζει την πολιτική από τη διοικητική ιεραρχία και το οποίο επι-
τέλους διαρρηγνύει τον πελατειακό δεσµό που υπάρχει µεταξύ
της πολιτικής και του πολίτη. 

Αναφέρατε πολλές φορές το τι θα γίνει µε την περίπτωση του
κ. Λιγνάδη. Εσείς δεν υιοθετείτε βεβαίως, αλλά είχατε την ευκαιρία
από το Βήµα της Βουλής να τα µεταφέρετε ακρίτως και να µου
πείτε «διάβασα σε κάποια blogs ότι δεν διατάχθηκε κατ’ οίκον
έρευνα, δεν κατασχέθηκαν, δεν έχουν αρθεί οι τηλεφωνικές επι-
κοινωνίες, δεν έγινε τίποτα από όλα αυτά» και µας εγκαλείτε γι’
αυτό. 

Φαντάζοµαι, κύριε Ραγκούση, ότι γνωρίζετε το άρθρο 26 του
ελληνικού Συντάγµατος του 1975. Το ξέρετε; Ξέρετε τι σηµαίνει
εκτελεστική λειτουργία, νοµοθετική και δικαστική. Εάν θέλετε να
δώσουµε εντολή στη δικαστική λειτουργία να µπει στα σπίτια των
οποιωνδήποτε, να µας το πείτε. 

Αυτά, όµως, δεν είναι στη δική µας διακυβέρνηση. Εµείς δεν εί-
µαστε ποτέ εκείνοι οι οποίοι θα πάµε έξω από τον Άρειο Πάγο να
βλέπουµε πώς κινούνται οι υποθέσεις, να παίρνουµε αποφάσεις.
Εµείς δεν τα κάνουµε αυτά. Εάν θέλετε να το πείτε ευθέως, η κυ-
βέρνηση να δίνει εντολές στη δικαιοσύνη. Ίσως να έχετε µια ιδίαν
πείρα αυτού του πράγµατος. Εµείς δεν θα το κάνουµε ποτέ. Εµείς
έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. 

Εξάλλου, η ίδια η Κυβέρνηση ζήτησε να υπάρξει µια έρευνα, η
οποία θα φτάσει το µαχαίρι έως το κόκκαλο µε την αρωγή της πο-
λιτείας σε ότι αφορά τη συγκέντρωση του αποδεικτικού υλικού.
Θα φτάσει µέχρις εσχάτων, αλλά δεν µπορούµε να παρέµβουµε
στη δικαιοσύνη, γιατί το κράτος δικαίου είναι µια αντικειµενική έν-
νοια, δεν είναι αυτό που ορίζετε εσείς. Εσείς έχετε µια περίεργη
έννοια περί κράτους δικαίου. Το κράτος δικαίου ισχύει για τον
Κουφοντίνα, αλλά δεν ισχύει για τον Λιγνάδη. Ο Κουφοντίνας µπο-
ρεί να ζητάει τον τρόπο µε τον οποίο θα κρατείται. 

Θα κάνω µια µικρή παρένθεση. 

Υπάρχει κάποια ευνοµούµενη πολιτεία, στην οποία να υπάρχει
δικαίωµα καταδικασθέντος στον τρόπο που θα κρατείται; Το
έχετε βρει αυτό σε κάποια χώρα; Πείτε µου. Γιατί από τη συγκρι-
τική έρευνα που έχω κάνει ακαδηµαϊκά, δεν έχω βρει κάτι τέτοιο.
Αν είναι έτσι, να το γνωρίζουµε. Να υπάρχει ένα δικαίωµα να ζη-
τάει. Ο κάθε κατηγορούµενος πολυισοβίτης να ζητάει «θέλω Δο-
µοκό», «θέλω Κορυδαλλό», «θέλω Ασπρόπυργο», «θέλω να είµαι
σε σουίτα, σε µονόκλινο, σε διπλό», να το συζητήσουµε! Όµως,
να ξέρουµε ότι ο νόµος είναι ένας και ισχύει έναντι πάντων. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν. Δεν υπάρχει ζήτηµα παρέµβασης στη δι-
καιοσύνη. Η δικαιοσύνη θα πάρει τον δρόµο της. 

Θέλω να σας πω και κάτι τελευταίο, διότι αναφέρθηκε πάλι και
ακούσαµε και από τις άλλες πτέρυγες της Βουλής για την πα-
ραίτηση της Υπουργού και επανήλθε µε ένα χρονολόγιο ο εκπρό-
σωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Τι είναι αυτό, αλήθεια, που καταµαρτυρείται στην κ. Μενδώνη;
Το ότι δεν είχε καλό επικοινωνιακό χειρισµό; Τι ήταν εκείνο; Ανα-
φερθήκατε σε συγκάλυψη. Να µας πείτε τώρα ποια είναι συγκά-
λυψη! Γνωρίζαµε ότι ο άνθρωπος είναι αυτής της ποιότητας και
τον διορίσαµε; Υπάρχει έστω ένας Βουλευτής µέσα στο Κοινο-
βούλιο αυτό, ο οποίος να θεωρεί ότι η Υπουργός Πολιτισµού ή
κάποιος από την κυβερνητική παράταξη γνώριζε το ποιόν του αν-
θρώπου και παρά ταύτα τον διόρισε; Υπάρχει κάποιος να το γνω-
ρίζει; Αν υπάρχει, θέλω να µας το πείτε εδώ, αλλά να αφήσετε
τα υπονοούµενα, διότι δηλητηριάζουν όχι µόνο την πολιτική, δη-
λητηριάζουν τη δηµοκρατία. 

Η κ. Μενδώνη είναι µία άξια Υπουργός, η οποία έχει επιτελέσει
ένα άριστο έργο. Έχει καταφέρει και έχει απεµπλέξει τεράστια
προβλήµατα που υπήρχαν στο χώρο του πολιτισµού. Βλέπουµε
καθηµερινά το έργο της.

Και επειδή µιλάµε και για τα άτοµα µε αναπηρία, ρωτήστε,
κύριε Ραγκούση, τα άτοµα µε αναπηρία τα οποία ποτέ δεν είχαν
επισκεφθεί την Ακρόπολη, για την κ. Μενδώνη –ρωτήστε τα πα-
ρακαλώ-, που για πρώτη φορά στην Ελλάδα υπάρχει ένα αναβα-
τόριο απολύτως τελευταίων προδιαγραφών που επιτρέπει στους
συµπολίτες µας που έχουν προβλήµατα κινητικά να πηγαίνουν
εκεί που κάθε πολίτης µπορούσε να πάει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να µου πείτε µετά από αυτό, κύριε Ραγκούση, γιατί δεν ψη-

φίζετε το σηµερινό νοµοσχέδιο, για το οποίο δεν είχατε να πείτε
ούτε µία κουβέντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, ακούστε

µε. Τα χέρια να κατέβουν. 
Έχει δοθεί από νωρίτερα ο λόγος για δύο λεπτά στον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βιλιάρδο,
στη συνέχεια –κι αυτό έχει ανακοινωθεί- στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Σκανδαλίδη, και
µετά, κύριε Ραγκούση, θα πάρετε τον λόγο για µια παρέµβαση
δύο λεπτών.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ειλικρινά µας έχουν κουράσει, κυρίως όµως έχουν κουράσει

τους Έλληνες, αυτές οι ψεύτικες αντιδικίες µεταξύ της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, όταν η χώρα έχει τόσα πολλά προ-
βλήµατα που επιδεινώνονται συνεχώς, όπως την τουρκική
επιθετικότητα µε το «ΤΣΕΣΜΕ», στην οποία κανείς δεν δίνει ση-
µασία σήµερα, την απίστευτη κακοδιαχείριση της πανδηµίας, την
οικονοµία, τα σκάνδαλα στον καλλιτεχνικό χώρο και τόσα πολλά
άλλα. 

Όσο για την προσπάθεια δηµιουργίας εντυπώσεων, σε σχέση
µε την Ελληνική Λύση, από τον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, γνωρίζει πολύ καλά τα εξής: 

Πρώτον, το νοµοσχέδιο, στο οποίο αναφέρθηκε, ήρθε µαζί µε
την απαλλαγή για τους τραπεζίτες µε τη µόνο κατ’ έγκληση κα-
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τηγορία τους. Το γνωρίζετε πολύ καλά. Δηλαδή, ξανά επιχειρή-
σατε τότε, όπως συµβαίνει συνήθως, και σήµερα να µας εγκλω-
βίσετε µαζί µε άλλες διατάξεις.

Δεύτερον, επίσης γνωρίζετε πολύ καλά πως είµαστε υπέρ των
αυστηρότερων ποινών, όχι τα πέντε χρόνια να γίνουν δέκα και
µετά τέσσερα ή δεν ξέρω τι άλλο είπατε. Εµείς όταν λέµε ισόβια,
εννοούµε ισόβια, ειδικά για ιδιαίτερα επαχθείς πράξεις.

Μία µόνο φράση για τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ.
Βούτση. Πρώτον, σεβόµαστε τις απόψεις σας –οφείλουµε να τις
σεβόµαστε-, αλλά δεν τις σέβεται η κοινή λογική. Ο δολοφόνος
έντεκα συνανθρώπων µας δεν µπορεί να ζητάει ηπιότερη αντιµε-
τώπιση. Δεύτερον, ο συµψηφισµός µε την ηρωίνη που αναφέ-
ρατε, µε τον όποιο ενδεχόµενο έµπορο ναρκωτικών, δεν σας
τιµά. Δεν τιµά κανέναν απ’ όλους µας. 

Δεν κατάλαβα πάντως για ποιον λόγο αναφερθήκατε στον κ.
Βασιλικό. Τι σχέση µπορεί να έχει µε τους δολοφόνους συναν-
θρώπων µας κάποιος που τον σεβόµαστε όλοι; 

Όσο για τον κ. Γεραπετρίτη, δεν θα έπρεπε να γνωρίζει τον κ.
Λιγνάδη η Κυβέρνηση; Η αµέλεια δεν είναι, επίσης, καταδικαστέα; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης έχει ζητή-
σει τον λόγο για µια παρέµβαση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ,

πρέπει να σας πω ότι, ανεξάρτητα από τη σηµερινή συζήτηση, από
το περιρρέον κλίµα των ηµερών, είναι εµφανές ότι η πολιτική ευ-
θύνη της Κυβέρνησης για το διορισµό του Λιγνάδη, η καθυστερη-
µένη αντίδραση και η προσπάθεια συγκάλυψης εκ των υστέρων
είναι σαφής, αντικειµενική και δυστυχώς δεν έχει αναληφθεί. Αυτό
είναι ένα πολιτικό γεγονός, δεν θα µείνω όµως σε αυτό. 

Δεν ξέρω αν αποτελεί εξαιρετική σύµπτωση, µιλάµε σήµερα
για τα δικαιώµατα του ανθρώπου, την ίδια στιγµή που τα δικαιώ-
µατα αυτά καταστρατηγούνται. 

Καταστρατηγούνται από τις αποτρόπαιες πράξεις ανθρώπων
που κατέχουν το όποιο είδος εξουσίας και έρχονται κατά συρροή
στη δηµοσιότητα από ένα ρωµαλέο κίνηµα κοινωνικής απελευ-
θέρωσης που δεν ζητάει πολιτικούς καθοδηγητές, αλλά ζητάει
µια από κοινού υποστήριξη των δίκαιων αιτηµάτων του. 

Καταστρατηγούνται από δηµόσιους κατήγορους των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης και ιδίως από το ανεξέλεγκτο καθεστώς των
ιστοτόπων, που κατά συρροή σπιλώνουν και ατιµώρητα διαποµ-
πεύουν πρόσωπα και πράγµατα. 

Καταστρατηγούνται από πολιτικούς εισαγγελείς που απαγγέλ-
λουν κατηγορίες και εκπονούν αποφάσεις εµποδίζοντας τη δι-
καιοσύνη να πάρει τις αποστάσεις της και συντεταγµένα να λάβει
τις αποφάσεις της, δηµιουργώντας ένα κλίµα σύγχυσης, δυσπι-
στίας και αποπροσανατολισµού.

Και βέβαια δεν µπορεί, αγαπητοί φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, να γίνεται
συσχετισµός µε το δικαίωµα ή όχι του Κουφοντίνα να αλλάξει
φυλακή. Είναι άλλης τάξης πρόβληµα αυτό που υπάρχει σήµερα
στην ελληνική κοινωνία. 

Μέσα σε αυτό το κλίµα, έρχεται ο Πρωθυπουργός και ζητάει
µεθαύριο να γίνει προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση για την ποι-
ότητα της δηµοκρατίας και τον τρόπο που γίνεται ο πολιτικός
διάλογος. 

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι µόλις παρακολουθήσαµε το
εναρκτήριο λάκτισµα της µάχης που πρόκειται να δούµε µεθαύ-
ριο, Πέµπτη, ανάµεσα στον Πρωθυπουργό και στον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Σε µια κρίσιµη στιγµή για την πο-
ρεία του τόπου αυτό που έλειπε από τη δηµόσια ζωή είναι να χω-
ριστούµε σε υπερασπιστές και κατήγορους θυτών και θυµάτων,
να χωριστούµε ξανά για το ύψος των ποινών που εµείς θα απο-
φασίσουµε για τις εγκληµατικές πράξεις, να χωριστούµε για τον
τρόπο που υπερασπιζόµαστε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Ούτε το
ύφος ούτε το ήθος αυτής της αντιπαράθεσης τιµά το εθνικό Κοι-
νοβούλιο αυτή την κρίσιµη στιγµή. 

Πώς, λοιπόν, θα γίνει αυτή η συζήτηση µεθαύριο, κύριε Πρό-
εδρε; Εµένα µε τροµάζει και είναι τεράστια η ευθύνη και του
Πρωθυπουργού που ανέλαβε την πρωτοβουλία, αλλά και των Αρ-
χηγών των κοµµάτων. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, αυτή την κρίσιµη στιγµή, όπως πάντα όλον
τον τελευταίο καιρό, θα σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, για
να υπερασπιστεί τη δηµοκρατία και τους θεσµούς της και, το κυ-
ριότερο απ’ όλα, να κάνει ένα βήµα προς τα εµπρός για να µην
ξαναγυρίσουµε στη σκιαµαχία του χθες. Αυτή είναι η δική µας
ευθύνη και αυτή τη στάση θα ακολουθήσουµε. 

Ελπίζω µεθαύριο, Πέµπτη, να µη γίνει σε αυτή την ατµόσφαιρα
η συζήτηση, γιατί θα είναι ακόµα ένα δράµα στην ίδια τη δηµο-
κρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκανδαλίδη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Ραγκούσης, για δύο λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Γεραπετρίτη, πρώτον, µιλή-
σατε λιγότερο για το νοµοσχέδιο, δηλαδή σχεδόν καθόλου,
µηδέν δευτερόλεπτα, απ’ όσο ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρό-
σωπος σε ολόκληρη την οµιλία του. 

Δεύτερον, εγώ δεν σας είπα να δώσετε εντολή στους ανακρι-
τές πώς θα κάνουν τη δουλειά τους. Σας έδωσα την ευκαιρία να
τοποθετηθείτε επί αυτών των καταγγελιών που έχουν δει το φως
της δηµοσιότητας και ήθελα, κύριε Γεραπετρίτη, να γίνει ακρι-
βώς αυτό που έγινε, να τοποθετηθείτε και να καταγραφεί πώς
ακριβώς τοποθετηθήκατε σε καταγγελίες ότι δεν έχει προχωρή-
σει η κατ’ οίκον έρευνα, δεν έχει γίνει άρση τηλεφωνικού απορ-
ρήτου, δεν έχει καν κατασχεθεί το κινητό του τηλέφωνο. Όπως
κρίνατε εσείς, τοποθετηθήκατε και έχει καταγραφεί. 

Τρίτον. Πολλά µπορείτε να λέτε για την κ. Μενδώνη για το
πόσο σπουδαία Υπουργός είναι. Ένα, όµως, φροντίσατε να µην
πείτε, κύριε Γεραπετρίτη. Γιατί η κ. Μενδώνη δεν προσέφυγε η
ίδια στη δικαιοσύνη όταν είδε το φως της δηµοσιότητας η συγ-
κλονιστική συνέντευξη του «Νίκου Σ.» και γιατί δεν είχε την πολι-
τική δύναµη να εµφανιστεί στον ελληνικό λαό ότι αυτή αποπέµπει
τον Λιγνάδη, αλλά ψευδέστατα τον εµφάνισε ότι αυτός παραιτή-
θηκε και µάλιστα για προσωπικούς λόγους;

Σας δόθηκε η ευκαιρία να µας διαψεύσετε και δεν το κάνατε,
κύριε Γεραπετρίτη. Δεν διαψεύσατε ότι µε το δικό σας νοµοθέ-
τηµα για το Επιτελικό Κράτος καταργήθηκαν οι διατάξεις του
νόµου Βερναρδάκη για δηµόσια διεθνή πρόσκληση για τη στε-
λέχωση της θέσης του καλλιτεχνικού διευθυντή για το Εθνικό Θέ-
ατρο. Δεν διαψεύσατε ότι µε τροπολογία Μενδώνη, µόλις είχατε
αναλάβει, καταργήθηκαν οι προσκλήσεις που ήδη είχαν βγει διε-
θνώς και σε εθνική κλίµακα στον αέρα. 

Κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Γεραπετρίτη, εγώ καταλαβαίνω την αγανάκτησή σας για

το « # ΝΔ-παιδεραστές», ειλικρινά. Όµως, δεν µπορώ να µη θέσω
τώρα, εδώ που µιλάµε οι δυο µας, µε µέγα ερωτηµατικό το αν εί-
σαστε ειλικρινής ή υποκριτής, αν δεν πάρω την απάντησή σας
στο εξής, κύριε Γεραπετρίτη. 

Με την ίδια ένταση, µε την ίδια ευαισθησία που διαµαρτύρεστε
γι’ αυτό το hashtag τώρα πάρτε τον λόγο και τοποθετηθείτε για
την απροσχηµάτιστη χυδαιότητα του συναδέλφου σας, του κ. Χρυ-
σοχοΐδη, ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έκαψε εκατό ανθρώπους στο
Μάτι και αν τον καταδικάσετε και αν αυτήν τη στιγµή τοποθετη-
θείτε εναντίον αυτής της χυδαιότητας που είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης,
τότε εγώ θα σας αναγνωρίσω ότι είσαστε καθ’ ολοκληρίαν ειλικρι-
νής. Αν όχι, κύριε Γεραπετρίτη, είσαστε επιλεκτικά ευαίσθητος
µόνο όταν σας βολεύει. Γιατί από την ώρα που θα πάρετε τώρα
τον λόγο αν δεν αποστασιοποιηθείτε γι’ αυτήν τη χυδαιότητα, τότε
σηµαίνει ότι εκφράζει όλη σας την Κυβέρνηση και πρωτίστως και
τον κ. Μητσοτάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Ραγκούση, είστε ο πρωτοµάστορας του συµψηφισµού. Δεν πρό-
κειται να µπω σε µία λογική να συµψηφίσω οτιδήποτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι τρισχειρότερο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λυπά-

µαι πάρα πολύ για την ποιότητα του λόγου. Γίνεστε µέσα σε
αυτόν τον ιερό χώρο ένας αγωγός δηµαγωγίας. Πώς προέκυψε
τώρα η δήλωση του κ. Χρυσοχοΐδη; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πώς προέκυψε;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποια
είναι η σχέση µε το ζήτηµα που συζητάµε; Πείτε µου ποια είναι η
σχέση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όταν το καταλάβετε, τότε θα σας πω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να σας

πω εγώ. Να απαντήσω, µία και το είπε ο κ. Ραγκούσης. 
Αυτό ανεφέρεται και σε εσάς, κύριε Σκανδαλίδη, που µε έκ-

πληξη άκουσα ότι υπήρξε επιχείρηση συγκάλυψης. 
Επειδή η Ελλάδα -θα το πω µία φορά και δεν θα επανέλθω-

είναι κράτος δικαίου και είναι κράτος δικαίου για όλους, εµείς
κάνουµε αυτό το οποίο επιβάλλει το Σύνταγµα και ο νόµος. 

Η καταγγελία στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Ραγκούσης έγινε
στις 6 Φεβρουαρίου. Έγινε ανώνυµα και για τον θύτη και για το
θύµα. Δεν υπήρξε κανένα όνοµα. Παρά ταύτα, ακριβώς για λόγους
ευαισθησίας, η κ. Μενδώνη ζήτησε από τον κ. Λιγνάδη την παραί-
τησή του, η οποία υπεβλήθη λίγες ώρες µετά. Ποια ειναι η συγκά-
λυψη, λοιπόν, κύριε Ραγκούση; Λίγες ώρες µετά από συνέντευξη,
η οποία ήταν -επαναλαµβάνω- ανώνυµη για το θύµα, ανώνυµη για
τον θύτη, ήρθε η κ. Μενδώνη και ζήτησε την παραίτηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ψευδές αυτό που λέτε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας

παρακαλώ πάρα πολύ. Δεν σας διέκοψα. 
Ζήτησε, λοιπόν, την παραίτηση του κ. Λιγνάδη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ψευδές! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ραγκούση, δεν

διακοπήκατε. Αφήστε τον Υπουργό να µιλήσει. Γιατί έχετε εκνευ-
ρισµό; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Φέρτε τη δήλωση που έκανε εκείνο
το βράδυ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ραγκούση, µην
διακόπτετε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: ...(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Φωτίου, σας

παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (NANTIA) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Να τελει-

ώνουν, κύριε Πρόεδρε, αυτές οι αντεγκλήσεις για να µιλήσουµε
και για το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε δίκιο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω

παρακαλώ να καταγραφεί στα Πρακτικά ότι χαρακτήρισε «ψευ-
δές» αυτό το οποίο είπα, ότι ζητήθηκε η παραίτηση από την κ.
Μενδώνη. Θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και σας προκαλώ να φέρετε τη δή-
λωση της κ. Μενδώνη. Βεβαίως να καταγραφεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η κ.
Μενδώνη ζήτησε την παραίτηση του κ. Λιγνάδη.

Ξέρετε, όµως, ποια είναι η διαφορά µας; Η διαφορά µας είναι
η εξής, ότι εµείς, επειδή έχουµε µια θεσµική αντίληψη των πραγ-
µάτων, δεν θα βγάζαµε ποτέ τον κ. Λιγνάδη να τον καταδικά-
σουµε εκείνη την ηµέρα. Δεν θα τον εκθέταµε µε τον τρόπο που
εσείς θα πράττατε ίσως σε µία άλλη περίπτωση. Αυτό που σή-
µερα ζητάτε: Γιατί δεν το διαποµπεύσαµε ενώ δεν υπήρχε ακόµη
καµµία καταγγελία. Αυτό ζητάτε. 

Αυτό, όµως, δεν έγινε, γιατί η Ελλάδα, τουλάχιστον µε αυτή
την Κυβέρνηση, διατηρεί το συνταγµατικό τεκµήριο του κράτους
δικαίου. Ο κ. Λιγνάδης απεχώρησε ως όφειλε και οδηγήθηκε
λίγες µέρες µετά στη δικαιοσύνη, αλλά δεν τον διαποµπεύσαµε,
δεν τον ρίξαµε στα «σκυλιά», δεν πήγαµε στο δικαστήριο να ζη-
τήσουµε να του επιβληθούν κυρώσεις. Ακολουθήσαµε την οδό
που το Σύνταγµα επιβάλλει. Εάν για σας το Σύνταγµα και ο νόµος
είναι περιττά εµπόδια, να το ξέρουµε. 

Εγώ, όµως, θα σας πω για µία τελευταία φορά ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση εντολές για κατ’ οίκον έρευνες, για άρση τηλεφωνηµά-
των δεν πρόκειται να κάνει ποτέ. Αυτά τα ξεχάσαµε στις εκλογές
του 2019. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Λο-

βέρδος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µε έβαλαν πρώτο στη
λίστα να µιλήσω είπα ότι θα προφτάσω να πάω να εµβολιαστώ,
γιατί σήµερα εµβολιάζοµαι µε το εµβόλιο της «ASTRAZENECA»
και είµαι πάρα πολύ ευτυχής γι’ αυτό. Όµως, τώρα κοντεύω να
το χάσω το ραντεβού. Ευτυχώς, όµως, θα προλάβω. 

Δεν άκουσα τίποτα να ειπωθεί, µε αφορµή και αυτό το νοµο-
σχέδιο για τη βιοτεχνολογία και την τεχνοηθική, για τον υποδειγ-
µατικό τρόπο µε τον οποίο διεξάγονται οι εµβολιασµοί στη χώρα
µας. Δεν νοµίζω ότι στην ιστορία της Ελλάδας έχει ξαναγίνει τέ-
τοια επιχείρηση µε τόσο άψογο τρόπο. Και δεν θέλω να το πι-
στώσω στην Κυβέρνηση. Όχι. Το πιστώνω στη χώρα. 

Η χώρα διεξάγει µε άψογο τρόπο τη διαδικασία του εµβολια-
σµού, που είναι ο µόνος τρόπος για να ξεπεράσουµε την πανδη-
µία και να βγούµε πάλι ζωντανοί και όρθιοι στην πραγµατική και
την κανονική ζωή. Και αυτό θα έπρεπε κάποια στιγµή να το ανα-
γνωρίσουµε για το καλό το δικό µας και το καλό της πατρίδας
µας, ότι κάτι αλλάζει και αλλάζει προς το καλύτερο. 

Δεν θα ήθελα να µιλήσω για όλα αυτά τα θέµατα που ακού-
στηκαν, αλλά δυστυχώς µε υποχρεώνουν. Είχα ετοιµάσει άλλη
οµιλία στο µυαλό µου και άλλα πράγµατα πρέπει να σας πω
τώρα. 

Κατ’ αρχάς, επειδή άκουσα κάτι περί συγκάλυψης και περί Λι-
γνάδη, υπάρχει έστω και ένας Έλληνας, και από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ και απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής, που το 2019, όταν
ο Λιγνάδης διορίστηκε καλλιτεχνικός διευθυντής του Εθνικού Θε-
άτρου, να πίστευε ότι δεν άξιζε ως σκηνοθέτης και ηθοποιός και
ως καλλιτεχνική φυσιογνωµία να είναι καλλιτεχνικός διευθυντής
του Εθνικού Θεάτρου; Υπήρχε έστω ένας; Δεν υπήρχε. Ξέρατε
ότι ήταν παιδεραστής και βιαστής και οτιδήποτε άλλο ο κ. Λιγνά-
δης; Αν το ξέρατε, γιατί δεν το λέγατε; Γιατί το θυµηθήκατε µετά
από τόσα χρόνια; 

Εγώ προσωπικά δεν το γνώριζα και υποθέτω δεν το γνώριζε
ούτε η κ. Μενδώνη, δεν το γνωρίζε ούτε ο κ. Γεραπετρίτης, ούτε
κανείς όταν τον διόριζε δικαιολογηµένα στη θέση αυτή. Κι όταν
έσκασε αυτή η υπόθεση η Κυβέρνηση του ζήτησε την παραίτησή
του και έφυγε από τη θέση αυτή. 

Έχετε καταλάβει τι σηµαίνει η λέξη «συγκάλυψη»; Συγκάλυψη
είναι ότι ξέρεις κάτι -ελληνικά µιλάµε- και επίτηδες το αποκρύ-
πτεις ή προσπαθείς να το αποκρύψεις. Αυτό σηµαίνει «συγκά-
λυψη». Έχετε κάποιο τέτοιο στοιχείο γι’ αυτό; Φυσικά και δεν
έχετε. Αλλά, σας αρέσει να λέτε κουβέντες. Σας αρέσει να δηµι-
ουργείτε εντάσεις, γιατί δεν έχετε άλλη αντιπολιτευτική ατζέντα. 

Ευτυχώς, άκουσα σήµερα τον κ. Ραγκούση -και χάρηκα οµο-
λογώ- που είπε ότι απορρίπτει αυτό το «# ΝΔ-παιδεραστές».
Αλλά δυστυχώς, υπάρχουν και στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ τα οποία
έχουν τραβηχτεί σε µια γραµµή τύπου Χίου και Βαξεβάνη και λυ-
πάµαι. 

Νοµίζω ότι η λογική αυτή είναι ό,τι πιο πρόστυχο έχω ακούσει
στα τριάντα πέντε χρόνια που ασχολούµαι ως επαγγελµατίας δη-
µοσιογράφος µε τον δηµόσιο βίο. Δεν το έχω ξανακούσει αυτό.
Καταλαβαίνω ότι µπορεί να γίνονται υπερβολές και να υπάρχουν
και συγκρούσεις έντονες στην πολιτική. Αυτά συµβαίνουν. Αλλά
τόσο χαµηλά, να ταυτίζεις µια ολόκληρη παράταξη µε παιδερα-
στές, ε, είναι αδιανόητο. Είναι τρελό, είναι αδιανόητο και είναι
πρόστυχο, βαθιά πρόστυχο.

Οι εγκληµατίες αυτού του είδους –παιδεραστές, βιαστές- δεν
ανήκουν σε κανένα κόµµα. Δεν είναι εκπρόσωποι καµµιάς παρά-
ταξης. Είναι εγκληµατίες. Είναι τέρατα. Δεν έχουν σχέση µε τα
κόµµατα. Και είναι λάθος να βάζουµε στον κοµµατικό και πολιτικό
διάλογο τέτοιου είδους επιχειρήµατα. Είναι ντροπή να τα βά-
ζουµε.

Επίσης θέλω να πω και δύο λόγια σχετικά µε αυτά που άκουσα
από τον τέως Πρόεδρο της Βουλής κ. Νίκο Βούτση, τον οποίο
γνωρίζω τριάντα χρόνια, από τότε που δεν ήταν καν Βουλευτής
και που ήταν πάντα στέλεχος της Αριστεράς και τον οποίον εγώ,
διαφωνώντας πλήρως µαζί του, πάντα τον σεβόµουν και πάντα
τον συµπαθούσα. Είπε για τη χθεσινή επιχείρηση στο Αριστοτέ-
λειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, κατόπιν πρόσκλησης του Πρυ-
τάνεως για τους καταληψίες της κεντρικής διοίκησης του
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πανεπιστηµίου στην Αστυνοµία, ότι αποτελεί προσβολή στη δη-
µοκρατία.

Αγαπητέ, κύριε Βούτση, ξέρετε τι αποτελεί προσβολή στη δη-
µοκρατία; Εάν η Αστυνοµία αρνείτο να πάει και να βγάλει από το
κτήριο αυτό τους καταληψίες. Τότε θα είχαµε κατάλυση του κρά-
τους δικαίου. Τότε θα σήµαινε ότι οποιαδήποτε οργανωµένη µει-
οψηφία µπορεί να παραβιάζει τον νόµο εν αγνοία των υπεύθυνων
της αυτοδιοίκησης των πανεπιστηµίων. Και µόνο που το λέτε δεί-
χνει ότι έχετε µείνει εγκλωβισµένοι σε ένα σαθρό παρελθόν το
οποίο έχει τελειώσει. Ναι, δεν έχουν ξαναγίνει τέτοια πράγµατα
στα πανεπιστήµια. Οµολογώ ότι δεν έχουν ξαναγίνει. Κακώς δεν
γινόντουσαν τόσα χρόνια. Καλώς επιτέλους γίνονται. Καλώς
εφαρµόζεται ο νόµος επιτέλους. Δηµοκρατία σηµαίνει εφαρµογή
του νόµου. Η Αστυνοµία είναι αυτή η οποία έχει υποχρέωση να
επιβάλει τον νόµο.

Δεν είµαι νοµικός, όπως είναι ο Πλεύρης ή ο Γεραπετρίτης,
αλλά κοινή λογική έχουµε. Ο µόνος που έχει δικαίωµα άσκησης
φυσικής βίας µέσα σε ένα κράτος δικαίου είναι η Αστυνοµία και
µόνο για να επιβάλει τον νόµο. Είναι αυτονόητες έννοιες, που δυ-
στυχώς στην Ελλάδα δεν ήταν ποτέ αυτονόητες. Είναι καιρός να
κάνουµε αυτό που συµβαίνει σε όλα τα πολιτισµένα κράτη της
υφηλίου.

Θέλω να τελειώσω µε την υπόθεση Κουφοντίνα, γιατί και αυτή
µε έχει πονέσει. Γιατί ξαφνικά -όπως είπε προηγουµένως ο
Θάνος Πλεύρης- όλοι εµείς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
δεν ξέρουµε αν θα γυρίσουµε το βράδυ σπίτι µας µε την υπό-
θεση Κουφοντίνα και το λέω ανοιχτά. Δεν είναι πολιτικό ζήτηµα
αυτό που γίνεται µε τον Κουφοντίνα. Φυσικά σε ένα κράτος δι-
καίου, όπως είναι η Ελλάδα, ακόµα και ο καταδικασµένος για έν-
τεκα ανθρωποκτονίες Κουφοντίνας έχει δικαιώµατα. Δεν υπάρχει
άνθρωπος που να µην έχει δικαιώµατα στην Ελλάδα. Μόνο κά-
ποιοι επιλέγουν ποιοι έχουν δικαιώµατα και κάποιοι όχι.

Εµείς θεωρούµε -και αυτή η παράταξη το αποδεικνύει πάντα-
ότι σέβεται τα δικαιώµατα όλων των ανθρώπων, ανεξαρτήτως
φυλής, σεξουαλικού προσανατολισµού και κοµµατικής συµπό-
ρευσης. Ο Κουφοντίνας έχει δικαιώµατα. Εάν θεωρεί ότι παρα-
βιάζονται τα δικαιώµατά του σε ένα κράτος δικαίου, όπως είναι
η Ελλάδα, υπάρχουν τα δικαστήρια. Γιατί δεν απευθύνεται στα
δικαστήρια να τον δικαιώσουν, αν έχει δίκιο; Αν έχει άδικο, τότε
πώς περιµένει να δικαιωθεί; Πιέζοντας και εκβιάζοντας µια κυ-
βέρνηση µε απεργία πείνας να του χαριστεί και να του κάνει δί-
καιο το άδικό του; Δεν γίνεται αυτό σε ένα κράτος δικαίου, σε
µια δηµοκρατία και σε µια ελεύθερη χώρα που είµαι χαρούµενος
που ζω και εγώ και τα παιδιά µου και θα µεγαλώσουν οι επόµενες
γενιές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι και εγώ είχα προ-
ετοιµαστεί για µια διαφορετική οµιλία, αλλά θα ήθελα να κάνω
κάποια σχόλια στην τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού.

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Υπουργέ, επειδή δείξατε να το αµφισβη-
τείτε αυτό, οι Βουλευτές έχουν πλήρη ελευθερία έκφρασης από
αυτό το Βήµα και επιλέγουν κάθε φορά πώς θα τοποθετηθούν
και τι θα πουν, ιδιαίτερα βέβαια οι Βουλευτές της Αντιπολίτευ-
σης.

Το δεύτερο είναι ότι δεν νοµοθετούµε εδώ εν κενώ. Νοµοθε-
τούµε µέσα σε ένα συγκεκριµένο πολιτικό, κοινωνικό, οικονοµικό
πλαίσιο και φυσικά και το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται και το εξε-
τάζουµε και τοποθετούµαστε -και η δική µας κριτική ασκείται-
στο πλαίσιο της συνολικής διακυβέρνησης, του ύφους, της πο-
λιτικής και του τρόπου άσκησης της εξουσίας από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι δεδοµένο.

Το τρίτο που θα ήθελα να πω -γιατί δεν απευθύνεστε σε λωτο-
φάγους, ούτε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, ούτε στον ελληνικό
λαό που µας παρακολουθεί και µας κρίνει- είναι ότι δεν µπορείτε

να λέτε εσείς ότι πρώτη η Νέα Δηµοκρατία το 2020 έβαλε το
ΑΣΕΠ στις κρίσεις προϊσταµένων. Δεν µπορείτε να λέτε εσείς ότι
είσαστε περήφανοι που βάλατε υπηρεσιακούς γραµµατείς στα
Υπουργεία, γιατί να σας θυµίσω πάρα πολύ απλά ότι ο κ. Μητσο-
τάκης ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης το 2014 λίγο
πριν τις εκλογές µε διοικητική πράξη αντικατέστησε και όρισε
χωρίς κρίσεις όλους τους προϊστάµενους της δηµόσιας διοίκη-
σης. Να θυµίσουµε φυσικά και τις απολύσεις και τη διαθεσιµό-
τητα. Να σας θυµίσω ότι το 2016 -είναι εδώ ο συνάδελφος ο κ.
Βερναρδάκης που επί δικής του υπουργίας- θεσπίστηκε για
πρώτη φορά στη χώρα µας θεσµικό πλαίσιο το οποίο εξασφάλιζε
και τις κρίσεις των προϊσταµένων µε συµµετοχή του ΑΣΕΠ και
του Νοµικού Συµβουλίου του κράτους, όπως επίσης και τον
θεσµό των γραµµατέων των Υπουργείων οι οποίοι θα έβγαιναν
µέσα από αξιοκρατικές διαδικασίες από ειδικό συµβούλιο του
ΑΣΕΠ που εσείς καταργήσατε µε τον νόµο του Επιτελικού Κρά-
τους µόλις αναλάβατε την εξουσία. Να σας θυµίσω ότι είχε προ-
βλεφθεί το µητρώο στελεχών από τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ,
προκειµένου ακριβώς µε διαδικασίες αξιοκρατικές να διοριστούν
όλοι και οι διοικητές των νοσοκοµείων και είδαµε τον τρόπο µε
τον οποίο εσείς κάνατε τις διοικήσεις των νοσοκοµείων και όλα
τα τραγελαφικά που ζήσαµε µετά τις εκλογές του 2019 και όσον
αφορά τις δηµόσιες επιχειρήσεις και τις ΔΕΚΟ. Όλα αυτά εσείς
τα καταργήσατε.

Άρα, µην έρχεστε τώρα εδώ και µας λέτε ότι είναι άσχετο το
θέµα του Επιτελικού Κράτους της Νέας Δηµοκρατίας από το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Είναι απόλυτα συνδεδεµένα και
πολύ σωστά ειπώθηκε αυτό και από την εισηγήτρια µας, την κ.
Φωτίου και από τον κ. Ραγκούση ως Κοινοβουλευτικό µας Εκπρό-
σωπο. Γιατί δεν λειτουργείτε εν κενώ, πολύ περισσότερο ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο οι τρεις εθνικές επιτροπές, η Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας και η αναµόρφωση στις δύο επιτροπές είναι
ακριβώς µέσα στη λογική του δικού σας Επιτελικού Κράτους,
που είναι, πρώτον ο έλεγχος από τον Πρωθυπουργό, δεύτερον
κοµµατικοποίηση όσον αφορά τη σύνθεση και τη συµµετοχή και
τρίτον µετακλητοί, µετακλητοί, µετακλητοί και προσλήψεις και
διαχείριση κονδυλίων µέσα από αναθέσεις και αδιαφανείς διαδι-
κασίες.

Επειδή βέβαια εδώ συζητάµε για τον τρόπο διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, ποια είναι τα χαρακτηριστικά αυτής της
διακυβέρνησης που ο ελληνικός λαός βιώνει πάνω από όλα; Γιατί
το θέµα είναι τελικά ο ελληνικός λαός τι βιώνει από αυτήν την
Κυβέρνηση. Να θυµηθούµε το Επιτελικό Κράτος και πώς διαχει-
ρίστηκε µία βαριά κακοκαιρία που ξέραµε ότι θα έρθει και πως
βούλιαξε στα χιόνια και έγινε µετά ένα blame game, το οποίο συ-
νεχίζεται ακόµη µεταξύ των διάφορων φορέων της Κυβέρνησης
και της περιφέρειας και του ΔΕΔΔΗΕ; Να θυµηθούµε και να µι-
λήσουµε εδώ γενικώς πώς το Επιτελικό Κράτος έρχεται να δια-
χειριστεί µε αλαζονεία τα ζητήµατα των παραγωγικών και
κοινωνικών φορέων, που αυτήν τη στιγµή υποφέρουν και τις διά-
φορες δηλώσεις Υπουργών που αποδεικνύουν πόσο αποκοµµέ-
νοι είστε από την πραγµατικότητα;

Να σκεφτούµε και να αναφερθούµε, όπως πολύ σωστά ο τέως
Πρόεδρος της Βουλής είπε πριν, για τον αυταρχισµό, τα ιδιώ-
νυµα που παντού έρχεστε να θεσπίσετε, από τον νόµο για τις πο-
ρείες, µέχρι τον νόµο για την παιδεία; Είδαµε πώς εκδηλώθηκε
ο αυταρχισµός και η καταστολή χτες στο Αριστοτέλειο Πανεπι-
στήµιο απέναντι σε νέους φοιτητές, σε νέα παιδιά, τα οποία είχαν
κάνει µία κινητοποίηση ειρηνική. Αυτή είναι η εικόνα της δικής
σας διακυβέρνησης. Δεν είναι άσχετα από όλα αυτά που συζη-
τάµε και δεν µπορούµε εµείς εδώ να είµαστε στεγανοποιηµένοι
στο πώς τοποθετούµαστε.

Και βέβαια, αυτό που ειπώθηκε και όλοι εδώ συµµεριζόµαστε
και λέµε -και θα επαναλάβω αυτό που ειπώθηκε από τον Κοινο-
βουλευτικό µας Εκπρόσωπο- είναι ότι σαφώς και αποδοκιµά-
ζουµε οποιαδήποτε ταύτιση κοµµατικών παρατάξεων µε
παιδεραστία και οτιδήποτε. Αλίµονο. 

Από κει και πέρα, όµως, δεν µπορεί να έρχεστε και να µας λέτε
κιόλας ότι δεν υπάρχει ευθύνη σε αυτήν την Κυβέρνηση, δεν
υπάρχει ευθύνη επειδή ακύρωσε µία προκήρυξη που ήταν και η
συνολική σας λογική τότε ότι έπρεπε να αλλάξει ο τρόπος διορι-
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σµού. Τα ίδια κάνατε και µε την Αρχή Διαφάνειας όσον αφορά
το πώς εσείς έρχεστε να διορίσετε τα στελέχη. Σαφώς τότε δεν
µπορούσατε να ξέρετε πριν ενάµιση χρόνο τι κατηγορίες θα αν-
τιµετωπίσει ο καλλιτεχνικός διευθυντής. Η αντίληψή σας, όµως,
ήταν αντίληψη του δικού σας Επιτελικού Κράτους που καταργή-
σατε την προκήρυξη. 

Επίσης, όταν επί είκοσι µέρες η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού σιωπά ενώ γίνεται όλη αυτή η συζήτηση, είναι
σαφές ότι εδώ υπήρχε προσπάθεια υποβάθµισης και έµπρακτη
συγκάλυψη. Αυτό ειπώθηκε εδώ πέρα. Δεν είναι, λοιπόν, όλα
αυτά άσχετα µε αυτά που συζητάµε.

Ξέφυγα κι εγώ από το νοµοσχέδιο, αλλά τελικά όλα συνδέον-
ται. Θα σταθώ ιδιαίτερα στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας. Πι-
στεύω, κύριε Υπουργέ, ότι τελικά έρχεστε και φτιάχνετε µία αρχή
η οποία ενώ έχει όλα αυτά τα χαρακτηριστικά, του ελέγχου από
τον Πρωθυπουργό, τους µετακλητούς και όλα αυτά για τα οποία
σας κάναµε κριτική, ταυτόχρονα υπολείπεται από αυτό που έχει
ανάγκη σήµερα για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα της στήριξης
των ατόµων µε αναπηρία.

Γιατί µετά από ένα ευχολόγιο που ήταν το Εθνικό Σχέδιο Δρά-
σης, θα περίµενε κανείς τουλάχιστον να έρθετε να θεσπίσετε µία
διοικητική αρχή που να µπορεί πραγµατικά να συντονίζει, να
παίρνει αποφάσεις, να υλοποιεί πολιτική. Τίποτα από αυτά δεν
γίνεται µε τη συγκεκριµένη Αρχή Προσβασιµότητας που έρχεστε
και θεσπίζετε. Και πολύ περισσότερο -και κλείνω µε αυτό- όταν
στην πράξη αφ’ ενός µέσα στην πανδηµία δεν στηρίξατε τους
ανάπηρους και τους ανθρώπους που είχαν πραγµατικά προβλή-
µατα αναπηρίας, ούτε τους κάνατε προτεραιοποίηση για τους
εµβολιασµούς, ούτε τους στηρίξατε οικονοµικά και εργασιακά,
όπως οφείλατε και όπως σας είχαµε προτείνει και πολύ περισ-
σότερο όταν υλοποιείτε το σχέδιο «Πισσαρίδη» το οποίο έρχεται
να βάλει την αρχή της λειτουργικότητας, η οποία πλήττει στην
καρδιά την ανάγκη ενός κοινωνικού κράτους που να στηρίζει τα
άτοµα µε αναπηρία, να τους δίνει αξιοπρέπεια στη ζωή, στην ερ-
γασία και την αναγκαία στήριξη.

Για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή απορείτε, εµείς κατα-
ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο και τις επιλογές του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς την κ. Ξενογιαννακοπούλου. 

Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα προκειµένου να πάρει τον
λόγο ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας Μπάµπης Παπαδηµη-
τρίου και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η Βουλευτής του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. Στη συνέχεια, για
να ξέρετε τον προγραµµατισµό, θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης και
αµέσως µετά η Υφυπουργός η κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μία λέξη αρκούσε για να έχει αποφύγει η χώρα να ζήσει δίπλα

σε όλα αυτά που αποκαλύπτονται και που είναι πολύ σηµαντικά.
Γιατί το πιο σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτή
την στιγµή να κρατηθεί ανοιχτό το στόµα όσων έχουν βρει τον
δρόµο της καταγγελίας. Οι γυναίκες, τα νεαρά άτοµα, οι οµοφυ-
λόφιλοι να µπορέσουν αύριο να καταγγείλουν εκείνους που τους
κακοποίησαν, εκείνους που τους τροµοκράτησαν. 

Αυτό είναι το σηµαντικό µε δεύτερο να µείνουµε µακριά από
τη δικαιοσύνη, ζητώντας της µόνο ένα πράγµα. Να κάνει γρή-
γορα. Γιατί η δικαιοσύνη είναι αυτή που θα προφυλάξει και το δι-
καίωµα του καθενός που καταγγέλλεται-για όσο σοβαρό κι αν
είναι το καταγγελλόµενο- να έχει το δικαίωµα να απαντήσει και
ενδεχοµένως να αποδείξει την αθωότητά του, αν βρεθεί αθώος.
Αυτό είναι το καθήκον µας. 

Και ως προς αυτό, νοµίζω ότι η πρωτοβουλία του Προέδρου
της Κυβέρνησης να φέρει το θέµα στη Βουλή είναι µια κορυφαία
στιγµή την οποία θα πρέπει -νοµίζω και ελπίζω και εύχοµαι και
αύριο θα είµαστε εδώ για να το δούµε και να το κρίνουµε- κυρίως
να το παρακολουθήσει ο πολίτης και ο λαός. Εδώ πρέπει να συ-
ζητούνται τα ζητήµατα όλα. Εδώ πρέπει να λαµβάνονται οι απο-

φάσεις. Από εδώ πρέπει να δίνεται η κατεύθυνση και ο παλµός
του έθνους. 

Μία λέξη, λοιπόν. Μια λέξη αρκούσε για να αποφύγουµε τον
βόρβορο. Μία λέξη σε ένα τηλεφώνηµα, από τα πολλά φαντάζο-
µαι, που γίνονται στη διάρκεια της ηµέρας. Μία λέξη. «Κόψτο!».
Αυτό έπρεπε να πει ο Τσίπρας στον Βαξεβάνη. Αντί να έρχεται
εδώ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης να λέει ότι «από τότε που είδε το φως της δηµοσιότη-
τας…». Μπα; Δεν ξέρουµε εµείς πότε υπάρχει δηµοσιότητα και
πότε όχι; Δεν ξέρουµε όσοι το έχουµε υποστεί -εγώ το έχω υπο-
στεί προσωπικά- ότι το «#skai_xeftiles» ότι θα ακολουθείτο βε-
βαίως από το «# nd» κ.λπ.;  

Όλα αυτά τα επιτρέψατε, τα καλλιεργήσατε, τα λατρέψατε
γιατί σας έφεραν στην εξουσία και νοµίζατε ότι µπορούν να σας
κρατήσουν στην Αντιπολίτευση. Για τον βόρβορο έχετε άµεση
ευθύνη. Αν δεν βρισκόταν το φασιστοειδές που λέγεται Χίος να
σας βγάλει από τη δύσκολη θέση, γιατί υποχρεωθήκατε επιτέ-
λους µετά το πρωτοσέλιδο του «ΜΑΚΕΛΕΙΟ» να µαζευτείτε λίγο,
θα είχατε πάει ακόµη πιο κάτω. Αυτό σας έσωσε. Αυτός ήταν ο
βοηθός σας.

Έρχοµαι να πάρω ένα παράδειγµα από το συζητούµενο σή-
µερα νοµοσχέδιο, για το οποίο ευχαριστώ τον κ. Γεραπετρίτη
που το έφερε και απορώ που θα καταψηφιστεί από ορισµένες
πλευρές. Διότι είναι στοιχειώδης µία καλύτερη οργάνωση στο
υψηλό επίπεδο, στο επίπεδο του Πρωθυπουργού, που πρέπει να
λαµβάνονται οι πρωτοβουλίες και πρέπει να έχει συµβούλους και
δοµές συµβουλευτικές διαφανείς, γνωστές σε όλους και όχι βε-
βαίως, να είναι οι όποιοι -που θα µπορούσαν να είναι εξαιρετικοί,
δεν αντιλέγω- άλλοι. Εδώ θα ξέρουµε ακριβώς τι γίνεται.

Αλλά παίρνω αφορµή, από την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου που είναι και µια παλιά επιτροπή στην οποία
έχει γίνει δουλειά και έχετε προσπαθήσει, κύριοι συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να παρέµβετε κι εκεί µε τρόπο που
απηχεί τα ιδεολογικά σας πρότυπα και όχι τα πανανθρώπινα και
εκείνα που έχουν εγκριθεί από τις διεθνείς αρχές όπως είναι ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. 

Αυτήν τη στιγµή µε τον τρόπο που συµπεριφέρεστε, το έχω
πει δηµοσίως και θα το επαναλάβω στην Αίθουσα µε την άδεια
του Προέδρου, υποστηρίζοντας ακριβώς τον βόρβορο και έχετε
εξωθήσει βασικά δικαιώµατα των ανθρώπων σε απόγνωση. Γιατί
το έχει το δικαίωµα ο καθένας και ειδικά εκείνος που µπορεί. Με
το ένα χέρι βάζατε στην επιτροπή αυτή εκπροσώπους των ΛΟ-
ΑΤΚΙ, µε το άλλο χέρι, όµως, εδώ που σας ενδιαφέρει πολιτικά -
γιατί ήταν 11 Φεβρουαρίου, κυρία Φωτίου, το θυµάµαι γιατί ήταν
και η γιορτή µου- ο κ. Τσίπρας στη Βουλή µίλησε, ανέφερε το
όνοµα του κ. Λιγνάδη χωρίς να πει τίποτε. Τότε πλέον είχε γίνει
γνωστό. Γιατί πριν που αναφερθήκατε δεν ήταν γνωστό. Ήταν
αυτό που ψιθύριζε το Κολωνάκι, αυτό που ψιθυρίζαµε µεταξύ
µας. Αυτό δεν σηµαίνει ότι το ήξερε κανείς και ούτε ότι η κ. Μεν-
δώνη έπρεπε µε βάση αυτό να πάρει ένα κεφάλι. 

Αυτά που λέτε η κ. Μενδώνη τα χειρίστηκε άριστα. Εγώ δεν
λέω ότι έχει την εµπειρία να χειριστεί το επικοινωνιακό κοµµάτι
ή το πολιτικό. Φυσικά. Δεν της ζητείται να έχει αυτήν την εµπει-
ρία. Όµως, τα χειρίστηκε άριστα και ακριβοδίκαια. Δεν βιάστηκε.
Υπερασπιζόµενη µε τον τρόπο αυτό το δικαίωµα ενός ανθρώπου
να τύχει πρώτον, να δώσει µία απάντηση και δεύτερον, να υπε-
ρασπιστεί τον εαυτό του εφόσον χρειαστεί.

Βάζετε, λοιπόν, εκπρόσωπο των ΛΟΑΤΚΙ -και καλά κάνατε,
πολύ σωστά- και την ίδια στιγµή µέσα σε αυτόν τον χαµό που γί-
νεται αυτές τις µέρες δεν σκεφτήκατε ότι µέσα στον βόρβορο οι
πρώτοι που πλήττονται είναι οι οµοφυλόφιλοι. Ούτε αυτό σας πέ-
ρασε από το µυαλό. Οι συµµαχίες σας είναι πάντοτε τυπικές και
βιαστικές. 

Ως εκ τούτου, νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι στο θέµα της Εθνι-
κής Αρχής Προσβασιµότητας, ελπίζω µία από τις πρώτες δου-
λειές που θα κάνει είναι µια µεγάλη καµπάνια προς τους δήµους,
προς τις αρχές, προς τα όργανα της πολιτείας για να κάνουµε
κάτι απλό εµείς οι πολίτες.

Ερχόµενος εδώ µετράω κάθε πρωί πόσα αυτοκίνητα είναι παρ-
καρισµένα στις διαβάσεις των πεζών. Πριν από λίγες µέρες πή-
ραµε µια πρωτοβουλία µε την οργάνωση «ΙΠΠΟΚΑΜΠΟΣ», µε
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παιδιά που έχουν νοητική υστέρηση, να κάνουν τεστ COVID –που
συνέχεια κάνουν τα παιδιά- και είχα την ευκαιρία να τους δω.
Είναι µάλιστα πολλοί από αυτούς αθλητές, διότι αυτός είναι και
ο στόχος του συλλόγου και µπράβο τους! Αυτά τα παιδιά ταλαι-
πωρούνται από εµάς. Άρα η πρώτη δουλειά της Εθνικής Αρχής
Προσβασιµότητας, ελπίζω, κύριε Γεραπετρίτη, ότι θα είναι να
µας υπενθυµίσει την υποχρέωση που έχουµε στο συνάνθρωπό
µας. Γιατί ζούµε µαζί, ζούµε δίπλα και γιατί τους αγαπάµε. 

Τελειώνω µε ένα πράγµα. Δεν θα ήθελα να το αναφέρω ποτέ,
δεν θα ήθελα να µου ξανάρθουν οι σκηνές αυτές και λυπάµαι
που ξανάρχεται αυτές τις µέρες µε τον τρόπο που ξανάρχεται.
Μία υποχρέωση έχει η πολιτεία -το είπε και ο κ. Σκανδαλίδης-
απέναντι στον Κουφοντίνα: να τον κρατήσει στη ζωή για να συ-
νεχίσει να εκτίει την ποινή του. Και δεν θα ήθελα να το αναφέρω
εδώ, γιατί έχουµε όλοι υποστεί -όσοι το έχουµε- απειλές, άµεσες
απειλές, απειλές σε εµάς τους ίδιους, στην οικογένειά µας. Δεν
θα ξεχάσω, όµως, ποτέ, γιατί εγώ είδα έναν από τους δολοφο-
νηµένους της «17 Νοέµβρη» τέσσερα λεπτά αφότου άκουσα τον
πυροβολισµό. Και δεν είναι σωστό σε αυτήν την Αίθουσα να ερ-
χόµαστε και να µιλάµε για τα δικαιώµατα των ανθρώπων και να
ξεχνάµε το αίµα που χύθηκε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Νάντια
Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να
ξεκινήσω την οµιλία µου χωρίς να αναφερθώ στο τι βιώνουµε
αυτές τις ηµέρες. Συζητάµε ένα πολύ σοβαρό οµολογουµένως
σχέδιο νόµου, µέσα όµως σε ένα αρρωστηµένο, σε ένα φορτι-
σµένο κλίµα. Οι καταγγελίες των θυµάτων παιδεραστίας, βια-
σµών, σεξουαλικών και άλλων παρενοχλήσεων είναι πολύ
σηµαντικές και δηµιουργούν ένα κοινωνικό κίνηµα. 

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε όλα
αυτά να χρησιµοποιούνται σε ένα ευτελές κοµµατικό παίγνιο,
που πληγώνει τη δηµοκρατία και εµποδίζει τη νηφάλια συζήτηση
για την αντιµετώπισή τους. Αντιµετωπίζουµε ανοιχτά φαινόµενα
αµέτρητης χυδαιότητας, που κανείς µας δεν µπορεί να ανεχτεί
και που θα έπρεπε όλος ο πολιτικός κόσµος να αποµονώσει. Δεν
µπορούµε να επιτρέψουµε τη µετατροπή τού «Me too» σε ένα
σκανδαλοθηρικό, συνωµοσιολογικό, τοξικό παιχνίδι. 

Αυτήν τη στιγµή επωµιζόµαστε όλοι µας και ο καθένας ξεχω-
ριστά µεγάλες ευθύνες. Ο πόνος των θυµάτων δεν µπορεί να εν-
ταχθεί σε ένα κοµµατικό χρηµατιστήριο είσπραξης ψήφων. Η
κοµµατικοποίηση αυτής της συζήτησης, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πρωτίστως θίγει τα θύµατα, πρωτίστως εµποδίζει και
άλλα θύµατα να βγουν και να µιλήσουν ανοιχτά µέσα σε αυτό το
κλίµα και εν τέλει πλήττει την αξιοπιστία ολόκληρου του πολιτι-
κού κόσµου. 

Πρέπει, λοιπόν, όλοι µας να συµβάλλουµε στο να ανοίξουν όλα
τα στόµατα, στο να σπάσει το απόστηµα, το νυστέρι της δικαιο-
σύνης να φτάσει παντού και σε βάθος, να τιµωρηθούν παραδειγ-
µατικά όλοι οι ένοχοι και να αναλογιστούµε για τις διαστάσεις
αυτών των φαινοµένων συνολικά στην ελληνική κοινωνία, ώστε
να κάνουµε τις απαραίτητες τροποποιήσεις, τις απαραίτητες µε-
ταρρυθµίσεις στον Ποινικό Κώδικα, στον οποίο δυστυχώς επί της
προηγούµενης κυβέρνησης τα όρια παραγραφής πολλών από
αυτά τα εγκλήµατα µειώθηκαν σηµαντικά. Να δούµε τις αλλαγές
που πρέπει να κάνουµε στην παιδεία για να βγάλουµε παιδιά που
θα πατούν πολύ πιο δυνατά µέσα τους, µε πολύ µεγαλύτερη αυ-
τοπεποίθηση και δύναµη να πουν «όχι» και βεβαίως τις απαραί-
τητες αλλαγές µε τη δηµιουργία κώδικα δεοντολογίας και
συµπεριφοράς εκεί που δεν υπάρχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δύο τελείως διαφο-
ρετικά πράγµατα. Ένα είναι η πολιτική κριτική για τα λάθη και τις
παραλείψεις, για τις ξεκάθαρες πολιτικές ευθύνες της κ. Μεν-
δώνη η οποία όφειλε να ξέρει, κύριε Υπουργέ, για ποιον λόγο
αποπέµφθηκε από τη Δραµατική Σχολή του Εθνικού Θεάτρου

πριν από κάποια χρόνια ο κ. Λιγνάδης, όφειλε να ξέρει για ποιον
λόγο τον είχαν διώξει από τον «ΙΑΣΜΟ» πριν από κάποια χρόνια.
Και βεβαίως έχει, επίσης, πολιτική ευθύνη γιατί αντί να ακολου-
θήσει µία προκήρυξη, επέλεξε να «φυτέψει» έναν εκλεκτό. 

Αυτό, λοιπόν, είναι µια ξεκάθαρη πολιτική ευθύνη, την οποία
θα έπρεπε να έχει αναλάβει και να έχει παραιτηθεί. Είναι όµως
άλλο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τελείως διαφορε-
τική η λάσπη στον ανεµιστήρα, η χυδαιολογία, ο τυχοδιωκτισµός,
που δυστυχώς τα έχουµε δει πάρα πολύ τον τελευταίο καιρό.

Είναι ώρα ευθύνης. Είναι ώρα ευθύνης για ολόκληρο τον πο-
λιτικό κόσµο. Ας δείξουµε, λοιπόν, ότι τόσο σοβαρά ζητήµατα
δεν είναι απλά ένα θέµα µικροκοµµατικών αντεγκλήσεων για λίγα
«ψηφαλάκια», αλλά ότι αναλαµβάνουµε πραγµατικά τις ευθύνες
µας για να δώσουµε στα παιδιά µας µια κοινωνία καλύτερη, όπου
δεν θα υπάρχει περιθώριο για τέτοιες συµπεριφορές. 

Έρχοµαι τώρα στο παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου Επι-
κρατείας. Και ναι, κύριε Υπουργέ, βεβαίως και θα επιλέξω και θα
επιλέξουµε ως Κίνηµα Αλλαγής να µιλήσουµε γι’ αυτό το σηµαν-
τικό νοµοσχέδιο.

Συζητάµε, λοιπόν, για την ίδρυση της Εθνικής Αρχής Προσβα-
σιµότητας και καλωσορίζουµε τη δηµιουργία της, καθώς εγγυά-
ται την αξιοπρέπεια, την αποτελεσµατικότερη ένταξη των
ανθρώπων µε αναπηρία µε βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης, και
πρωτίστως και κυρίως ικανοποιεί ένα πάγιο διαχρονικό αίτηµα
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας των Ατόµων µε Αναπηρία. 

Συζητάµε επίσης για την αναµόρφωση του υφιστάµενου πλαι-
σίου λειτουργίας της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου και της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθι-
κής, οι οποίες θεσπίστηκαν από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. Το
ξέρετε καλά. Έργο ΠΑΣΟΚ ήταν αυτές οι επιτροπές µε τον
ν.2667/1998.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση η οποία
άπτεται του πυρήνα αυτών των επιτροπών, είναι σήµερα πιο επί-
καιρη από ποτέ, ειδικά µε τους περιορισµούς οι οποίοι έχουν
τεθεί κατά τη διάρκεια της αντιµετώπισης της πανδηµίας. Γνω-
ρίζουµε όλοι ότι τα ανθρώπινα δικαιώµατα καθηµερινά δοκιµά-
ζονται για την επίτευξη του υπέρτερου σκοπού, που είναι η
προστασία της δηµόσιας υγείας. Τα πιο χαρακτηριστικά παρα-
δείγµατα τα οποία µας απασχολούν ως κοινωνία έχουν να κάνουν
µε την υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού στο υγειονοµικό προ-
σωπικό και βεβαίως µε την επεξεργασία και το πιστοποιητικό εµ-
βολιασµού κατά του κορωνοϊού από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είναι συζητήσεις οι οποίες είναι πάρα πολύ σοβαρές και θα πρέ-
πει να τις δούµε µε τη δέουσα σηµασία. Πρόκειται για θέµατα
που στη δύσκολη συγκυρία που περνάµε αποκτούν ξεχωριστό
ενδιαφέρον και απασχολούν έντονα. 

Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα. Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και στο όνοµα του δικαιώµατος επιλογής να µπαίνει
σε κίνδυνο η ζωή ανθρώπων οι οποίοι εισέρχονται σε ένα νοσοκο-
µείο και µάλιστα από αυτούς οι οποίοι έχουν αποστολή να προ-
στατεύσουν τη δηµόσια υγεία; Πόσο επιτρεπτή είναι η άρνηση από
νοσοκοµειακούς του εµβολιασµού αφού µπορούν να λειτουργούν
ως φορείς µέσα σε δοµές υγείας; Γιατί άραγε υπάρχει αυτή η
µέχρι τώρα άρνηση απέναντι στο πιστοποιητικό εµβολιασµού, που
για την Ελλάδα ως τουριστική χώρα παίζει τεράστιο ρόλο ώστε να
ανοίξει ο τουρισµός µε ασφάλεια; Και τι θα κάνουν τα κράτη, συ-
νολικά η Ευρωπαϊκή Ένωση αν αύριο οι µεγάλες αεροπορικές
εταιρείες διεθνώς θέσουν ως απαραίτητο προαπαιτούµενο για να
ταξιδέψει κάποιος ένα πιστοποιητικό εµβολιασµού;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα θέµατα είναι µεγάλα και χρειάζεται µια σοβαρή, συγκροτη-

µένη συζήτηση, όχι χθες, τώρα, κύριε Υπουργέ. 
Κλείνω µε την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής.

Αποτελεί ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα ο εκσυγχρονισµός
της και η προσαρµογή της στις ανάγκες της νέας εποχής, κάτι
το οποίο οφείλω να οµολογήσω θα περίµενα να το κάνετε και µε
ακόµη µεγαλύτερη γενναιότητα, κύριε Υπουργέ, γιατί ξέρετε πα-
ρατηρείται σήµερα η ανάδειξη µιας καινοφανούς µορφής εξου-
σίας, αυτό που ο κ. Καµίνης ανέφερε στην πρωτοµιλία του στις
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επιτροπές, του λεγόµενου «κατασκοπευτικού καπιταλισµού» από
τις εταιρείες της «SILICON VALLEY», «MICROSOFT», «FACE-
BOOK» κ.λπ.. Αυτό διακρίνεται από τη συσσώρευση γνώσεων και
δεδοµένων, προσωπικών δεδοµένων των χρηστών, που τις πε-
ρισσότερες φορές λειτουργούν εκτός δικαιοδοσίας και δηµοκρα-
τικής εποπτείας. Αναφέρεται, άλλωστε, και από τη Σοσάνα
Ζούµποφ, που είναι ειδικός του θέµατος. 

Άρα είναι σηµαντικό -και το αναγνωρίζουµε- ότι κατά τη διάρ-
κεια του νοµοσχεδίου λάβατε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν τις παρατη-
ρήσεις τόσο των φορέων όσο και των κοµµάτων και συγκεκριµένα
τις προτάσεις που έκανε το Κίνηµα Αλλαγής. Επισηµάναµε και
επεσήµανε ο κ. Καµίνης, ο εισηγητής µας, τα αρνητικά σηµεία, στα
οποία δεν µπορούµε να µην δώσουµε την απαραίτητη έµφαση και
έχουν να κάνουν, δυστυχώς, µε αυτό το οποίο διαρκώς κάνετε, µε
τις αποσπάσεις, µετατάξεις, αποζηµιώσεις, πάντα εκτός διαδικα-
σίας. 

Υπερψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο, κύριε
Υπουργέ. Είναι σηµαντικότατη και η δηµιουργία της αρχής της
προσβασιµότητας, πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος, και
η αναµόρφωση λειτουργίας των δύο άλλων αρχών. Θα περιµέ-
ναµε, όµως, ίσως ακόµα µεγαλύτερη γενναιότητα, ιδιαίτερα όσον
αφορά τα ζητήµατα προστασίας προσωπικών δεδοµένων, σε
έναν διαρκώς µεταβαλλόµενο ψηφιακό κόσµο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Γιαννακοπούλου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ 25, ο συνάδελφος κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά την εντονότατη επικαιρό-

τητα, θα επιλέξω να ξεκινήσω τον λόγο µου, κύριοι και κυρία
Υπουργέ, από ένα µήνυµα που έλαβα στο messenger του Face-
book –είµαι καινούριος στο Facebook, οξύµωρο σε σχέση µε την
ηλικία µου. Ήταν ένα πολύ συγκινητικό µήνυµα και νοµίζω µας
αφορά όλους εδώ και θα ήθελα να σας το διαβάσω, είναι πολύ
µικρό. 

Λέει το µήνυµα «Καλησπέρα, µε λένε Μαρία. Είµαι µαθήτρια
Β’ λυκείου σε εσπερινό λύκειο, µαθήτρια µε όνειρο, όπως πολλοί
µαθητές εσπερινών λυκείων στη χώρα µας, να καταφέρουµε κι
εµείς να έχουµε µια θέση στα ελληνικά πανεπιστήµια, ένα όνειρο
το οποίο µε ένα νοµοσχέδιο και µια βάση εισαγωγής γκρεµίζεται
µπροστά στα µάτια µας. Οι µαθητές εργαζόµενοι έχουν δικαίωµα
στη µόρφωση και την εκπαίδευση και κανείς, µα κανείς δεν µπο-
ρεί να τους το στερήσει αυτό. Όµως, µε την ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής –ξέρετε, το πρόσφατο νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως-
καλούµαστε τώρα εµείς να δώσουµε άνιση, ανισότατη µάχη µε
τα πρωινά σχολεία. Κι έτσι η εισαγωγή µας στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση γίνεται πια σχεδόν αδύνατη. Έτσι ύπουλα -λέει η
Μαρία, όχι εγώ- µας πετάνε έξω και µας κλείνουν την πόρτα στην
εκπαίδευση και δεν έχουν κανένα δικαίωµα να το κάνουν αυτό.
Θέλουµε πίσω τα δικαιώµατα που είχαµε στα εσπερινά για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Είµαι η Μαρία, είµαι η Σοφία, είµαι ο
Γιάννης, είµαι ο Θανάσης. Είµαστε πολλοί, αλλά η φωνή µας δεν
φτάνει να ακουστεί. Σας ζητώ –µου γράφει η Μαρία- να γίνετε
εσείς η φωνή µας. Σας ζητώ να µην το επιτρέψετε. Ευχαριστώ.».

Και εγώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, σας
ζητώ, µε τη σειρά µου, να γίνουµε όλοι εµείς, εσείς κι εµείς κι
εγώ, η φωνή αυτής της Μαρίας, να πάρουµε τηλέφωνο την κ. Κε-
ραµέως, να τη συναντήσουµε και να την ξαναπαρακαλέσουµε να
το σκεφτεί. Διότι αυτά τα παιδιά, αυτά τα παιδιά τα οποία εγώ
τιµώ περισσότερο από το δικό µου, το ίδιο το παιδί, που πάει σε
ένα σχολείο και δεν χρειάζεται να δουλεύει όλο το πρωί και να
πηγαίνει σχολείο το βράδυ και να διαβάζει µέχρι τα ξηµερώµατα
-γι’ αυτό τα τιµώ αυτά τα παιδιά- έχουν δικαίωµα να µπορούν να
γίνουν επιστήµονες. Έχουν αυτό το δικαίωµα. 

Αυτά τα παιδιά, ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, είναι παιδιά τα οποία
δεν έχουν καµµία φωνή σε µια κοινωνία που εσείς -εννοώ η πα-
ράταξή σας- έχετε χτίσει. Κι αυτά τα παιδιά είναι τα ίδια παιδιά,
τα οποία η κ. Κεραµέως ουσιαστικά αποκλείει από την «κοινωνική
κινητικότητα» -τι ωραία έννοια- βάζοντας τεράστια ταξικά, κα-

θαρά ταξικά, εµπόδια στη µόρφωσή τους. Είναι τα ίδια παιδιά
που ο κ. Χρυσοχοΐδης καταστέλλει βίαια και βάναυσα, όταν τολ-
µήσουν να διεκδικήσουν τα αυτονόητα, δηλαδή τη δηµόσια και
δωρεάν παιδεία, αξιοπρέπεια, κάποιο µέλλον και ελευθερία. 

Αυτό, παρεµπιπτόντως, το κάνατε µόλις χθες στο Αριστοτέλειο
Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, όπου –προσέξτε, κύριε Γεραπε-
τρίτη- για να είµαστε ειλικρινείς, γιατί µερικές φορές αρχίζει να
µου δηµιουργείται η αίσθηση ότι η παράταξή σας συνολικά είναι
µαλωµένη µε την αλήθεια. Είδα το δελτίο της κρατικής τηλεόρα-
σης. Προφανώς δεν είναι το ΜέΡΑ25. Είδατε κανέναν «µπαχα-
λάκη» εχθές στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο; Είδατε κανέναν
άνθρωπο να πετάει µολότοφ; Είδατε κανέναν άνθρωπο να επιτί-
θεται στα ΜΑΤ; Είδατε κανέναν άνθρωπο να πειράζει κανέναν
πρύτανη; Είδαµε όλοι να µπαίνει ένα όχηµα της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, πίσω του να είναι δύο διµοιρίες των ΜΑΤ και αυτές να
προπηλακίζουν, και να σπρώχνουν, και να χτυπάνε, και να ανοί-
γουν φοιτητές, οι οποίοι είχαν το ακαδηµαϊκό δικαίωµα της δια-
φωνίας και της διαδήλωσης. Διαδήλωναν. Δεν έχει γίνει τίποτα
µέχρι να χτυπήσει η αστυνοµία. 

Άρα, λοιπόν, εδώ έχουµε το πρώτο δείγµα, κατά τη γνώµη µας,
εφαρµογής του τελευταίου κατάπτυστου, πάντα κατά τη γνώµη
µας, νοµοθετήµατός σας για τα πανεπιστήµια και σε σχέση µε
την παρουσία της αστυνοµίας στα πανεπιστήµια. Αλλά πώς, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, να έχουν φωνή όλα αυτά τα παιδιά
από τα εσπερινά λύκεια, τα καλύτερα παιδιά µας, αυτά που δου-
λεύουν, που έχουν τέτοια ζέση για µόρφωση, τέτοια ζέση για
βελτίωση, για αυτοβελτίωση, που εργάζονται την ώρα που τα
άλλα παιδιά, τα δικά µας, παίζουν ή πλοηγούνται στο διαδύκτιο;
Πώς να έχουν λοιπόν φωνή αυτά τα παιδιά, µέσα σε ένα συλλο-
γικό φαντασιακό, το οποίο εσείς έχετε οικοδοµήσει; Και µε το
«εσείς» εννοώ την τεράστια παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας,
την τεραστιότερη παράταξη του ΠΑΣΟΚ, που τώρα λέγεται
ΚΙΝΑΛ, αλλά µερικοί βέβαια τη λένε πάλι ΠΑΣΟΚ. Αποφασίστε
πώς θέλετε να λέγεστε, αν είναι επιβαρυντικό δηλαδή το ΠΑΣΟΚ,
το παρελθόν, ή αν είναι επιβραβευτικό. Αλλά πρέπει να το απο-
φασίσετε, κι εµείς να ξέρουµε πώς θα σας αντιµετωπίζουµε. 

Πώς να έχουν λοιπόν αυτά τα παιδιά φωνή; Πώς να έχουν,
όταν στο συλλογικό φαντασιακό που έχετε οικοδοµήσει τα τε-
λευταία τριάντα ένα χρόνια, ποιον άραγε πολιτισµό πρεσβεύετε
όλοι εσείς; Μα τον πολιτισµό, βεβαίως, αυτού του πασίγνωστου
σε όλους µας µιντιακού βούρκου των ιδιωτικών καναλιών της ολι-
γαρχίας, που σαν σαράκι επεκτάθηκε σχεδόν σε όλα τα πεδία
του πολιτισµού µας. Παντού συναντάς τα ίδια, σεξισµό, πατριαρ-
χία, ρατσισµό, φαλλοκρατισµό, οµοφοβία, εθνικισµό, ξενοφοβία
και κυρίως υποταγή αδιαπραγµάτευτη στους «επαΐοντες» και µά-
λιστα σε πολλά εισαγωγικά, αυτούς δηλαδή που τα µίντιά σας
ορίζουν και ονοµατίζουν ως τέτοιους, ως «επαΐοντες». 

Σας ζητώ να γίνουµε όλοι µαζί από σήµερα η φωνή της Μα-
ρίας. Η Μαρία, ο Θανάσης, ο Γιάννης, ο Γρηγόρης έχουν δι-
καίωµα να µπορούν να µπουν στα πανεπιστήµια. Δεν πρέπει να
τους αφαιρεί αυτό το δικαίωµα το γεγονός ότι εργάζονται, ενώ
σπουδάζουν στη δευτεροβάθµια εκπαίδευσή µας. Έχουν το δι-
καίωµα. 

Ξέρετε πολύ καλά τι παρακολουθεί όλον τον τελευταίο καιρό
η ελληνική κοινωνία. Δεν χρειάζεται να σας το πω. Παρακολουθεί
ένα θρίλερ, όπου αναδύεται και αναφύεται µια άνευ προηγουµέ-
νου χυδαιότητα, που καταλήγει σε βιασµούς, που ενδεχοµένως
να δούµε αργότερα να καταλήγει σε δολοφονίες. Είµαστε όλοι
σοκαρισµένοι. Είµαστε όλοι εµβρόντητοι και έχουµε µείνει όλοι
µε ανοιχτό το στόµα, παρ’ ότι φήµες υπήρχαν πολλές και τις ξέ-
ραµε όλοι εδώ και πάρα, πάρα πολλά χρόνια. Όµως, εγώ νιώθω
κατ’ αρχάς την ανάγκη να θυµίσω εδώ σε όλο το Σώµα, στη
Βουλή των Ελλήνων, ότι πολλοί από εµάς έχουν πέσει θύµατα
κάθε είδους παρενόχλησης, κάθε είδους βίας, ακόµα και βια-
σµών. Πολλοί από εµάς έχουν κατά κάποιο, καθ’ οιονδήποτε
τρόπο, βιαστεί. Κι εννοώ τους καλλιτέχνες. 

Όµως, όλοι ανεξαιρέτως, εξ ηµών, εκτός από µένα, τον κ.
Σκουρολιάκο και κάποιον ακόµα που είδα εδώ, πεινούν έναν ολό-
κληρο χρόνο, όλοι οι καλλιτέχνες, γιατί δεν υπάρχει χώρος για
αυτούς µες στους σχεδιασµούς σας. Αυτό είναι ένα µόνιµο έγ-
κληµα, που βαρύνει µεταξύ άλλων και την κ. Μενδώνη. Διότι η κ.

8654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μενδώνη µάς έλεγε έναν χρόνο τώρα ότι δεν µπορεί να καταλά-
βει ποιοι είµαστε, δεν µπορεί να µας εντοπίσει και βεβαίως µας
λέει, ανερυθρίαστα, έναν χρόνο τώρα ότι εµείς φταίµε που δεν
µπορεί να µας δει, γιατί δουλεύαµε µε µαύρα χρήµατα. Και σας
ρωτάω το απλούστατο ερώτηµα: Ξέρετε κανέναν εργαζόµενο να
θέλει να δουλεύει χωρίς ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και
χωρίς να πάρει τη σύνταξή του από τη δουλειά του; Όχι, δεν συµ-
φέρει τον εργαζόµενο, αν δεν το έχετε καταλάβει ακόµα µες στη
Βουλή των Ελλήνων, η µαύρη εργασία. Τον παρασιτικό εργοδότη
του συµφέρει. 

Η κ. Μενδώνη έχει αφήσει, όχι τον δικό µου κλάδο, εκατόν εί-
κοσι µε εκατόν σαράντα χιλιάδες ανθρώπους που εργάζονται
στον πολιτισµό και τις τέχνες, να πεινούν έναν ολόκληρο χρόνο
µε γελοίες προφάσεις ότι δεν µπορεί να τους εντοπίσει. Σας επα-
ναλαµβάνω από αυτό το Βήµα ότι είµαστε επισήµως δώδεκα χι-
λιάδες Έλληνες ηθοποιοί, έχουν βοηθηθεί από τις βοήθειές σας
-τα αισχρά πεντακοσάρικα είναι οι βοήθειές σας- δύο χιλιάδες εξ
αυτών, το 80%-85% δεν το έχετε δει και ζει, δεν ξέρω πώς, από
φιλανθρωπία, φιλοδωρία, από το µάννα που ρίχνει ο Ιησούς Χρι-
στός από τον ουρανό; Δεν ξέρω πώς καταφέρνουν οι συνάδελ-
φοί µου και ζουν, πάντως κατά έναν παράδοξο τρόπο ζουν.

Τώρα, θα µου επιτρέψετε, κύριε Γεραπετρίτη, να σας επανα-
φέρω στην τάξη. Ξέρετε ότι µου είστε συµπαθής, γιατί είστε πο-
λιτισµένος και είστε καθηγητής -αν δεν απατώµαι- Συνταγµατικού
Δικαίου. Κύριε Γεραπετρίτη, θα πρέπει να σας πω ότι από λάθος
πληροφόρηση ενηµερώσατε ψευδώς για µερικά πράγµατα τη
Βουλή µας πριν από λίγο εδώ. Εγώ είµαι εδώ για να αποκατα-
στήσω την τάξη και να επαναφέρω την αλήθεια. 

Η συγκάλυψη που επιχείρησε η Κυβέρνησή σας, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, µέσω της κ. Μενδώνη, αποκαλύπτεται
αναντίρρητα από δύο ηµεροµηνίες κλειδιά, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Αυτές οι ηµεροµηνίες είναι η 8η Φεβρουαρίου και η
19η Φεβρουαρίου, κύριε Γεραπετρίτη. Τι συνέβη, άραγε, στις 8
Φεβρουαρίου; 

Στις 8 Φεβρουαρίου δηµοσιοποιήθηκε η πρώτη επώνυµη µή-
νυση κατά του Δηµήτρη Λιγνάδη, η οποία είχε κατατεθεί τρεις
ηµέρες πριν, στις 5 Φεβρουαρίου. Όµως, η Υπουργός σας, η κ.
Μενδώνη, συνέχισε -και απ’ ό,τι φαίνεται εσείς, φαντάζοµαι εκ
παραδροµής, από ελλιπή πληροφόρηση, το συνεχίζετε και σή-
µερα- επί έντεκα συναπτές ηµέρες να κατηγορεί εµάς -άκουσον-
άκουσον εµάς!- ως ανθρωποφάγους που αµφισβητήσαµε, τάχα,
το τεκµήριο της αθωότητας του κ. Λιγνάδη και που ρισκάραµε
να αµφισβητηθεί το κράτος δικαίου, που εσείς έχετε εγκαθιδρύ-
σει στη χώρα, µόνο και µόνο επειδή τολµούσαµε να ζητάµε εδώ
και ένα µήνα την αποποµπή του. Επί έντεκα ηµέρες µετά την κα-
τάθεση της πρώτης αυτής µήνυσης -όλα αυτά δεν αµφισβητούν-
ται, υπάρχει στις εισαγγελίες η κατάθεση από θύµα του κ.
Λιγνάδη- η Υπουργός έκανε λόγο για ανώνυµες καταγγελίες και
φήµες. Μόνο που, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν επρόκειτο
για ανώνυµες καταγγελίες και φήµες. Ήταν, αντιθέτως, επωνυ-
µότατη µήνυση. 

Στις 19 Φεβρουαρίου, τελικά, η κ. Μενδώνη έδωσε συνέντευξη
Τύπου, όπου αυτοπαρουσιάστηκε σε όλους εµάς ως δήθεν θύµα
εξαπάτησης, διαπράττοντας, ταυτόχρονα, ένα νέο, µείζον, µε-
γάλο, τεράστιο ατόπηµα, καθώς δήλωσε ευθαρσώς, καλή της
ώρα, µπροστά στις κάµερες, πως «εξαπατήθηκε από έναν πολύ
ικανό ηθοποιό µε υποκριτική τέχνη υψηλή».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας κοιτάζω, όπως συνηθίζω,
όλους στα µάτια, χωρίς διακρίσεις και σας ερωτώ: Είναι ποτέ δυ-
νατόν για εσάς µία Υπουργός Πολιτισµού οποιασδήποτε χώρας,
οποιασδήποτε µπανανίας -δεν θέλω να πω κάποια χώρα, γιατί θα
την αδικήσω- να συγχέει την υποκριτική τέχνη, την τέχνη του
Θέσπη και του Θαλή του Μιλήσιου, να συγχέει αυτήν την τέχνη
που γεννήθηκε στην Ελλάδα, µε την τέχνη της απάτης και της
εξαπάτησης; Αυτή η Υπουργός οφείλει να παραιτηθεί και µόνο
γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί είναι απαίδευτη. Δεν µπορεί η Υπουργός
Πολιτισµού µας να µην έχει παιδεία. 

Ξέρετε καλά ότι το βασικό αντικείµενο στις τέχνες είναι -και
ήταν πάντα, από την εποχή του Θέσπη- η αναζήτηση της αλή-
θειας. Και δεν µπορεί ένας Υπουργός να κρύβεται πίσω από αυτό
το γελοίο επιχείρηµα. Γιατί αν κρύβεται πίσω από αυτό το γελοίο

επιχείρηµα, θα φτάσουµε στη γελοία συνέχιση της σκέψης που
οδηγεί αυτό το επιχείρηµα, η οποία ξέρετε ποια είναι; Ακούστε
την. Ότι εφεξής θα πρέπει όποιος κυβερνήσει, να προσλαµβάνει
στο Εθνικό Θέατρο µόνο ατάλαντους, κάκιστους ηθοποιούς. Θα
είναι σίγουρος έτσι ότι θα είναι καλά παιδιά, δεν θα µπορούν να
τον πιάσουν κορόιδο, δείχνοντάς του ένα προσωπείο σαν καλοί
ηθοποιοί. Να παίρνετε ατάλαντους, λοιπόν, αυτούς που δεν τα
λένε για το Εθνικό Θέατρο, για να µην µπορούν να σας εξαπατή-
σουν. Γιατί αυτό ακριβώς µας είπατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Συνεχίζω. Έστω, λοιπόν, ότι δεχόµαστε την άποψη της εξαπα-

τηθείσας κ. Μενδώνη, ότι ο Δηµήτρης Λιγνάδης µε την εξαιρετική
υποκριτική του την µπέρδεψε και τον διόρισε. Τώρα, αυτήν τη
στιγµή, σήµερα που κατάλαβε το λάθος της, µία συγγνώµη δεν
περισσεύει από κανέναν στην Κυβέρνηση των αρίστων; Μία συγ-
γνώµη δεν έπρεπε να πει; «Εξαπατήθηκα και σας το φόρτωσα.»
Σας διασύρει παγκόσµια. Έχετε έναν -σύµφωνα µε το κατηγορη-
τήριο, εύχοµαι να αποδειχθεί ότι όλα αυτά είναι συνωµοσίες- κατ’
εξακολούθηση βιαστή ανήλικων παιδιών έναν χρόνο σχεδόν
τώρα για διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου σας. «Σας ζητώ συ-
γνώµη που σας εξέθεσα στην παγκόσµια κοινότητα.» Θα έπρεπε
να έχει τη στοιχειώδη τσίπα να το κάνει.

Να σας ξεκαθαρίσω το εξής: Δεν ζητάµε εµείς, κύριε Γεραπε-
τρίτη και κυρία Υπουργέ, το ΜέΡΑ25, την αποποµπή και την πα-
ραίτηση της κ. Μενδώνη. Τη ζητάει η κ. Βόζεµπεργκ από χθες
επωνύµως στην τηλεόραση, τη ζητάει ο κ. Μπογδάνος, τη ζητάει
ο κ. Πλεύρης. Αυτοί είναι οι συνοδοιπόροι σας. Αυτοί ζητάνε την
παραίτηση της κ. Μενδώνη. 

Εµείς, το ΜέΡΑ25, θα σας κάνουµε µια έκπληξη. Δεν ζητάµε
την παραίτηση της κ. Μενδώνη. Ξέρετε γιατί δεν ζητάµε αυτή τη
στιγµή την παραίτηση της κ. Μενδώνη; Δεν τη ζητάµε, γιατί ένα
τεράστιο, παλλαϊκό, που έχει αγκαλιαστεί από όλη την ελληνική
κοινωνία, υπερ-κίνηµα τη ζητάει αυτό. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 δεν καπελώνουµε κινήµατα. Συµµετέχουµε
ενεργά σε αυτά. Δίνουµε τις φτωχές µας δυνάµεις σε ένα κίνηµα
ακηδεµόνευτο, ένα λαϊκό κίνηµα, ένα κίνηµα του πολιτισµού.
Είναι ένα παλλαϊκό κίνηµα και δεν θα το καπελώσουµε σε καµµία
περίπτωση. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -δεν θα καταχραστώ της ευγέ-
νειάς σας- λέγοντάς σας τα εξής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης, αγαπητή κυρία Υπουργέ και αγαπητέ κύριε
Υπουργέ: Εµείς, αντιθέτως, στο ΜέΡΑ25 σας ζητάµε ευθέως, κοι-
τάζοντάς σας στα µάτια, να σηκωθείτε να φύγετε αυτή τη στιγµή
όλοι µαζί. Και σας το ζητάµε αυτό, κυρία Υπουργέ, που µου κου-
νάτε το κεφάλι και ξέρω πόσο ευγενής είστε, για λόγους πολύ
πιο πάνω από την κ. Μενδώνη ή µια συγκάλυψη του κ. Μητσο-
τάκη. Σας το ζητάµε για το τι κάνατε στη δηµοκρατία και στην
ελευθερία µας τα σχεδόν δύο χρόνια που κυβερνάτε. 

Σας κοιτώ στα µάτια, κύριε Γεραπετρίτη, και σας θυµίζω ότι
ήρθαµε στις 16 Νοεµβρίου στο Μέγαρο Μαξίµου -αντιπροσωπεία
του ΣΥΡΙΖΑ, αντιπροσωπεία του ΚΙΝΑΛ και εµείς- και σας είπαµε
ότι ένας τρελός Υπουργός λέει ότι θα καταπατήσει το Σύνταγµα
και αν αύριο επτά Βουλευτές του ΜέΡΑ25 περπατήσουν από τη
Βουλή των Ελλήνων µέχρι την Αµερικάνικη Πρεσβεία µόνοι τους,
θα τους εµποδίσει να περπατήσουν. Και µου είπατε εσείς εµένα,
κοιτώντας µε στα µάτια, «Αυτό δεν θα γίνει σε καµµία περίπτωση,
είστε Βουλευτές και µπορείτε να περπατήσετε όπου θέλετε σε
όλη την επικράτεια.» Θυµάστε τι έγινε την επόµενη ηµέρα; Δεν
περπατήσαµε. Μας έπιασαν οι αστυνοµικές δυνάµεις του κ. Χρυ-
σοχοΐδη. 

Εποµένως, σας εγκαλούµε για τη δηµοκρατία που έχετε φέρει,
σας εγκαλούµε που δέρνετε Βουλευτές του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, σας εγκαλούµε που προπηλακίσατε Αντιπρόεδρο της
Βουλής. Επίσης, σας εγκαλούµε για την οικονοµία που έχει κα-
ταρρεύσει, επειδή υποτάσσεστε µόνιµα σε µία εχθρική τρόικα
που δεν ενδιαφέρεται καθόλου για να ανακάµψει η οικονοµία µας
και λέτε «ναι» σε όλα, σας εγκαλούµε για µία πανδηµία όπου δώ-
δεκα µήνες µετά δεν έχετε προσλάβει -είναι ξετσιπωσιά, συγ-
γνώµη για την έκφραση- έναν µόνιµο γιατρό στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Έχουµε περάσει τους έξι χιλιάδες νεκρούς, εσείς έχετε
προσλάβει κάποιες χιλιάδες υγειονοµικών και κάποιες εκατοντά-
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δες γιατρών που θα κάτσουν για έξι µήνες ή για έναν χρόνο και
δεν υπάρχει καµµία ντροπή σε κανέναν για όλα αυτά; 

Ακόµη, σας εγκαλούµε για τον αισχρό Πτωχευτικό Κώδικά
σας, που θα φέρει πενήντα χιλιάδες πρώτες κατοικίες και τις οι-
κογένειες που έµεναν σε αυτές σε έξωση στο πρώτο εξάµηνο
του χρόνου που διανύουµε. Σας εγκαλούµε για την απόλυτη υπο-
ταγή σας στα κόκκινα δάνεια. Σας εγκαλούµε για τα 12 δισεκα-
τοµµύρια που χαρίζετε κάθε µέρα στα αρπακτικά ταµεία µε τη
συµφωνία εγγυήσεων που έχετε κάνει για τα κόκκινα δάνεια. 

Κυρίως, όµως, πρέπει να φύγετε όλοι, γιατί σχεδόν δύο χρόνια
τώρα συµπεριφέρεστε όχι σαν πολιτικό προσωπικό µιας ελεύθε-
ρης χώρας, αλλά σαν υπαλληλικό προσωπικό παρασιτικών ολι-
γαρχών που µοναδικό σκοπό έχει η παρουσία του εδώ µέσα και
στα Υπουργεία σας, να τους ανοίγει νοµοθετικά το δρόµο για τη
λεηλασία των τελευταίων ψηγµάτων αξίας που έχουν αποµείνει
σε αυτόν τον τόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Γρηγοριάδη.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ενηµερώνω, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, ότι όχι εµείς, αλλά ο ελληνικός λαός, που κά-
νατε το λάθος να τον πιέσετε πάρα πολύ -η φοιτητική µας νεο-
λαία και όλοι οι άλλοι που κλείνουν τα µαγαζιά τους τώρα µε την
πανδηµία κατά εκατοντάδες ή κατά χιλιάδες ή κατά δεκάδες χι-
λιάδες- πρόκειται να σας ανατρέψουν. Και εµείς θα είµαστε µια
τόση δα, πολύ µικρή, αλλά χαριτωµένη, συνιστώσα στην ανα-
τροπή σας και ιστορικά υπερήφανοι που συµµετείχαµε σε αυτήν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μόνο
για δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, για να αποκαταστήσω την κα-
τάσταση, διότι ο κ. Γρηγοριάδης στον οίστρο του, θεωρώντας,
µάλλον, ότι βρισκόµαστε σε ψήφο εµπιστοσύνης της Κυβέρνη-
σης και όχι σε νοµοσχέδιο, ζήτησε την παραίτηση της Κυβέρνη-
σης. 

Υπάρχουν διαδικασίες. Αν θέλετε να καταθέσετε µία πρόταση
µοµφής κατά της Κυβέρνησης, θα είναι πολύ ευπρόσδεκτη.
Ούτως ή άλλως, η οµιλία σας δεν είχε στοιχεία για το νοµοσχέ-
διο, αλλά ήταν γενικά περί της πολιτικής της Κυβέρνησης. 

Μόνο ένα πράγµα θα µου επιτρέψετε να πω, διότι υπάρχουν
και πράγµατα στη ζωή που είναι εντελώς αντικειµενικά. Στις 5
Φεβρουαρίου κατατίθεται η µήνυση, στις 6 Φεβρουαρίου παραι-
τείται ο κ. Λιγνάδης. Δεν κατάλαβα ποιες είναι οι µέρες που µε-
σολάβησαν. Εκτός εάν συντάσσεστε µε τον κ. Ραγκούση, ότι θα
πρέπει να είµαστε σε µια ανοιχτή γραµµή µε τη δικαιοσύνη, να
δίνουµε εντολές και να λαµβάνουµε ενηµέρωση. 

Επαναλαµβάνω -για την αποκατάσταση της αλήθειας- επειδή
αναφέρατε ψεύδος και σας παρακαλώ πάρα πολύ –είστε ευπρε-
πής άνθρωπος- να το ανακαλέσετε, είµαι σίγουρος: Στις 5 Φε-
βρουαρίου κατατίθεται η µήνυση, στις 6 Φεβρουαρίου η κ.
Μενδώνη ζητεί και λαµβάνει την παραίτηση του κ. Λιγνάδη, τε-
λεία!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ψέµατα λέτε, κύριε Υπουργέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Μην αρχίζουµε αυτό τώρα το…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, τι θέλετε,

κυρία Φωτίου; Δεν έχετε τον λόγο εσείς.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Γρηγο-

ριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ειπώθηκε ότι ήταν ψευδές κάτι που

είπα. Δεν είπα τίποτα ψευδές. Ο κύριος Υπουργός –εκ παραδρο-
µής φαντάζοµαι- άλλαξε τα λόγια µου.

Εγώ δεν µίλησα για τον κ. Λιγνάδη, κύριε Υπουργέ. Μίλησα για
την κ. Μενδώνη. Είπα επακριβώς –και είναι γραµµένο στα Πρα-

κτικά, πριν από ένα λεπτό τελείωσα- ότι επί έντεκα συναπτές ηµέ-
ρες αυτή η Υπουργός -την οποία συνεχίζετε να στηρίζετε και δεν
σας συµφέρει να τη στηρίζετε, όλους τους άλλους συµφέρει εδώ
πέρα να παραµένει Υπουργός στην Κυβέρνησή σας- επί έντεκα
ηµέρες µετά συνέχιζε να παριστάνει ότι δεν ξέρει τίποτα. Έντεκα
µέρες µετά βγήκε και είπε ότι ο κ. Λιγνάδης είναι ένας πολύ επι-
κίνδυνος άνθρωπος. Όταν είχε µήνυση ο κ. Λιγνάδης, δεν ήταν
επικίνδυνος άνθρωπος;

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μα,

είχε παραιτηθεί! Πόσες φορές θα το πούµε;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Λέτε ένα ψεύδος! Μα, δεν ζήτησε την πα-
ραίτηση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
Υφυπουργό Εργασίας, την κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι κρίµα, είναι πραγµατικά
κρίµα, γιατί δεν γίνεται καµµία ουσιαστική συζήτηση σήµερα εδώ
στην Εθνική Αντιπροσωπεία για το εν λόγω νοµοσχέδιο, καµµία!
Το είπε και ο Υπουργός πριν. Και είναι κρίµα, γιατί όλοι οι φορείς,
τους οποίους αφορά το νοµοσχέδιο αυτό, το έχουν αγκαλιάσει.

Το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπει ανάµεσα σε πολλά άλλα τη σύ-
σταση της Εθνικής Επιτροπής Προσβασιµότητας και είναι ένα
ακόµα πολύ σηµαντικό βήµα για την εκπλήρωση του ρόλου και
των υποχρεώσεων της πολιτείας απέναντι στους συµπολίτες µας
µε αναπηρία.

Η σηµερινή συζήτηση για την πολύ σηµαντική αυτή νοµοθετική
πρωτοβουλία του Υπουργού Επικρατείας, του κ. Γεραπετρίτη,
είναι µια καλή ευκαιρία για να παρουσιάσουµε και εµείς, να πα-
ρουσιάσω εγώ ως Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, τα όσα έχουν ήδη γίνει.

Με πολύ µεγάλη έκπληξη, παρακολουθώντας τις ηµέρες αυτές
και τη συζήτηση στην επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Ολοµέ-
λεια, µπορώ να δω ότι η συζήτηση, όταν αφορά στα θέµατα ανα-
πηρίας, περιβάλλεται µε ένα περιτύλιγµα -αν θέλετε- αναλήθειας.

Άκουσα, λοιπόν, µε πολύ µεγάλη προσοχή τα όσα συζητήσατε
και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια.

Θα ξεκινήσω λόγω σηµασίας µε τις προτάσεις του κ. Λαµπρο-
ύλη -αν και δεν βλέπω κάποιον από το Κοµµουνιστικό Κόµµα εδώ
πέρα αυτήν τη στιγµή- δηλαδή την απουσία των δράσεών µας
πάνω στην πρώιµη παρέµβαση και πρώιµη διάγνωση περιπτώ-
σεων που έχουν να κάνουν µε το αυτιστικό φάσµα.

Εκεί πέρα οι παρεµβάσεις µας είναι για πρώτη φορά ως πολι-
τεία πάρα πολύ ουσιαστικές -πραγµατικά πάρα πολύ ουσιαστι-
κές- και αυτό σε δύο πολύ συγκεκριµένα µέτωπα.

Το ένα, καθ’ ότι για πρώτη φορά ως πολιτεία ασχολούµαστε
µε πρόγραµµα βρεφονηπιακών σταθµών. Μέχρι τώρα, δεκαετίες
ολόκληρες, η χώρα µας και η πολιτεία ασχολείτο µόνο µε το κοµ-
µάτι της στελέχωσης, µε το κοµµάτι των υποδοµών, αλλά ουδέ-
ποτε µε το τι διδάσκεται, τι κάνουν τα παιδιά µας µέσα στους
βρεφονηπιακούς σταθµούς.

Πέραν του ότι προσπαθούµε οργανωµένα για πρώτη φορά να
αυξήσουµε τις δεξιότητες των παιδιών, έτσι ώστε οι δεξιότητές
τους να µην είναι το αποτύπωµα του κοινωνικοοικονοµικού back-
ground των γονιών τους και άρα να µειώσουµε όλες τις κοινωνι-
κές ανισότητες εκεί που πρέπει, δηλαδή στην παιδική ηλικία,
βάζουµε µέσα στο πρόγραµµα των βρεφονηπιακών σταθµών για
πρώτη φορά πρώιµη διάγνωση και πρώιµη παρέµβαση όχι µόνο
µαθησιακών δυσκολιών, αλλά και επί το πλείστον, δυστυχώς, της
αναπηρίας του µέλλοντος, αυτής του αυτισµού που δεν µπορεί
προγεννητικά να ελεγχθεί.

Δεύτερο κοµµάτι: Έχουµε ήδη εξασφαλίσει χρηµατοδότηση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τεχνική βοήθεια για τη θεσµο-
θέτηση ενός απαραίτητου πλαισίου για την πρώιµη παρέµβαση
και οι προτάσεις µας στη µεγαλύτερη έκταση έχουν ήδη εγκριθεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης για χρηµατοδότηση από αυτό.

Άκουσα, όµως, πέραν από τα σχόλια του κ. Λαµπρούλη και µε
µεγάλη πάλι προσοχή όσα είπε τόσο η τοµεάρχης του Υπουρ-
γείου Εργασίας από τον ΣΥΡΙΖΑ όσο και η κ. Φωτίου, η οποία κα-
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τείχε το αρµόδιο χαρτοφυλάκιο πλέον των τεσσάρων ετών στην
προηγούµενη κυβέρνηση.

Αυτό που επεσήµανα και από το Βήµα αυτής της Βουλής είναι
ότι προσπάθησε η προηγούµενη κυβέρνηση, προσπάθησε δη-
λαδή ο ΣΥΡΙΖΑ να οικειοποιηθεί πολιτικές και δράσεις οι οποίες
είναι καθαρά της δικής µας Κυβέρνησης. Προσπάθησε, λοιπόν,
να οικειοποιηθεί την κάρτα αναπηρίας. Προσπάθησε να οικειο-
ποιηθεί τον προσωπικό βοηθό. Ουδέποτε –και ξαναλέω, δεν
υπάρχει κανένα τεκµήριο- ουδέποτε η προηγούµενη κυβέρνηση
µίλησε για προσωπικό βοηθό, ουδέποτε µίλησε για κάρτα ανα-
πηρίας.

Αντίστοιχα, όµως, εµείς στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δι-
καιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία έχουµε ήδη καταθέσει προ-
τάσεις, όπως έχουµε ήδη καταθέσει προτάσεις και στο Ταµείο
Ανάκαµψης και για τα δύο, για την κάρτα αναπηρίας, την οποία
έχει ήδη αρχίσει µε δική µας ανάθεση να δουλεύει το Ινστιτούτο
της ΕΣΑΜΕΑ -του µεγαλύτερου, του µοναδικού εθνικού φορέα
αναπηρίας της χώρας µας- έτσι ώστε πλέον οι άνθρωποι µε ανα-
πηρία να µην χρειάζεται κάθε φορά να αποδείξουν την αναπηρία
τους, να µην χρειάζεται να βγάζουν κάθε φορά τα χαρτιά τους,
έτσι ώστε να δείξουν ότι πάσχουν από κάποια ορατή ή αόρατη
αναπηρία, αλλά και το κράτος πολύ σηµαντικά, έχοντας σαν ερ-
γαλείο αυτή την ψηφιακή κάρτα, να µπορεί να εντοπίζει πού οι
παρεµβάσεις του είναι επιτυχηµένες, πού είναι αποτελεσµατικές
και πού όχι, όπως ανέφερε πολύ σηµαντικά και ο Υπουργός Επι-
κρατείας, το αναβατόριο της Ακρόπολης. Τι θα βλέπουµε από τα
στοιχεία; Έχει ανέβει η επισκεψιµότητα;

Προσωπικός βοηθός: Ήδη έχει βγει το σχετικό πόρισµα από
την επιτροπή η οποία δουλεύει µέσα στο Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων και πολύ σύντοµα θα είµαστε έτοιµοι
να κάνουµε για πρώτη φορά νοµοθετικές παρεµβάσεις στο ση-
µείο αυτό.

Άκουσα πριν την κ. Φωτίου να λέει για προσωπικό βοηθό επί
εικοσιτετραώρου. Είµαστε ενάµιση χρόνο, έχουµε ήδη το πόρι-
σµα και πηγαίνουµε στη νοµοθέτηση. Τέσσερα χρόνια πού ήταν
αυτός ο προσωπικός βοηθός επί εικοσιτετραώρου; Πού ήταν;

Επιπλέον, υπενθυµίζω ότι στην προηγούµενη κυβέρνηση
υπήρχε το συγκεκριµένο «trend» –που λένε- το συγκεκριµένο
στιλ. Ποιο ήταν αυτό; Πρωτογενής νοµοθέτηση. Τι σήµαινε «πρω-
τογενής νοµοθέτηση»; Σήµαινε πάρα πολλά δελτία Τύπου, δελτία
Τύπου αριστερά, δελτία Τύπου δεξιά, δελτία Τύπου και στη µέση.
Δελτία Τύπου τι;

Από µόνη της η πρωτογενής νοµοθέτηση δεν σηµαίνει κάτι,
έπεται η δευτερογενής και έπεται και η υλοποίηση των πρώτων
δύο. Τίποτα από αυτά για κανένα από τα τρία που θα σας ανα-
φέρω: Πρώτον, τον εθνικό µηχανισµό, ουσιαστικό εργαλείο βοή-
θειας των ατόµων µε αναπηρία, δεύτερον, υιοθεσίες και
ανάδοχες -είχαµε κολλήσει στο πρωτογενές νοµοθετικό πλαίσιο,
τίποτα παραπάνω!- στο κοµµάτι των παιδιών µε αναπηρία -και γε-
νικότερα, βέβαια, όχι µόνο σε αυτό- δεν είχε γίνει τίποτα.

Τρίτον -και νοµίζω ότι αυτό θα γέµιζε και ιδιαίτερα κάποια δελ-
τία Τύπου- δεν είχε γίνει τίποτα πέραν της νοµοθέτησης για τη
στελέχωση των κέντρων κοινωνικής πρόνοιας. Είχαν βγει τρια-
κόσιες είκοσι θέσεις, µόνιµες, οργανικές για τα κέντρα κοινωνι-
κής πρόνοιας και πάνω από έναν χρόνο δεν είχε τρέξει ούτε µία
πρόσκληση.

Στην ίδια λογική, µιλώντας στην επιτροπή η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση και η τοµεάρχης και η πρώην Υπουργός µίλησαν για
µειωµένα κονδύλια στην κοινωνική πρόνοια και δη στην αναπη-
ρία. Διπλό λάθος, έτσι; Διπλό λάθος! Διπλό λάθος, γιατί αναφέ-
ρονταν σε δύο προϋπολογισµούς και του προηγούµενου έτους
και του φετινού. Υπενθυµίζω στο φετινό έτος αύξηση 12% των
κονδυλίων για αναπηρικά επιδόµατα, εν τω συνόλω 22%, σχεδόν
1/4  αύξηση για όλα τα προνοιακά επιδόµατα.

Οπότε, η Κυβέρνησή µας τι έκανε; Θωράκισε τις δοµές ανα-
πηρίας και τον χώρο της αναπηρίας στην περίοδο της πανδη-
µίας, κατάφερε να αυξήσει δηµοσιονοµικά τις δαπάνες µας για
τον χώρο της αναπηρίας και βέβαια προώθησε -και συνεχίζει να
προωθεί -γιατί ο δρόµος είναι µακρύς- τις ουσιαστικότερες µε-
ταρρυθµίσεις στον χώρο της αναπηρίας που έχουν γίνει µέχρι
σήµερα.

Αναφέρθηκε στην προηγούµενη συζήτηση και η προσβασιµό-
τητα στα άτοµα µε αναπηρία, έτσι ώστε να γίνουν κάποιες πα-
ρεµβάσεις στα ίδια τους τα σπίτια. Βεβαίως και συµφωνούµε,
αλλά συµφωνούµε όχι για κανέναν άλλο λόγο, γιατί είναι δική µας
πρόταση. Αν αυτό που έχει κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
είναι να διαβάζει τις προτάσεις που έχουµε καταρτίσει, καταθέσει
και έχουν εγκριθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης για την αναπηρία,
είναι κάτι το οποίο µας βρίσκει σύµφωνους και είµαστε και πάρα
πολύ αισιόδοξοι. Είναι πάρα πολύ καλό για τη δηµοκρατία και
για την πολιτεία να συµφωνούν Συµπολίτευση και Αντιπολίτευση.
Είναι αυτό ακριβώς το οποίο θέλουµε.

Όµως, να λέγεται όλη η αλήθεια, όχι η µισή. Είναι καλές οι
προτάσεις; Από ό,τι φαίνεται, για να τις επικαλούνται, ναι. Είναι
δικές τους οι προτάσεις; Όχι.

Πάµε τώρα στο αγαπηµένο µου, αν θέλετε, θέµα. Ποιο είναι
αυτό; Ειδικά το κοµµάτι της λειτουργικότητας. Η πρώην Υπουρ-
γός, λοιπόν, για ακόµα µία φορά προσπαθεί να αποπροσανατο-
λίσει. Αλλά αυτό -επειδή σας λέω, είναι και το αγαπηµένο µου-,
αυτήν την φορά παραπάει. Γιατί παραπάει; Θα σας διαβάσω mot
a mot ό,τι σηµείωσα από την προηγούµενη συζήτηση στην Ολο-
µέλεια. Διαβάζω, λοιπόν, ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ζητάει
την δέσµευση της δικής µας Κυβέρνησης ότι δεν θα υλοποι-
ήσουµε τη λειτουργικότητα στον χώρο της αναπηρίας. Από τη
µία διαλαλεί παντού ότι η ίδια απέτρεψε την αξιολόγηση της ανα-
πηρίας µε βάση τη λειτουργικότητα. 

Από την άλλη έχω να πω το εξής: Εσείς, κυρία Φωτίου, εσείς
προσωπικά και η κυβέρνησή σας ήσασταν αυτοί οι οποίοι δε-
σµεύτηκαν στους θεσµούς, προσλάβατε την Παγκόσµια Τράπεζα
-και δυστυχώς, την Παγκόσµια Τράπεζα, επειδή έχει και το «τρά-
πεζα» µέσα στον ορισµό της έννοιας δεν µπορούσατε να την «αµ-
παλάρετε» και να την πείτε και κάπως αλλιώς, δεν µπορούσε η
Παγκόσµια Τράπεζα να γίνει «Θεσµοί», παρέµεινε Παγκόσµια
Τράπεζα-, «τρέξατε» έρευνα και µελέτη για τη λειτουργικότητα.
Δεν το είπατε στους φορείς, δεν το είπατε στο ίδιο το Υπουργείο
και τις υπηρεσίες σας, όµως η µελέτη αυτή υπάρχει. Και ξέρετε
τι µπορώ να σας πω; Ότι δεν πρόκειται να την υλοποιήσουµε,
πρωτίστως γιατί είναι µια πολύ κακή µελέτη και µια πολύ κακή
δουλειά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τρία λεπτά, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, συνεχίστε. 
ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Θα ήθελα να υπενθυµίσω στο σηµείο
αυτό τι έχουµε κάνει µέσα στην πανδηµία για τον χώρο της ανα-
πηρίας και έχουµε κάνει πολλά, έχουµε κάνει πάρα πολλά: Στελε-
χώσαµε τις δοµές µας µε 1/3 παραπάνω κόσµο. Όλες µας οι
δοµές, πενήντα δύο δοµές και τα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας σε
όλη την Ελλάδα µε 1/3 παραπάνω κόσµο. Μιλάµε για εργαζόµε-
νους οι οποίοι είναι στο υψηλότερο όλης της δεκαετίας. Και αυτό
γιατί; Διότι έπρεπε και ήταν καθήκον µας να θωρακίσουµε τις
δοµές αυτές. Ορίσαµε αυστηρούς κανόνες, αυστηρά πρωτό-
κολλα, τα αυστηρότερα πρωτόκολλα σε όλη την Ευρώπη, γιατί
πήρα όλους τους οµολόγους µου στις χώρες που κινδυνεύουν πε-
ρισσότερο και συζήτησα µαζί τους τα πρωτόκολλα τους. Τα δικά
µας πρωτόκολλα είναι τα πιο αυστηρά από όλους. Και όχι µόνο
έχουµε πρωτόκολλα και τα αυστηρότερα, αλλά έχουµε και τους
αυστηρότερους ελέγχους. Ευτυχώς, µαζί µε την ΕΑΔ, την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας και µε την Γενική Γραµµατεία Προστασίας του
Καταναλωτή και του Εµπορίου κάνουµε συνεχώς ελέγχους. Και
µαζί µε τους ελέγχους, κάνουµε συνεχώς και τεστ. Τεστ για COVID
κάθε βδοµάδα σε όλες µας τις δοµές, σε δοµές αναπηρίας, σε
δοµές χρονίως πασχόντων και στις δοµές βέβαια µε ηλικιωµένους.
Και αυτό πάει µαζί µε τον εµβολιασµό, γιατί ούτε στον εµβολιασµό
-που είναι κάτι άλλο που άκουσα- αφήσαµε κάποιον πίσω. Ήδη
έχουµε τελειώσει µε τη δεύτερη δόση σε όλες τις µονάδες φρον-
τίδας ηλικιωµένων, ήδη η πρώτη δόση του εµβολιασµού έχει πάει
σε όλες τις δοµές αναπηρίας, αλλά και -πολύ σηµαντικό- µαζί µε
την ηλικιακή οµάδα των 70-74 θα µπουν όλοι οι συνάνθρωποί µας
µε αναπηρία, οι οποίοι έχουν κάποια ασθένεια η οποία σχετίζεται
µε την πανδηµία και την COVID-19. 
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Κλείνοντας θα ήθελα να αναφέρω, πέραν αυτών στα οποία
αναφέρθηκα, ότι έχουµε ήδη προχωρήσει σε µια σειρά από ενέρ-
γειες και πρωτοβουλίες στην κατεύθυνση της προάσπισης των
δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία. Πέραν της στελέχωσης
µε 1/3 έκτακτο προσωπικό, «τρέξαµε» επιτέλους αυτές τις τρια-
κόσιες πενήντα θέσεις τις οποίες δεν είχε τρέξει κανείς ποτέ.
Τριακόσιες πενήντα µόνιµες οργανικές θέσεις, που για πάνω από
έναν χρόνο δεν είχε «τρέξει» ούτε η προκήρυξη. Τις «τρέξαµε»
και είναι εδώ. Τον Μάρτιο πηγαίνουν οι άνθρωποι στα ιδρύµατά
µας. Εξασφαλίσαµε 1/4 παραπάνω voucher για τα παιδιά µε ανα-
πηρία στα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών µε ανα-
πηρία. Επεκτείναµε την υλοποίηση του προγράµµατος
διερµηνείας εξ αποστάσεως για τους κωφούς, που το κάναµε
πρώτον, κοµµάτι του τακτικού προϋπολογισµού µας και δεύτε-
ρον, το πήγαµε στα νοσοκοµεία -βλέπω τον κ. Μαραβέγια ο
οποίος ξέρει πολύ καλά ότι το πήγαµε στο Βόλο-, το πήγαµε στο
µετρό, το πηγαίνουµε στο αεροδρόµιο. Πηγαίνει παντού.

Τέλος, σχεδιάζουµε την υλοποίηση δράσεων για την επαγγελ-
µατική αποκατάσταση ανθρώπων στο φάσµα του αυτισµού, αλλά
και -πολύ σηµαντικό- εξορθολογίσαµε το πλαίσιο λειτουργίας
των στεγών υποστηριζόµενης διαβίωσης, έτσι ώστε οι πιο ευά-
λωτοι -ποιοι είναι αυτοί;- οι ανασφάλιστοι να µπορούν πλέον να
καλύπτονται. Έτσι αποκαθιστούµε κι αυτήν την πολύ µεγάλη δυ-
σκολία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο που
κατέθεσε ο Υπουργός, ο κ. Γεραπετρίτης, δίνει για ακόµα µια
φορά τον τόνο της πολιτικής προτεραιότητας που έχουν τα θέ-
µατα αναπηρίας για την Κυβέρνησή µας, της Κυβέρνησης που
έχει κάνει τα περισσότερα από κάθε άλλη κυβέρνηση στον χώρο
της αναπηρίας για να θωρακίσει τους συνανθρώπους µας στην
πανδηµία, για να αυξήσει τον δηµοσιονοµικό χώρο που δίνεται
σε αυτούς, αλλά και να προβεί στις µεγαλύτερες µεταρρυθµί-
σεις. 

Γνωρίζουµε, όµως, πολύ καλά ότι ο δρόµος είναι δύσκολος και
είναι µακρύς. Δεσµευόµαστε, όµως, ότι συνεχίζουµε σε αυτόν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιο Καββαδά. Μετά
θα πάρει τον λόγο ο κ. Βερναρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική

Αντιπολίτευση προσπαθεί να βρει διέξοδο στα υπαρξιακά της
προβλήµατα αξιοποιώντας τα απεχθή περιστατικά που απασχο-
λούν την επικαιρότητα για µικροκοµµατικούς σκοπούς. Βρίσκεται
σε πανικό από τη συρρίκνωση της επιρροής της και εκµεταλλεύε-
ται τις πρόσφατες αποκαλύψεις που έχουν δηµιουργήσει αί-
σθηµα απόλυτου αποτροπιασµού σε όλους µας για να κερδίσει
πολιτικούς πόντους. Προφανώς και δεν αγγίζει τον Πρωθυ-
πουργό η συκοφαντία και η αθλιότητα, όπως δεν αγγίζει και την
παράταξή µας που έχει δώσει επαρκή δείγµατα σεβασµού και
προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Οι άθλιες και οι απεχθείς συµπεριφορές που αποκαλύφθηκαν
και προσβάλλουν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια δεν είναι ανεκτές.
Παραπέµπονται στη δικαιοσύνη, η οποία θα πράξει το καθήκον
της. Ο σεβασµός της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, η προστασία
των ανηλίκων από διαστροφικές καταστάσεις και συµπεριφορές
για εµάς δεν είναι διαπραγµατεύσιµα. Υπάρχει µία και µοναδική
απάντηση απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα: Έρευνα από τη δι-
καιοσύνη και αυστηρή και παραδειγµατική τιµωρία. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα συνιστά µια ακόµα έµ-
πρακτη απόδειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να
προστατεύσει τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Από τις πρώτες ηµέρες
θητείας της έδειξε τις προθέσεις της απέναντι στην κατοχύρωση
των δικαιωµάτων όλων των πολιτών και ιδιαίτερα των ατόµων µε
αναπηρία. 

Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρία συνδέθηκε για πρώτη φορά µε συγκεκριµένους και κυ-
ρίως µε µετρήσιµους στόχους. Δεν αποτελεί ευχολόγιο. Συνδέ-
εται µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις από την Κυβέρνηση, τα

Υπουργεία και την Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. Περιέχει δρά-
σεις προσβασιµότητας στον δηµόσιο χώρο, σε κτήρια, σχετίζεται
µε δράσεις ψηφιακής προσβασιµότητας, αλλά και µε ουσιαστι-
κές αλλαγές στη λειτουργία των κέντρων πιστοποίησης αναπη-
ρίας. 

Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης αποτελεί εφαρµογή του άρθρου 9
της σύµβασης για τα άτοµα µε αναπηρία, που αναφέρεται στο
δικαίωµα της προσβασιµότητας. 

Αυτό που για εµάς είναι απλό και αυτονόητο, όπως το να δια-
σχίσουµε ένα πεζοδρόµιο, να διαβάσουµε ένα άρθρο, να ακού-
σουµε ειδήσεις, να µπούµε σε µια δηµόσια υπηρεσία ή να
βρεθούµε σε ένα πάρκο για δεκάδες χιλιάδες συνανθρώπους
µας είναι αδύνατο χωρίς τις κατάλληλες παρεµβάσεις από το
κράτος. Το κράτος οφείλει να λάβει όλα τα ενδεδειγµένα µέτρα,
προκειµένου τα άτοµα µε αναπηρία να έχουν ισότιµη πρόσβαση
στο φυσικό περιβάλλον, τα µέσα µεταφοράς, την πληροφορία,
τις επικοινωνίες και τη χρήση νέων τεχνολογιών. 

Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργείται ένα ενιαίο κέν-
τρο, µια νέα ανεξάρτητη αρχή, η οποία θα έχει την ευθύνη επο-
πτείας, εφαρµογής και αξιολόγησης του Εθνικού Σχεδίου
Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, αλλά και
την αρµοδιότητα του σχεδιασµού νέων προτάσεων. 

Αυτή είναι η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, η πρώτη από τις
τρεις µεγάλες θεσµικές καινοτοµίες αυτού του νοµοσχεδίου. Η
αρχή αυτή θα αποτελεί τον σύµβουλο της πολιτείας για όλα τα
θέµατα που συνδέονται µε την ενίσχυση της προσβασιµότητας.
Μέσα από αυτήν τη διαµόρφωση συγκεκριµένων πολιτικών και
προτάσεων είναι δεδοµένο ότι θα διασφαλιστεί η βελτίωση των
συνθηκών πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία σε όλο το εύρος
των δραστηριοτήτων. Είναι µια ανεξάρτητη αρχή µε διοικητική
και οικονοµική αυτοτέλεια που θα αποτελείται από έντεκα µέλη
µε τετραετή θητεία. Απαρτίζεται από επιστήµονες κύρους, άτοµα
µε αναπηρία, από εκπροσώπους της αυτοδιοίκησης και από τον
πρόεδρο της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που. Θα µετέχουν σε αυτήν -χωρίς όµως δικαίωµα ψήφου- και
κρατικοί λειτουργοί που έχουν την ευθύνη υλοποίησης δράσεων
προσβασιµότητας. 

Ιδιαίτερη βαρύτητα, αλλά και ενίσχυση του ρόλου αυτής της
ανεξάρτητης αρχής προκύπτει από το γεγονός ότι θα υπάγεται
απευθείας στον Πρωθυπουργό. Αυτό σηµαίνει ότι η ενίσχυση της
προσβασιµότητας και η εγγύηση των δικαιωµάτων των ατόµων
µε αναπηρία αποτελούν κορυφαία προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση. Οι στόχοι που έχουν τεθεί δεν είναι απλά συγκεκριµένοι,
θα είναι και µετρήσιµοι και θα αξιολογούνται διαρκώς. 

Η δεύτερη θεσµική και νοµοθετική καινοτοµία είναι η ενίσχυση
του ρόλου της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που, η οποία αναβαθµίζεται, αποκτά ξεχωριστή διοικητική και οι-
κονοµική αυτοτέλεια. Αναλαµβάνει να καλύψει ένα µεγάλο εύρος
δικαιωµάτων, όπως τα ανθρώπινα, ατοµικά, κοινωνικά, οικονο-
µικά και πολιτιστικά δικαιώµατα, προστατεύοντας ουσιαστικά
τους ανθρώπους που υφίστανται βία, κακοποίηση, διάκριση,
οποιουδήποτε είδους άνιση µεταχείριση στον ιδιωτικό ή τον δη-
µόσιο χώρο. 

Στις νέες αρµοδιότητές της προστίθενται πρώτον, η δηµιουρ-
γία µιας πλατφόρµας για την καταγραφή περιστατικών ρατσιστι-
κής συµπεριφοράς, διακρίσεων και παραβίασης των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και δεύτερον, η διαµόρφωση προτάσεων για ζητή-
µατα προστασίας ανθρωπίνων δικαιωµάτων που µπορεί να τε-
θούν είτε από το Κοινοβούλιο είτε από φορείς της Κοινωνίας των
Πολιτών. 

Η τρίτη θεσµική παρέµβαση και αλλαγή που εισάγεται µε αυτό
το νοµοσχέδιο είναι η µετεξέλιξη της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθι-
κής σε Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. Είναι ένας
θεσµός για το µέλλον που είναι, όµως, ήδη εδώ. Η πρόοδος της
επιστήµης θέτει σοβαρά ζητήµατα. Πότε και για ποιον σκοπό
µπορούµε να παρέµβουµε στο ανθρώπινο γενετικό υλικό; Πότε
θεωρείται ασφαλές για τον άνθρωπο ένα µεταλλαγµένο ή συν-
θετικό τρόφιµο; Τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται στα πειρά-
µατα για την ανάπτυξη νέων φαρµάκων; Με τι ιδιότητες και
χαρακτηριστικά και για ποιες χρήσεις θα εξελιχθεί η τεχνική νοη-
µοσύνη; Η τεχνολογική εξέλιξη µπορεί να αποτελέσει διασταλ-
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τικά και σε ορισµένες εκφάνσεις της απειλή για τα ανθρώπινα
και τα ατοµικά δηµοκρατικά δικαιώµατα. 

Η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής θα έχει ως αν-
τικείµενο τη διερεύνηση των ηθικών διαστάσεων που δηµιουργεί
η τεχνολογική εξέλιξη στις µέρες µας που δεν πρέπει να λειτουρ-
γεί αντίρροπα µε τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενε κανείς σε µια τέ-
τοια συζήτηση να κυριαρχήσει κλίµα σύνθεσης και συναίνεσης.
Τα ανθρώπινα δικαιώµατα δεν αποτελούν πεδίο αντιπαράθεσης
σε ένα δηµοκρατικό Κοινοβούλιο, αλλά πεδίο σύνθεσης και συ-
νεργασίας. Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός αποδεικνύουν ότι
η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία, αλλά και τα ατοµικά
και κοινωνικά δικαιώµατα συνιστούν κορυφαία προτεραιότητα
και το αποδεικνύουν στην πράξη και όχι στα λόγια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πω δύο κουβέντες για το θέµα το οποίο απασχολεί την επι-

καιρότητα. Κατ’ αρχάς, θέλω να συγχαρώ την Κυβέρνηση για τη
σθεναρή της στάση να κρατά την κ. Μενδώνη στη θέση της. Και
θέλω να ενώσω τη φωνή µου στο αίτηµα να µην φύγει ποτέ από
το Υπουργείο Πολιτισµού. Προσφέρει τεράστια υπηρεσία στον
τόπο. Δεν πρέπει να φύγει από τη θέση της µέχρι να µην µείνει
ούτε ένας ηθοποιός, σκηνοθέτης, φωτογράφος, µουσικός, εικα-
στικός, µοντέρ, τεχνικός ήχου, αρχαιολόγος, στέλεχος του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού που να µην καταλάβει την καταστροφή που
φέρνει η ίδια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στις τέχνες, τον
πολιτισµό και την παιδεία. Δίνει υλικό σε στίχους, σε σκίτσα, σε
γκράφιτι, σε µαντινάδες, θα γίνει νούµερο σε επιθεώρηση το κα-
λοκαίρι. Η χώρα ζει µια τεράστια στιγµή πνευµατικής δηµιουργίας
και στη βάση της βρίσκεται αυτή η Υπουργός Πολιτισµού. 

Εκτός δε των άλλων υπάρχει κίνδυνος ένας άλλος Υπουργός,
ακόµα και της Νέας Δηµοκρατίας, να µη θέλει να καλύπτει τα
σκάνδαλα του Υπουργείου. Διότι η κυρία Υπουργός δεν έχει µόνο
το ταλέντο να ξεγελιέται από την υψηλή υποκριτική κάποιου σκη-
νοθέτη - ηθοποιού, εδώ ξεγελιέται από αυτούς που δεν είναι ηθο-
ποιοί, από το βαθύ κράτος του Υπουργείου της. Είναι η
Υπουργός που διακινδυνεύει το αδίκηµα της παράβασης καθή-
κοντος για να µη στεναχωρήσει τους φίλους της, στους οποίους
χαρίζει κρατικές θέσεις και χρήµατα για να κάνουν τα συνδικαλι-
στικά τους συνέδρια. 

Πέντε κακουργήµατα εδώ και έναν χρόνο έχει στα χέρια της,
αλλά αρνείται να ασκήσει τα πειθαρχικά της καθήκοντα απέναντι
στους εµπλεκόµενους, κύριε Υπουργέ. Δύο κακουργήµατα εδώ
και επτά µήνες επιπλέον, πάλι σιωπή. Τρίτη ποινική δίωξη πριν
από δύο µήνες, πάλι τα ίδια, απόλυτη σιωπή στο Υπουργείο. Φα-
βοριτισµός, κακοδιοίκηση, συγκάλυψη, κακοποίηση και απολύ-
σεις των εργαζόµενων στο Ταµείο Αλληλοβοήθειας, αλά καρτ
γνωµοδοτήσεις που γίνονται αποδεκτές και άλλες που δεν γίνον-
ται από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους ή το Συµβούλιο Επι-
κρατείας, διώξεις σε υπαλλήλους που πρωτοστάτησαν στην
αποκάλυψη των κακουργηµάτων. 

Ξεγελιέται µόνο από θεατράνθρωπους; Δεν το ξέραµε. Από τη
διοίκηση δεν ξεγελιέται, όµως, ποτέ όταν έχει τις δικογραφίες.
Είναι εποµένως αυτονόητο ότι πρέπει να παραµείνει στη θέση
της για να δείξει και στον τελευταίο εγγράµµατο πολίτη και στην
ελληνική κοινωνία πόσο κακό κάνει αυτή η Κυβέρνηση.

Και σε αυτά όλα τα θέµατα, κύριε Γεραπετρίτη, που είστε και
επικεφαλής του Επιτελικού Κράτους, θα πείτε κάποια κουβέντα;
Φτιάξατε το Επιτελικό Κράτος. Σας είχα πει όταν «κατεβάσετε»
τον νόµο ότι µακάρι να µη χαθείτε στη µετάφραση του Επιτελι-
κού Κράτους µέσα σε αυτές τις δοµές της περίεργης κρατικής
διοίκησης. Χαθήκατε προφανώς στο διάστηµα, όχι στη µετά-
φραση. Έχετε επιτρέψει την απόλυτη φεουδαρχικοποίηση του
κρατικού µηχανισµού.

Και να πούµε και δυο λόγια για το νοµοσχέδιο, γιατί έχετε πα-
ράπονο ότι δεν µιλάµε για το νοµοσχέδιο. Κακό νοµοσχέδιο, κάκι-

στο νοµοσχέδιο και θα σας εξηγήσω γιατί. Αντί να ισχυροποιήσετε
τον συντονιστικό µηχανισµό της αναπηρίας, να ενισχύσετε την
εξουσιοδότηση του, αντί να αναβαθµίσετε το διοικητικό εργαλείο,
φτιάχνετε µια ακόµα ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Αντί για εφαρ-
µογή και αξιολόγηση των πολιτικών προσβασιµότητας πετάτε το
µπαλάκι ξανά και ξανά έξω από τον διοικητικό κρατικό µηχανισµό
σε µια γνωµοδοτική επιτροπή. 

Μα, την ανάγκη αυτή, το στάδιο αυτό το ξεπεράσαµε εδώ και
πολλά χρόνια. Οι πολιτικές για την αναπηρία και την προσβασι-
µότητα χρειάζονται πλέον εφαρµογή, καινούργια νοµοθέτηση και
καινούργια εφαρµογή, όχι γνωµοδοτικό όργανο. 

Ποιος ελέγχει, παραδείγµατος χάριν, τη λειτουργία των ση-
µείων αναφοράς για την αναπηρία που πρέπει να βρίσκονται σε
κάθε δήµο, σε κάθε περιφέρεια και σε κάθε Υπουργείο, όπως
ορίζει ο ν.4488/2017, που δεν τον κάνατε εσείς, τον έκανε η δική
µας κυβέρνηση και είναι η εφαρµογή της Σύµβασης των Ηνωµέ-
νων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρίες; Ποιος
ελέγχει την εφαρµογή της ισοτίµησης της ελληνικής νοηµατικής
γλώσσας και της γραφής Μπράιγ; Ποιος ελέγχει τα δηµόσια
έργα ως προς την αναπηρία, την πρόσβαση στα µέσα µεταφο-
ράς, την πρόσβαση στις παραλίες; Ποιος ελέγχει και εξασφαλίζει
ότι τα νοµοθετήµατα που έρχονται εδώ στη Βουλή σαν τσουνάµι
εµπεριέχουν τη διάσταση της αναπηρίας σε όλα τα ζητήµατα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αυτό που θα χρειαζόταν σήµερα για τα ζητήµατα της αναπη-
ρίας είναι µια βαθιά διοικητική µεταρρύθµιση που να αναγνωρίσει
το πρόβληµα της πρόσβασης στο δοµηµένο, στο κοινωνικό και
στο ψηφιακό περιβάλλον ως πρώτης προτεραιότητας ανθρώπινο
δικαίωµα, ως δηµόσιο αγαθό. Αντ’ αυτού επιλέγετε µια νέα ανε-
ξάρτητη αρχή γνωµοδοτικής υφής. Η χαρά των λόµπι, η χαρά
των ιδιωτών που θα καλούνται να φτιάχνουν δήθεν εισηγήσεις
και δήθεν εκθέσεις για την προσβασιµότητα, η πολιτική οικονοµία
της αναπηρίας.

Και µην βαυκαλίζεστε για την δήθεν συναίνεση των εκπροσώ-
πων της αναπηρίας. Των εκπροσώπων των λόµπι τη συναίνεση
είχατε. Το αναπηρικό κίνηµα και οι εκατοντάδες οργανώσεις είναι
απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί είστε πίσω από τις ανάγ-
κες, είστε πίσω από τις καλές πρακτικές της Ευρώπης. Η ενα-
σχόληση µε την αναπηρία είναι ένα εργαλείο για εσάς
χειραγώγησης του κόσµου της αναπηρίας και των αναπήρων,
αλλά οι πολιτικές για την αναπηρία βρίσκονται στον πυρήνα της
µάχης ενάντια στις κοινωνικές ανισότητες. Απαιτούν ένα καθο-
λικό κοινωνικό κράτος µε πολιτικές πρόσβασης στην εκπαίδευση,
την υγεία, την εργασία, µε στρατηγικές για την αποϊδρυµατοποί-
ηση για την οποία δεν λέτε τίποτα, µε πολιτικές για την ψυχική
υγεία που να βρίσκονται στον αντίποδα των πολιτικών κοινωνικής
εξαίρεσης, µε ριζικές αλλαγές στον δηµόσιο λόγο που πρέπει να
αναγνωρίζει πια την αναπηρία όχι ως µειονέκτηµα, αλλά ως µια
δυνατή φυσική κατάσταση για τον καθένα µας. 

Όλα αυτά θα απαιτούσαν ισχυρό διοικητικό εργαλείο, ισχυρή
νοµιµοποίηση σε ένα συντηρητικό διοικητικό σύστηµα που δεν
ξέρει από δηµόσιες πολιτικές, αλλά µόνο από κάθετες πολιτικές
κλαδικής µορφής.

Θα απαιτούσαν δηλαδή ένα ισχυρό Υπουργείο Δικαιωµάτων
και Ισότητας, κατά µία πρόταση, ή ένα Υφυπουργείο Αναπηρίας,
κατά µία άλλη πρόταση, και αυτές θα ήταν πράγµατι ιδέες που
θα προωθούσαν αυτή την τεράστιας σηµασίας νέα κοινωνική
ατζέντα. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο χάνουµε απλώς χρόνο. Θα πέσει πάλι
η ευθύνη στην επόµενη δηµοκρατική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να
προχωρήσει αυτή τη µεγάλη δηµοκρατική αναπηρική µεταρρύθ-
µιση, όπως προώθησε τον ν.4488/2017, όπως αναγνώρισε τη
νοηµατική και την Μπράιγ, όπως έφτιαξε το πρώτο κυβερνητικό
όργανο για την αναπηρία, τον συντονιστικό µηχανισµό, όπως
έφτιαξε όλη αυτή τη γενναία κοινωνική προνοιακή πολιτική ισό-
τητας, όπως απέκρουσε τις πολιτικές κοινωνικού δαρβινισµού,
που απαιτούσε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Το νοµοσχέδιο πρέπει να καταψηφιστεί, γιατί δεν προσφέρει
τίποτα και αποπροσανατολίζει.

Ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Βερναρδάκη. Σωστός και
έµπειρος. 

Καλησπέρα σας και από εµένα. 
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
Επίσης, έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Βιλιάρδος από την Ελ-

ληνική Λύση. 
Πρέπει να βάλω ενδιάµεσα δυο-τρεις συναδέλφους. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βεβαίως να µιλήσουν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία. Πολύ χαίροµαι

όταν υπάρχει κατανόηση. Άλλωστε, µετά το ρήµα «αγαπώ» το
καλύτερο είναι το «βοηθώ». 

Ο κ. Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελ-
ληνική Λύση, έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Γεραπετρίτη, εγώ πάντως στη
θέση της κ. Μενδώνη θα είχα παραιτηθεί. Ήταν υποχρέωση της
κυρίας και του Υπουργείου της να ελέγξει τον κ. Λιγνάδη προτού
τον διορίσει. Η αµέλεια σε τέτοιες υπουργικές θέσεις για τους
συγκεκριµένους διορισµούς, ειδικά στον χώρο του πολιτισµού,
είναι έγκληµα, ενώ όλοι µας είµαστε υπεύθυνοι των πράξεών
µας, µε κριτήριο το αποτέλεσµα. Πάντως, ακόµη µια φορά η Κυ-
βέρνησή σας διέσυρε την Ελλάδα διεθνώς. 

Θα ξεκινήσουµε τώρα από το ότι δυστυχώς, αντί να γίνονται
συζητήσεις για κατεπείγοντα θέµατα, όπως είναι η αλλαγή του
αποτυχηµένου οικονοµικού και τουριστικού µας µοντέλου ή οι
αναφορές άλλων χωρών της ευρωζώνης στην ανάγκη διαγραφής
µέρους των χρεών που δηµιουργήθηκαν από την πανδηµία, το
25% από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα εναλλακτικά µε πά-
γωµά τους, συνεχίζεται ο βοµβαρδισµός της Βουλής µε σχέδια
νόµου.

Δεν συζητείται καν το τεράστιο τραπεζικό πρόβληµα της νοµι-
σµατικής ένωσης, µεταξύ άλλων, λόγω των µηδενικών επιτοκίων
και των κόκκινων δανείων των τραπεζών πανευρωπαϊκά, καθώς
επίσης του συστήµατος διακανονισµού της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας, του TARGET 2, που βρίσκεται κυριολεκτικά στα
όρια της κατάρρευσης. 

Μόνο η Γερµανία φαίνεται πως προετοιµάζεται, έχοντας εκπο-
νήσει ένα σχέδιο β’ για την περίπτωση που δεν θα επιβιώσει η
Ευρωζώνη, µεταξύ άλλων, λόγω της καταστροφής που προκά-
λεσαν τα κλειδώµατα των οικονοµιών µε την επίκληση της παν-
δηµίας. 

Αντίθετα, η ελληνική Κυβέρνηση φαίνεται πως βρήκε το «λε-
φτόδεντρο», αφού συνεχίζει να υπόσχεται επιδόµατα και επι-
στρεπτέες προκαταβολές, σύµφωνα µε τη σχετικά πρόσφατη
συνέντευξη του Υπουργού Ανάπτυξης, ενός Υπουργού που υπό-
σχεται να στηρίξει την εστίαση µε προγράµµατα του ΕΣΠΑ, σαν
να πρόκειται για πράσινες ή ψηφιακές επενδύσεις, ενώ έχει φτά-
σει σε τέτοιο σηµείο απελπισίας, ώστε να προσκαλεί επενδυτές
ακόµη και από την Αλβανία. 

Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνηση χρεώνει την Ελλάδα µε έναν
πρωτόγνωρο ρυθµό, πολύ υψηλότερο από το 2004 - 2009 που
την υπερχρέωσε, δηµιουργώντας τότε τις προϋποθέσεις υπαγω-
γής της στο ΔΝΤ, όταν το δηµόσιο χρέος µας, της κεντρικής κυ-
βέρνησης, πλησιάζει πια τα 380 δισεκατοµµύρια ευρώ, το
κόκκινο ιδιωτικό χρέος τα 260 δισεκατοµµύρια ευρώ, το έλλειµµα
ξεπέρασε τα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ ή το 15% του ΑΕΠ το 2020
–θυµίζω ότι το 2009 ήταν αντίστοιχα- και οι τράπεζες διπλασία-
σαν το δανεισµό τους από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στα
54,6 δισεκατοµµύρια τον Δεκέµβριο.

Δεν διεξάγεται δε καµµία συζήτηση σχετικά µε το τι θα συµβεί,
όταν σταµατήσει το πρόγραµµα ρευστότητας η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, εάν ζητηθούν ξανά πρωτογενή πλεονάσµατα ή
όταν αυξηθούν τα επιτόκια δανεισµού διεθνώς, ειδικά για χώρες
µε µη βιώσιµο δηµόσιο και κόκκινο ιδιωτικό χρέος, όπως είναι
ασφαλώς η Ελλάδα. 

Θα επαναλάβουµε για πολλοστή φορά πως τα ελλείµµατα µαζί
µε τις συνεχείς λανθασµένες προβλέψεις του οικονοµικού επιτε-
λείου, όπου πρόσφατα ανακοίνωσε διπλασιασµό των ελλειµµά-
των του 2021 συν την παράδοξη εκτίµηση ιδίων περίπου φόρων

εισοδήµατος και ΦΠΑ το 2021 µε το 2019, καθιστούν τον προ-
ϋπολογισµό του 2021 άχρηστο, για τα σκουπίδια, κυριολεκτικά
για τα σκουπίδια!

Εποµένως, ο Υπουργός Οικονοµικών οφείλει να καταθέσει
άµεσα έναν νέο προϋπολογισµό, για να γνωρίζουµε πού οδηγεί-
ται η Ελλάδα, ενώ δεν ωφελεί καθόλου η απόκρυψη των τερά-
στιων αποτυχιών της Κυβέρνησης πίσω από τον COVID-19 και
της µαζικής υστερίας που προκαλεί µε τη βοήθεια των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης που αµείβει αδρά.

Πριν το νοµοσχέδιο, οφείλουµε να αναφερθούµε σε όλα αυτά
που ακούγονται καθηµερινά πια, όσον αφορά τις κατηγορίες για
σεξουαλική παρενόχληση, ως ένα ακόµη προϊόν των αµαρτιών
που εξέθρεψε η ύστερη Μεταπολίτευση µε το εύκολο χρήµα, µε
την τεχνητή διόγκωση της οικονοµίας, µε τα εκατοµµύρια της
διαφήµισης που επαναλαµβάνει ξανά και ξανά σήµερα η Κυβέρ-
νηση κ.λπ..

Στην ουσία, διαπιστώνεται πως εκτός από τη χρεοκοπία του
κράτους, των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών, οι κυβερνήσεις
οδήγησαν την Ελλάδα επιπλέον σε µία ηθική χρεοκοπία, προ-
ωθώντας ως ανθρώπους του πολιτισµού άτοµα που ασφαλώς
δεν τους άξιζε κάτι τέτοιο. 

Εύλογα, λοιπόν, ήταν απόντες απ’ όλα όσα υποφέρει η χώρα
µας τα τελευταία χρόνια, όπως από τις συγκεντρώσεις διαµαρ-
τυρίας για τα µνηµόνια και για το PSI. 

Όσον αφορά δε τα µεγάλα συλλαλητήρια εναντίον της παρά-
δοσης του ονόµατος της Μακεδονίας, όχι µόνο δεν στήριξαν την
πατρίδα µας, αλλά τριακόσιοι εβδοµήντα δύο εξ αυτών κατέθε-
σαν υπογεγραµµένο κείµενο υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών,
χωρίς κανένα αίσθηµα ντροπής, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο νοµοσχέδιο επανασυστήνονται, στην ουσία, τρεις επιτρο-
πές µε παρόµοιο τρόπο και µε ένα γενικόλογο πλαίσιο, εύλογο
µεν, αλλά χωρίς να τοποθετούνται στόχοι, όπως συµβαίνει µε
όλα σχεδόν τα σχέδια νόµου της Κυβέρνησης. Οι επιτροπές είναι
αυτοτελείς, αλλά τα µέλη τους επιλέγονται από τον Πρωθυ-
πουργό, αποτελώντας ένα ακόµη βήµα προς την κατεύθυνση του
«ενός ανδρός αρχή», που είναι ιδίωµα µιας ολοκληρωτικής εξου-
σίας.

Πολλές λεπτοµέρειες δε, όπως ο κανονισµός λειτουργίας τους
και οι µισθοί, θα καθορίζονται µε πρωθυπουργικές ή µε υπουρ-
γικές αποφάσεις. Οπότε δεν δίνεται καν στη Βουλή η δυνατότητα
χάραξης πολιτικής ούτε το κόστος τους από το Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους, αφού δεν έχουν οριστεί οι παράµετροι. Πρό-
κειται, λοιπόν, για κάτι εντελώς απαράδεκτο, αφού µοιάζει σαν
να δίνουµε λευκή επιταγή σε κάποιον, για να κάνει ό,τι θέλει, µε
όσο κόστος θέλει. 

Όσον αφορά τώρα την αρχή της προσβασιµότητας, αναδεί-
ξαµε το θέµα των ΑΜΕΑ, για το οποίο έχουµε πολύ µεγάλη ευαι-
σθησία, από την αρχή στο πρόγραµµά µας, ενώ δεν φτάνουν
µόνο οι προτάσεις, αφού για να έχουν αποτελέσµατα, πρέπει να
υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα και στόχοι, που δεν βλέπουµε
εδώ, αλλά µόνο προθέσεις και προσλήψεις.

Σε σχέση µε την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Αν-
θρώπου, την ΕΕΔΑ, είχε ήδη συσταθεί στο παρελθόν µε τον
ν.2667/1998 µε το ίδιο όνοµα, ενώ η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής
–που είχε ιδρυθεί µε τον ίδιο νόµο- µετατρέπεται σε Επιτροπή
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. 

Αναφορικά µε την ΕΕΔΑ, τα δικαιώµατα θεωρούνται ως το
πεδίο άσκησης της σύγχρονης πολιτικής σε παγκόσµιο επίπεδο,
ενώ µέσω των δικαιωµάτων αυτών, που επιβάλλονται από τις διε-
θνείς επιτροπές και συµβάσεις, καταλύονται σε τελική ανάλυση
οι πολιτικές των κρατών εθνών. 

Ο Κονδύλης πάντως σε κείµενό του από το 1998, που συµπίπτει
µε την ίδρυση αυτών των επιτροπών παραδόξως, όπως θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά, υποστηρίζει πως δεν υπάρχουν ουσια-
στικά δικαιώµατα, αλλά αυτά που αναφέρονται ως δικαιώµατα
σήµερα εξαρτώνται από πολιτικές και ιδεολογικές σκοπιµότητες. 
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βιλιάρδος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την άλλη πλευρά, θα υπήρχαν γενικά αποδεκτά δικαιώ-
µατα µόνο εάν υπήρχε ένα παγκόσµιο κράτος, αυτό δηλαδή που
προσπαθούν να επιβάλλουν οι ελίτ για να εξυπηρετεί τα συµφέ-
ροντά τους, µε µη δηµοκρατικές διαδικασίες, όπως µε τη µεγάλη
επαναφορά και µε τις άλλες πρωτοβουλίες τους. 

Εµείς, όµως, ως Ελληνική Λύση είµαστε υπέρ του έθνους-κρά-
τους, θεωρώντας το ως προϋπόθεση, ως θεµέλιο της δηµοκρα-
τίας. Επίσης, πιστεύουµε πως το µοναδικό καθολικά παραδεκτό
δικαίωµα, από το οποίο απορρέουν όλα τα υπόλοιπα, όπως στην
παιδεία, την υγεία, την ελευθερία κ.λπ., είναι αυτό της αξιοπρέ-
πειας, που µας στέρησαν η τρόικα και η Γερµανία µε τα µνηµόνια
που µας επέβαλαν και µε τις συνεχείς επιθέσεις τους εναντίον
µας. 

Υπάρχει η υποψία δε πως τα επιµέρους δικαιώµατα που προ-
ωθούνται σήµερα έχουν στόχο να χρησιµοποιηθούν ως εργαλεία
για τον έλεγχο και την κατάλυση του έθνους-κράτους οικονοµικά,
διοικητικά, καθώς επίσης µέσω της ελεύθερης διακίνησης κεφα-
λαίων, αγαθών και ανθρώπων. 

Άλλωστε, εάν πιστέψουµε τον Νίκολας Τάλεµπ, παραδόξως
αυτό που χρειάζεται για τον έλεγχο των φιλελεύθερων δηµοκρα-
τιών είναι οι διεκδικητικές δογµατικές µειονότητες, όχι η ανεκτική
δηµοκρατική πλειοψηφία, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βιλιάρδος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το µεγάλο πρόβληµα πάντως είναι τι και ποιος αποφασίζει γι’
αυτά τα δικαιώµατα, όπως για το δικαίωµα στην εµπιστευτικό-
τητα των προσωπικών δεδοµένων, όπου σύµφωνα µε τον
ν.4624/2019 η πρόσβαση είναι δυνατή όταν θεωρηθεί αναγκαία
για την αποτροπή σοβαρής βλάβης στα δικαιώµατα άλλου ατό-
µου, όπου εύλογα αναρωτιέται κανείς ποιος και πώς τα κρίνει. 

Ένα από τα πιο ανησυχητικά σηµεία της ΕΕΔΑ, που σύµφωνα
µε το άρθρο 10 απολαµβάνει λειτουργική ανεξαρτησία και διοι-
κητική αυτοτέλεια, είναι το ότι µε το άρθρο 14 τα µέλη διορίζον-
ται µε απόφαση του Πρωθυπουργού. 

Επίσης, µε το άρθρο 28 µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµι-
κών καθορίζεται η αποζηµίωσή τους κατά παρέκκλιση των
ισχυουσών διατάξεων περί αµοιβής ή αποζηµίωσης, λόγω συµ-
µετοχής σε συµβούλια και επιτροπές του δηµοσίου τοµέα. Αν
είναι δυνατόν να συµφωνήσει η Βουλή µε κάτι τέτοιο! 

Συνεχίζοντας, όσον αφορά την Επιτροπή Βιοηθικής, έχει
άµεση σχέση µε τα δικαιώµατα, όπως φάνηκε καθαρά από τον
COVID-19. Προστίθεται δε στο νοµοσχέδιο ο όρος της τεχνοηθι-
κής, που είναι µια καινούργια σχετικά έννοια όσον αφορά την πο-
λιτική, ενώ αφορά τη διερεύνηση των ηθικών, κοινωνικών και των
νοµικών διαστάσεων της τεχνητής νοηµοσύνης, των προηγµένων
αλγορίθµων και της ροµποτικής. 

Δυστυχώς και εδώ τα µέλη της καθορίζονται από τον Πρωθυ-
πουργό µε το άρθρο 32, όπως επίσης οι αµοιβές τους από τον
Υπουργό Οικονοµικών µε το άρθρο 38. Σηµειώνουµε πως η βι-
οηθική αφορά κυρίως τη βιολογία, τη βιοτεχνολογία, την ιατρική
και τη γενετική. 

Εν προκειµένω, εκτός από ηθικά θέµατα ως προς τις γενετικές
παρεµβάσεις, η βιοηθική έχει σχέση µε τη διαχείριση του COVID,
οπότε πλέον µιλάµε για βιοπολιτική, όπου εγείρονται σηµαντικά
ερωτήµατα όπως, για παράδειγµα, τα εξής: 

Πρώτον, είναι δικαίωµα ή προϊόν η παροχή υγείας; Υπάρχει σε-
βασµός στα προσωπικά δεδοµένα ή καταπατώνται για να προ-
στατευτεί το σύνολο από την εξάπλωση;

Δεύτερον, είναι δικαίωµα η ελευθερία κίνησης ή υπόκειται στο
γενικό καλό;

Τρίτον, θα είναι υποχρεωτικό το εµβόλιο είτε άµεσα είτε έµ-
µεσα, ειδικά όταν ακόµη και ο ίδιος ο Μπουρλά της «PFIZER» -
υπενθυµίζω- διαφωνεί, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βιλιάρδος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο

αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτον, έχουν δικαίωµα οι µετανάστες σε ΜΕΘ; Μήπως πρέ-
πει οι ιθαγενείς να κατασκευάσουν περισσότερες ΜΕΘ για πα-
ράνοµους µετανάστες και να ανοίξουν τα σύνορα επειδή έχουν
δικαίωµα; 

Πέµπτον, έχουν οι νέοι και οι ηλικιωµένοι το ίδιο δικαίωµα σε
ΜΕΘ; Με ποιον τρόπο αποφασίζουν οι γιατροί; 

Έκτον, µήπως θα υπογράφει κάποιος ότι δίνει τη συγκατάθεσή
του να εξέλθει από τη ΜΕΘ εάν υπάρχει έλλειψη και έρθει κά-
ποιος άλλος που ικανοποιεί καλύτερα τα κριτήρια; 

Έβδοµον, ποιο δικαίωµα θα υπερισχύσει; Του οικονοµικά ισχυ-
ρού, που θέλει λιγότερες ΜΕΘ και είναι σε θέση να εργαστεί από
το σπίτι, ή του φτωχού, που δεν είναι σε τέτοια θέση και θέλει να
δουλέψει; Του νέου ή του ηλικιωµένου που µπορεί να περιοριστεί
µόνο αυτός αντί όλοι για να καταπολεµηθεί η πανδηµία; 

Όγδοον και τελευταίο. Θα πρέπει να κάνουν όλοι εµβόλιο για
να προστατευθούν όλοι ή δεν είναι απαραίτητο; 

Σε τελική ανάλυση, ο πληθυσµός που συγκατατίθεται στην κα-
ταπάτηση των δικαιωµάτων του το κάνει µε πλήρη συναίσθηση
ή υπό το κράτος φόβου κάτω από ελεγχόµενα µηνύµατα από δια-
τεταγµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Πόσω µάλλον, όταν σε
άλλες χώρες υπήρξε παρέµβαση δικαστηρίων όσον αφορά τον
τρόπο λήψης αποφάσεων, όπως στη Δανία, ή για την απαγό-
ρευση προσέλευσης σε ναούς, όπως στις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Σύµφωνα µε πολλούς πάντως, όπως έχει αποδειχθεί στις Ηνω-
µένες Πολιτείες, από τη Φλόριντα και την Καλιφόρνια που είχαν
τις ίδιες συνέπειες από τον COVID, παρά το ότι η µία «κλειδώ-
θηκε» και η άλλη όχι, τα lockdown καταστρέφουν την οικονοµία,
χωρίς να βοηθούν την υγεία. 

Εάν στην υγεία προσθέσουµε όλα τα υπόλοιπα, όπως τις
άλλες ασθένειες που δεν αντιµετωπίζονται έγκαιρα, τις ψυχολο-
γικές κ.λπ., τότε η ζυγαριά είναι και από τις δύο πλευρές υπέρ
του µη κλειδώµατος. 

Κλείνοντας, ως εκ τούτου, έχουµε την άποψη πως πρέπει να
σταµατήσουν αµέσως τα κλειδώµατα, να αγοράσουµε φάρµακα
εκτός από τα εµβόλια, τα οποία δεν είναι πανάκεια, αφού θα
υπάρξουν µεταλλάξεις, και να επανέλθουµε σε µια κάποια κανο-
νικότητα. 

Τέλος, αν και δεν είναι ανάλογο µε το θέµα, θα κλείσουµε µε
το εξαιρετικά σοβαρό πρόβληµα των ζωοτροφών, η τιµή των
οποίων, όπως για παράδειγµα της σόγιας, έχει αυξηθεί πάνω από
30% εφέτος, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, οδηγώντας
κυριολεκτικά στην απελπισία τους παραγωγούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βιλιάρδος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οπότε, πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα προτού καταστραφεί
εντελώς ο πρωτογενής µας τοµέας, ο οποίος για εµάς ως Ελλη-
νική Λύση είναι από τους πρώτους τοµείς που πρέπει να προσέ-
ξει η χώρα µας, ειδικά όσον αφορά τη διατροφή της.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βιλιάρδο. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όπως αναφέρεται, είµαστε -λέει- σε
ένα τοξικό περιβάλλον, το οποίο βέβαια προσφέρεται για µεγά-
λες αντιπαραθέσεις. Μιλάω για τις εξελίξεις που αφορούν τον
χώρο του πολιτισµού κ.λπ.. 

Υπάρχουν ευθύνες; Βεβαίως και υπάρχουν. Λέµε ότι υπάρχουν
και κυβερνητικές ευθύνες. Γιατί όταν διορίζεις κάποιον, παίρνεις
και την ευθύνη για το τι είναι. Όταν ξεσπάει αυτό, έχεις και την
ευθύνη.

Το πρόβληµα, όµως, είναι η παραίτηση του Υπουργού; Αυτό
είναι το κεντρικό που προβάλλεται; Δηλαδή, αν έρθει ένας άλλος
και κάνει τα ίδια, τι θα γίνει τότε; Γιατί το ζούµε πολλά χρόνια
αυτό. Έρχεται νοµοσχέδιο για την παιδεία, να φύγει η Κεραµέως
ή η Γιαννάκου ή παλιά ο Αρσένης ή οποιοσδήποτε άλλος και να
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έρθει κάποιος άλλος που θα συνεχίζει την ίδια πολιτική. Εποµέ-
νως, δεν αφορά µόνο ένα πρόσωπο. Όχι ότι κλείνουµε τα µάτια
σε αυτό. 

Κατά τη γνώµη µας, οι βασικές ευθύνες είναι η διατήρηση ενός
κοινωνικού, οικονοµικού, εργασιακού και νοµοθετικού πλαισίου
που παράγει δράστες και θύµατα, ενώ ταυτόχρονα εκβιάζει τη
σιωπή τους. 

Και αυτά δεν συµβαίνουν µόνο στον χώρο του πολιτισµού. Οι
άθλιες εργασιακές σχέσεις, η αβεβαιότητα, η ανεργία, φτιάχνουν
θύµατα και φτιάχνουν και θύτες. Εκεί είναι που παράγεται και δεν
είναι θέµα ανοχής, κύριε Γεραπετρίτη, είναι θέµα καπιταλιστικού
συστήµατος και εργασιακών σχέσεων. Όταν στέλνεις έναν
κόσµο που είναι στην αβεβαιότητα συνέχεια -θα πω και τα υπό-
λοιπα µετά, το τι αξίες τους καλλιεργείς- είναι πολύ φυσικό να
γεννά και τέτοια πράγµατα. Και δεν είναι εξαίρεση, ισχύει για
πάρα πολλούς χώρους. 

Το σπάσιµο βεβαίως της σιωπής είναι σε ατοµικό επίπεδο µια
γενναία πράξη πράγµατι και αναγκαία για την τιµωρία των ενό-
χων. Όµως, κατά τη γνώµη µας, το επόµενο βήµα είναι η αποκά-
λυψη, η αναµέτρηση µε τους κοινωνικούς καταναγκασµούς που
διευκολύνουν τους δράστες και που επιβάλλουν σιωπή. Εκβια-
σµός. Εδώ ζούµε όλοι. Μην κάνετε ότι αιφνιδιάζεστε οι περισσό-
τεροι και ότι είναι κάτι το φοβερό που δεν το υποψιαζόταν
κανένας. Συµβαίνουν. Στους ξενοδοχοϋπαλλήλους, κύριε Κα-
τσώτη, συµβαίνουν; Συµβαίνουν σε άλλους χώρους δουλειάς;
Από πού πηγάζει; Από την αδυναµία του ενός και από τη δύναµη
που έχει ο άλλος µέσα σε ένα βάρβαρο σύστηµα.

Τι ζούµε, αλήθεια; Και εδώ θα τα πούµε έξω από τα δόντια.
Ζούµε τη µπόχα που αναδύεται και που είναι αποτέλεσµα ενός
σάπιου συστήµατος που προβάλλει «αξιακούς κώδικες» µιας
αχαλίνωτη βαρβαρότητας και σε αυτόν τον τοµέα. 

Αλήθεια, για να σας ρωτήσω, µήπως δεν γνωρίζετε τι συµβαί-
νει στο διαδίκτυο; Σας έχουν πει; Το έχετε δει; Κυριαρχούν τα
µεγάλα µονοπώλια, οι φορείς της ανάπτυξης, αυτοί που θησαυ-
ρίζουν όλη την ώρα. Μήπως δεν ξέρετε ότι από αυτά προβάλ-
λονται οι µεγαλύτερες διαστροφές και προπαγανδίζονται κιόλας;
Ναι ή  όχι; Το ξέρετε; Γιατί δεν µιλάτε;

Δεν γνωρίζετε τα site και άλλα για την παιδοφιλία, µια και µι-
λάµε γι’ αυτό; Δεν γνωρίζετε πόσα site υπήρχαν; Δεν γνωρίζετε
ότι έγιναν προσπάθειες να γίνει κόµµα παιδόφιλων, αν δεν κάνω
λάθος, στην Ολλανδία; Μπορεί να είναι και αλλού. Μάλιστα,
υπήρχαν και υποστηρικτές πολλοί που έλεγαν ότι εν ονόµατι της
ελευθερίας πρέπει να γίνει αυτό το site. Η φωτογραφία του κα-
πιταλιστικού κόσµου.

Μάλιστα, δεν γνωρίζετε ότι στην Ολλανδία ιδρύθηκε κόµµα
κτηνοβατών; Το ξέρετε ή όχι; Και η Ευρωπαϊκή Ένωση πανηγυ-
ρίζει για τη δυνατότητα που δίνεται στον καθέναν να επιλέγει ό,τι
θέλει. 

Δεν γνωρίζετε ότι στη Γερµανία υπάρχουν οίκοι ανοχής για
ζώα; Το ξέρετε η όχι; Στη Φρανκφούρτη είναι. Και υπάρχει και
εµπόριο συγκεκριµένο και σε άλλες χώρες πιθανόν, τα οποία δεν
τα ξέρουµε. 

Δεν τα γνωρίζετε όλα αυτά; Δεν γνωρίζετε τη βιοµηχανία της
«τσόντας» χωρίς όρια, που φιλοξενούνται στις µεγάλες µηχανές
αναζήτησης στο ίντερνετ; Εδώ µπαίνει το παιδί –να µην πω site-
για να µάθει για το σχολείο και για τα µαθήµατα και του βγαίνουν
«τσόντες» και προσφορές από ανήλικες, ενήλικες κ.λπ.. Είναι
αλήθεια αυτά ή όχι; Απευθύνοµαι σε όλους. Είναι υπαρκτά ή όχι; 

Δεν είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο, είναι παγκόσµιο. Ισχύει σε
όλες τις καπιταλιστικές χώρες. Και αν θέλετε, είναι η βρωµερή
ανάσα ενός συστήµατος που έχει ξεπεραστεί. Αυτή είναι η βρω-
µερή ανάσα που καταστρέφει, ισοπεδώνει, δίνει αξίες έξω από
κάθε ανθρώπινο όριο, από τα νέα παιδιά µέχρι τους µεγαλύτε-
ρους. Γιατί; Διότι όλα υποτάσσονται στον νόµο του κέρδους.
Όλα στην αγορά, και το ανθρώπινο σώµα. Υπάρχει ή δεν υπάρχει
εµπόριο οργάνων; Πουλάει το νεφρό του ο άλλος σε έναν πλού-
σιο, γιατί δεν µπορεί να ζήσει και εκείνος το αγοράζει και µάλιστα
σε κορυφαίες κλινικές της Ελβετίας και αλλού. Και όλοι κάνουν
ότι δεν το ξέρουν και δεν το καταλαβαίνουν. 

Όλα πουλιούνται και ένας είναι ο θεός, το κέρδος των εχόντων
και των κατεχόντων. Και µιλάτε για ανθρώπινο πολιτισµό. Βόθρος

µεγάλος. Αυτό αποπνέει σήµερα, Ποµπηία, σε ένα σύστηµα που
καταρρέει γιατί δεν µπορεί και θα ανατραπεί βέβαια και θα είναι
µέρα µεσηµέρι. 

Δεν γνωρίζετε για το εµπόριο των ναρκωτικών, που υποτίθεται
δεν µπορούν να το αντιµετωπίσουν; Σοβαρολογείτε; Ο «µεγάλος
αδελφός» που µπορεί να ισοπεδώνει µια χώρα σε δεκαπέντε
µέρες δεν µπορεί να το αντιµετωπίσει; Αφού είναι µέσα όλοι, και
από κράτος και από υπηρεσίες και από παντού. Δεν θέλουν, γιατί
προτιµάνε τη νεολαία διεστραµµένη, που δεν θα είναι, και τον
κόσµο. Προτιµάνε να πέσει στα ναρκωτικά και όχι να αγωνίζεται
για ένα άλλο ανθρώπινο σύστηµα. 

Αυτά παράγει το σύστηµά σας. Αυτή είναι η αλήθεια, είτε σας
αρέσει είτε όχι. Αυτά είναι του καπιταλισµού, ενός εκµεταλλευ-
τικού, απάνθρωπου, που δολοφονεί εκατοµµύρια ανθρώπους
κάθε µέρα για να φουσκώνουν τα πορτοφόλια του 1%. Χίλιοι άν-
θρωποι κατέχουν όσο πλούτο κατέχουν δύο και τρία δισεκατοµ-
µύρια άνθρωποι. Αυτό είναι που υπερασπίζεστε και εδώ δεν
µιλάει κανένας. Και γι’ αυτούς που απουσιάζουν –είναι ένας εδώ-
δεν εξανθρωπίζεται αυτό, µόνο ανατρέπεται. Και όσο προχωράει
στη σήψη, τόσο πιο επικίνδυνο θα γίνεται και δεν µπορεί να υπάρ-
χει καµµία καλύτερη διαχείριση.

Τώρα, να πω για το νοµοσχέδιο. Εθνική Αρχή Προσβασιµότη-
τας. Αλλαγές στις δύο άλλες, στην ΕΕΔΑ και στην Επιτροπή Βι-
οηθικής. Θα ξεκινήσω από το πρώτο για να επιβεβαιώσω τα
προηγούµενα που είπα, όσο κι αν φαίνονται ακραία, αλλά είναι η
ίδια η πραγµατικότητα. Τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Θα το δια-
βάσω. Το διάβασε και ο Λαµπρούλης, αλλά το επαναλαµβάνω,
γιατί η επανάληψη είναι η µήτηρ της µαθήσεως γι’ αυτούς που
µας βλέπουν τουλάχιστον. 

Λέει: «Η εξασφάλιση της προσβασιµότητας στις υπηρεσίες,
στο δοµηµένο περιβάλλον, στα προϊόντα θα εξασφαλίσει τη δι-
εύρυνση της εσωτερικής αγοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα
εκατό εκατοµµύρια αναπήρων που θα µπορούν να αγοράζουν
υπηρεσίες και προϊόντα». Η απανθρωπιά στη ν+1, στο άπειρο.
Αυτό λέει: «Για να βγάλουµε λεφτά, βάλτε µπροστά την προσβα-
σιµότητα». Αυτό λέει στην πραγµατικότητα. Μήπως κάνω λάθος;
Διαψεύστε το. Για να οικονοµήσουν οι εταιρείες και οι πολυεθνι-
κές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι σε ανταγωνισµό µε τους
Αµερικάνους, µπρος σε όλες τις χώρες την προσβασιµότητα, δη-
λαδή πάρτι. Κέρδος, χρήµα στα µονοπώλια και στην επιχειρηµα-
τικότητα. Μιλάµε για γιγάντια πράγµατα όµως, όχι για µικρή
επιχειρηµατικότητα. Χρήµα τα µονοπώλια για να πάρουν ένα µε-
γάλο µέρος της αγοράς από τους Αµερικάνους. Κι ύστερα µι-
λάµε για τις ευαισθησίες και τον ανθρωπισµό. 

Καλά, δεν ντρέπεστε; Όταν έχεις τέτοιο κείµενο, κανονικά
έπρεπε να το σκίσετε και να λέτε: Μα, αυτοί είναι ξεφτιλισµένοι.
Δεν σκέφτονται τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
άνθρωποι που έχουν κάποια αναπηρία, αλλά αυτό που σκέφτον-
ται -και τα έχουµε ξαναπεί αυτά και παλαιότερα- είναι πώς θα
βγάλουν λεφτά ακόµα και από εκεί, ακόµα και από τους ανήµπο-
ρους. Και από αυτούς που έχουν βέβαια βγάζουν, αλλά από αυ-
τούς που δεν έχουν τι θα κάνουν; Θα πληρώσει το κράτος, γενικά
θα θησαυρίσουν και από αυτόν τον τοµέα της ανθρώπινης δυ-
στυχίας σε όλους τους τοµείς και όχι µόνο γι’ αυτό.

Και στους ανθρώπους που ζητάνε και κινητοποιούνται όσο
µπορούν και είναι συγκινητικό, γιατί ζητάνε να ζήσουν µε κάποιες
ανθρώπινες συνθήκες, απαντάτε ότι ναι, είµαστε όλοι ευαίσθητοι.
Όµως, οι κυβερνήσεις όλες ήταν αναίσθητες στην πράξη. Δεν
κρίνουµε κανέναν τι αισθάνεται. Οι πολιτικοί κρίνονται από το τι
εφαρµόζουν. 

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Είναι άθλια. Είναι διακόσιες
χιλιάδες παιδιά µε ειδικές ανάγκες, κύριε Γεραπετρίτη και κυρία
Μιχαηλίδου, που µας βγάζετε συγκινητικούς λόγους, είναι εκτός
δοµών ή όχι; Διακόσιες χιλιάδες. Δικά σας στοιχεία είναι. Τι κά-
νουν αυτοί άραγε; Πώς περνάνε; Πώς ζουν; Πώς ζουν οι οικογέ-
νειές τους; Και έρχεστε και µας βγάζετε λόγους;

Δεύτερον, είναι άνεργοι το 90% από αυτούς που είναι ικανοί
σε εργασία, ναι ή όχι; Και βγαίνετε µε περισσό θράσος εδώ. Τι
κάνετε για όλους αυτούς όλα αυτά τα χρόνια. 

Τρίτον. Αυξάνονται οι ανάπηροι; Έχουµε µεγάλο ποσοστό;
Γιατί; Γιατί υπάρχει έλλειψη της πρόληψης της αναπηρίας. Είπε

8662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ο κ. Λαµπρούλης πολλά πράγµατα για το τι σηµαίνει. Κι επειδή
µας κολλάτε κιόλας, το 1960 η Σοβιετική Ένωση είχε προγεννη-
τικό έλεγχο στο 100% του πληθυσµού, µέχρι να γεννηθεί το παιδί
και µέχρι τα πρώτα χρόνια του. Είχε κάνει θαύµατα, παρά τα
λάθη που έκανε αργότερα. 

Αυτός είναι ο δικός µας κόσµος! Έχει τον άνθρωπο. Αυτός
είναι ο δικός µας κόσµος. Τον είχε και τον έχει. Και ως προς τα
εµβόλια θυσιάστηκαν γιατροί και επιστήµονες για να βγάλουν τα
εµβόλια για να ζήσει η ανθρωπότητα, ενώ σήµερα παίζουν µε τη
ζωή εκατοµµυρίων ανθρώπων καθηµερινά για να αυξήσουν τα
κέρδη τους. Αυτές είναι οι διαφορές µας και το µεγάλο χάος που
µας χωρίζει.

Για πέστε µας, λοιπόν, τώρα. Εξασφαλίζονται οι αναγκαίες δω-
ρεάν θεραπείες, τα αναγκαία τεχνητά δωρεάν βοηθήµατα, απα-
ραίτητα για την εκπαίδευση, την αποκατάσταση και την
καθηµερινή διαβίωση των αναπήρων; Όποιος δεν γνωρίζει, ας
πάει να ρωτήσει τις οικογένειες αυτές. Βεβαίως, εκείνοι που
έχουν χρήµα, και µάλλον είναι µειοψηφία, µπορούν, πληρώνουν.
Οι άλλοι τι κάνουν; Πώς ζουν αυτοί οι άνθρωποι σήµερα; Ποια
κρατική προστασία έχουν; Τι σχολεία έχουν; Αποθήκες ψυχών.
Είκοσι πέντε άτοµα µε µία δασκάλα να κάνει κουµάντο σε όλα
αυτά τα παιδιά. Και µιλάτε κι από πάνω; Και την ίδια στιγµή 1 εκα-
τοµµύριο το πάρτι του κυρίου τάδε για ένα βράδυ. Έτσι δεν είναι,
κύριε Γεραπετρίτη ή κάνουµε λάθος; 

Συνεχίζω λοιπόν. Αυτά θα τα λύσει η Αρχή της Προσβασιµό-
τητας; Φυσικά εµείς είµαστε υπέρ, να υπάρχει προσβασιµότητα
παντού. Δεν το συζητάµε αυτό. Δεν υπάρχει άνθρωπος λογικός
που να µην το θέλει. Αυτά, όµως, τα προβλήµατα θα τα αντιµε-
τωπίσει ή θα τους δώσει προσβασιµότητα στην αγορά για να
βγάλουν κάποιο χρήµα οι µεγάλοι; Όχι βέβαια. Η λογική είναι κό-
στος - όφελος. Εδώ κόψατε 900 εκατοµµύρια από κοινωνικές δα-
πάνες µε το τρίτο µνηµόνιο που το ψηφίσατε και µε τα δύο τα
χέρια όλοι όσοι ήσασταν τότε. Εδώ κόβετε 650 εκατοµµύρια εν
µέσω κορωνοϊού κι έχετε το θράσος να µιλάτε για κοινωνική ευαι-
σθησία σήµερα; Δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα; Μην µας πείτε ότι
δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα. Δισεκατοµµύρια υπάρχουν, αλλά
είναι στις τσέπες λίγων, στους οποίους δίνετε και περισσότερα. 

Εθνική Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Εµείς κάναµε
µία τοποθέτηση γι’ αυτές τις ανεξάρτητες επιτροπές από την
αρχή. Είπαµε τα εξής. Δεν είναι ανεξάρτητες. Γιατί; Για δύο λό-
γους. Ο ένας είναι ότι διορίζονται από την εκάστοτε κυβέρνηση
και ο δεύτερος είναι γιατί κινούνται σε ένα συγκεκριµένο νοµικό
και θεσµικό πλαίσιο. Εποµένως, τι είναι; Είναι ένα αµορτισέρ για
να απορροφά την αντίδραση του κόσµου απέναντι στις κυβερ-
νήσεις. Αυτό, όµως, έχει και µια δεύτερη ανάγνωση θα την πω
παρακάτω. 

Τι λέµε τώρα, λοιπόν; Να προστατέψουν στο Ευρωενωσιακό
Δίκαιο και στο Εθνικό Δίκαιο -ποιο δίκαιο;- τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. Μάλιστα. Η δουλειά είναι δικαίωµα κάθε ανθρώπου; Ναι ή
όχι; Το προστατεύει; Όχι. Και µάλιστα δουλειά πλήρους απασχό-
ληση. Και µάλιστα δουλειά µε αξιοπρεπή µισθό. Τι κάνει το σύ-
στηµά σας; Ακριβώς τα αντίθετα. Έχει τσακίσει όλον τον κόσµο.
Δωρεάν υγεία. Είναι κοινωνικό αγαθό η υγεία; Πρέπει να προ-
σφέρεται σε όλους και ειδικά στους µη έχοντες δωρεάν; Το προ-
στατεύετε; Όχι. Μόρφωση. Φέρατε αυτό το τέρας και θα το
πληρώσετε. Θα τα πω στο τέλος αυτά. Κοινωνική ασφάλιση. Βρε,
κλέψατε τον ιδρώτα γενεών όλοι σας. Κλέψατε τον ιδρώτα των
πατεράδων µας, τον δικό µας και των παιδιών µας, που όλα αυτά
τα χρόνια πλήρωναν κανονικά όλα αυτά τα χρόνια και πήγατε και
τους τα κλέψατε σε µία-δύο νύχτες και µε το PSI και µε το Χρη-
µατιστήριο και µε τη µείωση των συντάξεων, τα πάντα. Και µιλάτε
και από πάνω για δικαιώµατα; Ποια δικαιώµατα; Εν µία νυκτί, για
να µπορέσει το κεφάλαιο να κερδίσει ακόµα περισσότερα. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, και προς τιµήν των ανθρώπων, και επειδή
είχα και µια προσωπική αντίληψη αυτά τα χρόνια, έκαναν κάποια
σοβαρή δουλειά, πολλές φορές, για πολλά ζητήµατα. Έκαναν πα-
ρέµβαση για θέµατα δικαιωµάτων, για ζητήµατα επικαιρότητας,
παρατηρήσεις σε νοµοσχέδια. Όµως, «στου κουφού την πόρτα
όσο θέλεις βρόντα». Οι κυβερνήσεις ακόµα κι αυτά τα έγραψαν
στα παλιά τους τα παπούτσια. Παρενέβησαν να αλλάξουν όλα
αυτά που έλεγαν και τώρα παρεµβαίνουν και νοµοθετικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. Θέλουµε να χαι-
ρετίσουµε τους αγώνες των υγειονοµικών και των ναυτεργατών
σήµερα. Τι ζητάνε οι υγειονοµικοί; Πώς δεν τους στείλατε τα
ΜΑΤ; Ξεχαστήκατε; Τι τα έχετε; Εδώ ο µόνος αναπτυσσόµενος
τοµέας της οικονοµίας στην Ελλάδα είναι η αστυνοµία. Έχει γε-
µίσει ο τόπος. Ό,τι θες, Ειδικοί, ΔΙΑΣ, ΖΕΥΣ, δεν ξέρω τι άλλο
έχετε φτιάξει. Τόσα Σώµατα παντού. Τι ζητούν οι υγειονοµικοί
αλήθεια σήµερα; Ζητάνε αναγκαία µέτρα για να µην πάει σε
µπλακάουτ -να το πω έτσι σε γνήσια ελληνικά- το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, να µην καταρρεύσει πλήρως. Πώς µπορεί να γίνει
αυτό; Προσλήψεις. Επίταξη ιδιωτικών δοµών, γιατί µέχρι να φτιά-
ξεις ΜΕΘ περνάει κάποιος καιρός. Άµεσα µέτρα στους χώρους
δουλειάς και στα µέσα µαζικής µεταφοράς που επαναλαµβάνω,
σύµφωνα µε τις δικές σας µελέτες, είναι τα µέρη που είναι υγει-
ονοµικές βόµβες. Τι απαντάτε; Τίποτα. Ήρωες λέει. Τι απαντάτε
σε αυτά;

Δεύτερον, ναυτεργάτες. Τι λένε; Ακούστε τι ζητάνε οι υπάλλη-
λοι οι εργάτες του πιο πλούσιου µέρους της ελληνικής κοινωνίας.
Ζητάνε να παραµείνουν στα καράβια µε συλλογικές συµβάσεις.
Διαφωνείτε; Πέστε το. Ζητάνε αξιοπρεπείς µισθούς. Ξέρετε τι
σηµαίνει ναυτικός; Πού να το µάθετε κιόλας οι περισσότεροι; Λεί-
πει δέκα-έντεκα µήνες από το σπίτι του. Μεγαλώνουν τα παιδιά
του χωρίς αυτόν. Δουλεύει είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετρά-
ωρο. Έχει την ευθύνη πάρα πολλών πραγµάτων. Κουβαλάει από
εκρηκτικά µέχρι ανθρώπινα όργανα. Και τι τους λέτε τώρα; Μεί-
ωση των µισθών. Ζητάνε ασφαλιστικά δικαιώµατα. Είστε άθλιοι!
Ο µεγαλύτερος εµπορικός στόλος στον κόσµο είναι ο ελληνικός.
Ο πλούτος που έχουν οι Έλληνες εφοπλιστές είναι αµύθητος.
Και δεν είναι µόνο στα καράβια. Είναι στα κανάλια, είναι σε µε-
γάλες επιχειρήσεις, είναι σε τράπεζες. Και αυτούς τους µεγιστά-
νες του πλούτου αντί να τους φορολογήσετε, λέτε θα
πληρώσουν τα πληρώµατα, θα µειωθούν οι µισθοί των ναυτερ-
γατών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα. Άλλωστε, είµαι µέσα στον

χρόνο. Έχω δώδεκα και έξι και τρία, σύνολο είκοσι ένα λεπτά.
Έχω ακόµα δυο λεπτά. Δεν µιλάω δεύτερη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν είναι έτσι, βεβαίως,
έχετε δίκιο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μια χαρά τα πάτε. Στρατιωτική επι-
χείρηση. Πεντακόσιοι ΜΑΤατζήδες εναντίον διακοσίων φοιτητών.
Ούτε τους νόµους του πολέµου δεν σκέφτεστε. Τους έχετε ξε-
περάσει βέβαια. Σας έχουν διδάξει και οι Αµερικάνοι που βοµ-
βαρδίζουν από τα δέκα χιλιόµετρα και δεν κατεβαίνουν κάτω,
όπως στη Γιουγκοσλαβία.

Στρατιωτική επιχείρηση, χηµικά, συλλήψεις, ξυλοδαρµοί. Εµείς
απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό. Απευθυνόµαστε στους φοι-
τητές, στους γονείς, στους µαθητές και λέµε. Αλήθεια, γιατί τους
χτύπησαν αυτούς; Τι ζητάνε; Ζητάνε να ανοίξουν τα πανεπιστή-
µια, εσείς µε την αριστεία που λέτε. Θέλουν να πάνε στο πανεπι-
στήµιο, να κάνουν µαθήµατα ασφαλείς, µε υγειονοµικές
συνθήκες, όπως λένε τα πρωτόκολλα. Τι ζητάνε, λοιπόν; Αυτό ζη-
τάνε. Πολλοί πρυτάνεις έχουν κάνει προτάσεις συγκεκριµένες.
Όχι όλοι. Υπάρχουν και εξαιρέσεις. Θα πω για την εξαίρεση. Λένε
ότι έχουµε τη δυνατότητα, υπάρχουν αίθουσες, υπάρχουν τα
πάντα, προσλάβετε ορισµένους για να µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν. Τι τους απαντάτε; Ξύλο, ΜΑΤ, έξω, η δηµοκρατία στα πα-
νεπιστήµια. Με συγχωρείτε, δηµοκρατία και αστυνοµία στα
πανεπιστήµια; Αν την καταλαβαίνετε έτσι, είσαστε µακριά νυχτω-
µένοι. 

Τι ζητάνε άλλο; Ζητάνε να καταργηθεί ο νόµος-τέρας. Έχετε
φτιάξει έναν νόµο που δεν τον έχει πάρει χαµπάρι ακόµα όλος ο
ελληνικός λαός. Κόβει είκοσι έως τριάντα χιλιάδες παιδιά έξω
από τα πανεπιστήµια και ορισµένους να µην τελειώσουν τα πα-
νεπιστήµια και ιδιαίτερα οι εργαζόµενοι. Πέρα από την αστυνοµία
που βάζετε µέσα στα πανεπιστήµια.

Αν νοµίζετε ότι µε τη βία και την τροµοκρατία θα επιβάλετε
αυτόν τον εκτρωµατικό νόµο να ξέρετε ότι είστε πολύ µακριά νυ-
χτωµένοι! Σας το λέω ωµά. Τα είπαν κι άλλοι! Και από τη Νέα Δη-
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µοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα περάσει
εύκολα. Δεν θα περάσει γιατί έχετε απέναντι όλους, γονείς, κα-
θηγητές, πανεπιστηµιακούς, φοιτητές, µαθητές. Και, κύριε Γερα-
πετρίτη,  καταλάβετε -και ξέρω σε ποιον µιλάω- ότι έρχεται
θύελλα. Βράζει. Και αυτή η θύελλα θα σας σαρώσει. Δεν θα πε-
ράσουν τόσο εύκολα αυτά. 

Επιδιώκετε τη σύγκρουση και το κάνετε µε τσαµπουκά και µε
το «έτσι θέλω». Δεν ντρέπεστε; Βαράνε παιδιά δεκαοκτώ και δε-
καεννιά χρονών, τα πατάνε στον λαιµό! Δείτε τις φωτογραφίες.
Τι είναι αυτά; Πού ζούµε; Στη ζούγκλα;

Ο ελληνικός λαός έχει µεγάλες παραδόσεις, έχει κρυµµένες
δυνάµεις που τις υποτιµάτε σήµερα και νοµίζετε ότι θα περάσει
µία γενικότερη συντηρητικοποίηση. ‘Όχι. Αυτός ο λαός θα ξυ-
πνήσει και θα βάλει τη σφραγίδα του και θα στείλει τον κάθε κα-
τεργάρη στον πάγκο του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

Έχουν µιλήσει όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οπότε
πάµε στους οµιλητές και πρώτα στον Βολιώτη, τον κ. Αθανάσιο
Λιούπη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Θα περιοριστώ µόνο στο νοµοσχέδιο,
κύριε Πρόεδρε.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα εξαιρετικό νοµοσχέδιο κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που επιβεβαιώνει τη στό-
χευση της Κυβέρνησης σε πολιτικές που αναδεικνύουν µείζονα
ζητήµατα στον τοµέα των ατοµικών δικαιωµάτων. 

Τρεις επιτροπές βρίσκονται στο επίκεντρο του νοµοσχεδίου,
µε τη συµβολική, αλλά και ουσιαστική επιλογή να υπάγονται όλες
απευθείας στον Πρωθυπουργό. Δεν συζητάµε θεωρητικά, αλλά
για την υλοποίηση ενός κεντρικού σχεδιασµού που κατευθύνεται
στον καλύτερο συντονισµό των ζητηµάτων που άπτονται των
ατόµων µε αναπηρία, των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά και
των θεµάτων βιοηθικής και τεχνοηθικής. 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας συστήνεται για πρώτη φορά
και προορίζεται να συµβάλει στη βελτίωση των πολυάριθµων θε-
µάτων προσβασιµότητας που παρατηρούνται ακόµα στη χώρα
µας. Προέκυψε δε από εισήγηση της ίδιας της ΕΣΑΜΕΑ. Η έννοια
της προσβασιµότητας είναι ευρεία και αφορά το φυσικό περι-
βάλλον, τα µέσα µεταφοράς, τις δηµόσιες υπηρεσίες, τους χώ-
ρους αναψυχής, πολιτισµού και θρησκείας, τις επικοινωνίες, την
τεχνολογία, ακόµα και το διαδίκτυο. Δυστυχώς υπολειπόµαστε
πολύ ως χώρα σε υποδοµές πρόσβασης για τα άτοµα µε αναπη-
ρία. Σύµφωνα µε τα δεδοµένα του 2019 πανελλαδικά ούτε το 1%
των πεζοδροµίων δεν καλύπτει προδιαγραφές για τα ΑΜΕΑ.
Ωστόσο µέσα σε ενάµιση χρόνο η Κυβέρνηση ήδη έχει επιδείξει
τη σταθερή βούλησή της να αλλάξει εντελώς το τοπίο της προ-
σβασιµότητας στην Ελλάδα. Παρουσιάστηκε για πρώτη φορά το
αναλυτικό και συνεκτικό Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώ-
µατα των ΑΜΕΑ. Τον περασµένο Ιούλιο δηµοσιεύθηκε η υπουρ-
γική απόφαση που ορίζει τις τεχνικές οδηγίες για την
προσαρµογή των δηµοσίων κτηρίων, ώστε αυτά να καταστούν
προσβάσιµα σε άτοµα µε αναπηρία. Ταυτόχρονα ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης ανέλαβε πρωτοβουλία για την εξασφάλιση της προ-
σβασιµότητας σε όλα τα δικαστικά κτήρια και υπηρεσίες στην
επικράτεια. 

Σε συνέχεια αυτής της συντονισµένης προσπάθειας έρχεται
και η σύσταση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας. Πρόκειται
για όργανο µε κατεξοχήν συµβουλευτικό χαρακτήρα, το οποίο
επιφορτίζεται µε την καταγραφή των θεµάτων προσβασιµότητας
και τη διατύπωση προτάσεων επίλυσης. Βρίσκεται σε συνεργα-
σία µε τον συντονιστικό µηχανισµό της Κυβέρνησης, συµµετέχει
στις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές, συµβάλλει στην ενηµέ-
ρωση του κοινού για θέµατα προσβασιµότητας.

Η αρχή θα είναι ενδεκαµελής. Το σηµαντικό είναι ότι η αρχή
δεν θα παραµείνει κλειστή σε αυτόν τον περιορισµένο κύκλο αν-
θρώπων, αλλά θα ανοίξει τις επαφές της µε όλους τους φορείς
και ανθρώπους που µπορούν να ενισχύσουν τον σκοπό της. Έχει
τη δυνατότητα να απευθύνει πρόσκληση σε επιστήµονες Έλλη-
νες και του εξωτερικού, προκειµένου να καταθέσουν τις προτά-
σεις τους, ενώ παράλληλα µπορεί να συνεργαστεί µε τα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα και µε ερευνητικά κέντρα. Τέλος, είναι

σηµαντική η δυνατότητα που διαθέτει να καλεί σε συνεδριάσεις
δύο µαθητές ή δύο φοιτητές µε αναπηρία και να προσφέρει πρα-
κτική άσκηση σε προπτυχιακούς και µεταπτυχιακούς, καθώς και
σε νέους επιστήµονες. Μια φορά ετησίως η αρχή υποβάλλει έκ-
θεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλής και στους
Αρχηγούς των κοµµάτων. 

Η δεύτερη επιτροπή του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι η
Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Πρόκειται
για µια ήδη λειτουργούσα επιτροπή ανεξάρτητο συµβουλευτικό
όργανο της πολιτείας στα θέµατα των δικαιωµάτων του ανθρώ-
που, που έχει επιδείξει µέχρι σήµερα πολύ αξιόλογο έργο. Με
τις νέες διατάξεις αναβαθµίζεται. Αποκτά για πρώτη φορά νοµική
προσωπικότητα και ουσιαστική διοικητική και οικονοµική αυτο-
νοµία. Πρόκειται για αιτήµατα που τα ίδια τα µέλη της επιτροπής
είχαν διατυπώσει κατόπιν σχετικών συστάσεων από την αρµόδια
επιτροπή διαπίστευσης του ΟΗΕ. Υπάγεται και αυτή απευθείας
στον Πρωθυπουργό ενώ είναι επιφορτισµένη µε την υποβολή
προτάσεων για τη βελτίωση του νοµοθετικού και διοικητικού πε-
δίου για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Διασυνδέεται και είναι σε συ-
νεργασία, τόσο µε την Κυβέρνηση, όσο και µε την Κοινωνία των
Πολιτών. Σηµαντική είναι η συνεισφορά της στην παρακολού-
θηση ενός συστήµατος καταγραφής περιστατικών ρατσιστικής
συµπεριφοράς, διακρίσεων και µισαλλοδοξίας. Προκειµένου για
την αποτελεσµατική εκπλήρωση του έργου της, η επιτροπή έχει
λειτουργικούς συνδέσµους όλα τα Υπουργεία και τους εκπρο-
σώπους των κοινοβουλευτικών κοµµάτων, ώστε να υπάρχει διαρ-
κής δίαυλος επικοινωνίας και ανταλλαγής απόψεων. 

Τέλος, Η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής εξελίσσεται και προσαρ-
µόζεται στις σύγχρονες ανάγκες. Ονοµάζεται Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής, ώστε να καλύπτει και τα ζητήµατα
που προκύπτουν στον τοµέα της τεχνολογίας. Οι εξελίξεις στον
χώρο των επιστηµών είναι τόσο ραγδαίες που καθιστούν απολύ-
τως επιτακτική την ανάγκη να υπάρχει επαρκές θεσµικό πλαίσιο
για τα ηθικά ερωτήµατα που γεννώνται. Ειδικά οι τοµείς της βιο-
λογίας, της γενετικής, της βιοτεχνολογίας, της πληροφορικής
και της ροµποτικής αποτελούν πεδία που συχνά κινούνται σε
αχαρτογράφητα νερά της ανθρώπινης γνώσης. Η ανάπτυξη της
τεχνητής νοηµοσύνης δεν είναι πια επιστηµονική φαντασία. Το
meta – learning, δηλαδή η διαδικασία εκµάθησης που επιτρέπει
σε µια µηχανή να έχει δικές της επαγωγικές µεθόδους είναι µια
πραγµατικότητα που γεννά από µόνη της πολλά ερωτήµατα και
προβληµατισµούς. Σ’ αυτή την κατεύθυνση είναι πολύ σηµαντική
η πρωτοβουλία του σηµερινού σχεδίου νόµου να µπορεί η επι-
τροπή να εκδίδει πράξεις ήπιου δικαίου, δηλαδή κατευθυντήριες
γραµµές, τόσο για τον ιδιωτικό τοµέα, όσο και για τον δηµόσιο. 

Κλείνοντας, να πω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι το αποτέ-
λεσµα ενός γόνιµου διαλόγου µε τους αρµόδιους φορείς, ενώ η
τελική του µορφή προέκυψε µετά από τις παρατηρήσεις και τα
σχόλια στις επιτροπές. Αντιπροσωπεύει, δηλαδή, αυτό ακριβώς
που πρέπει να είναι τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία και
τα δικαιώµατα του ανθρώπου, πεδίο δηµοκρατικής παραγωγικής
συζήτησης και όχι µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης. 

Για µια δηµοκρατική πολιτεία όλα αυτά είναι αυτονόητα, όπως
αυτονόητα ο καθένας από εµάς οφείλει να διαδραµατίσει τον
δικό του µικρό, αλλά καθοριστικό ρόλο στην προστασία των δι-
καιωµάτων. Όπως εξάλλου ειπώθηκε, ο µοναδικός τρόπος για
να προστατέψω τα δικαιώµατά µου είναι να προστατέψω τα δι-
καιώµατα των άλλων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Λιούπη και για την τήρηση του χρόνου. Όταν θέ-
λετε τα λέτε µέσα στον χρόνο και τα λέτε και όλα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία–Ελένη Σούκουλη – Βιλιάλη από
τη Νέα Δηµοκρατία και την όµορφη Κόρινθο. 

ΜΑΡΙΑ-ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ-ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν µπορώ πριν ξεκινήσω να µιλάω για το νοµοσχέδιο να µην
πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζοντας την αντιπολίτευσης της απελπι-
σίας που κινείται στη σφαίρα της παραπολιτικής και του άκρατου
λαϊκισµού, προσπαθεί να διχάσει ακόµα και σε ένα ζήτηµα µεί-
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ζονος σηµασίας και να το ρίξει στον βούρκο της µικροπολιτικής.
Τι κάνετε; Παίρνετε τα φώτα της κοινωνικής προσοχής από τα

θύµατα και τα στρέφετε σε δικές σας κοµµατικές επιδιώξεις,
στον βωµό προφανώς των δηµοσκοπικών µονάδων. Εκεί που
απαιτείται ενότητα εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι, σπέρνετε τη δι-
χόνοια. Αλλά πρέπει να είστε προσεκτικοί γιατί ο ελληνικός λαός
και κατανοεί και κρίνει τη στάση του καθενός µας.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-
µερα στην Ολοµέλεια να τοποθετηθούµε και να εγκρίνουµε το
σχέδιο νόµου για την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, την Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και την Εθνική Επι-
τροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. Τρεις επιτροπές που µας επι-
τρέπουν να ισχυριστούµε ότι η Κυβέρνηση συνεχίζει σταθερά
στον µεταρρυθµιστικό της δρόµο προσαρµοσµένη δυναµικά στις
ανάγκες του σήµερα διαβλέποντας τις αλλαγές του αύριο.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς αυτή είναι η φι-
λοσοφία του κειµένου που έχουµε µπροστά µας. Είναι ένα σχέδιο
νόµου που αντιλαµβάνεται ότι η ηµέρα µετά την πανδηµία θα
είναι διαφορετική, που αντιλαµβάνεται ότι µε επιταχυντή ακόµα
και την ίδια την παγκόσµια υγειονοµική κρίση απαιτείται αποτε-
λεσµατική προσαρµογή ώστε να ανταποκριθούµε στις πολύ µε-
γάλες προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας σε σηµαντικούς
τοµείς δηµοσίων πολιτικών.

Είναι προκλήσεις που έχουν να κάνουν µε την αυξανόµενη τα-
χύτητα του ψηφιακού και του τεχνολογικού µετασχηµατισµού,
µε τη δυναµική αλλαγή στο µοντέλο της ανθρώπινης απασχόλη-
σης που προκαλεί η αυτοµατοποίηση, µε τη ραγδαία ανάδυση
των συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής, µε την επιστηµονική προ-
σπάθεια για τη χαρτογράφηση του ανθρώπινου γονιδιώµατος. 

Είναι ζητήµατα που θα µας θέσουν πρωτόγνωρα ερωτήµατα
και που απαιτούν κρίσιµες απαντήσεις και για το παρόν και για
το µέλλον µας. Είναι ζητήµατα αναγκαία για να µην βρεθούµε
µπροστά σε µία κοινωνία χωρίς όρια και χωρίς σύνορα, ειπώθηκε
από τους αρµόδιους φορείς στην επιτροπή.

Σε έναν δρόµο προσαρµογής στα νέα δεδοµένα η Κυβέρνηση
καλείται να κάνει στρατηγικές επιλογές που θα οδηγήσουν τη
χώρα στην αποτελεσµατική και οµαλότερη κοινωνική και οικονο-
µική µετάβαση στη νέα εποχή. 

Η επιλογή για τη σύσταση µίας εντελώς νέας επιτροπής, όπως
αυτή για την προσβασιµότητα των ανθρώπων µε αναπηρία, την
ανασύσταση µιας προϋφιστάµενης, όπως αυτή για τα δικαιώ-
µατα του ανθρώπου, αλλά και την αναβάθµιση της επιτροπής για
την βιοηθική, φυσικά και δεν είναι τυχαία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ξεκάθαρο δείγµα ότι η
πολιτική µας φιλοσοφία ήταν, είναι και θα είναι ανθρωποκεν-
τρική. Επιδεικνύει τη σαφή µας πολιτική βούληση να παρέµβουµε
νοµοθετικά ώστε σε αυτό το ραγδαία µεταβαλλόµενο σχέδιο να
ενισχύσουµε τον ευρύτατο πυρήνα της προστασίας των ανθρώ-
πινων δικαιωµάτων. 

Η προστασία των θεµελιωδών δικαιωµάτων ως µία διαδικασία
δυναµική απαιτεί συνεχή δέσµευση εκ µέρους της πολιτείας και
αυτό πράττουµε. Η επιτυχία ενός σύγχρονου κράτους δικαίου,
που επιθυµεί να προσαρµοστεί αποτελεσµατικά στις νέες συν-
θήκες, κρίνεται καθοριστικά και πρωτίστως από τον τρόπο που
επιδιώκει να υλοποιήσει τον συγκεκριµένο στόχο, δηλαδή εάν
αυτή η διαδικασία γίνεται µε όρους ισότιµης ενσωµάτωσης για
όλους τους πολίτες στο νέο λειτουργικό πλαίσιο.

Και πώς το πράττουµε αυτό; Το πράττουµε βελτιώνοντας ου-
σιαστικά τη διαδικασία λήψης αποφάσεων για τη δηµιουργία δη-
µοσίων πολιτικών και υπάγοντας αυτές τις νέες συµβουλευτικές
επιτροπές υπό τον Πρωθυπουργό και κατ’ ουσία συνδέοντάς τες
µε την κεφαλή, αλλά και µε ολόκληρο το φάσµα της εκτελεστικής
εξουσίας και όχι µόνο. Στέλνουµε ένα καθαρό µήνυµα ότι είµα-
στε έτοιµοι να χρησιµοποιήσουµε στην άσκηση εφαρµοσµένης
πολιτικής την απαραίτητη επιστηµονική τεχνογνωσία για διαρκώς
πιο εξειδικευµένα προβλήµατα που απαιτούν σύνθετες λύσεις
και αγγίζουν πολλαπλά πεδία της κρατικής ευθύνης.

Μπορούν όµως αυτές οι επιτροπές να παίξουν αυτόν τον ση-
µαντικό ρόλο που τους αναθέτει η πολιτεία; Σήµερα περισσότερο
από ποτέ και µπορούν και πρέπει αρκεί να πληρούν κάποια συγ-
κεκριµένα κριτήρια που θα τους δώσουν ουσιαστικό περιεχό-

µενο, αλλά και τη λειτουργική ικανότητα να επιτελούν την κατα-
στατική τους αποστολή.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο παρατηρούµε ότι έχουν τηρηθεί αυτοί
οι βασικοί κανόνες, όπως η εξέχουσα επιστηµονική κατάρτιση
και το κριτήριο της ικανής αντιπροσωπευτικότητας στη διαδικα-
σία σύνθεσής τους, η διεπιστηµονική προσέγγιση του τρόπου
εργασίας τους, η ανεξαρτησία της διοικητικής τους οργάνωσης,
ο υψηλός βαθµός διαλειτουργικότητας µε τους υπόλοιπους εµ-
πλεκόµενους φορείς ή ακόµη και η οικονοµική τους αυτοτέλεια.
Αυτά τα στοιχεία αποτελούν τα εχέγγυα, αλλά και τα προαπαι-
τούµενα ώστε το παραγόµενο αποτέλεσµα να παρέχει το ζητού-
µενο ποιοτικό πλεονέκτηµα και για την πολιτεία και για την
Κοινωνία των Πολιτών που δεν είναι άλλο από τη δηµιουργική
τεκµηρίωση των προτάσεών τους στους καλά ορισµένους τοµείς
αρµοδιότητάς τους.

Σε όλους αυτούς που ισχυρίζονται ότι ίσως δηµιουργηθεί θέµα
δηµοκρατικής νοµιµοποίησης από τη δράση των επιτροπών εξαι-
τίας της µεγάλης εξειδίκευσής τους η απάντηση είναι απλή: Στο
πολίτευµά µας η δηµοκρατική νοµιµοποίηση είναι καθορισµένη
από το Σύνταγµά µας και εποµένως το ίδιο και η πολιτική ευθύνη
που απορρέει από τις συγκεκριµένες αρµοδιότητες. Εποµένως,
ναι, εµείς προχωράµε µπροστά, δηµιουργούµε σύγχρονες συµ-
βουλευτικές δοµές απαλλαγµένες από τις αγκυλώσεις του πα-
ρελθόντος µε κεντρικό στόχο να µας βοηθήσουν στην υλοποίηση
της στρατηγικής µας δέσµευσης έναντι του ελληνικού λαού που
δεν είναι άλλη από το να οδηγήσουµε τη χώρα στην επόµενη
ηµέρα. Μία ηµέρα που όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες µε
θωρακισµένα τα δικαιώµατά τους, ενωµένοι στον κοινό στόχο θα
είναι έτοιµοι να προσαρµοστούν και θα είµαστε έτοιµοι να προ-
σαρµοστούµε και να πρωταγωνιστήσουµε στα πεδία αιχµής
όπου η επιστήµη και η τεχνολογία οδηγούν την εξέλιξη. Προτάσ-
σοντας πάντα όµως σε αυτήν την εξελικτική διαδικασία τον άν-
θρωπο και τα δικαιώµατά του, όπως ακριβώς επιτάσσει η
ιστορική ταυτότητα της ελληνικής κλασικής φιλοσοφικής σκέ-
ψης, η οποία παραµένει πάντα επίκαιρη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς ): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Σούκουλη, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Εκλέγεται στον Β1’ Τοµέα Αθηνών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

Είπε ο Υπουργός, ο κ. Γεραπετρίτης, στην τοποθέτησή του και
ειρωνεύτηκε την Αντιπολίτευση ότι τον κατηγορούµε, λέει, ότι
για όλα φταίει το Επιτελικό Κράτος.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, αλλά είστε
δεκαεννιά µήνες κυβέρνηση. Μπορείτε να µου θυµίσετε ένα πε-
ριστατικό που έχετε αναλάβει την ευθύνη για κάτι; Πάντα, παντού
φταίει κάποιος άλλος, κάτι άλλο. 

Δυστυχώς σε µία τόσο δύσκολη συγκυρία είστε µία ανεύθυνη,
ευθυνόφοβη και λυπάµαι που το λέω δειλή Κυβέρνηση. Και αυτό
αποδεικνύεται καθηµερινά. Κυβερνάτε µόνο µε την επικοινωνία.
Κυβερνάτε αντιπολιτευόµενοι την αντιπολίτευση. Πού νοµίζετε
ότι µπορεί να σας πάει αυτό; Ποια προβλήµατα της χώρας νοµί-
ζετε ότι µπορούν να λυθούν µε αυτήν τη στρατηγική;

Πραγµατικά, παρακολουθώντας τον διάλογο και στο Κοινο-
βούλιο και τον δηµόσιο λόγο δεν µπορώ να καταλάβω γιατί ο
Πρωθυπουργός δεν µπορεί να ζητήσει την παραίτηση της κ. Μεν-
δώνη. Αυτοδύναµη κυβέρνηση έχει. Άνετη πλειοψηφία έχει. Οι
αγαπηµένες του δηµοσκοπήσεις δεν νοµίζω να τα λένε και τόσο
καλά για την κ. Μενδώνη. Για την Υπουργό Πολιτισµού πλέον δεν
µιλάνε θετικά ούτε οι πιο φανατικοί του κ. Μητσοτάκη. 

Η στήριξη της Κυβέρνησης στο πρόσωπο της κ. Μενδώνη δια
στόµατος Πελώνη και η αναφορά σε επικοινωνιακό λάθος συνι-
στά µεγάλη πρόκληση διότι φαίνεται ακόµα και µετά από όλα
αυτά που έχουν συµβεί ότι απολαµβάνει τη στήριξη του Πρωθυ-
πουργού. Είναι συγκλονιστικό που δεν έχουν υπάρξει ακόµα πα-
ραιτήσεις και ανάληψη πολιτικής ευθύνης.

Το αργοπορηµένο «µας εξαπάτησε» και «µε εξαπάτησε», είναι,
επίσης, πρόκληση, διότι µία εξαπατηµένη Υπουργός, είναι µία
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αδύναµη και ευάλωτη Υπουργός, είναι µία Υπουργός η οποία δεν
µπορεί να διοικήσει ούτε να συνοµιλήσει µε κανέναν. Πρέπει να
φύγει και να εξηγηθεί πού αναφέρεται το «µας». Στους εξαπατη-
µένους είναι και ο Πρωθυπουργός; Το παίρνει πάνω του ο κ. Μη-
τσοτάκης; Δεν γίνεται αυτό το θέµα να αιωρείται. 

Προφανώς και δεν είναι ευθύνη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
και καµµιάς κυβέρνησης να ανακαλύπτει αν κάποιος είναι παιδε-
ραστής. Το θέµα που προκύπτει, όµως, ξεκινά αφού υπήρξαν οι
καταγγελίες. Διότι αφού υπήρξαν οι καταγγελίες, υπήρξε προ-
σπάθεια συγκάλυψης, υπήρξε προσπάθεια επικοινωνιακού κου-
κουλώµατος, υπήρξε θέµα επικοινωνιακού αντιπερισπασµού µε
αποκορύφωµα τη fake φωτογραφία Τσίπρα - Λιγνάδη. 

Στις 13 Φλεβάρη ο Αλέξης Τσίπρας καλούσε τον κ. Μητσοτάκη
να πάρει θέση για τις καταγγελίες. Η απάντηση του κυβερνητικού
εκπροσώπου ήταν ότι πρόκειται -λέει- για χυδαιότητες. Ακόµα
και όταν παραιτήθηκε ο Λιγνάδης, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
έκανε λόγο για προσωπικούς λόγους. 

Ε, όλα αυτά, ανεξάρτητα από την όποια πολιτική αντιπαρά-
θεση, δεν είναι σαφές ότι προκαλούν στην ελληνική κοινωνία
ανατριχίλα και ντροπή; Δεν είναι απολύτως σαφές ότι χρειάζεται
εδώ και τώρα κάθαρση και θεσµική θωράκιση; Δεν είναι απολύ-
τως σαφές ότι πρέπει να σπάσει το απόστηµα τώρα; 

Μέσα σε αυτό το τοπίο, η Νέα Δηµοκρατία προσπαθεί µε τη
βία και τον αυταρχισµό να αλλάξει την επικοινωνιακή ατζέντα.
Δυστυχώς, όσα είδαµε χθες στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο είναι
ενδεικτικά. Κατά τη γνώµη µου, το σχέδιο είναι σαφές. Προσπα-
θείτε να υπονοµεύσετε τη δηµοκρατική οµαλότητα µε ανατροπή
του µεταπολιτευτικού status quo. Αστυνοµοκρατία και ένταση για
να αποπροσανατολιστεί η κοινή γνώµη. 

Βλέποντας χθες τις εικόνες από την επέµβαση της Αστυνοµίας
στο πανεπιστήµιο, αναρωτήθηκα από πού είναι αυτή η εικόνα µε
το φοιτητή που τον σέρνουν. Δεν είναι από την Τουρκία του Ερν-
τογάν. Είναι από την Ελλάδα του Μητσοτάκη. Και όσο ταχύτερα
φύγετε εσείς και οι πολιτικές σας, τόσο ταχύτερα θα αποκατα-
σταθεί η οµαλότητα, διότι, πραγµατικά, είστε κίνδυνος.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιδιώκει µε κάθε τρόπο

τη δηµιουργία ενός απόλυτα ελεγχόµενου κοµµατικού κράτους.
Σε κάθε έκφανση της διοικητικής λειτουργίας επικρατεί η λογική
των «δικών µας παιδιών». Και, βέβαια, όταν δεν µπορεί να ελέγξει
κάτι, το καταργεί και το επανασυστήνει. Αυτό έπραξε και µε την
κατάργηση των ελεγκτικών σωµάτων της διοίκησης και τη δηµι-
ουργία της κατ’ επίφασιν ανεξάρτητης, αλλά στην πραγµατικό-
τητα απολύτως ελεγχόµενης από το Μαξίµου, Εθνικής Αρχής
Διαφάνειας, αυτό έκανε και µε την καρατόµηση της ηγεσίας της
Επιτροπής Ανταγωνισµού και την εκ των υστέρων θέσπιση ασυµ-
βίβαστων κατά παράβαση κάθε έννοιας διοικητικής δεοντολο-
γίας.

Το ίδιο επιχειρεί να κάνει και µε το παρόν σχέδιο νόµου µέσω
της κατάργησης και επανασύστασης των δύο επιτροπών, για τα
δικαιώµατα του ανθρώπου και της βιοηθικής. Στην πραγµατικό-
τητα δεν υπάρχει κανένας λόγος γι’ αυτό, πέραν του προφανούς:
η απόπειρα αλλοίωσης των συσχετισµών και απόλυτου κοµµατι-
κού ελέγχου του έργου των δύο επιτροπών και, βέβαια, η θέ-
σπιση κάποιων επιπλέον θέσεων ευθύνης, προκειµένου να
βολευτούν κάποια ακόµη «γαλάζια» παιδιά.

Η Κυβέρνηση επιχειρεί τον πλήρη κοµµατικό έλεγχο δύο επι-
τροπών που έχουν να επιδείξουν θετικό έργο, περιορίζοντας και
την αντιπροσώπευση των κοινωνικών φορέων σε αυτές. Πλέον
είναι καθαρό, οι µάσκες έπεσαν. Η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί την
επαναφορά του κοµµατικού κράτους, του σκληρότερου κοµµα-
τικού κράτους του παρελθόντος.

Όσον αφορά τη σύσταση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότη-
τας, προφανώς και υπάρχει ανάγκη για την ίδρυση µιας διοικη-
τικής δοµής που θα έχει την αρµοδιότητα του σχεδιασµού και
του συντονισµού των σχετικών πολιτικών. Όµως, τα θέµατα της
αναπηρίας δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µέσω µιας επιτρο-
πής χωρίς σταθερή διοικητική δοµή, χωρίς µόνιµο προσωπικό,
χωρίς εξασφαλισµένες υποδοµές και διαθέσιµους πόρους. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία υπερασπίζεται την ανάγκη
δηµιουργίας µιας µόνιµης διοικητικής δοµής, που θα εξασφαλίζει

τη συνέχεια, την παρακολούθηση και την αξιολόγηση των υφι-
στάµενων πολιτικών. Η σοβαρή λειτουργία, όµως, της δηµόσιας
διοίκησης και ιδίως σε τόσο κρίσιµους τοµείς, απαιτεί µόνιµες
δοµές και όχι επιτροπές που θα αναπτύσσονται ή θα φθίνουν,
ανάλογα µε τις διαθέσεις της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας.

Και εδώ τα ερωτήµατα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
είναι απολύτως σαφή και συγκεκριµένα. Ποιες πολιτικές αναπτύ-
ξαµε µέσα στην πανδηµία για τα άτοµα µε αναπηρία; Τι κάναµε
µε τους εµβολιασµούς για τα άτοµα µε αναπηρία; Ποιες πολιτι-
κές και ποιες δράσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης θα αφορούν τα
άτοµα µε αναπηρία; 

Υπουργέ, παρακολουθήσατε τη δηµόσια διαβούλευση; Είδατε
τα σχόλια του Αναπηρικού Κινήµατος, την κριτική που σας ασκεί;
Διότι είναι απολύτως σαφές, ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πι-
στεύει ότι για όλες τις παθογένειες και τις καθυστερήσεις έργων
και πολιτικών, η λύση είναι η ίδρυση αρχών, η επανίδρυση επι-
τροπών υπό τον έλεγχο του κ. Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Ζαχαριάδη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Αλεξοπούλου από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε
το νοµοσχέδιο αυτό να είναι ένα νοµοσχέδιο - σταθµός για τα δι-
καιώµατα των ατόµων µε αναπηρία, θα µπορούσε, πραγµατικά,
να µείνει στην πολιτική µας ιστορία ως µία σηµαντική πράξη για
την πλήρη ενσωµάτωση των ΑΜΕΑ στην ελληνική κοινωνία αν δεν
δηµιουργούσε σύγχυση ως προς τους αληθινούς του στόχους.

Να µε συγχωρέσετε, κυρίες και κύριοι, αλλά αδυνατώ, καταρ-
χήν, να κατανοήσω ένα θεµελιώδες σηµείο. Για ποιον, ακριβώς,
λόγο εµπλέκεται η προσβασιµότητα των Ελλήνων ΑΜΕΑ µε τα
δικαιώµατα άλλων κοινωνικών οµάδων όπως των ΛΟΑΤΚΙ; Γιατί,
άραγε, στο ίδιο σχέδιο νόµου επιχειρείται η αναβάθµιση των συ-
νανθρώπων µας µε αναπηρίες να ταυτιστεί πλαγίως µε τις δια-
χρονικές επιδιώξεις οµάδων άσχετων µε τα προβλήµατα των
ΑΜΕΑ; Αυτό από µόνο του προξενεί εύλογες απορίες.

Η Ελληνική Λύση το επισήµανε αυτό από την πρώτη στιγµή.
Γι’ αυτό και η θέση µας είναι ξεκάθαρη, ότι είναι προφανής ο στό-
χος της Κυβέρνησης να εγκλωβίσει όλους εµάς που αγωνιζόµα-
στε για τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ, ώστε να υποχρεωθούµε να
ψηφίσουµε υπέρ ενός νοµοσχεδίου που έχει ως στόχο τη δηµι-
ουργία ενός πολύχρωµου κοµµατικού στρατού για τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Αυτή είναι η εντύπωσή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
το πρωτοφανές γεγονός σε ένα ενιαίο νοµοσχέδιο να επιχειρείται
ένας δόλιος, ουσιαστικά, συµψηφισµός των Ελλήνων µε αναπη-
ρίες µε άλλες οµάδες. Γιατί στην πραγµατικότητα πρόκειται για
τελείως διαφορετικά ζητήµατα. 

Επιτρέψτε µου τώρα να περάσω σε ορισµένα σηµεία του νο-
µοσχεδίου που αφορούν στην ίδρυση της Εθνικής Αρχής Προ-
σβασιµότητας, µιας Αρχής που αποσκοπεί τα άτοµα µε
αναπηρίες να έχουν πρόσβαση σε όλους τους τοµείς της ανθρώ-
πινης δραστηριότητας. Υπάρχει, ξέρετε, ένα κεντρικό ζητούµενο.
Η πρόσβαση είναι κάτι ευρύτερο από το φυσικό περιβάλλον και
το δοµηµένο χώρο. Πρόσβαση για τα ΑΜΕΑ σηµαίνει και το δι-
καίωµα να συµµετέχουν µε ίσους όρους σε παροχές και αξιολό-
γηση στην υγεία, στην παιδεία, την εργασία, κάτι που
προϋποθέτει, πέραν της σύστασης της αρχής, ένα συνολικό
πλέγµα βελτίωσης της καθηµερινότητας αυτών των ανθρώπων. 

Γιατί, επιτέλους, κυρίες και κύριοι, δεν µπορούµε να µιλάµε
µόνο για διοικητικού και θεσµικού τύπου µεταρρύθµιση, όταν την
ίδια στιγµή, στην πραγµατική ζωή, οι συνθήκες για τους ανθρώ-
πους αυτούς µε αναπηρίες γίνονται ολοένα και πιο δυσχερείς οι-
κονοµικά, κοινωνικά, αλλά και σε επίπεδο εξυπηρέτησής τους
από το δηµόσιο, γεγονός που ακυρώνει όλα αυτά περί Επιτελι-
κού Κράτους που επικαλείται η Κυβέρνηση;

Να το εξηγήσω λίγο αυτό µε ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα;
Τα περίφηµα ΚΕΠΑ, που τόσο ταλαιπωρούν εδώ και χρόνια τα
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ΑΜΕΑ. Δεν θα έπρεπε αυτό το πραγµατικό πρόβληµα να ενταχθεί
σε ένα συνολικό πλαίσιο αντιµετώπισης των ΑΜΕΑ από την πολι-
τεία, προκειµένου να επιλυθεί οριστικά;

Ξέρετε, όλες αυτές οι χρονοβόρες καθυστερήσεις και οι σύν-
θετες διαδικασίες που απορρέουν από τη στρεβλή λειτουργία
των ΚΕΠΑ δηµιουργούν θέµα επιβίωσης των ατόµων µε αναπη-
ρίες στο ενδιάµεσο στάδιο αναµονής. Και όµως, ένα τέτοιο τε-
ράστιας σηµασίας ζήτηµα για τα ΑΜΕΑ δεν λαµβάνεται καν υπ’
όψιν από ένα µεγαλεπήβολο σχέδιο νόµου, όπως αυτό που συ-
ζητάµε.

Γι’ αυτό και το µείζον ερώτηµα εδώ είναι το εξής: Ποια η αξία
µιας εθνικής αρχής που δεν έχει καµµία δέσµευση σε έργο και
αποτέλεσµα, που δεν είναι καν ενταγµένη σε ένα ευρύτερο σχέ-
διο διοικητικής αναδιοργάνωσης του κράτους;

Ολόκληρο, λοιπόν, το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου ακυρώνει
στην πράξη, κύριοι της Κυβέρνησης, το δικό σας σχέδιο δράσης
που είχατε φέρει τον Οκτώβριο του 2020 για τα δικαιώµατα των
αναπήρων. Αυτή είναι η αλήθεια!

Επί του άρθρου 4 για τη λειτουργία της Εθνικής Αρχής ένα
σχόλιο: Πού είναι η ευθυγράµµιση, κυρίες και κύριοι, του νοµο-
σχεδίου µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, όπως λέτε, όταν ο νεοσύ-
στατος αυτός θεσµός υπάγεται αποκλειστικά στον
Πρωθυπουργό; Γιατί αυτός ο συγκεντρωτισµός που αποκλείει τα
ΑΜΕΑ από τις κεντρικές αποφάσεις και την εφαρµογή τους, που
θα αποτελούν για πολλοστή φορά πολιτικές επιλογές της εκά-
στοτε κυβέρνησης;

Και το λέω αυτό, διότι είναι δυνατόν οι κατ’ εξοχήν γνώστες
του ζητήµατος, οι άνθρωποι µε αναπηρίες, να µην έχουν βασικό
λόγο στον σχεδιασµό και την αξιολόγηση των όποιων στρατηγι-
κών οι οποίες θα χαράσσονται από µία πλήρως ελεγχόµενη από
την Κυβέρνηση Εθνική Αρχή και µόνο; Πάλι οι συµπολίτες µας
µε αναπηρίες µένουν έξω από τα κέντρα της λήψης αποφάσεων.
Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα!

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η καινοτο-
µία της σύστασης Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθικής,
προκειµένου να αντιµετωπιστεί η µεγάλη πρόκληση των καιρών
µας, τα δικαιώµατα και ο ρόλος του ανθρώπου σε έναν κόσµο
ραγδαίων τεχνολογικών εξελίξεων και αλλαγών. Ο κορωνοϊός
επέβαλε στην ουσία έναν ψηφιακό κόσµο, ένα νέο περιβάλλον
στο οποίο θα κινείται από τούδε και στο εξής ο άνθρωπος. Το
ζητούµενο, εποµένως, είναι η ανθρωπιστική διάσταση, να µην
απορροφηθεί ο άνθρωπος από την τεχνολογία.

Προβληµατισµό ως προς αυτό δηµιουργεί και το άρθρο 23. Τι
σηµαίνει, άραγε, ο νεολογισµός «τεχνοηθική»; Σηµαίνει µήπως
τη µετεξέλιξη όλων αυτών που ζούµε εδώ και έναν χρόνο µε την
πανδηµία, τις µάσκες και τα περιοριστικά µέτρα σε έναν εφιαλ-
τικό κόσµο, όπως εκείνο του Όργουελ; Το λέω αυτό, γιατί δεν
υπάρχει καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση του όρου «τεχνοη-
θική», άρα επιτρέπει ερµηνείες που µπορεί να µην εξυπηρετούν
τον άνθρωπο.

Όλο αυτό -ξέρετε- µου θυµίζει το περιβόητο «µετανθρωπι-
σµό», όπου η ανθρωπιά χάνεται για χάρη της τεχνολογίας.

Σε ένα ψηφιακό ολοκληρωτικό κράτος που θα ελέγχει τα
πάντα, πού πάνε εδώ τα προσωπικά δεδοµένα; Αντί η τεχνολο-
γική πρόοδος να βελτιώσει τη ζωή µας, θα µας οδηγήσει σε µία
παγκόσµια τυραννία. Αυτός ο συνειρµός δηµιουργείται µε το
άρθρο 23 και τον όρο «τεχνοηθική».

Ποιο ακριβώς όργανο θα ορίζει τη λειτουργία και τους στό-
χους της επιτροπής; Θα υπάρχει η συναίνεση του πολίτη; Για
ποια δηµοκρατία µιλάµε, όταν η επιτροπή θα γνωµοδοτεί χωρίς
διαφάνεια σαν να πρόκειται για ένα συµβούλιο υπεράνω του
νόµου και χωρίς ευρύτερη συµµετοχή;

Αυτοί είναι λίγοι µόνο προβληµατισµοί που γεννιούνται από το
Μέρος Γ’ του σχεδίου νόµου, που ουσιαστικά προσθέτει πάλι στη
βιοηθική τη σκοτεινή αυτή έννοια της τεχνοηθικής.

Εµείς οι Έλληνες, µε τη χριστιανική παράδοση αιώνων, εκφρά-
ζουµε τις ανησυχίες µας σχετικά µε την πραγµατική στόχευση
της Κυβέρνησης.

Η Ελληνική Λύση, ο Κυριάκος Βελόπουλος για µια ακόµα φορά
προειδοποιεί έγκαιρα για τα επερχόµενα. Ελπίζω µε πρόσχηµα
τον ιό να µην µετατραπεί η ζωή µας σε µία τεχνολογική κόλαση,

αλλά να παραµείνουµε αυτό που µάθαµε από παιδιά, άνθρωποι
και Έλληνες!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αλεξόπουλου. Μιλήσατε εννέα λεπτά µόνο για το
νοµοσχέδιο. Μπράβο σας!

Έτσι κλείσαµε και τον πρώτο κύκλο οµιλητών µε φυσική πα-
ρουσία. Τον δεύτερο κύκλο οµιλητών µε φυσική παρουσία θα
ανοίξει ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από την Κοζάνη. Στο ξε-
κίνηµα έχω πολύ βορρά.

Τον λόγο έχει, λοιπόν, ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. Όλο µε εσάς Πρόεδρο παίρνω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν χαίρεστε;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ναι, γι’ αυτό το λέω.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κάθε νοµοσχέδιο συνήθως αναφέρεται ή έχει αντίκτυπο σε µία ή
κάποιες κοινωνικές οµάδες. Τα ζητήµατα, όµως, που εµπίπτουν
στα πεδία αρµοδιοτήτων της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας,
της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και της
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθικής µάς αφορούν
όλους. Και µας αφορούν όχι στη βάση µίας αφηρηµένης ή δυνη-
τικής κατάστασης, αλλά κατά τη συνήθη πορεία των πραγµάτων
στη ζωή µας.

Σε σχέση µε την πρώτη, την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας,
το πεδίο αναφοράς της εκτείνεται στις πολιτικές πρόσβασης των
ατόµων µε αναπηρία σε όλους τους τοµείς της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας στο φυσικό, στο δοµηµένο και στο ψηφιακό περι-
βάλλον, δηλαδή όχι µόνο σε κάποιες κρατικές δοµές, αλλά και
στις συγκοινωνίες, στις αθλητικές εγκαταστάσεις, σε χώρους
µόρφωσης, πολιτισµού, ψυχαγωγίας, σε φυσικές και διαδικτυα-
κές υπηρεσίες, τελικά σε όλα αυτά που συνθέτουν την έννοια της
ισότιµης συµµετοχής στην κοινωνία.

Όµως, εµπόδια στην προσβασιµότητα αντιµετωπίζει ένας ευ-
ρύτερος αριθµός ατόµων, άνθρωποι µε κάποιον προσωρινό
τραυµατισµό, ηλικιωµένοι, µετακινούµενοι µε αµαξίδια, νήπια, γυ-
ναίκες σε εγκυµοσύνη, γονείς µε βρεφικά καρότσια. Όλοι αυτοί
εµπίπτουν στην έννοια των εµποδιζόµενων ατόµων. Είναι δηλαδή
άνθρωποι που για κάποιο χρονικό διάστηµα της ζωής τους έχουν
δυσκολία στην κίνηση, την ακοή, την όραση, την αντίληψη, την
επικοινωνία, ή την προσαρµογή, σύµφωνα µε τον ορισµό του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας.

Εκτιµάται χαρακτηριστικά ότι ένας στους δύο πολίτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι πιθανόν να µην µπορεί να χρησιµοποι-
ήσει την υπάρχουσα αστική υποδοµή, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργούνται ανισότητες και κίνδυνοι περιθωριοποίησης.

Συνεπώς, η προσβασιµότητα στο δοµηµένο περιβάλλον σε
υπηρεσίες και σε βασικά αγαθά αποτελεί όρο και προϋπόθεση
για τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, τα οποία κα-
λείται να υπηρετήσει η άλλη Εθνική Επιτροπή, αυτή που προβλέ-
πεται από το άρθρο 10 του νοµοσχεδίου.

Όπως ακριβώς, όµως, τα ζητήµατα της προσβασιµότητας δεν
αναφέρονται µόνο σε άτοµα µε αναπηρία, έτσι και τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και η παραβίασή τους δεν αφορούν µόνο έγκλει-
στους, πρόσφυγες, ή κάποιες πληθυσµιακές µειοψηφίες, αλλά
όλους εµάς που στην καθηµερινότητά µας αναζητούµε υπηρε-
σίες και παροχές της πολιτείας και την εγγυητική λειτουργία των
θεσµών του κράτους δικαίου.

Πεδίο, λοιπόν, έκφρασης αυτής της προστασίας των δικαιω-
µάτων µας µπορεί να αποτελέσει ένα νοσοκοµείο, µία αίθουσα
ενός δικαστηρίου ή ενός σχολείου, αλλά και το κατάστηµα ή το
e-shop, όπου ο πωλητής οφείλει να τηρεί το πλαίσιο για την προ-
στασία των προσωπικών µας δεδοµένων, ή το εργαστήριο όπου
ο γιατρός πρέπει να κάνει συνετή χρήση του βιολογικού µας υλι-
κού και τέλος, ο διαχειριστής ενός µέσου κοινωνικής δικτύωσης
αναφορικά µε την αξιοποίηση των προτιµήσεών µας, της θρη-
σκευτικής πίστης µας και των πολιτικών πεποιθήσεών µας.

Στα τελευταία παραδείγµατα οι αρµοδιότητες της δεύτερης
επιτροπής συναντούν εκείνες της τρίτης για τη βιοηθική και τε-
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χνοηθική, της οποίας η σύσταση και αποστολή προβλέπεται από
το άρθρο 30 του σχεδίου νόµου.

Αρχικά το αντικείµενό της φαντάζει το ίδιο απόµακρο και τε-
λικά είναι τόσο κοντινό στις ζωές µας όσο και τον δύο άλλων επι-
τροπών. Κάθε φορά που ενεργοποιούµε το κινητό µας ή τον
υπολογιστή ή ανοίγουµε µια έξυπνη τηλεόραση ή κάνουµε ενδε-
χοµένως τη χρήση µιας ηλεκτρονικής κάρτας για µια πληρωµή,
για µια αγορά ή έστω µια ανάρτηση στο Facebook, στην πραγ-
µατικότητα κινητοποιούµε µια αλληλουχία ενεργειών και κατα-
χωρήσεων που δηµιουργούν τα λεγόµενα big data. Δηλαδή, µια
τεράστια δεξαµενή δεδοµένων που καταγράφουν και µαρτυρούν
τις επιθυµίες µας, τις αγοραστικές ή και πιο προσωπικές συνή-
θειες µας, το σηµείο όπου βρισκόµαστε. Κάποιες άλλες εφαρ-
µογές της καθηµερινότητας µετρούν και αποθηκεύουν τους
παλµούς µας, τους σφυγµούς µας, το οξυγόνο µας, εκτιµούν την
ψυχολογική µας διάθεση και µας λένε ότι ήρθε η ώρα να γυµνα-
στούµε. 

Η τεχνική νοηµοσύνη, λοιπόν, δεν είναι πλέον σενάριο ταινίας
επιστηµονικής φαντασίας. Είναι στοιχείο της καθηµερινότητάς
µας από τις πιο απλές εφαρµογές, όπως το αυτόµατο λεξικό στο
πληκτρολόγιο και η αναγνώριση του προσώπου µας στο κινητό
µας, µέχρι τις πιο σύνθετες που πλησιάζουν στην απόκτηση αυ-
τόνοµης νοηµοσύνης από κάποιο ροµπότ. 

Βρισκόµαστε λοιπόν, στην αρχή µιας νέας βιοµηχανικής επα-
νάστασης που ήδη προκαλεί σηµαντικές αλλαγές στις παραγω-
γικές δοµές, στο εργασιακό περιβάλλον, στο βιοτικό µας επίπεδο
και στις κοινωνικές µας σχέσεις. Ζούµε, όµως, και σε µια εποχή
όπου ένας τύπος κορωνοϊού µειώνει το προσδόκιµο της ζωής
του Αµερικανού πολίτη κατά 1,13 χρόνια. Η επιστηµονική κοινό-
τητα ανακαλύπτει τάχιστα το εµβόλιο κι όµως µεγάλα µέρη της
κοινωνίας δυσπιστούν. 

Ο κόσµος αισθάνεται ότι λείπει το στοιχείο της ηθικής από τα
τεχνολογικά και επιστηµονικά επιτεύγµατα. Τον ρόλο αυτόν κα-
λούνται να επιτελέσουν η βιοηθική και η τεχνοηθική, εξασφαλί-
ζοντας ότι ο σκοπός της βελτίωσης του επιπέδου ζωής των
ανθρώπων, από την πρόοδο των επιστηµών και της τεχνολογίας
δεν θα οδηγήσει στην απειλή της ανθρώπινης φύσης και του πο-
λιτισµού µας.

Οι δηµιουργούµενοι φορείς µε προφανή συγγένεια στη δοµή,
στη λειτουργία και τα διακριτά αντικείµενά τους έχουν σηµαντικό
πεδίο δράσης. Είναι απολύτως αναγκαίοι για το θεσµικό µας
πλαίσιο και επαρκώς εξοπλισµένοι για να υπηρετήσουν τους τι-
θέµενους στόχους. Γι’ αυτό και έτυχαν ευρύτατης αποδοχής στο
στάδιο του κοινοβουλευτικού διαλόγου από τους κοινωνικούς
φορείς, εκπροσώπους των κοινωνικών οµάδων.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να κλείσω την το-
ποθέτηση αυτή µε µια πρόταση προς τον παριστάµενο Υπουργό,
το Σώµα και το Προεδρείο, καθώς είναι εδώ και ο Πρόεδρος.
Επειδή µιλούµε σήµερα για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τις νέες
τεχνολογίες και την προσβασιµότητα, ίσως µπορούµε να εξετά-
σουµε το ενδεχόµενο να υποστηριχθούν κάποιες κοινοβουλευτι-
κές διαδικασίες, όπως η σηµερινή, µε την απόδοση της
συζήτησης στην ελληνική νοηµατική γλώσσα ή έστω το οπτικοα-
κουστικό υλικό της ηλεκτρονικής πλατφόρµας της Βουλής να συ-
νοδεύεται από υπότιτλους, κάτι που θα βοηθούσε πολύ τους
ανθρώπους µε προβλήµατα ακοής. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ειρήνη Αγαθοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ

και το πολύ φιλόξενο Κιλκίς.
ΕΙΡΗΝΗ-ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η συζήτηση για το σηµερινό νοµοσχέδιο που

αφορά τρεις εθνικές αρχές που έχουν σχέση µε τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, δυστυχώς δεν γίνεται σε κενό χρόνου, το καταλα-
βαίνετε, παρ’ ότι ίσως και να το επιθυµούσατε να γίνει σε κενό
χρόνου. Γίνεται σε µια πολύ φορτισµένη αρνητική συγκυρία, γί-
νεται σε µια συγκυρία που τα ανθρώπινα δικαιώµατα βλέπουµε
ότι µέρα µε τη µέρα τσαλαπατώνται από την Κυβέρνησή σας,
που έχει απαξιώσει τόσο πολύ τις έννοιες δηµοκρατία, ατοµικές

και κοινωνικές ελευθερίες, κράτος δικαίου, ατοµικά και κοινωνικά
δικαιώµατα.

Επί Κυβέρνησης Σαµαρά, κύριε Υπουργέ, νοµίζαµε ότι τα εί-
χαµε δει όλα, αλλά δεν είχαµε δει ακόµα την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Ας δούµε, λοιπόν, σε τι κοινωνικό φόντο
γίνεται η συζήτηση για το σηµερινό νοµοσχέδιο, τι είναι δηλαδή
αυτό που θέλετε να αποφύγουµε να συζητήσουµε, τι συµβαίνει
έξω, στην κοινωνία όσο εµείς συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Πρώτον, αστυνοµοκρατία και καταστολή παντού. Εχθές για
άλλη µια φορά γίναµε µάρτυρες ακραίων γεγονότων αστυνοµικής
βίας και καταστολής, αυτήν τη φορά εντός του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου. Ήταν η πρεµιέρα της εφαρµογής του νόµου για την
εισαγωγή αστυνοµίας στα πανεπιστήµια που ψηφίσατε την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα. Τα βίντεο και τις εικόνες που κυκλοφόρησαν,
κύριε Υπουργέ, τα είδατε από το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσ-
σαλονίκης; Ως άνθρωπος, ως καθηγητής πανεπιστηµίου, ως
Υπουργός είστε περήφανος γι’ αυτά που είδατε; Δεν είπατε λέξη,
παρ’ ότι προκληθήκατε από συναδέλφους. 

Δεύτερον, εκτός από αστυνοµοκρατία έχουµε λογοκρισία και
προπαγάνδα. Η ελευθερία του λόγου και η πολυφωνία των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης πλήττονται βάναυσα όσο εσείς κυ-
βερνάτε. Οι λίστες Πέτσα, ο απευθείας έλεγχος της ΕΡΤ από το
Μαξίµου, τα τοιχοκολληµένα ραβασάκια στους διαδρόµους της
ΕΡΤ για το κορωνοπάρτι του Πρωθυπουργού στην Ικαρία και για
τον Λιγνάδη είναι µόνο µερικά παραδείγµατα για το πώς έχει
αυτή η Κυβέρνηση στο µυαλό της την ενηµέρωση των πολιτών.
Ξεκάθαρα ως χειραγώγηση.

Τρίτον, κράτος δικαίου. Ένας άνθρωπος αυτές τις µέρες,
µιλάω για τον Δηµήτρη Κουφοντίνα, καταδικασµένος, κρατούµε-
νος, άνθρωπος όµως, κινδυνεύει να χάσει τη ζωή του. Η δηµο-
κρατία µας κινδυνεύει να χάσει για πάντα την αξιοπιστία της.
Όσοι και όσες, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπερασπιζόµαστε την εφαρµογή του νόµου -γιατί
την εφαρµογή του νόµου υπερασπιζόµαστε για τον συγκεκρι-
µένο, αλλά και για κάθε κρατούµενο, για κάθε πολίτη, δεν υπε-
ρασπιζόµαστε τις πράξεις του σε καµµία των περιπτώσεων-,
υπερασπιζόµαστε µια δηµοκρατία και ένα κράτος δικαίου που
δεν τιµωρεί, δεν εκδικείται, αλλά που σέβεται την ανθρώπινη
ύπαρξη, τους νόµους και τους κανόνες µιας σύγχρονης δηµο-
κρατίας. Διότι, όπως ψευδώς είπατε δεν επιθυµεί να επιλέξει φυ-
λακή, επιθυµεί να εφαρµοστεί ο νόµος. Και γι’ αυτόν ισχύει, κύριε
Υπουργέ. Πείτε το σε όλους τους πανεπιστηµιακούς, σε όλη την
κοινότητα η οποία αντιδρά αυτήν τη στιγµή σε αυτό που η Κυ-
βέρνησή σας κάνει. 

Εχθές, είδαµε πάλι ένα βίντεο από επαναπροωθήσεις προσφύ-
γων στο Αιγαίο. Το είδατε και εσείς, φαντάζοµαι. Αναφέροµαι στη
Λέσβο. Είδαµε ντροπιαστικές εικόνες, αστυνοµικούς να κλείνουν
σε κοντέινερ άνδρες, γυναίκες και παιδιά επί πολλές ώρες και
µετά να τους πετούν στη θάλασσα. Και γι’ αυτό οφείλετε να πείτε
µια κουβέντα, αν εγκρίνετε τέτοιες πρακτικές και αν θα αφήσετε
την κοινωνία και τους υπαίτιους αυτών των πρακτικών, επιβρα-
βεύοντας τους µε τη σιωπή σας, να λειτουργούν µε τους νόµους
της ζούγκλας σε αυτήν τη χώρα.

Και θα αφήσω τελευταία τη συγκάλυψη της υπόθεσης Λιγνάδη
που προσπαθεί εδώ και µέρες η Κυβέρνησής σας, µε έναν πολι-
τικά αδιανόητο και ντροπιαστικό τρόπο που θέτει υπό αµφισβή-
τηση τη λειτουργία των θεσµών αυτής της χώρας, να συγκαλύψει.
Διότι εµείς δεν σας χαρακτηρίσαµε παιδεραστές, όπως ατυχώς
συνάδελφος εδώ µέσα, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Παπαδηµητρίου, προσπάθησε να χαρακτηρίσει τους οµοφυλόφι-
λους, εσκεµµένα ή µη, κάτι το οποίο δεν το ξέρω και οφείλει ο
ίδιος να το διευκρινίσει. Εµείς, λοιπόν, σας κατηγορήσαµε και σας
κατηγορούµε για συγκάλυψη. Κατηγορούµε και την κ. Μενδώνη -
και όσο δεν παραιτείται- και τον Πρωθυπουργό και όλη την Κυ-
βέρνησή σας. 

Και έρχεστε, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο και θέλετε να συζητή-
σουµε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα και για το νοµοσχέδιο. Δεν
µπορούµε, όµως, να το κάνουµε σε κενό χρόνου.

Για ποιες, λοιπόν, εθνικές αρχές προσβασιµότητας των ανα-
πήρων και εθνικές επιτροπές ανθρωπίνων δικαιωµάτων θέλετε
να συζητήσουµε όταν δεν σέβεστε ούτε τα βασικά; 

8668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Συγκεκριµένα, λέτε ότι όλοι οι φορείς συµφώνησαν στην ακρό-
αση φορέων. Και εµείς αν ήµασταν φορέας που συµµετέχει σε
αυτές τις επιτροπές θα συµφωνούσαµε, δεν θα είχαµε κανέναν
λόγο να διαφωνήσουµε. Δεν είµαστε, όµως, φορέας. Είµαστε
κόµµα, είµαστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ο ρόλος µας είναι
να σας ασκούµε έλεγχο, διασφαλίζοντας και το δηµόσιο συµφέ-
ρον και τη λειτουργία των υφιστάµενων κρατικών µηχανισµών
εκτός των άλλων και όχι να σας χειροκροτούµε όσο εσείς διευ-
ρύνετε το Επιτελικό Κράτος. 

Γιατί, λοιπόν, είµαστε κατά; Γιατί δηµιουργείτε µια Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας, µια δήθεν ανεξάρτητη αρχή πάλι όµως παρά
τω Πρωθυπουργώ, ο οποίος διορίζει την πλειοψηφία των µελών
της, άρα είναι απόλυτα ελεγχόµενη και καθ’ όλα ανεξάρτητη. Το
σηµαντικό, όµως, είναι ότι δεν προσφέρει καµµία απτή λύση στα
προβλήµατα των αναπήρων. Δεν πρόκειται, λοιπόν, για αναβάθ-
µιση των ζητηµάτων αναπηρίας, αλλά για υποβάθµιση. 

Σε τι θα συµβάλει αυτή η Εθνική Αρχή; Στη διόγκωση του Επι-
τελικού Κράτους, νέες αδιαφανείς προσλήψεις µε παχυλούς µι-
σθούς και επί της ουσίας τίποτε άλλο. Συνεχίζετε την πάγια
τακτική σας στη νοµοθέτηση για την υποκατάσταση της κρατικής
λειτουργίας από δήθεν ανεξάρτητα όργανα και επιτροπές δεί-
χνοντας προσχηµατικό ενδιαφέρον για τους αναπήρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γιατί προσχηµατικό; Γιατί η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν το 2014 µε Υπουργό τον κ. Μητσοτάκη, που σήµερα είναι
Πρωθυπουργός, που κατήργησε τα γραφεία προσβασιµότητας
που είχαν δηµιουργηθεί σε δηµόσιες υπηρεσίες για τον έλεγχο
πρόσβασης των αναπήρων στο φυσικό και δοµηµένο περιβάλ-
λον. 

Για τι άλλο προσχηµατική; Γιατί πριν λίγες µέρες περάσαµε το
νοµοσχέδιο για τη λειτουργία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
που µέσα σε όλα έλεγε και για την υποχρέωση των παρόχων
υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας ότι οφείλουν να αυξάνουν την
προσβασιµότητα των υπηρεσιών τους σε άτοµα µε αναπηρία. Το
ψηφίσατε µεν, το αφήσατε ευχολόγιο δε, ούτε χρονοδιάγραµµα
ούτε κυρώσεις ούτε τίποτε. Συστήνουµε, όµως, µια Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας µε βαρύγδουπο τίτλο για να λέµε ότι είµαστε
εντάξει. 

Εµείς θέλουµε πράξεις. Θέλουµε να συνεχίσετε την πολιτική
για τους ανάπηρους από εκεί που την άφησε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και όχι άλλα ευχολόγια. 

Όσον αφορά την ΕΕΔΑ -κλείνω, κύριε Πρόεδρε- τι κάνετε εδώ;
Συρρικνώνετε τη σύσταση της και την κάνετε απλά πιο χειραγω-
γήσιµη. Ευτυχώς τουλάχιστον ακούσετε τους φορείς στις επι-
τροπές και διατηρείτε στα µέλη της επιτροπής εκπρόσωπο της
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής, αλλά και τους εκπροσώπους των
κοµµάτων, γιατί στην πρώτη επιτροπή που το είπαµε εµείς µας
αντιµετωπίσατε µε τεράστια απαξίωση, που θεωρώ ότι δεν ται-
ριάζει ούτε στο πρόσωπό σας, αλλά ούτε και στην ιδιότητά σας.
Τουλάχιστον, όµως, ακούσατε τους φορείς, αφού δεν θέλατε να
ακούσετε εµάς, κάτι είναι κι αυτό. 

Τέλος, όσον αφορά την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής επιλέγετε να προσθέσετε στην Επιτροπή Βιοηθικής
και τα θέµατα Τεχνοηθικής. Είναι πολύ εξειδικευµένα αντικείµενα
και τα δύο, αλλά δεν βλέπουµε στον νόµο να ορίζονται, όπως
ίσχυε πριν, συγκεκριµένες επιστηµονικές ειδικότητες σχετικά µε
το αντικείµενο που θα στελεχώσουν την επιτροπή παρά και αυτό
παραµένει στην ευχέρεια του Πρωθυπουργού. 

Μας ανησυχεί αυτό το γεγονός, κύριε Υπουργέ, δεν το κρύ-
βουµε. Μας ανησυχούν και όλα τα παραπάνω που εξελίσσονται
έξω στην κοινωνία και για όλους αυτούς τους λόγους θα συνεχί-
σουµε να σας ελέγχουµε και από αυτό το Βήµα και γενικότερα
είτε σας αρέσει είτε όχι.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αγαθοπούλου.
Δεν αναφέροµαι µόνο στην κ. Αγαθοπούλου, το λέω και για

αυτούς που θα ακολουθήσουν και ιδιαίτερα από το WEBEX,
υπάρχει ένα νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Δεν λέω να µην ανα-
φέρεστε στην επικαιρότητα, αλίµονο δεν είναι σε γυάλα ο Βου-

λευτής, να αναφερθεί, αλλά λίγα λεπτά στην επικαιρότητα και
περισσότερο για το νοµοσχέδιο. Θέλει να ακούσει κάτι και ο
Υπουργός, να κάνει κάποιες διορθώσεις.

Θα πάµε δίπλα στην Κατερίνη στην κ. Άννα Μάνη-Παπαδηµη-
τρίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αδιαµφι-

σβήτητο ότι η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και η δια-
σφάλιση συνθηκών κοινωνικής ισότητας δεν αποτελούν απλά
συστατικά στοιχεία κάθε σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους, αλλά
καταδεικνύουν και το επίπεδο πολιτισµού κάθε λαού. 

Για εµάς τους Έλληνες όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι στα δικαιώ-
µατα και πρέπει να είναι ίσοι και στις ευκαιρίες. Σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση εξάλλου είναι δοµηµένος και ο καταστατικός χάρτης
της χώρας µας, το Σύνταγµά µας µε πλήθος διατάξεων από τις
οποίες προκύπτει η υποχρέωση της πολιτείας για προστασία των
δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία και για λήψη συγκεκριµέ-
νων µέτρων για τη διευκόλυνση τους. 

Έτσι, ενδεικτικά το άρθρο 21 του Συντάγµατος, που ενισχύει
το κοινωνικό κράτος, αποκτά ιδιαίτερη αξία, ενώ και το άρθρο
5α διασφαλίζει την προσβασιµότητα των ατόµων αυτών στην κοι-
νωνία της πληροφορίας, προϋπόθεση για την άσκηση των λοι-
πών θεµελιωδών δικαιωµάτων τους.

Σε εναρµόνιση µε τα παραπάνω η Κυβέρνηση εργάζεται µε
συγκεκριµένο σχέδιο προκειµένου να εξαλείψει κάθε µορφή κοι-
νωνικού αποκλεισµού και να διασφαλίσει ίση πρόσβαση στις ευ-
καιρίες για όλους. Μια από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
υλοποιούν το σχέδιο αυτό είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργού Επικρατείας, του κ. Γεραπετρίτη, µε το οποίο συστή-
νονται τρεις ανεξάρτητες αρχές, τρεις επιτροπές οι οποίες θα
έχουν ευρείες αρµοδιότητες, θα παρακολουθούν, θα συντονί-
ζουν, θα διαµορφώνουν προτάσεις, αλλά και θα συµβουλεύουν
την πολιτεία µε στόχο την αποτελεσµατικότερη προάσπιση των
δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία, αλλά και των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων εν γένει. Ενώ πολύ σηµαντική για την αποτίµηση
του έργου τους είναι και η πρόβλεψη για σύνταξη ετήσιας έκθε-
σης, η οποία θα υποβάλλεται όχι µόνο στον Πρωθυπουργό, αλλά
και στον Πρόεδρο της Βουλής, στους Αρχηγούς των κοµµάτων,
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και σε ειδικές µόνιµες επιτροπές
της Βουλής. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου συστήνεται για πρώτη
φορά η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας. Η νέα αυτή αρχή θα
αποτελεί το σύµβουλο της πολιτείας σε όλα τα θέµατα που αφο-
ρούν την αναπηρία και θα υπάγεται απευθείας στον Πρωθυ-
πουργό, ενδεικτικό της σπουδαίας σηµασίας που έχει για την
Κυβέρνηση, αλλά και για τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, το συγκεκριµένο εγχείρηµα. Η αρχή θα είναι ο βα-
σικός αρωγός της Κυβέρνησης στις δράσεις που θα αναπτυχ-
θούν στο πλαίσιο του εθνικού σχεδίου για τα δικαιώµατα των
ατόµων µε αναπηρία που παρουσιάστηκε πριν από περίπου δύο
µήνες. Πρόκειται για ένα φιλόδοξο, οριζόντιο, ολιστικό σχέδιο
που επιχειρεί για πρώτη φορά από τη σύσταση του ελληνικού
κράτους να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της αναπηρίας διατοµε-
ακά στο σύνολο του, καθώς µέχρι σήµερα αντιµετωπιζόταν απο-
σπασµατικά µε επιµέρους νοµοθετήµατα. 

Στη συνέχεια στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου η Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου αναβαθµίζεται και
ενισχύεται αποκτώντας πλέον νοµική προσωπικότητα και ως εκ
τούτου διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, ενώ παράλληλα θα
διατελεί και σε στενή συνεργασία τόσο µε την Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής όσο και µε όλα τα Υπουργεία. 

Και ένα σηµαντικό στοιχείο δε, το οποίο θέλω να επισηµάνω
και προέκυψε και από τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων των πε-
ριβαλλοντικών οργανώσεων στην ακρόαση των φορέων είναι ότι
πλέον στις αρµοδιότητες της Επιτροπής Προστασίας των Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων περιλαµβάνεται και η προστασία του φυ-
σικού περιβάλλοντος. Είναι µια ρύθµιση η οποία είναι πραγµατικά
επιβεβληµένη αν αναλογιστεί κανείς τις συνέπειες της κλιµατικής
αλλαγής, καθώς και ότι είναι χρέος όλων µας προς τις µελλοντι-
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κές γενιές να µεριµνήσουµε από τώρα και σε νοµοθετικό επίπεδο
για το δικαίωµα στο περιβάλλον και την κλιµατική δικαιοσύνη. 

Τέλος, στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου η Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής µετεξελίσσεται σε Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής. Είναι µια εξέλιξη η οποία κρίνεται αναγκαία προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν τα νέα ηθικά, κοινωνικά και νοµικά
ζητήµατα που προκύπτουν από την εξέλιξη των επιστηµών και
της τεχνολογίας. Πρόκειται για µια ακόµα σηµαντική νοµοθετική
παρέµβαση σύµφωνη µε τα διεθνή πρότυπα που απαντά στις
απαιτήσεις των καιρών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά πιστεύω ότι σε νοµο-
σχέδια, όπως το σηµερινό, δεν χωρούν πολιτικές και κοµµατικές
αντιπαραθέσεις. Αυτό που προέχει είναι το κοινό καλό, η βελ-
τίωση της ζωής και της καθηµερινότητας των συνανθρώπων µας.
Ακούστηκαν, βέβαια, από την Αντιπολίτευση ιδίως από την Αξιω-
µατική διάφορες αιτιάσεις, αλλά και προτάσεις, όπως για την
ίδρυση Υφυπουργείου Αναπηρίας.

Αναρωτιέται, όµως, κανείς γιατί στα πεντέµισι χρόνια διακυ-
βέρνησής τους δεν προχώρησαν στην υλοποίηση του; Προφα-
νώς, δεν πρόλαβαν. Άλλωστε οι δέουσες απαντήσεις δόθηκαν
από τον Υπουργό, από τον κύριο Γεραπετρίτη, ο οποίος κυριο-
λεκτικά εξάντλησε κάθε περιθώριο σύνθεσης και συναίνεσης. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι αποδέχθηκε το µεγαλύτερο
µέρος των προτάσεων που υποβλήθηκαν από τους εκπροσώ-
πους των φορέων, οι οποίοι στο σύνολό τους τοποθετήθηκαν θε-
τικά επί του νοµοσχεδίου. Και αυτό είναι σηµείο κρίσιµο, το οποίο
θα έπρεπε να βάλει σε σκέψεις τους συναδέλφους που το κατα-
ψηφίζουν, όπως επίσης και τους συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης που αφιέρωσαν στο σηµερινό νοµοσχέδιο ελά-
χιστο χρόνο στη δηµόσια αυτή συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πρέπει κά-
ποια στιγµή να αντιληφθείτε ότι η κοινωνική ευαισθησία δεν είναι
προνόµιο συγκεκριµένων κοµµάτων. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας υλοποιεί βήµα-βήµα το εθνικό σχέδιο για τους συµ-
πολίτες µας µε αναπηρία. Σε αυτό άλλωστε συµβάλλει και η
ραγδαία εξέλιξη της ψηφιακής διακυβέρνησης που συντελείται
και αποδεικνύεται από τα ενενήντα εκατοµµύρια ψηφιακά πιστο-
ποιητικά που έχουν εκδοθεί έως σήµερα. 

Στις ψηφιακές υπηρεσίες του κράτους έχουν όλοι ίση πρό-
σβαση και η Κυβέρνηση θα συνεχίσει να το πράττει µέχρι να αρ-
θούν τα εµπόδια για τα άτοµα µε αναπηρία, ώστε να φτάσουν
εκεί που θέλουν, χωρίς εµπόδια στη µετακίνηση, στην εκπαί-
δευση, στην ψυχαγωγία, στην εργασία, σε κάθε πτυχή της κοι-
νωνικής, οικονοµικής και πολιτικής ζωής του τόπου, µέχρι να
υπάρχουν ίσες ευκαιρίες για όλους, ακριβώς όπως επιτάσσει και
το άρθρο 2 του Συντάγµατός µας, κατά το οποίο ο σεβασµός και
η προστασία της ανθρώπινης αξίας είναι πρωταρχική υποχρέωση
της πολιτείας, άρα πρωταρχική υποχρέωση όλων µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κυρία Παπαδηµητρίου, και για την τήρηση του χρόνου. 

Μέχρι να καθαριστεί το Βήµα, θα δώσω τον λόγο στον
Υπουργό κ. Γεραπετρίτη για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
ώστε µετά να διανεµηθούν και να προχωρήσουµε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ενσωµατώνοντας τις περισσότερες, σχεδόν νοµίζω κοντά στο

σύνολο, των παρατηρήσεων που διατυπώθηκαν κατά τη διαδικα-

σία της αρµόδιας Διαρκούς Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και ό,τι
τοποθετήθηκε και σήµερα από την πλειονότητα των µελών του
Κοινοβουλίου, καταθέτω σαράντα µία νοµοτεχνικές ρυθµίσεις. 

Απλώς να επισηµάνω εν τάχει τις πλέον σηµαντικές, που είναι
γνωστές. Ήδη είχα δηλώσει από το στάδιο της επιτροπής ότι θα
γίνουν αποδεκτές. 

Προστίθεται στα µέλη της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας
ο Συνήγορος του Πολίτη ή ο βοηθός Συνήγορος που ορίζεται
από τον ίδιο. 

Οι ενεργοί πολίτες που περιλαµβάνονται στη σύνθεση της
Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας δεν µπορούν να υπερβαίνουν
τους δύο, όπως ζητήθηκε από την ΕΣΑΜΕΑ. 

Ο πρόεδρος της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας και της
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθικής χωρίζονται κατό-
πιν γνώµης της Βουλής, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της. 

Απλώς να αναφέρω, επειδή ετέθη από το ΜέΡΑ25, από την κ.
Αδαµόπουλου, ότι δεν µπορεί να γίνει αναφορά σε άρθρο του
Κανονισµού της Βουλής, διότι σύµφωνα µε το άρθρο 67 του Συν-
τάγµατος λόγω της αυτονοµίας της Βουλής θα πρέπει να ενταχ-
θεί στη Βουλή στη συνέχεια του νοµοσχεδίου διάταξη, η οποία
θα το προβλέπει ρητώς. Το «σύµφωνα µε τον Κανονισµό» είναι η
πάγια πρακτική. 

Σχετικά µε τα απόρρητα έγγραφα, για τα οποία είχε υπάρξει
συζήτηση, κατ’ αρχάς να επισηµάνω ότι για τα απόρρητα έγ-
γραφα υπήρχε ήδη στο ισχύον πλαίσιο δυνατότητα πρόσβασης
τόσο στον πρόεδρο της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου όσο και στον πρόεδρο της Εθνικής Επιτροπής Βι-
οηθικής.

Με τις παρούσες νοµοτεχνικές απαλείφουµε τη δυνατότητα
πρόσβασης σε απόρρητα για τις δύο αρχές, την Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας και την Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. 

Για δε την περίπτωσή της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου εισάγεται εξαίρεση για απόρρητα έγγραφα
που αφορούν στην εθνική άµυνα, την κρατική ασφάλεια και τις
διεθνείς σχέσεις της χώρας –το επεσήµανε η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής-, όπως ισχύει και για τον Συνήγορο του Πολίτη. 

Επιπλέον, προστίθεται εκπρόσωπος της Εθνικής Επιτροπής Βι-
οηθικής και Τεχνοηθικής στην ΕΕΔΑ, όπως είπαµε. 

Προστίθενται εκπρόσωποι των κοµµάτων ως λειτουργικοί σύν-
δεσµοι στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. 

Τέλος, όπως αναφέρθηκε από οµιλητές, απαλείφεται η δυνα-
τότητα κατά παρέκκλιση αποσπάσεων και µετατάξεων και από
τους τρεις φορείς. Το ζήτηµα της «κατά παρέκκλιση» είχε να
κάνει µε το γεγονός ότι επειδή δεν υπάρχουν οργανογράµµατα
στις επιτροπές αυτές, δεν επιτρέπεται κατά το Δίκαιο να υπάρξει
η δυνατότητα της απόσπασης. 

Σε κάθε περίπτωση προβλέπεται, µετά την κατάργηση της
«κατά παρέκκλιση», ότι οι µετατάξεις και οι αποσπάσεις διενερ-
γούνται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και µόνο για το µε-
ταβατικό διάστηµα ως τη δηµοσίευση των οργανισµών
προβλέπονται ειδικές. Όµως –και αυτό είναι σηµαντικό, διότι
ετέθη και από τον κ. Καµίνη νοµίζω- δεν υπάρχει περίπτωση να
υπάρξει απόσπαση χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του φορέα από τον
οποίο αποσπάται, έτσι ώστε να µην υπάρχει πρόβληµα στη συ-
νέχεια της διοίκησης από τον φορέα στον οποίο πηγαίνει ο ερ-
γαζόµενος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Γεώργιος Γερα-

πετρίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

8670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Όπως καταλάβατε, κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός ακούει και
κάνει και διορθώσεις. Γι’ αυτό πρέπει να αναφερόµαστε στο νο-
µοσχέδιο. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας από τον όµορφο Βόλο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Μόλις πριν από λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Υπουργέ µας δεί-
ξατε ότι η Κυβέρνηση –και εσείς προσωπικά- ακούει και όταν οι
επισηµάνσεις είναι προς τη σωστή κατεύθυνση τις εγκολπώνεται,
ανεξαρτήτως από πού προέρχονται.

Για τον λόγο αυτό, τη σηµερινή συζήτηση τα άτοµα µε αναπη-
ρία την παρακολουθούν µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον, κύριοι συνά-
δελφοι. Γιατί η αίσθηση που αποκόµισα από τις διαδοχικές
συναντήσεις µου την προηγούµενη εβδοµάδα, µε εκπροσώπους
της ειδικής εκπαίδευσης και των αναπήρων στη Μαγνησία, είναι
ότι περιµένουν εναγωνίως όλη αυτή τη σειρά διατάξεων που ει-
σηγείται το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Ως γιατρός χαίροµαι που οι ανάγκες των ΑΜΕΑ και των οικο-
γενειών τους αναγνωρίζονται έµπρακτα από µία Κυβέρνηση που
δεν µένει στα λόγια. Όµως και ως Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας χαίροµαι που αυτό γίνεται από την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Το νοµοσχέδιο για την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας έρχεται
να δηµιουργήσει κάτι που θα έπρεπε να είναι από την αρχή
µέρος µιας επιτελικής διοίκησης. Δηµιουργούµε ένα κέντρο συν-
τονισµού όλων των πολιτικών και των µέτρων που λαµβάνονται
υπέρ των ΑΜΕΑ, αλλά ιδιαίτερα του ελέγχου της εφαρµογής
τους. 

Πρόκειται για όργανο υπαγόµενο απευθείας στον Πρωθυ-
πουργό, όχι σαν ένα φόρουµ συζητήσεων ή προβληµατισµού,
αλλά ως κέντρο κυβερνητικής δράσης, που θα λύνει τα ζητήµατα
των ΑΜΕΑ, πάντα σε άµεση συνεργασία µε τα συναρµόδια
Υπουργεία. Είναι ουσιαστικά η απαρχή µιας νέας στρατηγικής
πρωτοβουλίας της πολιτείας και σε καµµία περίπτωση δεν απο-
τελεί το τέλος των προσπαθειών της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Θυµίζω, εν συντοµία, τα πιο πρόσφατα µέτρα που ελήφθησαν
υπέρ τους, όπως ήταν ο εµβολιασµός των παιδιών µε ειδικές
ανάγκες κατά του COVID-19. Η αρχή έγινε µε την ειδική αγωγή
και τον εµβολιασµό όλων των µαθητών άνω των 16 ετών. Όµως,
είµαι βέβαιος ότι το Υπουργείο Παιδείας θα συνεχίσει στην ίδια
κατεύθυνση βάζοντας σε προτεραιότητα και τους µαθητές των
µικρότερων ηλικιών σε γυµνάσια και δηµοτικά. 

Στο Υπουργείο Εργασίας, µε την ηγεσία του Κωστή Χατζη-
δάκη, υλοποιείται η διαδικασία προκήρυξης θέσεων για διορι-
σµούς ΑΜΕΑ στο δηµόσιο µέσω του ΟΑΕΔ. Ο ν.2643/1998
απαιτεί ενιαία προκήρυξη για όλες τις διαθέσιµες θέσεις σε προ-
στατευόµενες κατηγορίες, αφού όµως καθοριστούν αριθµητικά
για κάθε φορέα ξεχωριστά. 

Αυτή είναι η δουλειά που γίνεται τώρα και είµαι βέβαιος ότι
εντός του 2021 θα έχουµε αυτήν την προκήρυξη από τον ΟΑΕΔ,
κάτι που δυστυχώς δεν έγινε επί των ηµερών της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ, προκαλώντας τα δικαιολογηµένα παράπονα τόσο
των ίδιων των ατόµων µε ειδικές ανάγκες όσο και των συγγενών
τους. 

Πρόσφατη ήταν, επίσης, η παρέµβαση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος µε τη νοµοθέτηση διευκολύνσεων για την ενίσχυση
της προσβασιµότητας των κτηρίων από ΑΜΕΑ, όπως η δυνατό-
τητα κατασκευής ειδικών ραµπών εκτός της ρυµοτοµικής γραµ-
µής ή η προσθήκη ανελκυστήρων σε κτήρια, όπου δεν υπάρχει
η σχετική πρόβλεψη. 

Σηµαντική, επίσης, ήταν και η ένταξη τον Δεκέµβριο ειδών
απαραίτητων στους τυφλούς, όπως µπαστούνια, ειδικές γραφο-
µηχανές, εκτυπωτές, ειδικό λογισµικό και προγράµµατα κινητής
τηλεφωνίας και ρολόγια χειρός στον υπερµειωµένο συντελεστή
ΦΠΑ του 6%. 

Παράλληλα, ψηφίσαµε και διατάξεις που µειώνεται το ποσο-
στό αναπηρίας στο 80% για όσους έχουν προβλήµατα όρασης,

προκειµένου να απαλλάσσονται από τα τέλη κυκλοφορίας και
τέλη ταξινόµησης κατά την απόκτηση νέων οχηµάτων. 

Οι παραπάνω φορολογικές ελαφρύνσεις έρχονται να συµπλη-
ρώσουν αντίστοιχες µειώσεις και για άλλες κατηγορίες ΑΜΕΑ
που ήδη έχουµε υλοποιήσει.

Τέλος, αυξηµένες ποσοστώσεις για τις προσλήψεις ΑΜΕΑ στο
δηµόσιο που νοµοθετήσαµε για διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ από το
10% στο 12% είναι ένα από τα τελευταία µέτρα που ψήφισε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπέρ των ατόµων µε αναπηρία. 

Ταυτόχρονα, διατηρούνται και όλες οι ποσοστώσεις στις
προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ των συγγενών ΑΜΕΑ στο 5% επί του συ-
νόλου των προκηρυσσόµενων θέσεων του δηµοσίου. 

Είναι επίσης σηµαντικό ότι παραµένει για τα ΑΜΕΑ το σύστηµα
µοριοδότησης µε σειρά προτεραιότητας, δηλαδή µε φάκελο δι-
καιολογητικών προκειµένου οι προσλήψεις να γίνονται δίκαια,
αλλά κυρίως να γίνονται ταχύτατα. 

Κύριε Υπουργέ, είναι βέβαιο πως η διασφάλιση των δικαιωµά-
των των ατόµων µε αναπηρία δεν µπορεί να επιτευχθεί µε αυτο-
µατισµούς. Χρειάζεται τον µακρόπνοο ορίζοντα που προδιαγρά-
φει το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των ΑΜΕΑ. Χρει-
άζεται, όµως, και η καθηµερινή παρακολούθηση της συµµόρφω-
σης όλων µας, για παράδειγµα µε τη νοµοθεσία για την
προσβασιµότητα κτηρίων και υπηρεσιών, γιατί δυστυχώς τίποτα
δεν είναι αυτονόητο. Αντιθέτως είναι αναγκαίο ο έλεγχος όλων
των φορέων για την υλοποίηση των υποχρεώσεων που πηγάζουν
εκ του νόµου, όπως είναι αναγκαία η αξιολόγηση της καλής
εφαρµογής των δηµόσιων πολιτικών. 

Κοινός στόχος µπορεί να είναι µόνο ένας: Η αυξηµένη συµµε-
τοχή όλων των ΑΜΕΑ σε κάθε πτυχή της κοινωνικής, οικονοµικής
και δηµόσιας ζωής στην πατρίδα µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να καταθέσω ορισµένες συναφείς προ-
τάσεις που µου µετέφεραν εκπρόσωποι του αναπηρικού κινήµα-
τος από την ιδιαίτερη πατρίδα µου τη Μαγνησία. Το πρώτο θέµα
είναι η προµήθεια τάµπλετ και υπολογιστών για παιδιά µε ειδικές
ανάγκες. Όπως ήδη έχει γίνει γνωστό πρόκειται σύντοµα να ξε-
κινήσει ένα νέο πρόγραµµα δωρεάν προµήθειας εξοπλισµού
τηλε-εκπαίδευσης για µαθητές και φοιτητές. Εδώ µπορεί και πρέ-
πει άµεσα το Υπουργείο Παιδείας να δει πώς µπορούν να ενταχ-
θούν στα vouchers των διακοσίων ευρώ και οι µαθητές και οι
σπουδαστές µε αναπηρίες. 

Μια ακόµα πρόταση από φορείς της Μαγνησίας που αφορά
την αναπηρική κοινότητα ολόκληρης της χώρας είναι η αλλαγή
του τρόπου λειτουργίας των κέντρων πιστοποίησης αναπηρίας,
των γνωστών ΚΕΠΑ. Είναι ένα ζήτηµα γνωστό που χρονίζει και
εντάσσεται στα γενικότερα λειτουργικά προβλήµατα του e-
ΕΦΚΑ. Όποιος χρειάστηκε ποτέ να εξεταστεί από υγειονοµική
επιτροπή, δυστυχώς, γνωρίζει από πρώτο χέρι τις µεγάλες ελ-
λείψεις υποδοµών των ΚΕΠΑ. Αυτό φυσικά δεν έχει να κάνει µε
τους άξιους γιατρούς και το άξιο προσωπικό του e-ΕΦΚΑ που
καταβάλλουν καθηµερινά φιλότιµες προσπάθειες να εξυπηρετή-
σουν τους συνανθρώπους µας µε χρόνιες παθήσεις και αναπη-
ρίες. 

Σε σχέση πάλι µε υποδοµές για ΑΜΕΑ θα ήθελα να σας µετα-
φέρω την εικόνα που µου έδωσαν οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι κατά
την επίσκεψή µου την περασµένη Παρασκευή στο Εργαστήριο
Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης του Αλµυ-
ρού. Αφορούσε το κτηριακό πρόβληµα που αντιµετωπίζουν και
άλλες εκπαιδευτικές δοµές όχι µόνο στη Μαγνησία, αλλά και σε
διάφορες περιοχές της χώρας. 

Βέβαια είναι οι δήµοι εκείνοι που παίρνουν την πρωτοβουλία
αναβάθµισης των σχολικών υποδοµών και το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών είναι αυτό που προσφέρει πόρους µέσω των χρηµατοδο-
τικών του προγραµµάτων. Όµως το Υπουργείο Παιδείας οφείλει
να παίζει τον κεντρικό ρόλο όχι απλά εκπροσωπώντας προδια-
γραφές για τις νέες σχολικές µονάδες, αλλά συντονίζοντας
όλους τους εµπλεκόµενους, έτσι ώστε να ωριµάζουν γρήγορα
τα αναγκαία έργα και να εντάσσονται έγκαιρα στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων. Μόνο έτσι θα δούµε τον εκσυγχρονισµό
τόσο της γενικής όσο και της ειδικής εκπαίδευσης, ιδιαίτερα για
τα παιδιά µε µαθησιακά προβλήµατα που αποτελούν ίσως και το
πιο ευαίσθητο πραγµατικά κοµµάτι αυτής της κοινωνίας. 
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μαραβέγια.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ,
η οποία εκλέγεται στον Β2’ Δυτικό Τοµέα Αθηνών.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά αν

κανείς κοιτάξει τα νοµοσχέδια που φέρνει η Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη εδώ και είκοσι µήνες πίσω από κάθε άρθρο, κάθε νο-
µοθετική πρωτοβουλία υπάρχει και µια συγκεκριµένη φιλοσοφία,
η φιλοσοφία της ενίσχυσης ενός βαθιά κοµµατικού κράτους της
Δεξιάς. Ό,τι εσείς ως Κυβέρνηση δεν µπορείτε να ελέγξετε, το
αλλάζετε, το καταργείτε και το επανασυστήνετε. Αυτό φαίνεται
και εδώ στο εν λόγω νοµοσχέδιο σχετικά µε την ΕΕΔΑ, την Επι-
τροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και την Επιτροπή Βιοη-
θικής και Τεχνοηθικής. 

Αυτό που θέλω να πω, όµως, είναι το εξής: Περιορίζεται µε τις
ρυθµίσεις που κάνετε η συµµετοχή των κοινωνικών φορέων. Δεν
υπάρχει στην ΕΕΔΑ θεσµοθετηµένη εκπροσώπηση της Βουλής.
Από την άλλη µεριά αλλάζετε τους συσχετισµούς µε αυτόν τον
τρόπο, ώστε να σας εξυπηρετεί, να δηµιουργηθούν καινούργιες
θέσεις, που οι καινούργιες θέσεις φυσικά είναι θέσεις για τα δικά
σας παιδιά. 

Άλλωστε και η µεγάλη υπόθεση η οποία συγκλονίζει θα έλεγα
το πανελλήνιο αυτές τις µέρες έχει να κάνει µε την υπόθεση του
Εθνικού Θεάτρου και τον κ. Λιγνάδη, δείχνει ακριβώς αυτή τη λο-
γική, πώς αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση τη στελέχωση των οργα-
νισµών. Δεν µπορεί, όµως, ο Πρωθυπουργός ο κ. Μητσοτάκης
να µην τοποθετείται συγκεκριµένα. Υπάρχουν ερωτήµατα: Ποιος
τον διόρισε; Γιατί καταργήθηκε το διαφανές πλαίσιο προσλή-
ψεων και στο Εθνικό Θέατρο µε διεθνή προκήρυξη που είχε προ-
ετοιµάσει το ΣΥΡΙΖΑ; Και βέβαια όλοι περιµένουµε τη δικαιοσύνη
να πράξει το έργο της, αλλά η κοινωνία ζητά απαντήσεις. Δεν
µπορεί η Κυβέρνηση να αλληλοαναιρείται. Τη µια µέρα ο κ. Τα-
ραντίλης να µιλάει για παραιτήσεις λόγω προσωπικών λόγων και
µετά από λίγες µέρες ο κ. Σκρέτσος ο Υφυπουργός να αναφέρε-
ται ότι δεν είναι θέµα προσωπικών λόγων. Το σηµαντικό είναι πού
είναι ο Πρωθυπουργός σε όλα αυτά; 

Βέβαια η αποτυχία του Επιτελικού σας Κράτους φαίνεται και
στους τοµείς της κοινωνικής, πολιτικής και οικονοµικής ζωής.
Δεν µπορώ να µην πω αυτά που ζήσαµε την προηγούµενη βδο-
µάδα µε τη συγκεκριµένη κακοκαιρία που η Κυβέρνηση για άλλη
µια φορά αυτοαναιρείται όταν ψηφίζει νόµους που θα λύνουν τα
προβλήµατα του συντονισµού και αντιµετώπισης φυσικών κατα-
στροφών -µιλώ για τον ν.4662 της Πολιτικής Προστασίας- κι έρ-
χεται τώρα και λέει ότι θα κάνει νοµοθετική ρύθµιση ο κ. Πέτσας
από το Υπουργείο Εσωτερικών για τον συντονισµό. Η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη αναιρεί το νοµοθετικό έργο της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο και αυτό είναι το σηµαντικό
γιατί µας ακούν ανάπηροι συµπολίτες µας, γιατί ανάπηροι συµ-
πολίτες µας είναι γύρω στο 18% του πληθυσµού που µαζί µε τις
οικογένειες και τους συνοδούς µπορεί να φτάνουν και τα τρία
εκατοµµύρια και πρέπει να σκύψουµε µε προσοχή στο νοµοσχέ-
διο. Κι επειδή άκουσα πολλούς συναδέλφους από τη Νέα Δηµο-
κρατία κυρίως ότι είναι σε κατεύθυνση που την αποδέχονται οι
ανάπηροι κ.λπ., εγώ θα κάνω µια διάκριση συνδικαλιστικά και ου-
σιαστικά σε φυσικά πρόσωπα αναπήρων. Θα αναφέρω, όµως,
από τη διαβούλευση ότι το 68% ήταν αντίθετο µε τις ρυθµίσεις.
Το 20% ζήτησε κάποιες αλλαγές και προσθήκες. Και µόνο 7%
ήταν εκείνοι οι οποίοι είπαν ότι είναι θετικό σε όλα. Και βέβαια
το σηµαντικό είναι ότι δεν έφερε κάτι το καινούργιο. 

Αυτό που θα πω δεν αφορά όλους τους Βουλευτές και τις Βου-
λευτίνες της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά τον βασικό κορµό. Η αν-
τίληψη της διαιώνισης των ανισοτήτων -επιτρέψτε µου να πω- ότι
είναι βασικό στοιχείο της πολιτικής και της αντίληψής σας. Και
το ξαναλέω δεν αφορά όλους όσοι είναι στη Νέα Δηµοκρατία
είτε Βουλευτές, είτε πολιτικά στελέχη, είτε ψηφοφόροι. 

Ο Πρωθυπουργός µας το 2019 είχε πει -κι αυτή είναι η λογική
της Νέας Δηµοκρατίας που αποτυπώνεται σε κάθε νοµοσχέδιο-

: «Δεν µπορώ να φανταστώ µία κοινωνία χωρίς ανισότητες. Αυτό
είναι αντίθετο στην ανθρώπινη φύση». Αυτό είπε στη ΔΕΘ ο κ.
Μητσοτάκης ο οποίος σαν Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης το 2014 κατήργησε τα γραφεία προσβασιµότητας εκτός από
µια σειρά άλλες αλλαγές τις οποίες έκανε. 

Έρχεστε, λοιπόν, και δηµιουργείτε την Εθνική Αρχή Προσβα-
σιµότητας, άλλη µια ανεξάρτητη αρχή απευθείας στον Πρωθυ-
πουργό. Είναι καθαρά πρωθυπουργικό το κράτος, η διοίκηση τα
πάντα στην Ελλάδα, µε συµβουλευτικό ρόλο. Και βέβαια θα επο-
πτεύεται από τον Πρωθυπουργό που θα διορίζει έξι στα έντεκα
µέλη και είναι ξεκάθαρο ότι θα έχει τον έλεγχο σε όλα τα επί-
πεδα. 

Πίσω από την άλλη µία εθνική αρχή ουσιαστικά κρύβεται η εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων, οι καινούργιες θέσεις που ανέφερα
πριν, αλλά βέβαια και οι καινούργιες δουλειές στον τοµέα αυτό,
την ίδια στιγµή που εν µέσω πανδηµίας µειώνεται τους οικονοµι-
κούς πόρους για τους αναπήρους. Εδώ θα ήθελα να πω ότι 88
εκατοµµύρια λιγότερα είναι στον προϋπολογισµό σε σχέση µε
το 2019. 

Ό,τι εργαλεία άφησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στον τοµέα
αυτό, που καλό ήταν να τα προχωρήσετε -δεν σηµαίνει ότι όλα
ολοκληρώθηκαν- δεν τα χρησιµοποιείτε σε όφελος πάντα των
ατόµων µε αναπηρία, παρά αναφέρεστε στη λειτουργικότητα,
όπως αναφέρει και η έκθεση Πισσαρίδη για τις προτάσεις για
τους ανάπηρους, ξεχνώντας ότι η αναπηρία χρήζει οριζόντιας
αντιµετώπισης, πράγµα που σηµαίνει ότι εµπλέκει µια σειρά φο-
ρείς. Γι’ αυτό η πρότασή µας είναι συγκεκριµένη.

Μέσα στη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αλλάξαµε πράγµατα µετά
από σαράντα χρόνια, µε τον ν.4488/2017, µε την εφαρµογή δια-
τάξεων σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα των
ατόµων µε αναπηρία, στα ασφαλιστικά, στα εργασιακά, στον Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, µε τον ν.4549 για τον τοµέα κοινωνι-
κής αλληλεγγύης, τον ΟΠΕΚΑ, τα ΚΕΠΑ, τα κέντρα κοινότητας,
τον ηλεκτρονικό φάκελο και τις ρυθµίσεις στην ειδική αγωγή. 

Έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις κατατεθειµένες. Θα ανα-
φερθώ σε δύο σηµαντικά στοιχεία: στο κοµµάτι της προσβασι-
µότητας στα κτήρια, που αφορά µια σειρά ρυθµίσεις που έχουν
να κάνουν µε τη µετάβαση, την κίνηση των αναπήρων συµπολι-
τών µας σε όλα τα κτήρια δηµόσιας χρήσης. Καθ’ υπέρβαση της
κείµενης νοµοθεσίας και µετά από ψηφιακή καταγραφή, να κα-
θοριστούν χρονοδιαγράµµατα και οι προϋπολογισµοί τριών
ετών. Πρόγραµµα για τις προσβάσιµες πόλεις. Συγκεκριµένο
πρόγραµµα για τον τουρισµό, το οποίο σχεδιάσαµε µαζί µε τα
άτοµα µε αναπηρία. Τέλος, µε αφορµή το υπόµνηµα της Οµο-
σπονδίας Κωφών Ελλάδος, θα ήθελα να αναφερθώ στο ότι και η
Βουλή, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πάρει µια πρωτοβουλία, να
δώσει, αν θέλετε, ένα µήνυµα, να µπορεί ο κάθε βαρύκοος συµ-
πολίτης µας και άνθρωπος µε προβλήµατα ακοής να παρακολου-
θεί και τις ολοµέλειες και τις επιτροπές µε υποτιτλισµό. Είναι κάτι
το οποίο είχε συζητηθεί και στη Διάσκεψη των Προέδρων στην
προηγούµενη θητεία, που τότε συµµετείχα και εγώ. Πρέπει να
δώσουµε ένα τέτοιο µήνυµα. 

Κύριε Υπουργέ, σαράντα χιλιάδες συντάξεις, πρώτες συντά-
ξεις, αναπήρων συµπολιτών µας εκκρεµούν. Αν πραγµατικά θέ-
λετε να στηρίξετε τον κόσµο, ειδικά σε αυτή τη δύσκολη περίοδο
της πανδηµίας, πρέπει άµεσα η Κυβέρνηση να προχωρήσει στην
έκδοση αυτών των συντάξεων. Αυτά ήθελα να πω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Καφαντάρη. 

Φαντάζοµαι ότι λέτε για τις συνεδριάσεις όπως τη σηµερινή,
γιατί σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών υπάρχει άτοµο. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο. Έχει κα-

ταγραφεί. 
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία-Αλεξάνδρα Κεφάλα, η Γιαννώτισα,

από τη Νέα Δηµοκρατία. Γιορτάσατε και την απελευθέρωση πρό-
σφατα, στις 21 του Φλεβάρη. 

ΜΑΡΙΑ-ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µας
παρά την αλµατώδη πρόοδο των τεχνολογιών και την προώθηση
της γνώσης, υπάρχει ακόµη µια µεγάλη κατηγορία πολιτών που
αντιµετωπίζει δυσχέρειες στην πρόσβαση υποδοµών και χώρων,
εξαιτίας των ατοµικών τους ιδιαιτεροτήτων. 

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την όξυνση των κοινωνικών ανισο-
τήτων, που µπορεί να µας οδηγήσει σε σοβαρά προβλήµατα πε-
ριθωριοποίησης για τα άτοµα αυτά. 

Σας παραθέτω χαρακτηριστικά παραδείγµατα και από την πε-
ριοχή µου, τα Γιάννενα, όπου από το τελωνείο της Κακκαβιάς,
που αποτελεί και πύλη εισόδου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µέχρι
τους χώρους πολιτιστικής κληρονοµιάς δεν τυγχάνουν ειδικής
διαµόρφωσης, όπως η τοποθέτηση µπάρας για να έχουν πρό-
σβαση όλοι οι πολίτες. 

Μέσα από την Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και Ισότητας,
Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου προσπαθούµε να συµ-
βάλλουµε στην επίλυση τέτοιων προβληµάτων µε προτάσεις για
βελτιωτικές κινήσεις σε συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς
και αρχές. 

Η προσβασιµότητα όλων των πολιτών απορρέει από το συν-
ταγµατικό δικαίωµα της ισότητας και το δικαίωµα της ελευθερίας
της κίνησης. Είναι αλληλένδετη µε τη βαθύτερη έννοια της συµ-
µετοχής στην κοινωνία και τη ζωή και αποτελεί ουσιαστική προ-
ϋπόθεση εξασφάλισης ίσων δικαιωµάτων για όλους τους
πολίτες. 

Ένα κράτος για να µπορεί να θεωρηθεί κοινωνικό κράτος δι-
καίου θα πρέπει να αντιµετωπίζει µε ιδιαίτερη ευαισθησία τα ζη-
τήµατα διαβίωσης σε όλο το φάσµα της καθηµερινότητας των
συνανθρώπων µας µε αναπηρίες. Ο τρόπος µε τον οποίο αντιµε-
τωπίζεται το ζήτηµα προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία
καθρεφτίζει τον πολιτισµό ενός κράτους. 

Στον τοµέα αυτό η χώρα µας έχει να κάνει ακόµη αρκετά βή-
µατα. Αρκεί µια βόλτα για να δούµε πεζοδρόµια χωρίς υποδοµές
πρόσβασης για τους συνανθρώπους µας µε αναπηρίες, σχολεία
χωρίς ειδικές ράµπες ή υποδοµές για παιδιά µε αναπηρίες και
συµπεριφορές που υπονοµεύουν την ανθρώπινη αξία. Παρεµβά-
σεις σίγουρα έχουν γίνει κατά καιρούς, αλλά είναι αποσπασµα-
τικές. 

Ένα σχέδιο νόµου, λοιπόν, που θα θεµελιώσει τις προϋποθέ-
σεις και θα καθορίσει το πλαίσιο αρωγής των ατόµων αυτών ήταν
επιτακτική ανάγκη. Και ένα τέτοιο σχέδιο νόµου φέρνουµε σή-
µερα προς ψήφιση. 

Για πρώτη φορά δηµιουργούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µια αρχή που θα κατοχυρώνει και θα ρυθµίζει τα δικαιώµατα των
ατόµων µε αναπηρία, την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, µια
αρχή που θα λειτουργεί διαδραστικά και συµπληρωµατικά µε την
πολιτεία. Για πρώτη φορά διασφαλίζουµε τα δικαιώµατα των ατό-
µων µε αναπηρία. Μια αρχή, που θα αποτελεί το σύµβολο, αλλά
και παράλληλα τον σύµβουλο της πολιτείας σε όλα τα ζητήµατα
που σχετίζονται µε την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία σε
όλες τις εκφράσεις της ανθρώπινης δραστηριότητας στον δηµό-
σιο χώρο, τα κτήρια, τους χώρους πολιτισµού, την εκπαίδευση.

Συστήνουµε µια αρχή η οποία θα παρακολουθεί τη συµµόρ-
φωση των διαδικασιών µε την κοινοτική και εθνική νοµοθεσία για
την προσβασιµότητα. Μια αρχή, που στόχο θα έχει να ευαισθητο-
ποιήσει και να ενηµερώσει την κοινή γνώµη για τα ζητήµατα προ-
σβασιµότητας και θα καθορίσει ένα πλαίσιο για εκπαίδευση και
τεχνική βοήθεια στο αντικείµενο αυτό. Με ένα πλήρες πρόγραµµα
για την πρόοδο των δεικτών, που θα παρέχει αξιολόγηση και µε-
τρήσιµα µεγέθη. Δηµιουργούµε µε τον τρόπο αυτό ένα ενιαίο
εθνικό συντονιστικό κέντρο, που θα ελέγχει και θα παρακολουθεί
όλα τα ζητήµατα που έχουν σχέση µε την προσβασιµότητα. 

Η δεύτερη ουσιαστική παρέµβαση που επιφέρει το σχέδιο που
συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η αλλαγή
του θεσµικού πλαισίου που διέπει την Εθνική Επιτροπή για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου. Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου θα διαµορφώνει προτάσεις που βελτιώνουν το νο-
µικό και θεσµικό πλαίσιο για την προστασία των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Στόχος µας είναι να βάλουµε τέλος σε κάθε είδους
ρατσιστική συµπεριφορά, σε διακρίσεις και σε παραβιάσεις των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Ακόµη, η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής µετεξελίσσεται στην
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. Μέσα από την πρό-
οδο και την εξέλιξη της ιατρικής, της γενετικής ιατρικής, της βιο-
τεχνολογίας, της βιολογίας, αλλά και τις εξελίξεις πάνω στις νέες
τεχνολογίες, όπως η ροµποτική, η τεχνητή νοηµοσύνη, η εφαρ-
µογή νέων τεχνολογιών, προσβλέπουµε σε ένα καλύτερο και
ασφαλέστερο µέλλον. 

Παράλληλα, όµως, µε τη ραγδαία τεχνολογική εξέλιξη της
εποχής αναδύονται νέες προκλήσεις ηθικού χαρακτήρα. Εγεί-
ρονται ερωτηµατικά κατά βάση ηθικά, γιατί είναι ένα πεδίο ακόµη
άγνωστο προς εµάς. 

Η τεχνολογική αυτή εξέλιξη επιβάλλει και τον εκσυγχρονισµό
της νοµοθεσίας. Όλες οι επιστήµες πρέπει να είναι συµβατές µε
τα ανθρώπινα και τα ατοµικά δικαιώµατα. Η Εθνική Επιτροπή Βι-
οηθικής και Τεχνοηθικής θα έχει ως αντικείµενο τη διερεύνηση
των ηθικών, κοινωνικών και νοµικών διαστάσεων, γιατί και η τε-
χνολογία, όπως και όλες οι επιστήµες, πρέπει να υπηρετεί τον
άνθρωπο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
επίκαιρο, ένα σύγχρονο νοµοθέτηµα που απαντά σε ερωτήµατα
του σήµερα και στις προκλήσεις του αύριο στην κατεύθυνση της
διασφάλισης δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία, αλλά και
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Το γεγονός ότι οι τρεις αυτές νέες εθνικές επιτροπές υπάγον-
ται στον Πρωθυπουργό αναδεικνύει την εµβέλεια, αλλά και το
κύρος αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Η εµπιστοσύνη και
η πίστη στην επιστηµονική γνώση έχουν ενδυναµωθεί. 

Αυτή την επιστηµονική γνώση ουσιαστικά θέλουµε να κεφαλαι-
οποιήσουµε µέσω αυτών των εξειδικευµένων επιτροπών-συµβού-
λων της πολιτείας, ώστε χρονίζοντα προβλήµατα να επιλυθούν, να
περάσουµε σε µια νέα εποχή όπου η προσβασιµότητα των ατόµων
µε αναπηρία παντού θα θεωρείται δεδοµένη. 

Η ανεξάρτητη διαβίωση των ατόµων µε αναπηρία και η ισότιµη
και χωρίς δυσκολίες πρόσβαση παντού αποτελούν στοιχεία δη-
µοκρατίας µιας κοινωνίας. Δοµούµε µια εθνική στρατηγική και
έναν ενιαίο συντονισµό για µια συνολική αποκατάσταση της προ-
σβασιµότητας. 

Είναι καιρός να µπουν οι συνάνθρωποί µας µε αναπηρίες στην
παραγωγική διαδικασία µέσω της τεχνολογικής δυνατότητας
που θα τους δοθεί. Προτεραιότητά µας είναι η αναβάθµιση των
υποδοµών, ώστε να διασφαλίζεται η απρόσκοπτη πρόσβαση
όλων και να αναδείξουµε το πρόσωπο µιας Ελλάδας η οποία ου-
δέποτε έχασε τις αξίες ή την ευαισθησία της, ιδιαίτερα απέναντι
στη συµµετοχή όλων των πολιτών. 

Χρέος µας είναι η ενηµέρωση και η ευαισθητοποίηση όλων,
αλλά και µια δέσµη πολιτικών πράξεων µε αναµορφώσεις και θέ-
σπιση αυστηρών προδιαγραφών, ώστε να τονίσουµε τη σηµασία
των ίσων ευκαιριών για όλους. 

Είναι µια ελάχιστη απόδειξη σεβασµού σ’ αυτούς τους πολίτες.
Μόνο µέσω αυτής της φιλοσοφίας θα µπορέσουµε να µιλήσουµε
για µια πραγµατικά βιώσιµη χώρα και την ανάπτυξή της και για
ένα ασφαλές και προσεγγίσιµο περιβάλλον από και για όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Κεφάλα. Είστε πάντα µέσα στον χρόνο σας.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση,
διά του Υπουργού Επικρατείας, εισηγείται σήµερα στην Ολοµέ-
λεια ένα σχέδιο νόµου το οποίο φιλοδοξεί να αναβαθµίσει την
άσκηση της εκτελεστικής εξουσίας αναφορικά µε τον σεβασµό
της πολιτείας στα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Δηµιουργούνται ή εξελίσσονται τρεις θεσµοί συµβουλευτικού
κυρίως χαρακτήρα, οι οποίοι θα υπάγονται απευθείας στον Πρω-
θυπουργό, αναδεικνύοντας έτσι αφ’ ενός τη σηµασία των θεµά-
των που πραγµατεύονται και αφ’ ετέρου την πρόθεση διάχυσης
του έργου τους από το κέντρο της εκτελεστικής εξουσίας µέσω
του Επιτελικού Κράτους. 
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Η κοινωνία µας εξελίσσεται µε γρήγορους ρυθµούς, ειδικό-
τερα κατά την εποχή της πληροφόρησης. Το κράτος οφείλει να
προσαρµόζεται εγκαίρως και νοµίζω ότι αυτή η δυνατότητα της
προσαρµογής είναι το µεγαλύτερο όφελος από την ψήφιση του
υπό συζήτηση σχεδίου νόµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και ένα έτος ζούµε σε συν-
θήκες πανδηµίας. Οι επιπτώσεις της µάς έχουν αναγκάσει όλους
να προσαρµόσουµε τις συνήθειές µας. Περνάµε το µεγαλύτερο
µέρος του χρόνου µας µέσα στα σπίτια µας, ενώ οι µετακινήσεις,
η ίδια η εργασία µας, ακόµα και οι απλούστερες συναλλαγές
µας, παραδείγµατος χάριν µε το δηµόσιο, έχουν δυσκολέψει αι-
σθητά, αν δεν έχουν καταστεί αδύνατες δραστηριότητες. Αυτά,
λοιπόν, τα ιδιαίτερα βιώµατα µας δίνουν µια µικρή εικόνα της κα-
θηµερινότητας πολλών συµπολιτών µας, ακόµα και πριν την παν-
δηµία. Και αναφέροµαι φυσικά στα άτοµα µε αναπηρία. 

Η δηµιουργία της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας στοχεύει
στην πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία σε όλες τις εκφάνσεις
της ανθρώπινης δραστηριότητας. Γιατί, ας µη γελιόµαστε, είτε
πρόκειται για πεζοδρόµια και ράµπες αµαξιδίων, είτε για γραφει-
οκρατικές διαδικασίες προσαρµοσµένες για άτοµα µε περιορι-
σµένη όραση ή στο φάσµα του αυτισµού, η πρόσβαση των
ατόµων µε αναπηρία, παρά τις προσπάθειες που γίνονται τα τε-
λευταία χρόνια, παραµένει αρκετά περιορισµένη ακόµα και για
δοµές ΑΜΕΑ ή δηµόσιες υπηρεσίες. 

Στην Πέλλα υπάρχει ειδικό σχολείο που δεν διαθέτει τουαλέ-
τες για άτοµα µε αναπηρία. Στα δικαστήρια στα Γιαννιτσά ένα
άτοµο κινούµενο µε αµαξίδιο έχει πρόσβαση αποκλειστικά στο
ισόγειο µέσω της ράµπας στην είσοδο, αλλά όχι στους υπόλοι-
πους ορόφους, καθώς το κτήριο δεν διαθέτει ανελκυστήρα. Το
ίδιο και στο ειρηνοδικείο, το ίδιο και στην εισαγγελία. Σε ολό-
κληρη την Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας δεν υπάρχει ούτε µία
παιδική χαρά για ΑΜΕΑ. Όσοι έχουµε µικρά παιδιά µπορούµε να
καταλάβουµε τι σηµαίνει αυτό, ειδικά τώρα που ισχύουν τα πε-
ριοριστικά µέτρα. 

Είναι ευθύνη µας, λοιπόν, της πολιτείας, να εξασφαλίσουµε
στα άτοµα µε αναπηρία την καλύτερη δυνατή πρόσβαση, ισό-
τιµα, σε όλες τις ανθρώπινες δραστηριότητες. Θεωρώ ότι η σύ-
σταση της αρχής θα διευκολύνει τη σωστή και έγκυρη
πληροφόρηση των φορέων λήψεων των αποφάσεων για θέµατα
προσβασιµότητας. 

Η Κυβέρνηση έχει ήδη αποδείξει ότι µπορεί να προσαρµόζεται
µε ευαισθησία στα θέµατα των ατόµων µε αναπηρία. Το είδαµε
και τώρα µε την πανδηµία και τις σχετικές προβλέψεις για την
απρόσκοπτη λειτουργία των ειδικών σχολείων ή την ένταξη των
µελών τους στην τρέχουσα εµβολιαστική περίοδο. 

Κλείνοντας, περί της Εθνικής Αρχής, θα ήθελα να ζητήσω,
κύριε Υπουργέ, την κατά το συντοµότερο δυνατό κατάθεση στη
Βουλή του Εθνικού Σχεδίου για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρία, την οποία ξέρω ότι έχετε επιµεληθεί προσωπικά, ώστε
να µιλήσουµε συνολικά για τα ζητήµατα αυτά. 

Περνάω τώρα, κύριε Πρόεδρε, στην αναβάθµιση των δύο Εθνι-
κών Επιτροπών. Θα επικαλεστώ εκ νέου την πρόσφατη εµπειρία
µας από την πανδηµία, η οποία ανέδειξε τη σηµασία της επιστη-
µονικής, τεχνοκρατικής γνώσης κατά τη διαδικασία λήψεως απο-
φάσεων. Η εκτελεστική εξουσία πρέπει να έχει ανά πάσα στιγµή
πρόσβαση σε ποιοτική επιστηµονική γνώση, είτε πρόκειται για
έκτακτες καταστάσεις είτε κατά την καθηµερινή άσκηση της.
Αυτό είναι πλέον κάτι σαφές και στην ελληνική κοινωνία, καθώς
η εµπιστοσύνη των πολιτών στην επιστηµονική γνώση έχει αυξη-
θεί.

Με τη νέα δοµή η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Αν-
θρώπου αποκτά διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, αναλαµ-
βάνοντας έναν ουσιαστικό ρόλο, µε διευρυµένες αρµοδιότητες.
Αντίστοιχη διεύρυνση επιτυγχάνεται και στην Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής, καθώς εντάσσονται και τα ζητήµατα τεχνοηθικής, τα
οποία είµαι σίγουρος ότι θα απασχολήσουν πολύ σύντοµα το
Σώµα. 

Η πολιτεία πρέπει να προβλέψει την εξέλιξη της τεχνολογίας
σε πεδία όπως η τεχνητή νοηµοσύνη και να ρυθµίσει εγκαίρως
τις όποιες κοινωνικές προεκτάσεις µπορεί να έχουν. Κύριε
Υπουργέ, η εθνική στρατηγική για την τεχνητή νοηµοσύνη πρέπει

και αυτή να ολοκληρωθεί σύντοµα. Είναι ένα ζήτηµα που αφορά
την καθηµερινότητα των πολιτών-καταναλωτών, αλλά και τον
ιδιωτικό τοµέα, τη βιοµηχανία, την εφοδιαστική αλυσίδα και
πολλά άλλα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ στο ζή-
τηµα της συναίνεσης και να καλέσω τις κυρίες για τους κυρίους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να στηρίξουν το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου. Ο κύριος Υπουργός, όπως είδα και στη σχετική
συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή, ενσωµάτωσε περίπου δέκα
προτάσεις που προήλθαν από τους φορείς αλλά και από την Αν-
τιπολίτευση. Χαρακτηριστικά αναφέρω την πρόταση ακρόασης
από τη Βουλή του Προέδρου της Εθνικής Αρχής Προσβασιµό-
τητας. 

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κοινωνικά κινή-
µατα, όπως το αναπηρικό εν προκειµένω ή και το περιβαλλον-
τικό, δεν έχουν και δεν είναι πρέπον να έχουν ιδεολογικό
χαρακτήρα καθώς αφορούν στην αύξηση της ποιότητας ζωής
των πολιτών. Γι’ αυτό, σε ένα σχέδιο νόµου σαν το σηµερινό έχει
ιδιαίτερη αξία η συναίνεση και καλώ το Σώµα να το υπερψηφίσει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βασιλειάδη. Είστε πάντα µέσα στον χρόνο σας.

Τον δεύτερο κύκλο οµιλητών µε φυσική παρουσία θα ολοκλη-
ρώσει η κ. Παναγιού Πούλου, Βουλευτής Βοιωτίας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Παρακαλώ να µε ακούσουν οι συνάδελφοι οι οποίοι είναι στο
Webex. Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Υψηλάντη και θα ακολουθήσει
η κ, Τζούφη και ο κ. Φωτήλας.

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που δηµιουργεί µια νέα αρχή και παρεµ-
βαίνει σε δύο άλλες υπάρχουσες εθνικές επιτροπές. Κοινό
σηµείο τους είναι η διασφάλιση ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Η συ-
ζήτηση, όµως, γίνεται εν µέσω µιας επικαιρότητας που κι αυτή
άπτεται του τοµέα των δικαιωµάτων. 

Η θαρραλέα απόφαση της Σοφίας Μπεκατώρου να µιλήσει πυ-
ροδότησε το ξέσπασµα του ελληνικού «Me too» που κορυφώνε-
ται µέχρι στιγµής µε τη σύλληψη του πρώην διευθυντή του
Εθνικού Θεάτρου. Η κοινωνία, εν µέσω όλων αυτών των πρωτο-
φανών εξελίξεων, στροβιλίζεται σε ένα τοξικό κλίµα αποκαλύ-
ψεων, καταγγελιών, µηνύσεων, αντιπαραθέσεων, παρασκηνίων
και φηµών. Παρακολουθεί έκπληκτη, σοκαρισµένη και οργισµένη
µέσα στην αγωνία της πανδηµίας µια δεύτερη θύελλα που έχει
απ’ όλα, από τον συγκροτηµένο λόγο µέχρι το παραλήρηµα και
τη λασπολογία. 

Οι εµπλεκόµενοι οφείλουν να µιλήσουν καθαρά, µε ευθύνη και
γενναιότητα. Θα είναι άλλωστε µια πράξη που θα διευκολύνει την
επιστροφή στην ηρεµία, αν δεν έχουµε ήδη περάσει το σηµείο
χωρίς επιστροφή. Πρώτα απ’ όλα, να µάθουµε ποιος διόρισε τον
καλλιτεχνικό διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου, αφού δεν προ-
έκυψε από διαγωνισµό, που µε ευθύνη της Κυβέρνησης καταρ-
γήθηκε, αλλά ούτε και από µία απόφαση συλλογικού οργάνου,
µε τα µέχρι τώρα δεδοµένα. Άρα, αυτός που επέλεξε τον Λιγνάδη
πρέπει να µιλήσει, να εξηγήσει, να πάρει την πολιτική ευθύνη της
επιλογής και να ζητήσει, αν µη τι άλλο, συγγνώµη από τον ελλη-
νικό λαό. Αυτό επιβάλλουν ο πολιτικός πολιτισµός και η δηµο-
κρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα θα επικεντρωθώ στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας,
µια νέα αρχή που συστήνει η Κυβέρνηση µετά την εκπόνηση του
σχεδίου δράσης για τα δικαιώµατα των αναπήρων τον περα-
σµένο Νοέµβριο. Είναι ένα σχέδιο θετικό σαν πρόθεση, αλλά
λίγο, υποδεέστερο από τις ανάγκες των αναπήρων και µε πολλά
προβλήµατα που ελπίζουµε να διορθωθούν στην πορεία.

Το θέµα της αναπηρίας, της συµπερίληψης των αναπήρων
στην κοινωνία, της επίτευξης πραγµατικής ισοτιµίας των στά-
σεων απέναντι στην αναπηρία, είναι τεράστιας σηµασίας για τον
πολιτισµό και την ουσιαστική εµβάθυνση της δηµοκρατίας. 
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Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε ένα πρόγραµµα ουσιαστικών
µεταρρυθµίσεων, που ανταποκρίνεται στις ανάγκες και στα αι-
τήµατα των αναπήρων. Απέκρουσε την απαίτηση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου να εφαρµόσει το σύστηµα αξιολόγησης
µε βάση τη λειτουργικότητα του αναπήρου, διέσωσε τα προνοι-
ακά επιδόµατα και αποσυνέδεσε το επίδοµα για ανθρώπους µε
νοητικές αναπηρίες από την απόκτηση εργασίας. Άλλαξε το θε-
σµικό πλαίσιο της ειδικής αγωγής. Ίδρυσε πολλά ειδικά εργα-
στήρια επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης σε όλη τη
χώρα και τα ενίσχυσε µε προσλήψεις εκπαιδευτικών ειδικής αγω-
γής. Ξεκίνησε προγράµµατα αποϊδρυµατοποίησης, στέγες υπο-
στηριζόµενης διαβίωσης. Νοµοθέτησε το 15% των προσλήψεων
στο δηµόσιο τόσο για τα άτοµα, µε αναπηρία, όσο και για τις οι-
κογένειές τους. Νοµοθέτησε, τέλος, τις κοινωνικές συνεταιριστι-
κές επιχειρήσεις ένταξης και άλλα πολλά. Ήταν ένα στρατηγικό
σχέδιο ενταγµένο στη διάσωση κατ’ αρχάς και την οικοδόµηση
στη συνέχεια ενός σύγχρονου και βιώσιµου κοινωνικού κράτους.

Αξιοποιώντας τις δυνατότητες που δηµιουργούσε αυτή η πο-
λιτική, κατά τη θητεία µου στον Δήµο Λεβαδέων αντιµετωπίσαµε
τα καθηµερινά προβλήµατα των αναπήρων και των οικογενειών
τους µε σηµαντικές παρεµβάσεις: Κοινωνική πολιτική για τους
ευάλωτους δηµότες µε δοµές υποστήριξης. Ίδρυση του ΕΕΕΕΚ
Λιβαδειάς. Ίδρυση παραρτήµατος του ΕΚΕΨΥΕ. Βελτιώσαµε τις
υποδοµές εξασφαλίζοντας την κατασκευή νέου ειδικού δηµοτι-
κού σχολείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έννοια της προσβασιµότητας
δεν περιορίζεται µόνο στις ράµπες και στη νοηµατική. Είναι πολύ
βαθύτερη και προϋποθέτει µια βαθιά κοινωνική αλλαγή. Η
ανάγκη ισοτιµίας χρειάζεται ολιστικό σχέδιο µε τη συµµετοχή
των ίδιων των αναπήρων. Η αντίληψη της Κυβέρνησης, πέρα από
τις λεκτικές διακηρύξεις και τις επικοινωνιακές εικόνες, είναι πα-
λαιά. Στην πραγµατικότητα πρεσβεύει τη νοοτροπία ότι ο άνθρω-
πος πρέπει να συµβιβαστεί µε την αναπηρία του αν το κράτος
τού εξασφαλίσει την τυπική προσβασιµότητα. Δεν περιλαµβάνει,
όµως, το πεδίο της κοινωνικής δράσης, δηλαδή τις αλλαγές της
κοινωνίας, η οποία πρέπει να προσαρµοστεί στις διαφορετικές
απαιτήσεις και ανάγκες του ανθρώπου. Αυτή η αλλαγή αφορά
όλες τις πτυχές της κοινωνικής ζωής για την καθολική συµπερί-
ληψη των αναπήρων. Πρέπει να περιλαµβάνει τα µέτρα για την
άρση εµποδίων, διακρίσεων, ανισότιµης αντιµετώπισης και να
διασφαλίζει υπηρεσίες, επιδόµατα και τις παροχές που καταρ-
γούν τις ανισότητες. 

Κατά συνέπεια, αυτό που χρειάζονται οι ανάπηροι από την
πλευρά της πολιτείας δεν είναι ένας κατάλογος δράσεων, που
υπάρχει άλλωστε στις αποφάσεις των διεθνών οργανισµών, αλλά
τα µέσα. Χρειάζονται την ιεράρχηση και την εξασφάλιση µηχανι-
σµού εφαρµογής και ελέγχου για τη διαµόρφωση του πλαισίου
µέσα στο οποίο θα ορίσουν οι ίδιοι οι ανάπηροι τους όρους και
τα προτάγµατα της αυτονοµίας και της χειραφέτησής τους. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ σε µακροχρόνια συµπόρευση µε το αναπηρικό κί-
νηµα έχει υιοθετήσει το σύνθηµά τους «Τίποτα για εµάς χωρίς
εµάς». Οι πολιτικές που ασκήθηκαν ή προτείνονται εκπορεύονται
από αυτό το πλαίσιο. Η πρόταση και δέσµευσή µας για τη δηµι-
ουργία Υφυπουργείου Ειδικού Σκοπού αποτελεί την αλλαγή επι-
πέδου στη φιλοσοφία της καθολικής προσβασιµότητας.

Η Αρχή της Προσβασιµότητας, για την οποία συζητάµε σή-
µερα, είναι στον αντίποδα αυτής της προσέγγισης. Έχει µείζονες
αδυναµίες, αφού είναι απλώς συµβουλευτικό όργανο, χωρίς τα
µέσα εφαρµογής και ελέγχου. Αποδυναµώνει θα έλεγα µάλιστα
τον υπάρχοντα δοµικό και ελεγκτικό ρόλο του κράτους. Επι-
πλέον, ενώ έχει περιορισµένο αντικείµενο, ταυτόχρονα επεκτεί-
νεται σε πεδία όπως η κατάρτιση και η πρακτική άσκηση που
αποτελούν αντικείµενα άλλων φορέων. Τέλος, είναι ενταγµένη
στο Επιτελικό Κράτος, µε τον πλήρη έλεγχο από τον Πρωθυ-
πουργό όχι για λόγους ουσίας, αλλά για λόγους επικοινωνιακού
συµβολισµού. Άλλωστε οι επιδόσεις της καρικατούρας Επιτελι-
κού Κράτους της Κυβέρνησης σε όλους τους τοµείς µέχρι σή-
µερα προδιαγράφουν το φτωχό µέλλον της αρχής. Διερωτώµαι
µάλιστα αν τα µέχρι σήµερα πεπραγµένα σας είναι ακόµα µια
ανικανότητα ή πολιτική σας επιλογή. Συγκεκριµένα, στον προ-
ϋπολογισµό του 2020 έγινε µείωση των δαπανών για την αναπη-

ρία και αντί να αναπληρωθεί αυτό το ποσό στον προϋπολογισµό
του 2021 προβλέψατε πάλι µείωση, ενώ είναι σε αναµονή και η
εφαρµογή των µέτρων της επιτροπής Πισσαρίδη. 

Γνωρίζουµε επίσης όλοι εµείς εδώ σε αυτή την Αίθουσα, αλλά
και οι ανάπηροι στη χώρα, την άρνησή σας να τους στηρίξετε
στις συνθήκες που ζούµε της πανδηµίας.

Αρνηθήκατε τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για την ενίσχυσή τους,
την παράταση για έξι µήνες της παροχής του αναπηρικού επιδό-
µατος, τη χορήγηση του επιδόµατος σε δεκατέσσερις χιλιάδες
συµπολίτες µας που κατέθεσαν για πρώτη φορά πλήρεις φακέ-
λους στον ΟΠΕΚΑ, τη χορήγηση ειδικά για τον Δεκέµβριο διπλού
επιδόµατος αναπηρίας. Όµως, όχι µόνο δεν συµµερίζεστε τις
ανάγκες τους, αλλά τους τιµωρείται µάλιστα, σαν να ευθύνονται
αυτοί για τις δυσλειτουργίες που παρουσιάστηκαν στα νοσοκο-
µεία και τα ΚΕΠΑ, λόγω των συνθηκών της πανδηµίας. Οι ανά-
πηροι είναι και αυτοί για µία ακόµη φορά αόρατοι για σας.

Κύριε Υπουργέ, αλήθεια, απέναντι σε αυτές τις πολιτικές τι
µπορεί να κάνει µια τέτοια Αρχή Προσβασιµότητας συµβουλευ-
τικού χαρακτήρα; Δεν αρκούν οι διακηρύξεις. Πρέπει να κάνουµε
το βήµα και να θεσµοθετήσουµε ένα πλαίσιο υποστήριξης που
θα δώσει στον αναπηρικό κόσµο τη δυνατότητα να καθορίσει τη
ζωή του µέσα σε συνθήκες πραγµατικής ισοτιµίας.

Αν, πράγµατι, ενδιαφέρεστε, αξιοποιήστε και συνεχίστε την
πολιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε τον θεσµό του προσωπικού
βοηθού ή φροντιστή, µε δράσεις για την ενίσχυση της εκπαίδευ-
σης και της εργασίας, µε αλλαγή στη διαδικασία πιστοποίησης
της αναπηρίας.

Σε αυτή την κατεύθυνση θα είµαστε θετικοί. Όχι στις κενές πε-
ριεχοµένου επικοινωνιακές τυµπανοκρουσίες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πούλου.
Δεν χρειάζεται να µε ευχαριστείτε. Μιλάµε για µία οµάδα ατό-

µων µε ειδικές ικανότητες, που δύο πράγµατα ζητούν από εµάς:
Το ενδιαφέρον µας και την αγάπη µας. Γι’ αυτό δεν διακόπτω κα-
νέναν. Όποιος κάνει παρέα µε ΑΜΕΑ, µόνο οφέλη θα έχει, τίποτα
άλλο. Ζητούν µόνο την αγάπη µας.

Προχωράµε στον κύκλο οµιλητών µέσω Webex. Θα ανοίξει την
αυλαία ο Δωδεκανήσιος Βουλευτής κ. Βασίλειος-Νικόλαος Υψη-
λάντης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή σας.
Παρακαλώ, όσοι είστε από Webex να παρακολουθείτε και τον

χρόνο. Σας παρακαλώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση για τη δηµιουργία, τη µετεξέλιξη και την αναδιορ-

γάνωση τριών εθνικών επιτροπών που έχουν να κάνουν µε τον
άνθρωπο αποτελεί ένα σηµαντικό και αναβαθµιστικό γεγονός για
τη χώρα µας.

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας αναφέρεται στα άτοµα µε
αναπηρία και το δικαίωµά τους να διευκολυνθεί η προσβασιµό-
τητά τους στις ανθρώπινες δραστηριότητες, δηµόσιες και ιδιω-
τικές. Η απευθείας, µάλιστα, υπαγωγή της αρχής αυτής στον
Πρωθυπουργό σηµειολογικά παραπέµπει στο ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον της πολιτείας για τη λειτουργία της. Το ενδεκαµελές συµ-
βούλιο και τα πέντε στελέχη που θα καλύψουν τις θέσεις του
επιστηµονικού και διοικητικού προσωπικού θα έχουν για πορισµό
τους την υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα Δικαιώ-
µατα των Ατόµων µε Αναπηρία και την επεξεργασία προτάσεων,
τη συµµόρφωση µε την ενωσιακή νοµοθεσία, µέτρα για την τε-
χνική βοήθεια και εκπαίδευση, την εσωτερική και διεθνή συνερ-
γασία και την ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης για ζητήµατα
προσβασιµότητας.

Η υποχρέωση της παρουσίασης σε έκθεση πεπραγµένων δη-
µιουργεί προϋποθέσεις ουσιαστικής αξιολόγησης του έργου της
συγκεκριµένης αρχής. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η
Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας ιδρύεται επί τη βάσει του Εθνι-
κού Σχεδίου Δράσης για τα άτοµα µε αναπηρία, όπως ορίζει το
Σύνταγµα, ο Χάρτης των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και η Σύµβαση του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία.
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Όσον αφορά την Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
σε αυτήν προσδίδεται διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια µε
την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου που τη διέπει, µε την υπαγωγή
της, επίσης, στον Πρωθυπουργό και µε τη διεύρυνση των αρµο-
διοτήτων της σε θέµατα που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
τα οποία προβάλλονται είτε από την κυβέρνηση είτε από τη
Βουλή, ακόµα και από την Κοινωνία των Πολιτών.

Ένας άλλος σηµαντικός πορισµός της αποτελεί και η βελτίωση
βάσει προτάσεων του θεσµικού πλαισίου της προστασίας των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, καθώς επίσης η τήρηση ενός αξιόπι-
στου συστήµατος καταγραφής φαινοµένων ρατσιστικής συµπε-
ριφοράς και η αντιµετώπισή τους. Η επιτροπή αυτή θα συντάσσει
ετήσια µία έκθεση, ενώ θα έχει διασύνδεση µε την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής, καθώς επίσης και µε όλα τα
Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Περαιτέρω θα απαρτίζεται από τµήµατα ατοµικών και πολιτι-
κών δικαιωµάτων, κοινωνικών, οικονοµικών και πολιτικών δικαιω-
µάτων, της εφαρµογής των δικαιωµάτων του ανθρώπου στους
αλλοδαπούς.

Θα έχει οικονοµική αυτοτέλεια µε επιχορήγησή της από τον
κρατικό προϋπολογισµό αλλά και από άλλες πηγές, ενώ θα συ-
σταθεί µε δεκαπέντε οργανικές θέσεις επιστηµονικού και διοικη-
τικού προσωπικού, καθώς επίσης και µε δύο µονάδες ευέλικτες.
Η µία θα είναι για την επιστηµονική και η άλλη για τη διοικητική
και οικονοµική οργάνωση της επιτροπής.

Η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής, υπαγόµενη,
επίσης, στον Πρωθυπουργό, αποτελεί ανεξάρτητο συµβουλευ-
τικό όργανο της πολιτείας και θα έχει ως αποστολή τη διερεύ-
νηση των ηθικών, κοινωνικών και νοµικών διαστάσεων συνεπειών
σε τοµείς ιδίως της βιολογίας, της βιοτεχνολογίας, της ιατρικής
και της γενετικής, καθώς και των νέων τεχνολογιών: τεχνητή νοη-
µοσύνη, προηγµένοι αλγόριθµοι και ροµποτική.

Στις αρµοδιότητες της Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοηθικής
προστίθεται η δυνατότητα να εκδίδονται πράξεις ήπιου δικαίου,
δηλαδή να εκδίδει κατευθυντήριες γραµµές προς τον δηµόσιο
αλλά και τον ιδιωτικό τοµέα, αρχές που µπορούν να αποτελέσουν
έναν σοβαρό κώδικα δεοντολογίας για τις ενέργειες της αγοράς. 

Άκουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλη προσοχή
την παρέµβαση της Υφυπουργού κ. Μιχαηλίδου. Πέρα του ορ-
γανωτικού των Εθνικών Επιτροπών και ειδικά της Προσβασιµό-
τητας, όπως αναλύθηκαν από όλους τους συναδέλφους και
συζητάµε σήµερα, έχουµε και επί της ουσίας την εφαρµογή των
προγραµµάτων σε πάµπολλες παρεµβάσεις που η σηµερινή Κυ-
βέρνηση σε αυτό το λιγοστό χρονικό διάστηµα έχει αναπτύξει.
Βεβαίως και µε τις πολύ σηµαντικές νοµοθετικές παρεµβάσεις
του Υπουργού Επικρατείας, ολοκληρωµένα αυτό το νοµοσχέδιο
έρχεται να βοηθήσει τις υποθέσεις για τις οποίες ψηφίζουµε σή-
µερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας λειτουργεί µε βάση τις αρχές του κράτους δικαίου. Δια-
σφαλίζει την ανεµπόδιστη και αποτελεσµατική άσκηση των
δικαιωµάτων του ανθρώπου. Και αυτό, για να υπάρχει αληθινή
δικαιοσύνη και να πραγµατώνεται η πρόοδος της κοινωνίας µε
ελευθερία και δικαιοσύνη.

Αυτή τη φιλελεύθερη προσέγγιση φαίνεται ότι αρκετοί εδώ δεν
την υιοθετούν. Το άλλο, όµως, που πρεσβεύουν και έχει δοκιµα-
στεί και ιστορικά, έχει αποτύχει. Επιµένετε στον βωµό αποτρό-
παιων εγκληµάτων, που έχει επιληφθεί σήµερα η δικαιοσύνη, να
εξαπολύετε κατά των πολιτικών σας αντιπάλων τοξική λάσπη και
συκοφαντίες. Ολισθαίνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Να
γνωρίζετε ότι οι καµπάνιες αντιπολιτευτικού µίσους δεν υποβοη-
θούν ούτε την απόδοση της δικαιοσύνης ούτε την ανακούφιση
των θυµάτων και βεβαίως ούτε την υπόθεση της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υψηλάντη και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπατε ότι η Ελ-

λάδα είναι κράτος δικαίου και κάνουµε ό,τι λέει το Σύνταγµα και
ο νόµος. Η σηµερινή, όµως, συνεδρίαση είναι στον απόηχο των
χθεσινών απαράδεκτων επεισοδίων στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο της Θεσσαλονίκης, όπου δυνάµεις των ΜΑΤ εισέβαλαν, επι-
τέθηκαν σε ειρηνικούς διαδηλωτές, σε φοιτητές από τους
φοιτητικούς συλλόγους του πανεπιστηµίου, που διαµαρτύρονταν
τόσο για τον αυταρχικό νόµο Κεραµέως - Χρυσοχοΐδη, όσο και
για την πλήρη απουσία σχεδίου από την πλευρά της Κυβέρνησης
για την επαναλειτουργία των πανεπιστηµίων που παραµένουν
κλειστά για έναν συνεχή χρόνο, µε σηµαντικές εκπαιδευτικές
απώλειες για το σύνολο των φοιτητών, ιδιαίτερα αυτών που είναι
σε εφαρµοσµένα αντικείµενα και στις ιατρικές σπουδές. Σας επι-
σηµάναµε και τότε ότι ο νόµος αυτός θα δυναµιτίσει την κατά-
σταση στα πανεπιστήµια.

Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να αναγνωρίσετε ότι δεν περιποιούν
τιµή στη δηµοκρατία µας οι εικόνες ντροπής που είδαµε χθες.
Είναι πρόβληµα για τη δηµοκρατία µας να βλέπουµε πάνοπλους
αστυνοµικούς να σέρνουν νέα παιδιά µε το κεφάλι να γδέρνεται
στο έδαφος, να τα ψεκάζουν µε χηµικά ενώ είναι ήδη ακινητο-
ποιηµένα, τη στιγµή που δέχονται πρώτες βοήθειες.

Κύριε Υπουργέ, είστε συνάδελφος πανεπιστηµιακός. Αυτές οι
χθεσινές εικόνες βίας και καταστολής σε ένα από τα µεγαλύτερα
πανεπιστήµια της χώρας είναι αυτό που επιφυλάσσετε για τους
φοιτητές και τη νέα γενιά; Ξύλο, συλλήψεις και χηµικά σε όποι-
ους αντιδρούν; Τι φανερώνει αυτό για την ποιότητα της δηµο-
κρατίας µας και πού οδηγεί την πανεπιστηµιακή καθηµερινότητα;
Περιµένω τις απαντήσεις σας. Έχουν γίνει συγκεκριµένες ερω-
τήσεις και από εµένα και από άλλους συναδέλφους.

Και µάλιστα, όλα αυτά γίνονται, τη στιγµή που η χώρα αντιµε-
τωπίζει το τρίτο κύµα πανδηµίας, µε νοσοκοµεία και δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας στα όριά του, µε σοβαρή υγειονοµική, κοινωνική
και οικονοµική ανασφάλεια για το σύνολο των πολιτών, µε µία
διαχείριση και µέτρα αντιµετώπισης που δοκιµάζουν τις αντοχές
και προκαλούν σύγχυση και εκνευρισµό στους πολίτες και βε-
βαίως µε µία Κυβέρνηση που κλυδωνίζεται από τις καθηµερινές
αποκαλύψεις, βορβορώδους χαρακτήρα στον χώρο του πολιτι-
σµού. 

Ποια είναι η απάντησή σας; Η µόνη απάντηση είναι το δόγµα
«νόµος και τάξη», οδηγώντας, δυστυχώς, τη δηµοκρατία µας,
µέρα τη µέρα, στη θεσµική εκτροπή. Ο άλλος, βέβαια, βασικός
πυλώνας της πολιτικής σας είναι η υπέρµετρη επικοινωνία και η
εσκεµµένη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα είναι µέρος ενός πολυ-
διαφηµισµένου Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα δικαιώµατα των
ανθρώπων µε αναπηρία, ένα σχέδιο που παρουσιάζεται ως πρω-
τότυπο, παρ’ ότι δεν είναι, που εργαλειοποιεί τα δικαιώµατα των
ανθρώπων µε αναπηρία, ώστε να εξασφαλίσει στην Κυβέρνηση,
µε τρόπο επικοινωνιακό και δυστυχώς όχι ουσιαστικό το υποτι-
θέµενο φιλοαναπηρικό της προφίλ. 

Ακούσαµε πολλές µεγαλοστοµίες, αλλά αυτά απέχουν από την
πραγµατικότητα. Και γιατί το λέµε αυτό; Γιατί λέµε ότι το νοµο-
σχέδιο στερείται αξιοπιστίας; Διότι υπάρχει µεγάλη αναντιστοιχία
µεταξύ των διακηρύξεων και της σκληρής νεοφιλελεύθερης πο-
λιτικής που εφαρµόζεται, αφού στον φετινό προϋπολογισµό προ-
βλέψατε εκατό εκατοµµύρια λιγότερα για τους ανασφάλιστους
συµπολίτες µε αναπηρία και δεν δεχθήκατε καµµία από τις προ-
τάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για τη χορήγηση επιδοµάτων στις πολύ δύ-
σκολες συνθήκες της πανδηµίας και παρά τις διεθνείς
συστάσεις, που έχουν γίνει από παντού, που σας λένε ότι ακρι-
βώς σε αυτές τις συνθήκες, οι άνθρωποι µε αναπηρία είναι αυτοί
που πλήττονται περισσότερο. 

Λέµε, λοιπόν, ότι ακριβώς αυτές οι ρυθµίσεις που φέρνετε
είναι ευχολόγια, δεν έχουν συγκεκριµένη στόχευση, δεν έχουν
ιεράρχηση δράσεων, έχουν ηθεληµένη ασάφεια, όσον αφορά
την κοστολόγηση και τις πηγές χρηµατοδότησης. 

Εποµένως, λέµε ότι µάλλον πρόκειται και για προσωπικό σας
στοίχηµα, να εφαρµόσετε τις περίφηµες αρχές του Επιτελικού
Κράτους στον πολύπαθο τοµέα της αναπηρίας, αυτού του πολυ-
διαφηµισµένου, πολυδάπανου, συγκεντρωτικού, αλλά στην
ουσία αναποτελεσµατικού κράτους που αφήνει τους πολίτες
χωρίς ρεύµα για αρκετά εικοσιτετράωρα, επειδή -υποτίθεται- ότι
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το χιόνι ήταν το πιο βαρύ, που βάζει την Αστυνοµία στα πανεπι-
στήµια για να «φυσήξει» αέρας δηµοκρατίας, που καρφιτσώνει
σηµειώµατα στο στούντιο της ΕΡΤ, για να µην προβάλουν βίντεο
από το κορωνογλέντι του Πρωθυπουργού στην Ικαρία. Ακόµη,
του κράτους που συγκαλύπτει και αρνείται να αναλάβει τις ευ-
θύνες του που εµβολιάζει συζύγους, συγγενείς και φίλους, πα-
ραβιάζοντας κάθε υγειονοµικό πρωτόκολλο προτεραιότητας και
µάλιστα, ξεχνώντας τους ανθρώπους µε αναπηρία και τους αν-
θρώπους µε χρόνια νοσήµατα που µόλις τώρα συζητείται ότι θα
πρέπει να προτεραιοποιηθούν και προσλαµβάνει περισσότερους
µετακλητούς στα γραφεία των Υπουργών. Αυτό βέβαια, πράγ-
µατι, γίνεται πρώτη φορά σε αυτό το µέγεθος από συστάσεως
ελληνικού κράτους. 

Ξεχνάτε, επίσης, ότι η Νέα Δηµοκρατία ήδη από το 2014 είχε
καταργήσει, µε Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης τότε τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, τις αρχές προσβασιµότητας για τους ανά-
πηρους. 

Επίσης, δεν θέλετε καθόλου να θυµάστε ότι υπήρξε µία προ-
ηγούµενη προσπάθεια από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τη θέ-
σπιση του ν.4487/2017 που εισήγαγε ένα καθολικό πλαίσιο
ρυθµίσεων εφαρµογής της Διεθνούς Σύµβασης για τα Δικαιώ-
µατα των Ανθρώπων µε Αναπηρία, έναν νόµο τοµή, που για
πρώτη φορά πράγµατι προσπάθησε να αντιµετωπίσει τους αν-
θρώπους µε αναπηρία και τα δικαιώµατά τους µε υπευθυνότητα
και συνοχή. Τον ονοµάζετε «άδειο κέλυφος». Αντί να πάρετε αυτό
σαν βάση και να προχωρήσετε παραπέρα σε καθυστερήσεις και
αδυναµίες, ουσιαστικά τον διαγράφετε.

Ξεχνάτε ότι το 2017 κωδικοποιήθηκε η υπάρχουσα νοµοθεσία.
Ξεχνάτε ότι δηµιουργήθηκε ο ηλεκτρονικός φάκελος αναπήρου.
Ξεχνάτε ότι αυξήθηκαν τα νοσήµατα που χρειάζεται µία µόνο αρ-
χική διάγνωση από σαράντα στα εκατόν σαράντα έξι, για να µην
ταλαιπωρούνται οι άνθρωποι µε αναπηρία. Ξεχνάτε ότι ηλεκτρο-
νικοποιήθηκε η απόδοση των αναπηρικών επιδοµάτων και λέτε
ότι όλα ξεκινάνε τώρα. Δεν είναι όµως έτσι. 

Συµπληρωµατικά, θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα κρίσιµο
σηµείο που σήµερα δεν συζητήθηκε αρκετά, που κατά τη γνώµη
µου είναι ένας σηµαντικός πυλώνας ένταξης, κοινωνικοποίησης,
προσβασιµότητας, διάγνωσης και θεραπείας, που είναι ο χώρος
της εκπαίδευσης και ειδικά, ο χώρος της ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης. Είναι το πρώτο και ίσως το σηµαντικότερο µονοπάτι
απ’ αυτά που µπορούν να οδηγήσουν σε αξιοπρεπή και ανεξάρ-
τητη διαβίωση των ανθρώπων µε αναπηρία.

Σε αυτή την κατεύθυνση και παρά τους µνηµονιακούς κατα-
ναγκασµούς έγινε µια συστηµατική προσπάθεια ο χώρος αυτός
ο πολύπαθος να ενισχυθεί, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την προσπά-
θεια για ενταξιακή προοπτική όλων των παιδιών µε αναπηρία, µε
βάση τις διεθνείς επιστηµονικές και παιδαγωγικές πρακτικές στα
πλαίσια της συµπεριληπτικής εκπαίδευσης. 

Ποιο ήταν το πρώτο βήµα; Και αυτή είναι η απάντησή µου
προς την κ. Μιχαηλίδου, που σήµερα ήρθε εδώ µε πολύ µεγάλη
έπαρση, ότι δεν είχε γίνει τίποτα και όλα έγιναν τώρα.

Ξέρετε, κυρία Μιχαηλίδου, ότι δεν ήταν καταγεγραµµένα τα
παιδιά που είχαν αναπηρία ή άλλα προβλήµατα, αναπτυξιακά ή
µαθησιακά, πουθενά και το 2016, για πρώτη φορά, έγινε βάση
δεδοµένων, για να ξέρουµε πόσα από αυτά τα παιδιά και ποιες
εκπαιδευτικές ανάγκες έχουν; Και αυτό οδήγησε στο να κατα-
γραφεί ένας προοδευτικά αυξανόµενος αριθµός παιδιών που
έφτασαν περίπου τις εκατόν δέκα χιλιάδες εκ των οποίων τα ενε-
νήντα χιλιάδες ήταν στη γενική εκπαίδευση. Ακριβώς γι’ αυτό
υπερδιπλασιάσαµε τις προσλήψεις των αναπληρωτών στην ει-
δική αγωγή, αυξήσαµε τα τµήµατα ένταξης, εκεί που χρειάστηκε
προστέθηκαν και νέες σχολικές µονάδες. Και βεβαίως, προγραµ-
µατίσαµε τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους µόνιµους διορισµούς
για πρώτη φορά µέσω του ΑΣΕΠ, τους οποίους βεβαίως η κ. Κε-
ραµέως προσπαθεί να παρουσιάσει σαν δικό της έργο, ενώ αναι-
τιολόγητα καθυστέρησε να τους κάνει. Είναι και άλλα πράγµατα,
όπως το ολοήµερο πρόγραµµα στα ειδικά σχολεία και δηµοτικά,
η έναρξη ενός νέου τύπου σχολείου που ήταν τα ειδικά επαγγελ-
µατικά γυµνάσια και λύκεια, προγράµµατα συνεκπαίδευσης µα-
θητών ειδικών και γενικών σχολίων, η υποχρεωτική δίχρονη
προσχολική εκπαίδευση, όπου εκεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ

πολύ.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου δύο λεπτά και

τελειώνω αµέσως. 
…µπορεί να εφαρµοστεί το κοµµάτι ουσιαστικά της πρώιµης

παρέµβασης και όχι στους βρεφονηπιακούς σταθµούς.
Εποµένως, έγιναν πράγµατα. Χρειάζεται να γίνουν πολλά πε-

ρισσότερα. Η πραγµατικότητα όµως είναι διαφορετική. Δυστυ-
χώς, η Νέα Δηµοκρατία αγνοεί τις ανάγκες των ειδικών σχολείων.
Δεν έχει προχωρήσει καν στους εµβολιασµούς µαθητών και εκ-
παιδευτικών, παρ’ ότι τα ειδικά σχολεία είναι τα µόνα που αυτή
τη στιγµή εξακολουθούν να λειτουργούν. Δεν τους έχει προτε-
ραιοποιήσει µε βάση την ευαλωτότητά τους. Το Υπουργείο αρ-
νείται να δει γονείς και εκπαιδευτικούς. Σε αυτό το σηµείο
εξαντλείται δυστυχώς η επιτελικότητα του κράτους της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία Τζούφη. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Κλείνω µε την
τελευταία µου κουβέντα. 

Εµείς υποστηρίζουµε ότι θα επανέλθουµε. Εµείς έχουµε ήδη
καταθέσει το ειδικό σχέδιο δράσης που παρουσίασε ο Αλέξης
Τσίπρας και υπάρχει εναλλακτική πολιτική για την ισότιµη πρό-
σβαση των ανθρώπων, που το έχουν πολύ µεγάλη ανάγκη και ιδι-
αίτερα, της νέας γενιάς και των παιδιών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο

αφορά σε ζητήµατα, τα οποία βρίσκονται ψηλά στην επικαιρό-
τητα, ιδίως, τις τελευταίες ηµέρες.

Αναρίθµητες δηµόσιες καταγγελίες που αναφέρονται σε φαι-
νόµενα καταπάτησης και βάναυσης προσβολής των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Το τρέχον χρονικό διάστηµα µάς έχει απασχολήσει
ιδιαίτερα το ζήτηµα της θωράκισης θεµελιωδών δικαιωµάτων,
τόσο των γυναικών, όσο και των παιδιών, των ασθενέστερων και
όσων εν γένει χρήζουν µεγαλύτερης προστασίας.

Συγχρόνως, η υγειονοµική κρίση και η προσωρινή περιστολή
των ελευθεριών µας, δηµιουργεί ποικίλους προβληµατισµούς,
σχετικά µε τη σύγκρουση ορισµένων δικαιωµάτων και τη στάθ-
µισή τους.

Απαντώντας, λοιπόν, στα κελεύσµατα της εποχής και στην κα-
θολική ανάγκη για τη µέγιστη δυνατή προστασία των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων, µε το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Επικρατείας εστιάζουµε σε τρεις σηµαντικές θεσµικές παρεµβά-
σεις, οι οποίες αφορούν τα δικαιώµατα του ανθρώπου.

Κατ’ αρχάς, συστήνουµε για πρώτη φορά -το τονίζω αυτό-
Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας για τη Διασφάλιση των Δικαιω-
µάτων των Ατόµων µε Αναπηρία. Ποιος είναι, όµως, ο ρόλος
αυτής της αρχής; 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας θα συνιστά τον σύµβουλο
της πολιτείας για το σύνολο των ζητηµάτων που αφορούν την
πρόσβαση των ΑΜΕΑ σε όλο το φάσµα των ανθρώπινων δραστη-
ριοτήτων.

Σε τι εξυπηρετεί η ύπαρξη της Αρχής Προσβασιµότητας; Εξυ-
πηρετεί και συµβάλλει καθοριστικά στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης
για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία. Ειδικότερα, η επι-
τροπή θα συντονίζει, θα παρακολουθεί και θα επιβλέπει την ευ-
ρύτερη πολιτική για την ισότιµη µεταχείριση και την απονοµή
ίσων ευκαιριών στα άτοµα µε αναπηρία.

Με άλλα λόγια, η επιτροπή αυτή αποτελεί εκ των ων ουκ άνευ
για το εθνικό σχέδιο και τη διαµόρφωση συγκροτηµένης δηµό-
σιας πολιτικής στο επίπεδο της προστασίας των ατόµων µε ανα-
πηρία. 

Στελεχωµένη από επιστήµονες εγνωσµένου κύρους θα συνε-
πικουρεί το έργο της πολιτείας, παρέχοντας και εξασφαλίζοντας
ταυτόχρονα την απαραίτητη απαιτούµενη τεχνογνωσία για τα
εξειδικευµένα και πολυσύνθετα ζητήµατα σχετικά µε την αντιµε-
τώπιση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠZ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8681



Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πρεσβεύει το κράτος
δικαίου και το κράτος προνοίας, του οποίου σκοπός είναι να εξα-
σφαλίσει αξιοπρεπή διαβίωση στα προστατευόµενα άτοµα, ώστε
να ενταχθούν στην οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας. 

Η λήψη θετικών µέτρων από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας για την προστασία των ΑΜΕΑ είναι σαφής και διάχυτη.
Τα µέτρα αυτά αφορούν τόσο σε παροχές όσο και σε υπηρεσίες.
Ενδεικτικά θα αναφερθώ στις εµβληµατικές πρωτοβουλίες µας,
όπως είναι ο «Προσωπικός Βοηθός» και η «Κάρτα Αναπηρίας».

Αφορούν, επίσης, σε θεσµικές παρεµβάσεις, όπως είναι αυτές
που εισαγάγουµε σήµερα. Η αυξηµένη προστασία για τα ΑΜΕΑ
αποτελεί βασική προϋπόθεση για την οµαλή λειτουργία των δη-
µοκρατικών θεσµών και για την ουσιαστική πραγµάτωση της
αρχής της ισότητας. Και, όπως έχω αναφέρει πολλάκις, εµείς
αποδεικνύουµε στην πράξη ότι είµαστε κράτος δικαίου και κρά-
τος πρόνοιας.

Και έρχοµαι τώρα στην κ. Φωτίου και στην πρότασή της να δη-
µιουργηθεί αντίστοιχο Υφυπουργείο για τα ζητήµατα προσβασι-
µότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, φαίνεται πως παραβλέπετε το γεγονός ότι µε το υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο εισάγουµε συµβουλευτικούς θεσµούς στην πολιτεία. 

Είναι δυνατόν να µην αντιλαµβάνεστε ότι δεν υπάρχει ούτε ένα
Υπουργείο που να µην εµπλέκεται σε αυτήν τη διαδικασία; Η προ-
σβασιµότητα των ΑΜΕΑ εκτείνεται στους τοµείς της υγειονοµι-
κής περίθαλψης, της εκπαίδευσης, της εργασίας, των
µεταφορών και σε ένα κάρο άλλους. Ειλικρινά, πείτε µου ποιο θα
είναι αυτό το Υπουργείο που θα συγκεντρώσει το πλήθος των
επιµέρους και ειδικότερων αρµοδιοτήτων που άπτονται της πο-
λυσχιδούς προσβασιµότητας;

Αφήστε, λοιπόν, επιτέλους κατά µέρος τη µικροπολιτική και
τους άστοχους προβληµατισµούς και επικεντρωθείτε σε ένα πα-
ραγωγικό και γόνιµο διάλογο. 

Καταθέσατε, άραγε, έστω και µια πρόταση που να είναι σχε-
τική µε το νοµοσχέδιο; Όχι, βέβαια. Απαντάω µόνος µου, γιατί η
ερώτηση ήταν ρητορική.

Η δεύτερη ουσιαστική παρέµβαση που επιφέρει το νοµοσχέδιο
αφορά στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
η οποία πλέον αποκτά οργανωτική, λειτουργική και οικονοµική
αυτοτέλεια. Αναµορφώνουµε το θεσµικό πλαίσιο της εν λόγω επι-
τροπής, καθιστώντας την για πρώτη φορά πλήρως αυτοδιοίκητη.
Ενισχύουµε κατά αυτόν τον τρόπο την ανεξαρτησία και την αυ-
τονοµία της. 

Εν προκειµένω, δεν βρίσκω περιθώριο για κανένα αντεπιχεί-
ρηµα από τα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όταν η ίδια η επι-
τροπή είναι εκείνη που το εισηγείται.

Ικανοποιούµε, λοιπόν, την απαίτηση της κοινωνίας των πολι-
τών, την απαίτηση για πλήρη ανεξαρτησία της επιτροπής µέσω
της διοικητικής και οικονοµικής της αυτοτέλειας.

Όµως, και εδώ µας κατηγορήσατε ότι ιδρύουµε ένα κοµµατικό
και πρωθυπουργοκεντρικό σύστηµα και αναρωτιέµαι πού ερεί-
δεται αυτό; Δεν έχει καµµία απολύτως βάση. Η Εθνική Επιτροπή
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου υπαγόταν εξάλλου στον Πρω-
θυπουργό εξαρχής. Το προέβλεπε ήδη ο ιδρυτικός της νόµος,
ενώ, µάλιστα, µέχρι πρότινος προβλεπόταν ότι συµµετέχουν
επτά εκπρόσωποι Υπουργείων και δύο άτοµα, τα οποία όριζε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός. Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν θα υπάρχει
ούτε ένα µέλος, το οποίο θα προέρχεται από την εκτελεστική λει-
τουργία. Εξ αντιδιαστολής µε το υφιστάµενο νοµοθετικό καθε-
στώς, ο Πρωθυπουργός δεν θα έχει πλέον καµµία απολύτως
συµµετοχή στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που. Αποσυνδέουµε πλήρως την επιτροπή από την οιαδήποτε
κοµµατική εξάρτηση, καθιστώντας την όχι κατ’ επίφαση, αλλά
ουσιαστικά ανεξάρτητη.

Και συνεχίζω µε την τρίτη και εξίσου σηµαντική παρέµβαση
που επιχειρούµε και δεν είναι άλλη από τη µετεξέλιξη της Εθνι-
κής Επιτροπής Βιοηθικής σε Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής.

Στο σηµείο αυτό θα µου επιτρέψετε να δανειστώ µια φράση
του συγκεκριµένου Έλληνα καθηγητή του MIT κ. Δασκαλάκη: «Η
έµφαση στον άνθρωπο είναι η συνεισφορά για την οποία οι Έλ-

ληνες πρέπει να είµαστε υπερήφανοι». Και δεν τη χρησιµοποιώ
τυχαία, καθώς µέσω της τεχνολογικής εξέλιξης αναδύονται
πολλά διλλήµατα ηθικής φύσεως, τα οποία οφείλουν να επιλύον-
ται µέσω ενός κώδικα ηθικών αξιών µε γνώµονα και κέντρο πάντα
τον άνθρωπο.

Η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής θα αποτελεί,
λοιπόν, τον κύριο σύµβουλο της πολιτείας για την προάσπιση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων που µπορεί να τεθούν σε απειλή
από την αλµατώδη εξέλιξη της τεχνολογίας. Αδυνατώ και πάλι
να πιστέψω ότι υπάρχει έστω και ένα από τα Κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, που να διαφωνεί µε την αδήριτη ανάγκη ενίσχυσης
αυτής της επιτροπής. Θεωρώ ότι είναι κοινή διαπίστωση η ανα-
γκαιότητα της αναβάθµισής της, προκειµένου να µπορεί αυτή να
συµβαδίζει µε τους ραγδαίους ρυθµούς της τεχνολογικής ανά-
πτυξης. Οφείλουµε να εκσυγχρονίσουµε τη νοµική σκοπιά µας
έναντι των νέων τεχνολογιών.

Προτού ολοκληρώσω, θα ήθελα να εξάρω ως νοµικός την αξιέ-
παινη προσπάθεια κωδικοποίησης της διάσπαρτης νοµοθεσίας
για τα άτοµα µε αναπηρία, στην οποία έκανε ιδιαίτερη µνεία και
ο Υπουργός Επικρατείας.

Κλείνω λέγοντας ότι παρά τις όποιες διαφωνίες και τις διαφο-
ρετικές αντιλήψεις µας, η προάσπιση και η διασφάλιση των ατο-
µικών δικαιωµάτων συλλήβδην οφείλει να είναι κοινή
συνισταµένη και το σηµείο σύγκλισης στην ψήφιση του νοµοσχε-
δίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Η Ελλάδα θέτει και, επιτέλους, υλοποιεί
ουσιαστικούς στόχους βελτίωσης στο θέµα της θωράκισης ατο-
µικών, κοινωνικών, των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στο σύνολό
τους.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει

τώρα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής.
Αµέσως µετά τον λόγο θα δώσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Κώστα Σκανδαλίδη.
Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα συζη-

τάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνησή σας
στην Ολοµέλεια και δηµιουργεί νέα πολιτικά επίπεδα δράσης, για
τα οποία ήδη το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής έχει ανοίξει
δρόµο στο παρελθόν και χάραξε πορείες, τις οποίες ακολου-
θείτε, είναι αλήθεια. Είναι µεγάλες µεταρρυθµίσεις της µεγάλης
δηµοκρατικής παράταξης, που αποτελούν ορόσηµο και πυξίδα
µαζί για τη συνέχεια και για τις επόµενες κυβερνήσεις.

Πριν αναφερθώ στο σηµερινό θέµα, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, ας µου επιτραπεί για λίγο µόνο
να µοιραστώ µε τους συναδέλφους του Κοινοβουλίου, αλλά και
τους πολίτες που µας παρακολουθούν, κάποιες σκέψεις που
προκύπτουν από την επικαιρότητα και έχουν δηµιουργήσει ένα
κατακλυσµιαίο κύµα αποκαλύψεων µε πολιτικές προεκτάσεις για
κυβερνητικούς χειρισµούς κυρίως στον χώρο του πολιτισµού,
αλλά και αλλού.

Μέσα από τα µάτια ενός πολίτη, αναρωτηθήκατε, κύριε
Υπουργέ, τι ακριβώς βλέπουµε; Τι βλέπει αυτός; Τι βλέπει ένας
πολίτης σήµερα µε τα µάτια του µέσα στην πανδηµία, µέσα στην
αγωνία, µέσα στην αποµόνωση, µέσα στην οικονοµική ασφυξία; 

Ένας πολίτης άκουσε πριν από λίγες µέρες την Εθνική Μετε-
ωρολογική Υπηρεσία να προβλέπει ότι θα έχουµε ακραία καιρικά
φαινόµενα. Αυτός ο ίδιος ο πολίτης, που παρ’ ότι προβλέφθηκε,
αναγκάστηκε να µείνει µια εβδοµάδα µε το κερί της Ανάστασης
και τυλιγµένος µε κουβέρτα εκστρατείας στην αυγή του 2021.
Ένας πολίτης, λοιπόν, είδε έναν άθλιο καυγά µεταξύ Κυβέρνη-
σης και δήµων αµέσως µετά µε τη ΔΕΔΔΗΕ στο επίκεντρο για τα
κλαδιά των δέντρων. Ποιος δεν σκαρφάλωσε, τελικά, και ποιος
δεν έκοψε τα περιβόητα αυτά κλαδιά, τραβώντας, όµως, τα µαλ-
λιά του ο κάθε µέσος συνετός άνθρωπος, διότι η νοηµοσύνη του
υποτιµήθηκε σφόδρα.

Φοιτητές στους δρόµους είδε ο πολίτης, κύριε Υπουργέ, να
λένε: «Κάτω τα χέρια από τις ζωές µας και κάτω από τις σχολές
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µας», λες και έχουµε δύο ταχυτήτων ζωές και σχολές αντίστοιχα,
πανεπιστήµια δικά τους και δικά µας και δικά σας, ζωές δικές
τους, δικές µας και δικές τους. Και αναρωτιέται κανείς, όπως και
ο ιστορικός του µέλλοντος σίγουρα αυτό θα το καταγράψει:
Προς τι, αλήθεια, τόσο µίσος και σπαραγµός µες στην καρδιά
των νιάτων µας;

Ένας πολίτης, κύριε Υπουργέ, είδε τις τελευταίες ηµέρες µια
χιονοστιβάδα όχι όµως λευκού χιονιού, αλλά µαύρων φερτών υλι-
κών σε ένα ρέµα που έγινε, τελικά, ορµητικό ποτάµι αποκαλύ-
ψεων για σεξουαλικά εγκλήµατα και πρωτοφανείς µεθόδους
διάπραξής τους από επιλεγµένα από την Κυβέρνησή σας πρό-
σωπα να επιτελούν τον ρόλο ιθύνοντος σε θεσµό, όπως αυτό του
Εθνικού Θεάτρου.

Ένας πολίτης βλέπει σήµερα στον αργαλειό της πολιτικής κα-
πηλείας να υφαίνει η κάθε πλευρά το δικό της µοτίβο και να κάνει
το δικό της σχέδιο. Άσπρο η µία; Μαύρο η άλλη. 

Με ποιους αγκαλιάστηκε ο Λιγνάδης είναι το θέµα σήµερα,
όπως διάβαζα πριν από λίγο. Αγκαλιά µε την νυν Υπουργό Πολι-
τισµού, αγκαλιά όµως, απαντάει ο άλλος, και µε την προηγού-
µενη Υπουργό Πολιτισµού. Παιδεραστής για την πρώτη,
θεατράνθρωπος για την άλλη, πριν η δικαιοσύνη µιλήσει για όλα
αυτά! Από τη µια, ο εκλεκτός του κ. Μητσοτάκη, από την άλλη ο
πρέσβης της Βενεζουέλας, µε απίθανους συσχετισµούς της πο-
λιτικής µε τα καθαρά σεξουαλικά εγκλήµατα. 

Μπερδεύεται ο πολίτης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζαλίζε-
ται από τον εκκωφαντικό ήχο ενός αργαλειού που τίποτα όµορφο
δεν πρόκειται να δηµιουργήσει για τη χώρα. Μέσα στον τρελό
χορό ενός ποινικού κρατουµένου, που παραπέµπεται στη δικαιο-
σύνη να δικαστεί, µε θύµατα που γλείφουν ακόµη τις πληγές
τους, πληγές που µάλλον δεν θα κλείσουν ποτέ, η Κυβέρνηση,
κύριε Υπουργέ, οφείλει να αναλάβει την πολιτική ευθύνη. Ευθεία
και σταράτα να σταµατήσει η ανθρωποφαγία σε κάθε επίπεδο!

Η Ελλάδα, η χώρα της δηµοκρατίας και του πολιτισµού, δεν
µπορεί να ταυτιστεί σε καµµία περίπτωση µε αυτό το τοπίο. Είναι
νοσηρό, είναι κανιβαλικό, είναι απεχθές. Έχει ελκύσει ακόµη και
κάθε γραφικό τύπο -σκεφτείτε!- που αρέσκεται σε ρυπαρό φως,
ζει µέσα σε ρυπαρό φως, αρκεί να είναι φως, ώστε να σκυλέψει
πάνω στη σωρό ακόµη και των ψυχών όσων βιάστηκαν, για λίγες
στιγµές, µόνο και µόνο για να έρθει στην επιφάνεια της επικαι-
ρότητας. 

Όχι, δεν µπορεί να το επιτρέψει αυτό το πολιτικό µας σύστηµα.
Η Κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει την αντικειµενική πολιτική ευ-
θύνη για να επικρατήσει η κοινωνική ειρήνη και να αποκαταστα-
θεί το περί δηµοσίου δικαίου αίσθηµα. Να αναλάβει η δικαιοσύνη
το θεσµικό της ρόλο στο συγκεκριµένο ζήτηµα και να ειρηνεύσει
η κοινωνία µας, η οποία αυτή τη στιγµή είναι ανάστατη. 

Θα αναφερθώ τώρα σε αυτό που συζητάµε σήµερα, το νοµο-
σχέδιο του Υπουργού Επικρατείας για την Εθνική Αρχή Προσβα-
σιµότητας, την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου, την τόσο σηµαντική κατά την αντίληψή µου επιτροπή
και την Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής, όπως προστίθεται
πια και ορθά. 

Πλέον θεωρώ ότι βρισκόµαστε σε έναν δρόµο που δεν µπο-
ρούµε παρά να αναγνωρίσουµε πως είναι αναγκαίος, είναι σύγ-
χρονος και είναι και µονόδροµος, καθότι χρειάζεται η νέα
αντίληψη της πολιτικής να έχει µέσα της αυτό που δεν µπορείς
να δώσεις σε ανθρώπους που το στερούνται, επειδή βρίσκονται
αντιµέτωποι µε δυσµενείς συνθήκες στη ζωή τους. 

Δεν θα µπορούσαµε σε καµµία περίπτωση να έχουµε αντιπο-
λιτευτικό µένος επί παντός επιστητού -δυστυχώς το είδα και αυτό
σήµερα και στεναχωρήθηκα πάρα πολύ-, όταν τίθενται ζητήµατα
τα οποία για όλους είναι κοινά αποδεκτά πως πρέπει να τα αντι-
µετωπίσουµε σε ένα σύγχρονο πλαίσιο δικαιωµάτων, ατοµικών
και συλλογικών. 

Δεν πρέπει, νοµίζω, να ξεχνάµε ότι για τις δύο τελευταίες επι-
τροπές το ΠΑΣΟΚ είχε ψηφίσει τον παλαιότερο νόµο, τον
ν.2667/98. Ήµασταν θεσµικά περήφανοι γι’ αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Τότε είχαµε την πρωτοποριακή αντίληψη και
σύλληψη να κάνουµε έναν νόµο που σήµερα δεν χρειάζεται παρά
ένα απλό face lift, απ’ ό,τι είδα, µία απλή επικαιροποίηση. 

Τα ανθρώπινα δικαιώµατα έρχονται ξανά στο επίκεντρο, τα αν-

θρώπινα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία, που πολλές
φορές εµποδίζονται από αβελτηρίες της πολιτείας και των θε-
σµικών εκφάνσεων, αλλά και τα ανθρώπινα δικαιώµατα όλων εν
γένει, όλων µας, µέσα σε ένα πλαίσιο συνταγµατικής κατοχύρω-
σης µεν, αλλά µιας ανεξέλεγκτης κατάστασης της πανδηµίας δε,
όπου ο διάλογος πάλι θα πρέπει να επικαιροποιηθεί και πάλι να
ξεκινήσουµε να συζητάµε πώς αλήθεια µπορούµε να έχουµε ένα
µίνιµουµ προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αφού όλοι
νιώθουµε ότι και η συλλογική, αλλά και η ατοµική σφαίρα προ-
σβάλλεται, ειδικά στη φάση της υγειονοµικής κρίσης την οποία
διερχόµαστε. 

Στο πλαίσιο λοιπόν αυτό, όταν τα δικαιώµατά µας περιστέλ-
λονται και απαιτείται επαναπροσδιορισµός, ένα µίνιµουµ σαν
υποχρέωση έχει και η πολιτεία να καθορίσει και να προστατεύσει
ως προς τα δικαιώµατα των αναπήρων και γι’ αυτό χαιρετίζουµε
την πρωτοβουλία για την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας. Είναι
ένα θετικό γεγονός που προωθεί η Κυβέρνηση, ένα Εθνικό Σχέ-
διο Δράσης το οποίο βεβαίως πάντοτε λέµε ότι πρέπει να έχει
βελτιωτική κατεύθυνση και πάντοτε θα πρέπει να χρησιµοποιεί,
να αξιοποιεί -αξιολογηµένα βέβαια- όλα τα κίνητρα, τα κριτήρια
και της Εθνικής Συνοµοσπονδίας, αλλά και των πολιτικών χώρων
µε µεγάλους σκαπανείς δικαιωµάτων, τόσον καιρό, τόσα χρόνια
στην κατεύθυνση αυτή. 

Όλα θα πρέπει να τα λαµβάνετε υπ’ όψιν σας. Ο καθρέφτης
µιας δηµοκρατικά οργανωµένης πολιτείας είναι ο τρόπος µε τον
οποίο αντιµετωπίζει τα άτοµα µε αναπηρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω µε δυο κουβέντες.
Συνεπώς, σε αυτή την κατεύθυνση, νιώθουµε περήφανοι που

πρωτοποριακά επεξεργαστήκαµε τα συγκεκριµένα σχέδια και
εσείς έρχεστε να τα συµπληρώσετε.

Τελειώνω, κάνοντας µία µνεία, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ότι δυστυχώς, ενώ όλα αυτά
θα µπορούσαν να έχουν τη συναίνεση όλων µας, βάζετε πάλι ζη-
τήµατα τα οποία δεν µπορούµε να αντισταθούµε στον πειρασµό
να επισηµάνουµε. Και στις τρεις επιτροπές προβλέπεται η δυνα-
τότητα µέρος του επιστηµονικού προσωπικού να υπηρετεί µε
ανανεώσιµες τετραετείς συµβάσεις ορισµένου χρόνου και αυτές
να ανανεώνονται µε την κρίση µιας επιτροπής, όπως εσείς πάλι
το διαλέξατε. «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Είναι ένα χούι που
για άλλη µία φορά δεν λέτε να το κόψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κατά τα λοιπά -και τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε- θεωρούµε ότι όλα αυτά θα πρέπει να γίνονται µε την
απόλυτη συναίνεση του πολιτικού Σώµατος, διότι θεωρούµε ότι
είναι εθνικές υποθέσεις στις οποίες θα πρέπει να είµαστε εξαι-
ρετικά προσεκτικοί και εξαιρετικά ανοιχτοί στο παρόν και στο
µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Σκανδαλίδης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εµένα µε απασχολεί πολύ περισσότερο από

όλα τα άλλα η εικόνα του εθνικού Κοινοβουλίου µεθαύριο. 
Ο Πρωθυπουργός πήρε µια πρωτοβουλία, θα έλεγα, επικοινω-

νιακά αµυντική µπροστά στις εξελίξεις των ηµερών, να κάνει µια
συζήτηση Προ Ηµερησίας Διάταξης γι’ αυτό το τόσο µεγάλο θέµα
που αυτή την εποχή βιώνουµε, αλλά µε απασχολεί ιδιαίτερα η ει-
κόνα, το ύφος, το ήθος και ο λόγος που θα ακουστούν σε αυτήν
την Αίθουσα µεθαύριο, που µπορεί να αποτελέσει ακόµη ένα χτύ-
πηµα, αν θέλετε, στη λειτουργία των κοινοβουλευτικών θεσµών
και στην αξιοπιστία της πολιτικής και της ηγεσίας των πολιτικών. 

Το λέω αυτό και το επαναλαµβάνω. Το είπα και το πρωί. Πάµε
σε πολύ ολισθηρό έδαφος. Το προανάκρουσµα σήµερα ήταν τέ-
τοιο που ουσιαστικά µεταθέτει το πρόβληµα σε µία αντιπαρά-
θεση, φοβάµαι, που δεν ακούει ο ένας τον άλλον. Και αν αυτό
εξελιχθεί στο επίπεδο των Αρχηγών, καταλαβαίνετε ότι για την
Εθνική Αντιπροσωπεία θα είναι ένα πολύ ισχυρό χτύπηµα, αλλά
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και γενικότερα για την πολιτική ζωή της χώρας. 
Επίσης, πρέπει να πω ότι οι δικές σας τοποθετήσεις και ειση-

γήσεις έχουν µια λογική, µία προσπάθεια και µια καλή θέληση να
αλλάξουν πράγµατα από αυτά που απασχολούν το δηµοκρατικό
µας πολίτευµα, τη λειτουργία των θεσµών και της δηµοκρατίας.
Βέβαια είσαστε και εσείς ενταγµένος σε ένα σύστηµα εξουσίας
για το οποίο θα µιλήσω λίγο µετά, µιας που σε όλους αρέσει να
µιλάνε για το Επιτελικό Κράτος και τα υπόλοιπα, δηλαδή τον
τύπο της διακυβέρνησης. 

Το θέµα του νοµοσχεδίου ουσιαστικά είναι ένα µε δύο υποσύ-
νολα. Είναι η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
και η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας και η Εθνική Επιτροπή για
τη Βιοηθική και την Τεχνοηθική είναι υποσύνολα, γιατί θέλουν να
υπερασπίσουν τα δικαιώµατα του ανθρώπου, βασικά δικαιώµατα
που σήµερα αµφισβητούνται. 

Και γι’ αυτό θα µου επιτρέψετε δύο τρία πολύ σύντοµα σχόλια
για τα δύο υποσύνολα, για να πάω µετά στο θέµα του µοντέλου
διακυβέρνησης της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα. 

Σε ό,τι αφορά την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, όλοι οι ει-
σηγητές µας µε πρώτο τον κ. Καµίνη τη χαρακτήρισαν µια θετική
εξέλιξη. Αξιοποιήσατε τις προτάσεις της Εθνικής Συνοµοσπον-
δίας. Στην πράξη µπορούµε να δούµε πάρα πολύ καλύτερα τι
κενά υπάρχουν ακόµα και µπορούµε να τα βελτιώσουµε. Όµως,
είναι στη σωστή κατεύθυνση και ασφαλώς κανείς δεν θα µπο-
ρούσε ούτε να την αγνοήσει ούτε να πει ότι είναι κάτι αρνητικό
στην αντιµετώπιση του συγκεκριµένου προβλήµατος.

Σε ό,τι αφορά την Εθνική Επιτροπή για τη Βιοηθική και την Τε-
χνοηθική, ο κ. Καµίνης το πρωί κατέθεσε µια πραγµατικά σηµαν-
τική και ολοκληρωµένη άποψη για τους νέους καιρούς που
ζούµε, τους κινδύνους που απορρέουν από αυτούς, για τα ατο-
µικά δικαιώµατα και τα προσωπικά δεδοµένα, όχι µόνο σε εθνικό
αλλά σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Η αναγκαστική εξέλιξη και ενδυνάµωση των δικαιωµάτων που
αφορούν την προστασία των ατόµων για τη διαφύλαξη της ανα-
λογικότητας για τα πεδία της ασφάλειας και της προστασίας, σε
ό,τι αφορά τις αυταρχικές, απάνθρωπες και σκοτεινές πρακτικές
που παραµονεύουν πίσω από τη δυνατότητα αξιοποίησης της τε-
χνολογικής επανάστασης και των προϊόντων της και ιδιαίτερα,
της αξιοποίησης από τα ίδια τα κράτη, καθιστούν την καινούργια
αντιπαράθεση ανάµεσα στα αυταρχικά καθεστώτα και κοινοβου-
λευτικά, ανάµεσα στα ολοκληρωτικά και τα φιλελεύθερα καθε-
στώτα. Δεν καθιστούν τη δικαίωση του ενός εναντίον του άλλου,
αλλά θέτουν ένα συνολικό πρόβληµα προστασίας από τα αποτε-
λέσµατα της τεχνολογικής επανάστασης, προστασίας της δηµο-
κρατίας και στην Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Αυτό είναι ένα
κρίσιµο θέµα για το οποίο θα έπρεπε η ίδια Κοινοβουλευτική Δη-
µοκρατία να το θεωρήσει ως µείζον θέµα της και να το συζητήσει
ιδιαίτερα στα πλαίσια της ελληνικής αντιπροσωπείας. 

Εσείς σήµερα ουσιαστικά θεσµοθετείτε µια επιτροπή η οποία
έρχεται ως συνέχεια της πρώτης επιτροπής που έκανε τότε η κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ, να προσαρµόσει και να επεκτείνει την αρ-
µοδιότητα και το περιεχόµενό της σε σχέση και µε τις εξελίξεις.
Αυτό είναι ένα βήµα, θα έλεγα, θετικό αλλά µικρό.

Εδώ είναι ανάγκη το εθνικό Κοινοβούλιο και όλος ο πολιτικός
κόσµος να ασχοληθεί πολύ σοβαρά µε τα καινούργια δεδοµένα,
ιδιαίτερα µετά την πανδηµία και να δώσει µια πολύ πιο ριζοσπα-
στική λύση, σε ό,τι αφορά αυτό το θέµα, και ένα θεσµικό πλαίσιο
που να συνάδει και µε όλες τις εξελίξεις που αυτήν την εποχή
συµβαίνουν σε όλο τον κόσµο, σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση
του συγκεκριµένου προβλήµατος. 

Η µετεξέλιξη, λοιπόν, αυτής της επιτροπής ήταν αναγκαία και
τη θεωρούµε θετική. Διαλέξατε, όµως, έναν εύκολο δρόµο. Θα
µπορούσατε να ανοίξετε τη συζήτηση επί της ουσίας και να κα-
ταλήξουµε στο πώς θα είναι αυτή η επιτροπή και τι περιεχόµενο
θα έχει. Θα ήταν, νοµίζω, πιο ουσιαστικό, πιο ριζοσπαστικό, πιο
βαθύ και πιο σύγχρονο, σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση του ση-
µερινού προβλήµατος. 

Έρχοµαι τώρα στην Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που. Κι αυτή είναι µια θεσµική κατάκτηση της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ σε εφαρµογή του ψηφίσµατος της Γενικής Συνέλευσης
του ΟΗΕ τότε, το 1998. Είναι θετικό ότι µε τον νόµο σας αποκτά

νοµική προσωπικότητα, καθώς και οικονοµική και διοικητική αυ-
τοτέλεια. 

Εδώ υπήρξε µια αντιπαράθεση το πρωί για το αν εφαρµόζεται
στις αποσπάσεις, τις µετατάξεις και τις αποζηµιώσεις, αν γίνονται
έξω από τις κείµενες διατάξεις. Είδα τώρα στις διορθώσεις σας
ότι κάνατε µια µισή κίνηση και θα πω γιατί είναι µισή. Αφορά µόνο
αυτήν την επιτροπή. Δεν αφορά τις υπόλοιπες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όλες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κι αν αφορά όλες, θέτετε

ένα µεταβατικό στάδιο. Δεν ξέρω τι έχετε πάθει εσείς στην Κυ-
βέρνηση µε τα µεταβατικά στάδια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν
µπορεί να γίνει αλλιώς, κύριε Σκανδαλίδη, γιατί δεν υπάρχουν
οργανισµοί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Θα µε ακούσετε. Κι αν δεν
µπορεί να γίνει αλλιώς, να το συζητήσουµε. Δεν είναι η ώρα να
µου φάτε τον χρόνο, για να συζητήσουµε αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εσείς
το θέσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Θέλω, λοιπόν, να σας πω
ότι αυτήν τη µεταβατικότητα εγώ δεν την καταλαβαίνω. Αντίθετα,
βλέπω µια λογική «ουδέν µονιµότερον του προσωρινού». Και θα
µπορούσα να πω ότι έχετε απόλυτα καλή διάθεση γι’ αυτό, αλλά
έχουν µπει ψύλλοι στα αυτιά µου από µια σειρά από εξελίξεις τις
τελευταίες µέρες. 

Έρχεται ο κ. Βορίδης και λέει για τις διοικήσεις των ΔΕΚΟ που
ήταν υποχρεωµένη σύµφωνα µε τον νόµο, αν υπάρχει µια παραί-
τηση ή µια αλλαγή του διοικητή, µέσα σε τρεις µήνες να αποφα-
σίσει συγκεκριµένα µε τις διαδικασίες που προβλέπονται µέσω
ΑΣΕΠ κ.λπ. και να ολοκληρώσει τη διαδικασία. Έρχεται ο κ. Βο-
ρίδης και προτείνει κατάργηση οποιασδήποτε προθεσµίας. Λέει
ότι σε είκοσι µέρες µεν υποχρεωτικά θα ξεκινήσει η διαδικασία,
αλλά µπορεί να κρατήσει δύο χρόνια, τρία χρόνια, τέσσερα χρό-
νια. Άρα, έχει η Κυβέρνηση τη δυνατότητα να βάλει µια διοίκηση
που να είναι για τα επόµενα τρία-τέσσερα χρόνια. 

Το ίδιο έρχεται µετά από λίγο η επιτροπή στον προηγούµενο
νόµο που συζητήσαµε και µιλάνε για τις ανεξάρτητες αρχές. Και
λένε, επίσης, ότι οι έξι µήνες που ήταν η προθεσµία, για να ολο-
κληρωθεί η διαδικασία της αντικατάστασης της διοίκησης, κα-
ταργούνται. Άρα, παραπέµπεται µεταβατικά µια µεταβατική
κατάσταση για το µέλλον. Κι έρχεται η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµό-
σιων Εσόδων και λέει ότι ο διοικητής θα αποφασίζει για όλα, για
µισθολόγια, βαθµολόγια, για τα πάντα, θέσεις ευθύνης, για οτι-
δήποτε άλλο. 

Ρωτώ, λοιπόν: Είναι τυχαία αυτή η συγχορδία διατάξεων που
αφορούν µεταβατικά διαστήµατα; Μήπως το µεταβατικό κοµµα-
τικό κράτος βολεύει σήµερα την άσκηση της εξουσίας από την
Κυβέρνηση και µας φέρνει όλες αυτές οι διατάξεις να τις ψηφί-
σουµε ξαφνικά καταργώντας κάθε προθεσµία που διασφάλιζε ότι
γρήγορα θα αποφασίζαµε τις διαδικασίες και την επιλογή των
νέων διοικήσεων; 

Όταν έρχεστε, λοιπόν, κι εσείς σήµερα και λέτε, έστω και µε-
ταβατικά, ότι δεν θα ισχύουν αυτές οι διατάξεις, είναι φανερό τι
συµβαίνει µε βάση και τους ρυθµούς που κινείται η ελληνική δη-
µόσια διοίκηση, αλλά κυρίως, αν θέλετε, και την πρόθεση της Κυ-
βέρνησης και την απόφαση της Κυβέρνησης. Γι’ αυτό µπήκαν οι
προθεσµίες, γιατί µια κυβέρνηση έχει το δικαίωµα να το πάει όσο
πίσω θέλει και όσο µπορεί. 

Ρωτάω, λοιπόν, κι αυτό είναι ένα κρίσιµο θέµα, κύριε Υπουργέ,
στο οποίο πιστεύω ότι η Κυβέρνηση δεν ασκεί ουσιαστικά την
πολιτική της αξιοκρατίας, της αξιολόγησης, της σωστής διαδι-
κασίας που αφορά την πλήρωση θέσεων στη δηµόσια διοίκηση
και ιδιαίτερα, σε τέτοιες κρίσιµες αρχές, ιδιαίτερα ευαίσθητες,
αλλά απλά συγκροτείτε ένα µεταβατικό κοµµατικό κράτος.

Και µιας και γίνεται πολλή κουβέντα για το Επιτελικό Κράτος,
είτε το θέλουν οι καλοί δηµοσιογράφοι που κάνουν αναλύσεις
περί Δεξιάς, Αριστεράς, προοδευτικής, συντηρητικής κ.λπ., ότι
έχουν διαλυθεί οι αντιθέσεις και όλα αυτά, εδώ υπάρχουν πολύ
συγκεκριµένα πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο.
Η προοδευτική και συντηρητική πρακτική στον τύπο της δια-

κυβέρνησης απαντά σε ερωτήµατα συγκεκριµένα. Συγκεντρώνει
ή αποκεντρώνει εξουσίες; Παραδείγµατος χάριν, στην αυτοδιοί-
κηση συγκεντρώνει ή αποκεντρώνει εξουσίες; Δίνει τη δυνατό-
τητα στους παρακάτω θεσµούς να έχουν τον δικό τους ρόλο, τη
δική τους απόφαση, τη δική τους αποφασιστική συµµετοχή στην
άσκηση της εξουσίας σε ένα δηµοκρατικό καθεστώς ή η εκτελε-
στική εξουσία συγκεντρώνει σε ένα πανίσχυρο επιτελικό δήθεν
γραφείο όλες τις αποφάσεις που αφορούν τη διαδικασία της δια-
κυβέρνησης; Ενισχύει ή αποδυναµώνει τη θεσµική συγκρότηση
της δηµοκρατίας;

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η αυτοτέλεια του πα-
νεπιστηµίου. Εγώ δεν λέω να µην µπει η Αστυνοµία, όταν γίνεται
µια παραβατική πράξη, αλλά ήρθατε και φέρατε ουσιαστικά να
αποφασίζει την είσοδο της Αστυνοµίας ο Υπουργός Δηµόσιας
Τάξης, αν θέλει, κι αν αυτό κρίνει, γιατί οι πρυτανικές αρχές δεν
είναι ικανές. Βάλτε τους την αντίστοιχη ποινική και αστική ευθύνη
να αναλάβουν τις ευθύνες τους και να φτιάξετε και την υπηρεσία
διαφύλαξης και να φτιάξετε και την είσοδο-έξοδο και την κάρτα
και τα πάντα. Αλλά όχι να µεταφέρετε τις αποφάσεις της εκτελε-
στικής εξουσίας µέσα στο πανεπιστήµιο! Καταργείτε τον θεσµό.

Στην πολιτική της ανάπτυξης, ποιος θα αποφασίσει που θα
πάνε οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης; Ένα πανίσχυρο γραφείο
στο κέντρο. Πώς συµµετέχει ο δηµοκρατικός προγραµµατισµός,
η πυραµίδα του δηµοκρατικού προγραµµατισµού µε αναπτυξια-
κούς θεσµούς, αποκεντρωµένους, που δίνουν ζωντάνια στις πε-
ριφέρειες και παίρνουν αποφάσεις για την πορεία τους, την
ανάπτυξή τους και την πρόοδό τους; Δεν υπάρχουν πουθενά.
Όλα γίνονται κεντρικά. 

Και το τελευταίο που είναι το πιο κρίσιµο και έχει σχέση µε το
νοµοσχέδιο σήµερα, στο όνοµα του κακώς εννοούµενου δικαιω-
µατισµού, της άκριτης διεκδίκησης του συντεχνιασµού καταρ-
γείτε το πρώτο και καθοριστικό δικαίωµα, το δικαίωµα στην
αξιοπρέπεια. Το δικαίωµα του ατόµου στην αξιοπρέπεια σήµερα
βάλλεται. Το δικαίωµα στην αξιοπρέπεια βάλλεται µέσα από τις
αποτρόπαιες πράξεις που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας.
Και το δικαίωµα της αξιοπρέπειας δεν προστατεύεται, αν δεν
υπάρξει µια πραγµατική, ουσιαστική κατοχύρωση αυτών των δι-
καιωµάτων, χωρίς παράθυρα, χωρίς διάφορες τρύπες, όπου
µπορεί να εισέλθει ο οποιοσδήποτε και να το ανατρέψει.

Αυτό είναι το πρώτο και κύριο θέµα που πρέπει να απασχολή-
σει την αρχή, την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που. Κι εγώ θα χαιρόµουν πάρα πολύ αν φέρνατε έναν
καινούργιο, ριζοσπαστικό, δυνατό νόµο που να προστατεύει τα
συνταγµατικά δικαιώµατα του «συνέρχεσθαι», του «συνεταιρίζε-
σθαι», του να κινητοποιείται και να προτείνει, να διεκδικεί, αλλά
παράλληλα, µε την αντίστοιχη προστασία της ατοµικότητας, της
ελευθερίας και της ασφάλειας του πολίτη. Θα ήµουν πολύ ευτυ-
χής να το κάνει µία προοδευτική κυβέρνηση. 

Δεν πρόκειται να το κάνετε όχι γιατί εσείς προσωπικά δεν
έχετε την πρόθεση, αλλά γιατί δεν το επιτρέπουν η δοµή της Κυ-
βέρνησής σας και ο τρόπος που ασκείτε την εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Σκανδαλίδη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γεώργιο Κοτρωνιά από τη
Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια στον κ. Σπυρίδωνα Λάππα από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Κοτρωνιά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα κράτος δικαίου, µια πολιτι-

σµένη κοινωνία δίνει ίσα δικαιώµατα και ίσες ευκαιρίες σε όλους
τους πολίτες του. Ίσες ευκαιρίες στην εκπαίδευση, την εργασία,
τον πολιτισµό και όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής και της προ-
σωπικής του ζωής. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται ένα ουσιαστικό βήµα, ώστε
να γίνει πραγµατικότητα η δυνατότητα σε όλους τους συµπολί-
τες µας να µετέχουν ισότιµα στο κοινωνικό γίγνεσθαι, ενώ πα-
ράλληλα διαµορφώνεται το πλαίσιο για την προάσπιση και
προώθηση των δικαιωµάτων τους. 

Η σύσταση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας µε κύριο

ρόλο τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία
είναι µια θεσµική ρύθµιση µε έντονα κοινωνικό χαρακτήρα που
λαµβάνει υπ’ όψιν τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν τα άτοµα
µε αναπηρίες, αλλά και το περιβάλλον τους στην καθηµερινότητά
τους, δυσκολίες που αναδείχθηκαν ακόµη περισσότερο την κρί-
σιµη περίοδο της πανδηµίας που διανύουµε.

Επειδή υπηρέτησα πολλά χρόνια την τοπική αυτοδιοίκηση, αι-
σθάνοµαι πως παρά το γεγονός ότι η αυτοδιοίκηση όλα αυτά τα
χρόνια έχει κάνει βήµατα για τη βελτίωση της πρόσβασης των
ΑΜΕΑ, είµαστε ακόµη πίσω. Αρκεί να σας πω ότι µε ερώτηµά µου
πρόσφατα στον Υπουργό Δικαιοσύνης, αναφέροµαι στην έλ-
λειψη ασφαλούς πρόσβασης για τα άτοµα µε αναπηρία στα δι-
καστήρια της Λαµίας. 

Σταµατώ εδώ και έρχοµαι στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου, όπου
ορίζονται οι αρµοδιότητες της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας,
οι οποίες καλύπτουν ένα ευρύτατο φάσµα, όπως η παρακολού-
θηση εφαρµογής του διεθνούς, αλλά και του εθνικού πλαισίου
προσβασιµότητας, η υποβολή προτάσεων σχετικά µε την υλο-
ποίηση του εθνικού σχεδίου δράσης για τα δικαιώµατα των ατό-
µων µε αναπηρία, η ενηµέρωση από κάθε επιτροπή προσβασιµό-
τητας που συγκροτείται στον δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τα ζη-
τήµατα της προσβασιµότητας, η εκπροσώπηση της χώρας σε
διεθνείς οργανισµούς για θέµατα αρµοδιότητάς της, η ευαισθη-
τοποίηση της κοινής γνώµης που για µένα είναι εξέχουσας ση-
µασίας για την απρόσκοπτη πρόσβαση των αναπήρων στις δοµές
του κράτους, αλλά και τις δοµές της κάθε πόλης. Τα αποτελέ-
σµατα και η πορεία των δράσεων αυτής της αρχής που θεσµο-
θετείται θα αποτυπώνονται σε έκθεση που η ίδια θα δηµοσιοποιεί
κάθε χρόνο και µάλιστα, µε βάση συγκεκριµένους δείκτες. 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας υπάγεται απευθείας στον
Πρωθυπουργό, γεγονός που της προσδίδει το µεγαλύτερο δυ-
νατό κύρος και που µε αυτόν τον τρόπο αγκαλιάζει όλα τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία που ασχολούνται µε τα θέµατα της
προσβασιµότητας των αναπήρων. Υποστηρίζεται δε ως προς τη
στελέχωση και την υποδοµή της από την Προεδρία της Κυβέρ-
νησης και εντάσσεται στον προϋπολογισµό της ως διακριτή ει-
δική γραµµή. Επίσης, προβλέπεται η συνεργασία µε ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα και µε ερευνητικούς φορείς για την εκτέ-
λεση έργων και εκπόνηση µελετών, ενώ παρέχεται η δυνατότητα
πρόσκλησης µαθητών ή φοιτητών µε αναπηρία στις τακτικές συ-
νεδριάσεις της. 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας διοικείται από εντεκαµελές
διοικητικό συµβούλιο µε τετραετή θητεία, ενώ συνιστώνται και
πέντε οργανικές θέσεις επιστηµονικού και διοικητικού προσωπι-
κού που µπορούν να καλυφθούν µε αποσπάσεις ή µετατάξεις µό-
νιµου προσωπικού του δηµοσίου. 

Το Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου αφορά στην Εθνική Επιτροπή
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η οποία µε το νοµοσχέδιο
αυτό αποκτά πλέον διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια ως το
ανεξάρτητο συµβουλευτικό όργανο της πολιτείας για την προ-
στασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Οι αρµοδιότητές της διευρύνονται και συνοψίζονται στα εξής:
στην εξέταση ζητηµάτων σχετικά µε την προστασία των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου που θέτουν είτε η Κυβέρνηση ή η Διά-
σκεψη των Προέδρων της Βουλής ή η ίδια η Κοινωνία των
Πολιτών, στην υποβολή προτάσεων για τη βελτίωση της προστα-
σίας των δικαιωµάτων του ανθρώπου, στην εξέταση συµµόρφω-
σης µε το Διεθνές Δίκαιο για την προστασία των δικαιωµάτων,
στην καταγραφή φαινοµένων ρατσιστικής συµπεριφοράς και πα-
ραβίασης των δικαιωµάτων, στην καλλιέργεια του σεβασµού των
δικαιωµάτων του ανθρώπου στο πλαίσιο του εκπαιδευτικού µας
συστήµατος, αλλά και στην ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης.

Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου αποκτά
πλέον οικονοµική αυτοτέλεια µε την επιχορήγηση από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό και από άλλες πηγές και καταρτίζει δικό της
προϋπολογισµό µε ευθύνη του προέδρου της.

Τέλος, στο Μέρος Γ’ και ακολουθώντας τις επιταγές της νέας
τεχνολογικής εποχής, ενισχύεται η αποστολή της Εθνικής Επι-
τροπής Βιοηθικής, η οποία µετεξελίσσεται σε Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής µε σαφώς διευρυµένες αρµοδιότητες.
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Αυτές συνοψίζονται στα παρακάτω, δηλαδή στην κατάθεση προ-
τάσεων συνολικής πολιτικής, αλλά και συγκεκριµένων ενεργειών
ή στη γνωµοδότηση για θέµατα σχετικά µε την αποστολή της,
στη συµµετοχή σε νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές για θέµατα
σχετικά µε την ανθρωποκεντρική αποστολή της, στην εξέταση
συµµόρφωσης στο Διεθνές Δίκαιο, στην εκπροσώπηση της
χώρας µας σε οργανισµούς για θέµατα σχετικά µε την αποστολή
της και στην ευαισθητοποίηση και πάλι της κοινής γνώµης στην
οποία, όπως είπα, αποδίδω πάρα πολύ µεγάλη σηµασία. 

Η νέα Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής υπάγεται
στον Πρωθυπουργό, αποτελείται από έντεκα µέλη µε τετραετή
θητεία και µπορεί να συνεργάζεται µε επιστήµονες αναγνωρισµέ-
νου κύρους, πανεπιστήµια και ερευνητικά ιδρύµατα. Η συγκεκρι-
µένη επιτροπή θα πρέπει να συντάσσει ετήσια έκθεση των
δράσεών της, η οποία θα συζητείται σε κοινή συνεδρίαση της Ει-
δικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας και της Ει-
δικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου της Βουλής. 

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
περιλαµβάνει τρεις σηµαντικότατες κοινωνικές παρεµβάσεις µε
συγκεκριµένο σχεδιασµό, µετρήσιµα αποτελέσµατα και σαφή
στόχο την ευηµερία της κοινωνίας και των πολιτών της και δη
των πιο αδύναµων. Πιστεύω ότι πρέπει να στηριχθεί από όλες τις
πτέρυγες της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Κοτρωνιά και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδωνας Λάππας από τον ΣΥΡΙΖΑ

και µετά να ετοιµάζεται ο κ. Θέµης Χειµάρας από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Ορίστε, κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, είχα σκοπό να σας µιλήσω µόνο για το πρώτο

κεφάλαιο των τριών επιτροπών για τα άτοµα µε αναπηρία. Τρό-
µαξα, όµως, από την οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
και συναδέλφου κατά τα άλλα κ. Πλεύρη, ο οποίος κραδαίνοντας
τον Ποινικό Κώδικα είπε ότι η σύγκρουση Αριστεράς και Κεντρο-
αριστεράς µε την Κεντροδεξιά θα γίνει µε βάση αυτόν τον κώ-
δικα. 

Αλίµονο, πραγµατικά αλίµονο, σκέφτοµαι σαν νοµικός, για τη
µεγάλη σύγκρουση του Μεσοπολέµου µεταξύ του Σµιτ και του
Χάνς Κέλσεν. Ο Χανς Κέλσεν ήταν ο άνθρωπος που πίστευε στο
φιλελεύθερο Ποινικό Δίκαιο και ο Σµιτ στο αυταρχικό µε πολύ µε-
γάλες ποινές και γενικώς ήταν άνθρωπος ακραίων τοποθετή-
σεων. 

Θέλω να πω στον συνάδελφο κ. Πλεύρη, κυρίως ως νοµικός,
ότι οι ιδέες του Σµιτ αποτέλεσαν το υπέδαφος, το εύκρατο και
υγιεινό έδαφος πάνω στο οποίο στηρίχθηκε η ιδεολογία των
Ναζί.

Κύριε συνάδελφε, Θάνο Πλεύρη, εν πάση περιπτώσει σηκώ-
νουµε το γάντι. Αν νοµίζεις ότι η σύγκρουση της Αριστεράς και
της Κεντροαριστεράς µαζί, γιατί στη νοµική κοινότητα εν πολλοίς
είναι ταυτόσηµες οι ιδέες µας, µε τη Δεξιά ή µε την Κεντροδεξιά
θα γίνει µε βάση τις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα, σηκώνουµε
το γάντι και πάρε την πρωτοβουλία να οργανωθεί µία ηµερίδα ή
διηµερίδα, είτε µε πρωτοβουλία του Δικηγορικού Σώµατος είτε
µε πρωτοβουλία του εθνικού Κοινοβουλίου ή µε πρωτοβουλία
των δικαστών και εισαγγελέων, µε αποκλειστική συζήτηση την
ιστορία εξέλιξης των ποινικών κωδίκων τόσο στη χώρα µας και
στην Ευρώπη όσο και σε ολόκληρο τον κόσµο.

Πρέπει να σας πω, κύριε Πλεύρη, ότι πρέπει να ξαναδιαβά-
σετε, φαίνεται, εκείνη την πύρινη, την καταπληκτική –µία αποθέ-
ωση στο δηµοκρατικό και φιλελεύθερο πνεύµα των ποινικών
κωδίκων- οµιλία του Νικολάου Χωραφά το 1950, όταν η χώρα µας
έβγαινε από το σφαγείο του µεγάλου Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.
Θα καταλάβετε, λοιπόν, ότι ένας Ποινικός Κώδικας στηρίζεται σε
τρία πράγµατα: πρώτον, στη δικαιοκρατική αρχή και στο φιλε-
λεύθερο πνεύµα του, δεύτερον, στην αρχή της ανεκτικότητας –
που την ανέπτυξε ο Χάνς Κέλσεν που σας είπα προηγουµένως
πριν από εκατό χρόνια- και, τρίτον, στο ποινολόγιο που θα είναι
εξορθολογισµένο και εξανθρωπισµένο. Έτσι, αν ένα Ποινικό Δί-

καιο δεν είναι και ανθρωπιστικός κώδικας και ανθρωπιστικό δί-
καιο, δεν θα είναι ποτέ υλοποιήσιµο και αποδεκτό από την ελλη-
νική κοινωνία.

Εν πάση περιπτώσει, όλα αυτά που έχει πει ο κ. Πλεύρης για
τον βιασµό είναι ακριβώς τα αντίθετα και από τις διατάξεις του
παλαιού κώδικα, δηλαδή αυτού που ψηφίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ για
το θέµα του βιασµού. Άκουσα, µάλιστα, από έναν δηµοσιογράφο
εχθές να λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε τον βιασµό πληµµέληµα και
συντόµευσε την παραγραφή. Η παραγραφή ήταν και παραµένει
δεκαπέντε χρόνια για τα κακουργήµατα και πέντε για τα πληµ-
µελήµατα. Μάλιστα, ο βιασµός από το 1950 ήταν και παραµένει
κακούργηµα. 

Δεν έχω άλλο χρόνο για να το αναπτύξω, αλλά κρατάω, κύριε
Πρόεδρε, την πρόκληση για µία πραγµατικά µεγάλη συζήτηση
για τον Ποινικό Κώδικα µεταξύ της Αριστεράς και της Δεξιάς που
θέλει ο κ. Πλεύρης. Θα του πω µόνο ότι εµείς οι νοµικοί -κι εσείς
είστε νοµικός, κύριε Πρόεδρε και το αντιλαµβάνεστε- αναζητών-
τας τον παράδεισο ως διάγνωση της νοµικής επιστήµης, λέµε ότι
τη διαδροµή του τη χαρακτηρίζει µία αβεβαιότητα για τον
ωκεανό µέσα στον οποίο πλέουµε όλοι. Κι όπως λέει το ποίηµα
«Ο Παράκελσος» του Μπράουνινγκ, «Οι ταξιδιώτες, αν περίµεναν
και ψάχνονταν να φθάσουν τον παράδεισο που όλο αποµακρυ-
νόταν…», αυτό ήταν ακριβώς το νόηµα. Έχει τη γοητεία του αυτό
το µεγάλο ταξίδι που µπορεί να µη φθάσεις ποτέ στον προορισµό
σου οριστικώς. 

Είναι το ποίηµα «Ο Παράκελσος» του Μπράουνινγκ που το
χρησιµοποίησε ο Βασίλης Μαρκεζίνης στο βιβλίο του «Το καλό
και το κακό στην τέχνη και στο δίκαιο», κύριε Πρόεδρε.

Δεύτερον, θεωρώ ότι είναι µία πραγµατικά πολιτική γελοιότητα
να επιµένουµε σήµερα και να συζητάµε το θέµα της κ. Μενδώνη,
υπό την έννοια πώς αντέχει αυτή η γυναίκα σήµερα και παραµέ-
νει στη θέση της! Νοµίζω ότι ο Χριστόφορος Βερναρδάκης είπε
το καλύτερο, ότι δηλαδή η Κυβέρνηση σήµερα κάνει ένα µεγάλο
δώρο στην κοινωνία, στα κινήµατα και στην Αντιπολίτευση συνο-
λικά. Εξακολουθήστε να την έχετε στη θέση της και έτσι βοηθάτε
και το κίνηµα στο επίπεδο του πολιτισµού και της τέχνης, αλλά
και την κοινωνία να ξαναβρεί την άκρη για τις αγωνιστικές της κι-
νητοποιήσεις και διεκδικήσεις των δικαιωµάτων της.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. Απευθύνοµαι
στον κ. Γεραπετρίτη ως άνθρωπο που διακονεί και τη νοµική επι-
στήµη. Θέλω να του πω ότι πραγµατικά θα ήµουν πολύ αµήχανος
στη θέση του, ακούγοντας τον κ. Πλεύρη να µιλάει όπως µιλούσε
για την ποινική επιστήµη. Πιστεύω ότι ο κύριος Υπουργός ήταν
αµήχανος και τον δικαιολογώ απολύτως! Απολύτως! 

Όµως, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω κάτι. Δεν το λέτε εσείς,
είστε πιο ευγενικός. Όµως, πολλοί λένε καµµιά φορά για το
«state» των κυβερνητικών Υπουργών, για τον αντιπολιτευτικό οί-
στρο και λόγο του ΣΥΡΙΖΑ και όλων των κοµµάτων. Δεν απαντάτε
ποτέ σε όλα τα κόµµατα. Απαντάτε µόνο στον οίστρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θα σας λέγαµε ότι ο αντιπολιτευτικός µας λόγος έχει να
κάνει µε το ότι περισσεύει το «κιτρινικό» θράσος σας! Εάν αυτό
δεν το περιορίσετε, δεν θα βελτιωθεί και ο αντιπολιτευτικός
λόγος, όπως τον θεωρείτε εσείς τουλάχιστον.

Και για να µην ξεχάσω, κύριε Υπουργέ -και απευθύνοµαι σε
έναν πανεπιστηµιακό δάσκαλο- βλέποντας αυτές τις εικόνες από
το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, αυτή η βαρβαρό-
τητα, αυτή η ακραία βία απέναντι στα παιδιά που σπουδάζουν,
που διακονούν τη γνώση, που θα είναι οι αυριανοί ταγοί σε όλα
τα επίπεδα -οι θρησκευτικοί, οι πολιτικοί, οι κοινοβουλευτικοί, οι
οικονοµικοί ταγοί της χώρας- από πού εκπορεύεται άραγε; Αυτά
τα παιδιά που χτυπάνε, που δέρνουν αλύπητα, που ασκούν τη
βία, τι διδάσκονται τέλος πάντων στις σχολές; Τις λέξεις «Σύν-
ταγµα», «δηµοκρατία», «δικαιώµατα» δεν τα ακούν ποτέ στις σχο-
λές τους; Βέβαια, ποιες σχολές, θα µου πείτε! Αφού τους
παίρνουν εκτός σχολών!

Εν πάση περιπτώσει, άλλο θέλω να σας πω. Μία µητέρα ενός
από τα παιδιά αυτά που συνελήφθησαν από την αστυνοµία και
κρατείται, µου είπε να σας πω, κύριε Υπουργέ, το εξής: Τρία πράγ-
µατα, λέει, δεν ξεχνάµε ποτέ εµείς οι γυναίκες –και απευθύνεται,
µάλιστα, στον κ. Χρυσοχοϊδη και σε όλους τους Υπουργούς, θα
έλεγα εγώ- την κολόνια σας, τα λόγια σας και τις πράξεις σας.
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Αυτό να το θυµάστε. Το λέει µία γυναίκα, µητέρα ενός παιδιού,
που έβλεπε εχθές έναν αστυνοµικό να χτυπάει µε πολλή βία και
µε ακραίο τρόπο το τέκνο της που το έστειλε να σπουδάσει σε
ένα από τα καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο, το οποίο συζητήθηκε στις επιτρο-
πές.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι εκ προοιµίου ως νοµικός
έχω µία αρνητική στάση γενικώς απέναντι στη δηµιουργία εθνι-
κών ανεξάρτητων ή άλλων αρχών. Εξαιρώ τις συνταγµατικά προ-
βλεπόµενες. Θεωρώ ότι κάθε φορά που γίνεται µία επιλογή για
ίδρυση µίας αρχής ή µίας επιτροπής που προσιδιάζει, προσοµοι-
άζει προς την ανεξάρτητη αρχή, αυτό ουσιαστικά αποδεικνύει
ένα έλλειµµα σε επίπεδο µεταρρυθµιστικού πνεύµατος στη διοι-
κητική µηχανή, διότι εναποθέτοντας σε µία εθνική επιτροπή ή σε
µία αρχή ένα µεγάλο απόθεµα του διοικητικού µόχθου, του διοι-
κητικού αποτυπώµατος, θα λέγαµε, έτσι αποπολιτικοποιείται το
σύνολο της διοικητικής µηχανής. Και δεν πρέπει να αποπολιτικο-
ποιείται, διότι στην πολιτικοποίηση υπάρχει και η πρωτοβουλία
και η απόφαση, αλλά υπάρχει και ο έλεγχος και η ευθύνη.

Νοµίζω ότι αυτός ο ορυµαγδός εµµονής δηµιουργίας ανεξάρ-
τητων αρχών δεν κάνει καλό ούτε στη δηµόσια διοίκηση ούτε στο
κράτος δικαίου. Αυτή είναι, όµως, µία άποψη νοµική. Αν θέλετε,
την αξιολογείτε, αλλά αν θέλετε, την απορρίπτετε.

Ας αναφερθούµε τώρα στους ανάπηρους. Σας είπε και η ειση-
γήτρια και ο κ. Βερναρδάκης τι θα χρειαζόταν σήµερα ένα κί-
νηµα.

Κύριε Υπουργέ, θα σας έλεγα ότι στο νοµοσχέδιο αυτό, το
πρώτο που αφορά τους ανάπηρους, µάλλον φαίνεται να διατη-
ρείται µία γενοκεντρική αντίληψη για την αναπηρία, δηλαδή αυτό
που λέµε την «εξατοµικευµένη βλάβη υγείας». Θεωρώ ότι αυτό
είναι ένα παρωχηµένο µοντέλο αντίληψης και νοµίζω ότι εκείνο
που κερδίζει συνέχεια έδαφος -µετά, µάλιστα και τη Σύµβαση
των Δικαιωµάτων των Αναπήρων το 2006 που ψηφίστηκε και υιο-
θετήθηκε το 2008 ως το πρώτο δεσµευτικό κείµενο ανθρωπίνων
δικαιωµάτων τον 21ο αιώνα από τον ΟΗΕ- είναι το κοινωνικό µον-
τέλο πλέον. Είναι αυτό στο οποίο πρέπει να στηριζόµαστε, σε
αυτό πρέπει να αναφερόµαστε και αυτό πρέπει να αξιοποιούµε
και να το αποδεικνύουµε µε τις πολιτικές µας πράξεις κάθε φορά.

Άρα, λοιπόν, στήριξη χρειάζονται σήµερα τα δικαιώµατα των
αναπήρων που υφίστανται αναµφίβολα -το λένε οι πάντες, όλοι
οι αναλυτές της πολιτικής επιστήµης, φιλόσοφοι και διανοητές-
και ρατσισµό και περιορισµούς των δικαιωµάτων τους και απο-
κοινωνικοποίηση και εξοστρακισµό. Απόδειξη ότι ακόµα και η λο-
γοτεχνία και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης απέναντι στην
αναπηρία µάλλον έχουν µία αντίληψη αποφράδα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Λάππα, σας παρακαλώ. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, λοιπόν, αυτό που λέµε ότι χρειάζεται ένα Υπουργείο για

τους αναπήρους νοµίζω ότι είναι αυτό που δικαιολογεί και την
πρώτη Διεθνή δεσµευτική Σύµβαση για τα Ατοµικά Δικαιώµατα
των Αναπήρων. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, αναφορικά µε την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι δεν χρειάζεται
καµµία παρέµβαση ούτε σ’ αυτήν την επιτροπή ούτε στην Επι-
τροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής, διότι είναι δύο επιτροπές µε
πάρα πολύ αξιόλογο έργο και το µόνο που γίνεται είναι η αντικα-
τάσταση ανθρώπων και επιστηµόνων. Αυτό δεν είναι καλό και
αποδεικνύει ότι γίνεται από σκοπό και από συµφεροντολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Χειµάρας Θεµιστοκλής από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο και να ετοιµάζεται µετά ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που εξετάζουµε σήµερα έχει ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο. Διαρ-
θρώνεται σε τρεις βασικούς άξονες θεσµικών παρεµβάσεων.
Πρώτον, αναβαθµίζουµε και ενισχύουµε την Εθνική Επιτροπή για
τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η οποία αποκτά πλέον διοικητική

και οικονοµική αυτοτέλεια. Θεσµοθετούµε την ισόρροπη συµµε-
τοχή σε αυτή από κάθε κοινωνική οµάδα, κάθε κοµµάτι του παζλ
που συνθέτει την ελληνική κοινωνία του 21ου αιώνα. Χτίζουµε έτσι
τους αναγκαίους ισχυρούς δεσµούς µεταξύ τους. Είναι δεσµοί
οι οποίοι θα αποτρέπουν κάθε µορφή βίας, διάκρισης, εκµετάλ-
λευσης και διάρρηξης του κοινωνικού ιστού.

Δεύτερον, αναγάγουµε την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής σε
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. Συµβαδίζουµε, έτσι,
µε τα δεδοµένα της σύγχρονης εποχής και αντιµετωπίζουµε τις
νέες ανάγκες και προκλήσεις, ηθικού κυρίως χαρακτήρα, που δη-
µιουργεί η αλµατώδης πρόοδος της τεχνολογίας. Η τεχνητή νοη-
µοσύνη, η ροµποτική, τα ευφυή συνθήµατα, τα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης, η εφαρµογή καινοτόµων τεχνολογιών και επιστηµο-
νικών µεθόδων σε κάθε πτυχή της κοινωνικής ζωής πρέπει να
είναι συµβατά µε τα ανθρώπινα και τα ατοµικά δικαιώµατα, να τα
διαφυλάσσουν, να τα προάγουν και όχι να τα καταπατούν. Αυτό
ακριβώς καλείται να διασφαλίσει η Εθνική Επιτροπή.

Τρίτον, δηµιουργούµε για πρώτη φορά την Εθνική Αρχή Προ-
σβασιµότητας, έναν καθολικό φορέα συντονισµού και καθοδή-
γησης για τη διαχείριση όλων των ζητηµάτων που σχετίζονται µε
την προσβασιµότητα, την κοινωνική ένταξη και τη διασφάλιση
των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία. Όπως επεσήµανε ο
εισηγητής µας, ο καλός συνάδελφος κ. Κόνσολας, στην επι-
τροπή, το γεγονός ότι οι τρεις αυτές νέες Εθνικές Επιτροπές
υπάγονται στον Πρωθυπουργό αναδεικνύει τη σοβαρότητα αλλά
και τις υψηλές προσδοκίες µας απ’ αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία.

Επιτρέψτε µου όµως να εστιάσω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, στην Εθνική Επιτροπή για την Προσβασιµότητα, γιατί ειλι-
κρινά πιστεύω και σας µιλώ µέσα από την καρδιά µου ότι ως
χώρα και ως κοινωνία οφείλουµε πολλά στους συµπολίτες µας
µε αναπηρία. Τους οφείλουµε ευκαιρίες και τρόπους να ζήσουν
όπως επιθυµούν, όχι απλά να επιβιώσουν. Τους χρωστάµε µια
ολοκληρωµένη και κυρίως αποτελεσµατική αντιµετώπιση των ιδι-
αίτερων αναγκών τους. 

Γιατί δεν µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη και µεγαλεπήβο-
λες επενδύσεις όταν την ίδια στιγµή ένα παιδί µε προβλήµατα κι-
νητικότητας δεν µπορεί να βγει σε µια πλατεία µε το αµαξίδιό
του, όταν το παιδί αυτό δεν µπορεί να χαρεί τη θάλασσα, όταν
µία γυναίκα µε προβλήµατα όρασης δεν µπορεί να βρει κατάλ-
ληλους χώρους για να αθληθεί, όταν ένας έφηβος µε σύνδροµο
Down αδυνατεί να αναπτύξει περαιτέρω τις δυνατότητές του
µετά την αποφοίτησή του από το ειδικό γυµνάσιο λόγω έλλειψης
ανάλογων δοµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά υπάρχει ολο-
κληρωµένο σχέδιο εθνικής δράσης που θέτει συγκεκριµένους
και µετρήσιµους στόχους, δοµηµένους σε έξι πυλώνες και
τριάντα δράσεις, ένα σχέδιο µε ορίζοντα πενταετίας, ώστε να αν-
τιµετωπιστεί ολιστικά το πολυδιάστατο αυτό ζήτηµα. 

Σήµερα θεσµοθετούµε την πρώτη δράση που είναι αυτή η
Εθνική Αρχή. Η δεκαετής περίοδος των µνηµονίων και η υγειονο-
µική κρίση ήταν µια σπουδαία ευκαιρία να προβληµατιστούµε,
να κάνουµε την αυτοκριτική µας. Ήρθε όµως η ώρα να περά-
σουµε από τα λόγια συµπάθειας και τις θεωρητικές συζητήσεις,
στις πράξεις. 

Επιτρέψτε µου µια ειδική αναφορά σε ένα µεγάλο κενό στο
σηµείο αυτό. Αναφέροµαι στο κενό που υπάρχει στο εκπαιδευ-
τικό µας σύστηµα για τα άτοµα µε σοβαρές αναπηρίες που απο-
φοιτούν από τα ΕΕΕΕΚ, τα εργαστήρια ειδικής επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης. Στη συνέχεια τα άτοµα αυτά µε σο-
βαρές αναπηρίες στην πλειονότητά τους, αναγκάζονται να επι-
στρέψουν στο οικογενειακό περιβάλλον αφού δεν υπάρχει
µεταγυµνασιακή δοµή διά βίου εκπαίδευσης. 

Οι επιπτώσεις τόσο στην οικογένεια όσο και στα ίδια τα άτοµα
µε αναπηρία είναι πολλές φορές δυσβάσταχτες. Οι γονείς ή οι
κηδεµόνες τους επωµίζονται όλο το βάρος της φροντίδας τους,
στο οποίο αδυνατούν τις περισσότερες φορές να ανταπεξέλθουν
σωµατικά, οικονοµικά, αλλά βεβαίως και ψυχολογικά. Τα παιδιά
αυτά αποµονώνονται και σταµατούν την καλλιέργεια των δεξιο-
τήτων τους χάνοντας σταδιακά όλα όσα κατέκτησαν µέσα από
τη φοίτησή τους στα ειδικά σχολεία από τα προηγούµενα χρόνια.
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Δηµιουργείται δηλαδή ένα αδιέξοδο στο οποίο εγκλωβίζεται τε-
λικά ολόκληρη η οικογένεια. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι εξαιρετικά σοβαρό ζήτηµα για το
οποίο µαζί µε δώδεκα συναδέλφους είχαµε απευθύνει σχετική
ερώτηση στα συναρµόδια Υπουργεία. Θεωρώ πως µε τη σύ-
σταση της Εθνικής Αρχής το σοβαρό αυτό ζήτηµα πρέπει να εξε-
ταστεί εκ νέου, πάντα σε συνεργασία µε τους συλλογικούς
φορείς των ΑΜΕΑ, ώστε να βρούµε τη βέλτιστη λύση και φυσικά
να την εφαρµόσουµε. Πιστεύω ακράδαντα πως η τοπική αυτοδι-
οίκηση µπορεί να συµβάλλει καθοριστικά στην υλοποίηση του
σχεδίου αυτού. 

Έχω ο ίδιος σπουδαία παραδείγµατα να αναφέρω από τη θη-
τεία µου στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας τα προηγούµενα
χρόνια. Εκεί ήταν που πετύχαµε µε λιγοστούς πόρους αλλά και
πολλά θεσµικά εµπόδια να υλοποιήσουµε δράσεις όπως η δω-
ρεάν χορήγηση ηλεκτροκίνητων αµαξιδίων σε άπορους και ανα-
σφάλιστους συµπολίτες µας µε προβλήµατα κινητικότητας.

Γιατί το κάναµε; Γιατί διαπιστώσαµε πως την ίδια στιγµή που
ο ασφαλισµένος συµπολίτης µας µε προβλήµατα κινητικότητας
µπορούσε να καλύψει µέσω του ταµείου του την προµήθεια ηλε-
κτροκίνητου αµαξιδίου, υπήρχαν ανασφάλιστοι που δεν µπορού-
σαν. 

Τι κάναµε; Προετοιµάσαµε µία δράση η οποία ονοµάστηκε
«Πρόσβαση για όλους» µέσω της οποίας αναζητήσαµε συµπα-
τριώτες µας που είχαν τα παραπάνω χαρακτηριστικά, δηλαδή
ήταν ανασφάλιστοι και δικαιούνταν αµαξίδια. Αναζητήσαµε χο-
ρηγούς, τους βρήκαµε και η δράση υλοποιήθηκε µε επιτυχία. Το
θέτω ως παράδειγµα για να αναδείξω τη σηµασία της παράλλη-
λης στιγµής.

Μια φυσιολογική µέρα σαν τη σηµερινή την ίδια στιγµή σε κά-
ποιο άλλο σηµείο υπήρχαν κραυγαλέα ζητήµατα κοινωνικού απο-
κλεισµού. Υπήρχαν συµπατριώτες µας που δεν είχαν βγει ποτέ
στην πλατεία του χωριού τους. Υπήρχαν σπιτικά που ανήµπορα
να αντιδράσουν παρέµεναν στο σκοτάδι. Υπήρχε κρυφός, βου-
βός πόνος και δυστυχία. Αυτή τη βουβή κραυγή του πόνου κα-
ταφέραµε τότε ως αυτοδιοικητική αρχή να ακούσουµε. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
ρόλος της αυτοδιοίκησης πρέπει να είναι κυρίαρχος. Είναι επι-
τακτική ανάγκη να κάνουµε γρήγορα, σωστά µελετηµένα και
αποδοτικά βήµατα προς την κατεύθυνση της κοινωνικής συνοχής
και η βελτίωση της πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία σε κάθε
πτυχή της κοινωνικής ζωής αποτελεί αναγκαία και ικανή συνθήκη
για την άρση κάθε κοινωνικής ανισότητας.

Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο, µακριά από πολιτικές σκοπιµότητες. Σε τέτοια θέµατα ας εί-
µαστε ενωµένοι παρά τις διαφωνίες µας, αφού είµαι βέβαιος ότι
συµφωνούµε στον τελικό σκοπό: Κανένας και καµµία να µην
µένει πίσω. Όλοι και όλες να έχουµε ίσες ευκαιρίες και ισότιµη
πρόσβαση σε αυτές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Χειµάρα, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Και µετά να ετοιµάζεται ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου µε την ανάρτηση µιας καλής
φίλης στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης πριν από περίπου έναν
χρόνο, η οποία έχει επί λέξει ως εξής: «Είχα τη φαεινή ιδέα λόγω
του καλού καιρού να πάω µία βόλτα στο κέντρο της Αθήνας µετά
από πολύ καιρό. Την ώρα που γράφω αυτές τις γραµµές είµαι
θυµωµένη. Παίρνω το λεωφορείο, κολλάει η ράµπα και δεν µα-
ζεύεται για να ξεκινήσει. Την µαζεύει χειροκίνητα ο οδηγός µε
µανιβέλα και οι επιβάτες αγανακτούν λόγω καθυστέρησης. Αι-
σθάνοµαι πολύ άσχηµα που εξαιτίας µου καθυστερώ άλλους αν-
θρώπους. Φτάνω στην Οµόνοια όπου το ασανσέρ του µετρό είναι
εκτός λειτουργίας εδώ και µήνες. Έπρεπε να περιµένω να έρθει
δροµολόγιο για να περάσω µέσα από το βαγόνι του στο απέναντι
ρεύµα να χρησιµοποιήσω ασανσέρ που δούλευε. Αναρωτιέµαι τι

θα σκεφτόταν ένας τουρίστας µε αναπηρία εάν έκανε σήµερα το
δικό µου δροµολόγιο. Κατά τη διάρκεια της κατά τα λοιπά βόλ-
τας µου υπήρξε ανάγκη να χρησιµοποιήσω τουαλέτα και απευ-
θύνθηκα σε κτήριο δηµόσιας υπηρεσίας. Εκεί µε περίµενε ακόµα
µία έκπληξη, καθώς η αναπηρική τουαλέτα είχε µεν ανακαινιστεί,
αλλά ο αρχιτέκτονας και ο µηχανικός δεν είχαν µπει στον κόπο
να γνωρίζουν τις διαστάσεις ενός αναπηρικού αµαξιδίου, µε απο-
τέλεσµα να µην κλείνει η πόρτα.».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές είµαι βέβαιος ότι αυτή η εµπειρία
προκαλεί σε όλους µας θλίψη, αγανάκτηση και θυµό. Εύχοµαι
σύντοµα και στην Ελλάδα κυρίως µε πράξεις και όχι µε λόγια να
ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες συνανθρώπων µας που αντιµε-
τωπίζουν τέτοιες δυσκολίες στην καθηµερινότητά τους όπως η
κοπέλα στην παραπάνω ιστορία και να επιβεβαιώσουµε ότι ο σε-
βασµός στα δικαιώµατα του άλλου είναι πολιτισµός. Όλοι συµ-
φωνούµε ότι καθρέπτης µιας ευνοµούµενης αλλά και ευαίσθητης
πολιτείας είναι ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζει τα άτοµα µε
αναπηρία.

Εάν ρωτήσει κάποιος αυτούς τους συνανθρώπους µας για τη
βασική επιθυµία που έχουν, στην πλειονότητα θα πουν ότι κύρια
ανάγκη τους δεν είναι η παροχή αναπηρικών επιδοµάτων και συν-
τάξεων αλλά µια πολιτεία που θα σέβεται ουσιαστικά την αξιο-
πρέπειά τους και θα επιδιώκει την πληρέστερη ένταξή τους στην
κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω πόσο σας αγγίζουν τα ζητήµατα που
άπτονται ευαίσθητων κοινωνικών δικαιωµάτων, αλλά και µε πόσο
ζήλο καταρτίσατε το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα
των ΑΜΕΑ και άλλων κοινωνικών οµάδων. Σας αξίζουν πολλά
µπράβο επίσης που µετά από έναν ειλικρινή διάλογο στη διαβού-
λευση κάνατε δεκτές πολλές από τις παρατηρήσεις των φορέων.

Δυστυχώς, ακόµη και σήµερα µόνο το 1% των πεζοδροµίων
έχει υποδοµές πρόσβασης για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και
αναπηρίες. Στην πιο κεντρική µάλιστα διασταύρωση στη Θεσσα-
λονίκη, στο πεζοδρόµιο της οδού Τσιµισκή µε Αριστοτέλους
υπάρχει σκαλοπάτι που κάνει τη ζωή δύσκολη σε αναπηρικά και
παιδικά καροτσάκια, σε ηλικιωµένους και άτοµα µε κινητικά προ-
βλήµατα. Επίσης, σχεδόν το 80% των σχολείων δεν έχουν ειδικές
ράµπες ή υποδοµές για τα παιδιά µε αναπηρία.

Όσον αφορά ζητήµατα προσβασιµότητας σε δηµόσιες υπηρε-
σίες εκεί, ως γνωστόν, το πρόβληµα γίνεται ακόµα πιο έντονο. 

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο καταρτίζουµε ένα ολιστικό
σχέδιο που θα βελτιώσει τον δείκτη πρόσβασης των ατόµων µε
αναπηρία σε κάθε χώρο δραστηριότητας, στους δηµόσιους εσω-
τερικούς και εξωτερικούς χώρους, στα σχολεία, στα πανεπιστή-
µια, στα µέσα µεταφοράς, ακόµα και στα γήπεδα. 

Ιδρύεται η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας για τη διασφάλιση
των ατόµων µε αναπηρία, που θα υπάγεται απευθείας στον Πρω-
θυπουργό, κάτι που από µόνο του δείχνει την ιδιαίτερη σηµασία
που δίνει η Κυβέρνησή µας σε αυτή. Θα αποτελεί στην ουσία τον
ειδικό σύµβουλο της πολιτείας σε όλα τα ζητήµατα που σχετί-
ζονται µε την προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία.

Ουσιαστικά, λοιπόν, δηµιουργείται ένα ενιαίο εθνικό συντονι-
στικό κέντρο που θα χαράσσει στρατηγική, θα ελέγχει, θα προ-
τείνει βελτιώσεις, θα επικαιροποιεί, θα παρέχει τεχνική βοήθεια,
θα παρακολουθεί τη συµµόρφωση και την εναρµόνιση µε την κοι-
νοτική νοµοθεσία σε όλα τα ζητήµατα που έχουν σχέση µε την
προσβασιµότητα και κυρίως τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των
ατόµων µε αναπηρία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύω βαθιά ότι καµµιά µεταρ-
ρύθµιση δεν θα αποδειχθεί αποτελεσµατική, αν προηγουµένως
δεν αλλάξει ο τρόπος σκέψης όλων µας. Ιδίως στα ζητήµατα που
συζητούµε, τελικά όλα είναι θέµα κουλτούρας. Δεν νοείται σε δη-
µόσια υπηρεσία να µη λειτουργεί το ασανσέρ για τους ανθρώ-
πους που έχουν κινητικά προβλήµατα. Είναι απαράδεκτο να
παρκάρει οποιοσδήποτε το αυτοκίνητό του σε θέση αναπήρου ή
σε ράµπα στις διαβάσεις. Αυτό πρέπει να αλλάξει και θα το πε-
τύχουµε.

Η δεύτερη ουσιαστική παρέµβαση που γίνεται είναι η αλλαγή
του θεσµικού πλαισίου που διέπει την Εθνική Επιτροπή για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου. Υπάγεται και αυτή απευθείας στον
Πρωθυπουργό, διαµορφώνει και καταθέτει προτάσεις που βελ-
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τιώνουν το νοµικό θεσµικό πλαίσιο για την προστασία των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων.

Ειδικά σε µια περίοδο που στην Ελλάδα είµαστε όλοι µάρτυ-
ρες πολύ σοβαρών περιστατικών παρενόχλησης και κακοποί-
ησης σε διάφορους τοµείς της δηµόσιας σφαίρας, από τον
καλλιτεχνικό κόσµο µέχρι τον αθλητισµό και την εκπαίδευση,
µπορούµε εύκολα να αντιληφθούµε πόσο σηµαντικός γίνεται
πλέον ο ρόλος αυτής της επιτροπής. Επίσης, από την επιτροπή
θα ελέγχονται καταγγελίες για φαινόµενα ρατσισµού και διακρί-
σεων. Μόνο όταν δούµε το πρόβληµα κατάµατα, όταν καταγρά-
ψουµε τις αιτίες, επικαιροποιήσουµε τα στοιχεία και δούµε τις
πηγές από όπου προέρχεται, θα µπορέσουµε να το αντιµετωπί-
σουµε ακόµη πιο αποτελεσµατικά.

Η τρίτη σηµαντική παρέµβαση που γίνεται µε το παρόν σχέδιο
νόµου αφορά στη µετεξέλιξη της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής
και Τεχνοηθικής πλέον. Αυτό, προφανώς, επιβάλλεται από την
ραγδαία τεχνολογική εξέλιξη µε την οποία αναδύονται νέες, ηθι-
κού χαρακτήρα προκλήσεις, αλλά και ανάγκες. Θα ελέγχει και
όπου χρειάζεται θα παρεµβαίνει, όταν η επιστήµη ξεπερνά τα
ηθικά, κοινωνικά και νοµικά όρια εις βάρος των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων.

Βρισκόµαστε ήδη στην πέµπτη βιοµηχανική επανάσταση και
µετά την τεράστια πρόοδο σε ιατρική, γενετική, βιοτεχνολογία,
αλλά και σε νέες τεχνολογίες, όπως η ροµποτική, η τεχνητή νοη-
µοσύνη, η δυνατότητα ψηφιακής καταγραφής δεδοµένων, γίνε-
ται αντιληπτό πόσο χρειάζεται ο έλεγχος και η παρέµβαση, όταν
τα όρια ξεπερνιούνται, προκαλώντας κινδύνους για τα δικαιώ-
µατα και την καθηµερινότητα των πολιτών.

Κλείνοντας, θα αναφέρω γρήγορα µια σειρά ζητηµάτων, που
όµως αξίζει να εξετάσουµε και µάλιστα άµεσα, όπως η επιπλέον
στελέχωση και αξιολόγηση του έργου των κέντρων πιστοποίησης
αναπηρίας. Ακούγονται ακόµη παράπονα. Είναι αναγκαία, λοι-
πόν, η επιτάχυνση διεκπεραίωσης της διαδικασίας σε αυτά -µε
ορθές αποφάσεις, φυσικά- η εξέταση, επίσης, µε σεβασµό στην
προσωπικότητα κάθε ανθρώπου, ιδίως όταν πρόκειται για ξεκά-
θαρες περιπτώσεις αναπηρίας χωρίς επιστροφή.

Ακόµη είναι αναγκαία η κωδικοποίηση της νοµοθεσίας για τα
άτοµα µε αναπηρία, η οποία είναι από τις πιο δαιδαλώδεις που
υπάρχουν στο ελληνικό νοµικό σύστηµα, όπως επίσης η συνερ-
γασία µε δήµους και περιφέρειες για τη βελτίωση της προσβα-
σιµότητας σε κτήρια, αλλά και της βιώσιµης κινητικότητας στον
δηµόσιο χώρο των ατόµων µε κινητικές δυσκολίες.

Προτείνω η αλλαγή κουλτούρας και νοοτροπίας να ξεκινήσει
από το δηµοτικό σχολείο, µε ειδικό µάθηµα που θα αναφέρεται
σε βασικές αρχές σεβασµού στους συνανθρώπους µας µε ιδιαι-
τερότητες και κινητικές δυσκολίες. Το πρόγραµµα αυτό θα έχει
θεωρία και πράξη και µπορεί να λέγεται «µαθαίνω να σέβοµαι τα
δικαιώµατα του άλλου». Οι µεγάλες αλλαγές στην κοινωνία µας
θα ξεκινήσουν από την αλλαγή σκέψης και συµπεριφορών. Όσο
πιο γρήγορα το καταλάβουµε αυτό τόσο πιο άµεσα θα βρούµε
τις λύσεις που θέλουµε.

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται το σχέδιο νόµου που συζη-
τάµε και καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε, αφήνοντας στην
άκρη άλλες διαφορές. Πρόκειται για τους συνανθρώπους µας
µε ιδιαίτερες ανάγκες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Κούβελα.
Ακολουθεί ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά να

ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική
Λύση.

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το µέγα θέµα που απασχολεί την ελληνική κοινωνία είναι, αφ’

ενός, οι αποκαλύψεις που αφορούν βιασµούς ανηλίκων και πιθα-
νότητα ύπαρξης κυκλώµατος trafficking και παιδεραστίας και αφ’
ετέρου, µια πολιτική απόπειρα συγκάλυψης αυτών των αποτρό-
παιων πράξεων. Υπάρχουν αναπάντητα αµείλικτα ερωτήµατα.
Υπάρχει αναµφίβολα πολιτική ευθύνη.

Τα ερωτήµατα είναι τα εξής και επιζητούν απαντήσεις: Ποιος
επέµεινε στον διορισµό του κ. Λιγνάδη, ακυρώνοντας ολόκληρο

δηµόσιο διαγωνισµό για χάρη του; Δεύτερον, για ποιον λόγο η
κ. Μενδώνη δεν απευθύνθηκε στη δικαιοσύνη, όταν έγινε γνωστή
η δηµόσια καταγγελία για βιασµό στις 6 Φεβρουαρίου, πριν τρεις
εβδοµάδες από σήµερα; Τρίτον, τελικά, ο κ. Λιγνάδης παραιτή-
θηκε αυτοβούλως ή, όπως χθες είπε ο κ. Σκέρτσος και σήµερα ο
κ. Γεραπετρίτης, τον «παραίτησε» η κ. Μενδώνη; Ποιος Υπουρ-
γός, εν τέλει, λέει την αλήθεια και ποιος λέει ψέµατα; Τελικά, τι
ισχύει; Η κ. Μενδώνη εξαπατήθηκε από έναν επικίνδυνο άνθρωπο
ή, σύµφωνα µε τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο κ. Ταραντίλη, ο Λι-
γνάδης είναι ο καλύτερος διευθυντής που πέρασε ποτέ από το
Εθνικό Θέατρο και παραιτήθηκε για προσωπικούς λόγους;

Η ολιγωρία των σχεδόν τριών εβδοµάδων της Κυβέρνησης να
ζητήσει τη συνδροµή της δικαιοσύνης, γιατί τη Δευτέρα δεν
ήξερε, την Τρίτη δεν άκουγε, την Τετάρτη έπλεκε εγκώµια και
την Πέµπτη καταδίκαζε, οδήγησε ή όχι σε κρίσιµες καθυστερή-
σεις σε σχέση µε τη συλλογή σηµαντικού υλικού για την υπόθεση
από τις εισαγγελικές και αστυνοµικές αρχές;

Η ποιότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του δηµόσιου δια-
λόγου θα φανεί από το αν τις επόµενες ηµέρες υπάρξουν ή όχι
απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήµατα ουσίας. Η ποιότητα φαίνεται
από τον βαθµό ενσυναίσθησης της πολιτικής ευθύνης. Δεν µπο-
ρούµε να αντιληφθούµε καθόλου το γεγονός γιατί επιµένετε να
λέτε ψέµατα και ο ένας Υπουργός να αναιρεί τον άλλον. Γιατί
αυτό το επιτελικό µπάχαλο;

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το οποίο συ-
στήνει µια νέα αρχή, την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, µια
αρχή που, σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, θα αποτελεί συµβουλευ-
τικό όργανο της πολιτείας µε σκοπό την πρόσβαση των ατόµων
µε αναπηρία σε όλους τους τοµείς της ανθρώπινης δραστηριό-
τητας. Ωραίο ακούγεται σαν τίτλος, αλλά τι είναι στην πραγµατι-
κότητα αυτή η αρχή και τι ακριβώς θα κάνει;

Αρχικά να πω ότι µιλάµε για ένα απολύτως ελεγχόµενο όρ-
γανο, καθώς θα αποτελείται από έντεκα µέλη, εκ των οποίων τα
έξι θα επιλέγονται από τον Πρωθυπουργό και η όποια δράση του
οργάνου αυτού θα εκκινεί και θα καταλήγει στο Πρωθυπουργικό
Γραφείο.

Έτσι, άλλωστε, είναι προφανές και στην απάντηση που τίθεται
δηµοσίως στα ερωτήµατα «ποιος όρισε τον κ. Λιγνάδη;». Στο Επι-
τελικό Κράτος του κ. Μητσοτάκη και του κ. Γεραπετρίτη όλα ορί-
ζονται από τον Πρωθυπουργό, από τον επιτελάρχη. Έτσι και µε
τη σηµερινή αρχή. Έτσι διορίστηκε και ο κ. Λιγνάδης, προσωπική
επιλογή του κ. Μητσοτάκη. Τίποτα δεν πρέπει να µείνει ακαπέ-
λωτο και όλα πρέπει να στελεχώνονται κατευθείαν από το Μαξί-
µου, µην τυχόν µπει κανένας χωρίς το σχετικό οκέι. Βέβαια, όταν
γίνεται το µπαµ, όπως είδαµε και µε την υπόθεση του Λιγνάδη,
το Μαξίµου σφυρίζει αδιάφορα και το Επιτελικό Κράτος και το
εγκληµατικό φιάσκο αποκαλύπτεται.

Η Αρχή Προσβασιµότητας, λοιπόν, που θα διορίζεται από τον
Πρωθυπουργό, σε τι ακριβώς θα τον συµβουλεύει ως προς την
προσβασιµότητα των αναπήρων; Υπάρχει κάποιο συγκεκριµένο
σχέδιο δράσης από την Κυβέρνηση, µε ξεκάθαρους στόχους, µε-
τρήσιµους ποσοτικούς και ποιοτικούς δείκτες, ώστε να έρχεται
η αρχή και αφού αξιολογεί την εφαρµογή του, να προτείνει λύ-
σεις; Η απάντηση είναι «όχι».

Αυτό που έκανε η Κυβέρνηση ήταν να παρουσιάσει τον περα-
σµένο Νοέµβριο το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία, όπως το ονόµασε, το οποίο ήταν ένα ευ-
χολόγιο, χωρίς καµµία ξεκάθαρη στοχοθεσία, χωρίς κανενός εί-
δους προγραµµατισµό δράσεων, χωρίς κοστολόγηση, χωρίς
µηχανισµό εποπτείας και αξιολόγησης. Άρα, ποια ακριβώς είναι
η βάση πάνω στην οποία συζητάµε;

Όµως, έστω ότι υπήρχε κάτι. Οι δυνατότητες της Αρχής Προ-
σβασιµότητας από την ίδια τη φύση της, όπως αυτή περιγράφε-
ται και στο νοµοσχέδιο, θα είναι εντελώς περιορισµένες. Ενώ,
λοιπόν, είναι ένα όργανο που δεν έχει κανέναν ρόλο εποπτείας,
κανέναν µηχανισµό εφαρµογής των όσων προτείνει και καµµία
λογοδοσία για αυτά, έχει δυνατότητα προσλήψεων, αναθέσεων,
απορρόφησης και διάθεσης κονδυλίων, που είναι δυσανάλογα
υψηλότερα σε σχέση µε αυτό που εν τέλει προσφέρει.

Άρα, µάλλον η σύσταση αυτής της αρχής περισσότερο φαίνε-
ται να εξυπηρετεί επικοινωνιακούς λόγους και λόγους «διεύρυν-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠZ’ - 23 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8689



σης» του Επιτελικού Κράτους παρά λόγους ουσίας που αφορούν
πραγµατικά τη ζωή των αναπήρων. Αυτό αποδεικνύεται, άλλωστε
και από το γεγονός ότι κατά τη σύνταξη και τη διαβούλευση
αυτού του νοµοσχεδίου δεν συµµετείχαν δευτεροβάθµια σωµα-
τεία από άτοµα µε αναπηρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έµπρακτη στήριξη των ανα-
πήρων δεν µπορεί να αρχίζει και να τελειώνει σε επικοινωνιακές
φιέστες. Χρειάζεται επεξεργασµένο κεντρικό σχεδιασµό, επίπονη
επιστηµονική δουλειά και πολιτική βούληση. Δυστυχώς, αυτά
φαίνεται να µην τα διαθέτει η σηµερινή Κυβέρνηση. Είναι πραγ-
µατικά κρίµα, γιατί θα µπορούσε να πατήσει στο έργο που είχε
χαραχτεί από την προηγούµενη Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, να το
αναπτύξει ακόµα περισσότερο προς όφελος των ατόµων µε ανα-
πηρία.

Επιγραµµατικά -τα ανέφεραν και οι προηγούµενοι συνάδελ-
φοι- δηµιουργήσαµε τον ΟΠΕΚΑ, θεσπίσαµε το 15% για τις
προσλήψεις των αναπήρων στο δηµόσιο, καταργήσαµε το παρά-
βολο των 46 ευρώ στα ΚΕΠΑ, εισαγάγαµε την έννοια του ηλε-
κτρονικού φακέλου για την αναπηρία, χρηµατοδοτήσαµε έργα
και συνεργαστήκαµε µε την τοπική αυτοδιοίκηση, έργα όπως το
«Sea Track» για την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στη θά-
λασσα. 

Αλλά να µην µιλάω για τα πεπραγµένα και το παρελθόν, γιατί
θα µπορούσα να µιλάω πολλές ώρες. Εδώ στο νοµοσχέδιο επα-
νασυστήνετε δύο επιτροπές, την Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου και την Επιτροπή Βιοηθικής προσθέτοντας τον όρο
της «Τεχνοηθικής». Για ποιον λόγο ακριβώς επανασυστήνετε δύο
επιτροπές που κατά γενική οµολογία επιτέλεσαν ένα πολύ ικα-
νοποιητικό έργο µέχρι σήµερα; Μήπως για να τις ενισχύσετε;
Μάλλον όχι. Στη µεν Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
αλλάζετε τη σύνθεσή της, πετώντας έξω τον Συνήγορο του Κα-
ταναλωτή και βάζοντας τέσσερις εκπροσώπους των ερευνητικών
ιδρυµάτων και τους δύο καθηγητές ΑΕΙ να επιλέγονται από τα
υπόλοιπα µέλη της νέας σύνθεσης, χωρίς να ορίζονται καν τα
κριτήρια επιλογής. Στη δε περίπτωση της Επιτροπής Βιοηθικής
και Τεχνοηθικής αυξάνετε τα µέλη από τα εννιά στα έντεκα, αλλά
πουθενά δεν ορίζετε τα κριτήρια µε τα οποία θα επιλέγονται αυτά
τα µέλη, ούτε καν τα στοιχειώδη δηλαδή, τα επιστηµονικά πεδία
από τα οποία προέρχονται και η εµπειρία τους στα θέµατα που
αποτελούν αντικείµενο της επιτροπής. Μιλάµε για αντικείµενα
που διακρίνονται για τη διεπιστηµονική και την εξειδικευµένη
γνώση. 

Όπως αντιλαµβάνεται κανένας, ο καθένας από µας, όσο η τε-
χνολογία αναπτύσσεται και όσο οι ψηφιακές εφαρµογές και η τε-
χνητή νοηµοσύνη εισχωρούν σε κάθε πτυχή της δηµόσιας
διοίκησης, της οικονοµίας, της εκπαίδευσης αλλά και της ίδιας
της καθηµερινότητας τόσο τα ερωτήµατα που τίθενται από βιοη-
θική και τεχνοηθική άποψη θα γίνονται πιο πιεστικά και θα απα-
σχολούν αναγκαστικά τη νοµοθεσία. Ίσως δεν έχει γίνει ακόµα
αντιληπτό ότι τα ερωτήµατα αυτά στα οποία θα καλούµαστε ως
κοινωνία και κράτος δικαίου να απαντήσουµε αφορούν όχι µόνο
ζητήµατα ιδιωτικότητας και αυτοπροσδιορισµού αλλά και ζητή-
µατα ζωής και θανάτου, όπως για παράδειγµα ο προγραµµατι-
σµός σε συστήµατα αυτόµατης λήψης αποφάσεων, σε οχήµατα
που κινούνται σε δρόµους σε σχέση µε την οδική ασφάλεια, το
αυτόµατο φρενάρισµα, η αλλαγή πορείας και ούτω καθεξής. Δεν
µπορεί λοιπόν δοµές, που θα µπορούσαν να έχουν όχι µόνο συµ-
βουλευτικό αλλά και εποπτικό χαρακτήρα και οι οποίες αφορούν
έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα, να θυσιάζονται στο βωµό της ανάγ-
κης να βολέψετε τα δικά σας παιδιά µε πρωθυπουργική επιλογή.
Το έχουµε καταλάβει καλά όλοι µας πως ό,τι δεν µπορείτε να
ελέγξετε άµεσα το καταργείτε, το επανασυστήνετε και το στελε-
χώνετε µε δικούς σας «αρίστους» της κακιάς ώρας. Σταµατήστε
αυτή την τακτική.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω ακόµα ένα λεπτό την ανοχή
σας. Θέλω να µιλήσω για τα ζητήµατα και τα θέµατα που αφο-
ρούν την προσβασιµότητα αλλά και τα υπόλοιπα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αναπηρία. Χρειάζεται ένα
ισχυρό κοινωνικό κράτος για να επιλυθούν, µακριά από δογµατι-
κές αντιλήψεις και στερεότυπα. Τον Σεπτέµβριο του 2017 ο κ.
Μητσοτάκης έλεγε «Δεν τρέφω αυταπάτες για µια κοινωνία

χωρίς ανισότητες. Κάτι τέτοιο είναι αντίθετο στην ανθρώπινη
φύση.». Αυτή ακριβώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η
φράση που συµπυκνώνει όλο το πρόβληµα. Εµείς πιστεύουµε
πως οι ανισότητες δεν είναι σύµφωνες µε την ανθρώπινη φύση.
Θεωρούµε ότι αυτές είναι που ρίχνουν µεγάλες κοινωνικές οµά-
δες στο περιθώριο και την αδράνεια. Γι’ αυτό και είναι ανάγκη
ως άνθρωποι προοδευτικοί, ως άνθρωποι της Αριστεράς να δώ-
σουµε τη µάχη για την εξάλειψή τους και τον αγώνα για την ανα-
τροπή όλων εκείνων που κυνικά τις υπηρετούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κάτση.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας Κωνσταντίνος από την Ελληνική

Λύση και µετά να ετοιµάζεται η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα πάµε να ψηφίσουµε λοιπόν µία αρχή και δύο επιτρο-

πές, για µία ακόµη φορά ανεξάρτητες αρχές και δεν ξέρουµε
πόσο θα πληρώσει το µάρµαρο ο ελληνικός λαός. Σε ό,τι αφορά
την προσβασιµότητα για τα άτοµα µε αναπηρία, εµείς ως Ελλη-
νική Λύση είχαµε προτείνει να υπάρχει µητρώο και ευτυχώς ει-
σακουστήκαµε και η πρότασή µας έγινε αποδεκτή και από την κ.
Αλεξοπούλου τότε, τη Βουλευτή µας, όπου επιτέλους έχουµε ένα
µητρώο για να ξέρουµε ακριβώς και ποια θα είναι η κάρτα ανα-
πηρίας, για να µπορούν αυτά τα άτοµα, και µε την πρόταση τη
δικιά µας, της Ελληνικής Λύσης, να κοινωνικοποιηθούν. 

Είναι αδιανόητο, όµως, σήµερα να µιλάµε για ανθρώπινα δι-
καιώµατα και να µην ξέρουµε πόσοι άστεγοι υπάρχουν στην Ελ-
λάδα, που ψάχνουν απεγνωσµένα να επιβιώσουν στους κάδους
απορριµµάτων. Γιατί το λέω αυτό; Διότι το Σύνταγµα ορίζει και
την ελευθερία-δικαίωµα του ανθρώπου στη στέγη και στην
τροφή. Είναι αδιανόητο λοιπόν να µην γνωρίζουµε πόσους αστέ-
γους έχουµε και προτρέπουµε ως Ελληνική Λύση να κάνετε ένα
µητρώο αστέγων, να ξέρουµε πόσοι είναι οι άστεγοι Έλληνες
στους δρόµους και στα παγκάκια. 

Μιλάτε για τη βιοηθική, έναν όρο που θεσπίστηκε το 1971 για
να µπορούν οι θετικές επιστήµες να είναι στην υπηρεσία των κοι-
νωνικών αξιών. Τι να την κάνεις την τεχνοηθική και τη βιοηθική,
όταν δεν υπηρετεί τον άνθρωπο; Άρα εκεί λοιπόν πρέπει να βά-
λουµε φραγµούς, γιατί ο άνθρωπος δεν είναι πειραµατόζωο.
Όταν σας λέµε στην Ελληνική Λύση ότι το σώµα και η ψυχή είναι
του ανθρώπου και για το θέµα των εµβολίων άλλα µας λέτε. Να,
λοιπόν, εδώ που έρχεται το ατοµικό δικαίωµα, η προστασία του
ίδιου του ανθρώπου απέναντι σε πειράµατα γενικότερα, µετά και
από τη Δίκη της Νυρεµβέργης το 1947, από τα ειδεχθέστατα εγ-
κλήµατα των Ναζί. Εκεί θεσπίστηκαν στην ιστορία τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, τα οποία είναι αναπαλλοτρίωτα. Έτσι λέει το Σύν-
ταγµα. Δεν υπάρχει απαλλοτρίωση των θεµελιωδών δικαιωµάτων
του ατόµου και αυτό πρέπει να σεβαστούµε. 

Μιλάµε τελευταία περί ηθικής. Εδώ έρχεται ο µεγάλος Ζαν Ζακ
Ρουσσώ, ο οποίος έλεγε ένα διαχρονικό ρητό, που πρέπει και
στις µέρες µας να το ξαναθυµηθούµε: Όταν κάποιος δεν µπορεί
να διακρίνει την ηθική µε την πολιτική, δεν κατανοεί ούτε τη µία
έννοια ούτε την άλλη. Εδώ τώρα τι γίνεται; Αντί να έχουµε πα-
ραίτηση απευθείας για να µπορέσει να διαλευκανθεί µια υπό-
θεση, είναι αυτό που λέει ο κόσµος έξω, στην πιάτσα –για να το
πω απλά- «Τη γραβάτα να φοβάσαι». Συµβαίνει όχι απλά και στα
καλύτερα σπίτια, αλλά συνήθως εκεί συµβαίνει, στα καλύτερα
σπίτια, στην ηθική που πρέπει να τη διαφυλάξουµε, γιατί αυτό
είναι το πρότυπο που δηµιουργούµε. Πού; Σε ένα Υπουργείο Πο-
λιτισµού, που γαλουχεί χαρακτήρες και δίνει πρότυπα. 

Αντί για τη βιοηθική όµως, κύριοι, θα µπορούσαµε εµείς να σας
πούµε για τη γεωκτηνοτροφική. Τι θέλω να πω; Φτιάξτε επιτέ-
λους και επιτροπές προς όφελος των µεροκαµατιάρηδων Ελλή-
νων, για να µπορούν επιτέλους οι επιτροπές αυτές να είναι
αρωγοί στην αγορά εργασίας. Έτσι θα ξαναφέρουµε τα παιδιά
µας από το εξωτερικό. Δεν θα τα φέρουµε µε ανεξάρτητες
αρχές. Θα τα φέρουµε µε ουσιαστικές ενέργειες που πρέπει να
γίνουν, για να διευκολύνουµε πραγµατικά την εύρεση εργασίας.
Όχι ότι δεν χρειάζεται γενικότερα η έρευνα σε επιστηµονικό επί-
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πεδο, αλλά εδώ ελλοχεύει ο κίνδυνος για τα γενετικά τροποποι-
ηµένα προϊόντα, για το γενετικό υλικό του ανθρώπου. «Πάσα τε
επιστήµη, χωριζοµένη δικαιοσύνης και της άλλης αρετής, πα-
νουργία τις, και ου σοφία φαίνεται», έλεγε ο Πλάτωνας. Ο Κυριά-
κος Βελόπουλος, να τον θυµίσω πάλι για τον Πρόεδρο, µιλούσε
πριν χρόνια για τη «MONSANTO», για τις τροποποιηµένες εται-
ρείες, που έχουν σχέση, κύριοι, µε τη βιοηθική. Διότι αν χάσουµε
τον άνθρωπο από την τεχνολογία που εξελίσσεται, τότε η τεχνο-
λογία θα είναι σε βάρος του ανθρώπου. Διακυβεύει και κατα-
στρατηγεί προσωπικότητες, οντότητες και αυτά τα θεµελιώδη
συνταγµατικά δικαιώµατα, που πρέπει να είναι αναπαλλοτρίωτα. 

Τώρα πάλι φωτογραφικές προσλήψεις. Όταν δηµιουργείς ανοι-
χτή πρόσκληση, χωρίς κρεοντισµό στην επιλογή, δηλαδή προσω-
ποκεντρικά να αποφασίζει µόνο ο Πρωθυπουργός, ο οποίος τώρα
θέλει να φέρει για να ανεβάσει, λέει, το «λιβέλο», το πολιτιστικό
επίπεδο στη Βουλή, οι Ερινύες δεν είναι το ίδιο, η συνείδηση και
οι τύψεις συνειδήσεως που έχουµε για επιλογή προσώπων. Πάλι
φωτογραφικές διατάξεις για το πώς θα προσλαµβάνονται τα µέλη
της αρχής για την προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία και
τις δύο Επιτροπές για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα και για τη Βιοη-
θική και για την Τεχνοηθική που λέτε; Ανοιχτός διαγωνισµός και
να πάει στη Βουλή, να ανοίξει η βεντάλια. 

Ακούστε, αν µιλάµε για ηθική και ανθρώπινα δικαιώµατα, δεν
είναι ηθικό και καταστρατηγούνται τα ανθρώπινα δικαιώµατα
όταν καθυστερούµε σήµερα τους γέροντες να πάρουν σύνταξη
και δεν έχουν πού την κεφαλήν κλίναι, όταν παίρνει ο κόσµος τη-
λέφωνα στα ασφαλιστικά ταµεία και δεν απαντούν, τα τηλέφωνα
είναι νεκρά, όταν δεν τους εντάσσεις στα βαρέα και ανθυγιεινά,
όταν αυτή τη στιγµή δεν λειτουργούν µηχανήµατα στα νοσοκο-
µεία και τον αναγκάζεις να πάει κάπου αλλού, στα ιδιωτικά κέν-
τρα, αυτή είναι καταπάτηση ανθρώπινων, κοινωνικών
δικαιωµάτων. Όταν διαλύονται οι οικογένειες για επαγγελµατι-
κούς λόγους, είναι «ανήθικο». Γι’ αυτό πρέπει αυτήν τη στιγµή να
προστατέψουµε γενικότερα την κοινωνία.

Καµµία αναφορά δεν έγινε, ασχέτως, κύριοι, αν συµφωνείτε ή
διαφωνείτε, στον κ. Βαθιώτη. Αυτά που είπε ο πανεπιστηµιακός
Καθηγητής Βαθιώτης -τον οποίο δεν γνωρίζω- ήταν σε βάθος.
Δεν καταστρατηγείται το ανθρώπινο δικαίωµα της ελεύθερης
βούλησης και φιλοσοφίας ενός ακαδηµαϊκού, ο οποίος διαφω-
νούσε µε όλο αυτό το αντισυνταγµατικό που καταπατά τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, κατά τον Καθηγητή Νοµικού Ποινικού Δικαίου
στο Δηµοκρίτειο που παραιτήθηκε από µία ανώνυµη καταγγελία;
Αυτό, κύριοι, δεν καταπατά τα ανθρώπινα δικαιώµατα µιας προ-
σωπικότητας, ενός ακαδηµαϊκού, όπως είναι ο Καθηγητής Βα-
θιώτης; Γιατί το κάναµε πολιτική γαργάρα; Πού είναι οι
πανεπιστηµιακοί να πάρουν θέση; Πού είναι οι φοιτητές να πά-
ρουν θέση; Πού είναι ο πολιτικός κόσµος;

Ασχέτως αν διαφωνούµε ή συµφωνούµε, ήταν καταπάτηση αν-
θρώπινου δικαιωµάτων ακαδηµαϊκού καθηγητή στο πανεπιστή-
µιο, ο οποίος για δεκαέξι συναπτά έτη ήταν καθηγητής Ποινικού
Δικαίου. Είναι αυτός που διδάσκει την ατοµική ελευθερία, κατά
το Σύνταγµα, και τον αναγκάσαµε να παραιτηθεί από µία ανώ-
νυµη καταγγελία, γιατί κατηγορούσε την Κυβέρνηση για αυτό το
λεγόµενο «ψηφιακό κλουβί» που ζούµε στις µέρες του lockdown
και µε την υποχρεωτικότητα του εµβολίου. Γιατί; Δεν µας άρεσαν
οι απόψεις του; Τι ήταν; Κανένας τυχαίος; Για δεκαέξι χρόνια που
ο Βαθιώτης δίδασκε Ποινικό Δίκαιο ήταν καλός; Σε ό,τι δεν είναι
αρεστό, καταπατούµε το δικαίωµα ελεύθερης βούλησης;

Για να πάµε στο άρθρο 13. Έχετε βάλει µέσα για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα οµοφυλόφιλους, Ροµά, λεσβίες, τρανσέξουαλ. Συγ-
γνώµη, η Εκκλησία της Ελλάδος δεν έπρεπε να είναι µέσα; Υπάρ-
χει κάποιος φόβος στην Ορθόδοξη Εκκλησία; Δεν µιλάει στα
ευλογητάρια για τα ανθρώπινα δικαιώµατα; Εκατόν ενενήντα
επτά σηµεία σε µητροπόλεις στην Ελλάδα κάνουν συσσίτια σε
κοινωνικά άπορους και αποκλεισµένους ανθρώπους, σε ανθρώ-
πους που στερούνται τροφής και στέγης. Η Εκκλησία δεν έπρεπε
να έχει και αυτή έναν συµβουλευτικό και γνωµοδοτικό χαρα-
κτήρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Μπούµπα,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Γιατί αυτός ο φόβος µε την Ορθόδοξη Εκκλησία που δεν την
συµπεριλαµβάνετε, ενώ η Ορθοδοξία µιλάει για ανθρώπινα δι-
καιώµατα; Όπου µας συµφέρει στο να σπουδάζει παιδιά, να κάνει
ξενώνες για άπορους ανθρώπους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. Έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έπρεπε να έχει άποψη και η Εκκλησία της Ελλάδος, διότι και

στην Επανάσταση που γιορτάζουµε, ο Γρηγόρης δικαίως άναψε
τη φλόγα. Θέλω να πω ότι η Εκκλησία, που αυτή τη στιγµή βοη-
θάει αναξιοπαθούντες, δεν είναι µέσα, κύριοι, στο άρθρο 13!
Γιατί;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Μπούµπα.
Η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τώρα

τον λόγο. Να ετοιµάζεται ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον
ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ακολουθεί.

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνήθως κα-

λούµαστε να συζητήσουµε για µεταρρυθµίσεις και αναπτυξιακές
πρωτοβουλίες τοµεακές, στοχευµένες σε συγκεκριµένα ζητή-
µατα οι οποίες επιλύουν συγκεκριµένα προβλήµατα. Σήµερα,
όµως, έχουµε στα χέρια µας ένα νοµοσχέδιο το οποίο αγγίζει
κάθε έκφανση του Επιτελικού Κράτους, αλλά και του ίδιου του
ανθρώπινου βίου και έχει στον πυρήνα του την ουσία του πολιτι-
σµού µας: τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου δεν αφορούν απλά στα άτοµα
µε αναπηρία. Δεν αφορούν µόνο ανθρώπους καταπιεσµένους ή
από εµπόλεµες ζώνες ή αλλοδαπούς ή περιθωριοποιηµένους.
Δεν αφορούν αποκυήµατα επιστηµονικής και τεχνολογικής φαν-
τασίας. Μας αφορούν όλες και όλους.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για ισότητα και για ίσες ευκαιρίες
πρόσβασης στο φυσικό, το δοµηµένο και το ψηφιακό περιβάλ-
λον. Συζητάµε για ανθρώπινη αξιοπρέπεια, για ισονοµία, για ιδιω-
τικότητα, για ελευθερία προσωπικής έκφρασης. Συζητάµε για
την προάσπιση όλων των δικαιωµάτων και των ελευθεριών κάθε
ανθρώπου. Είναι έννοιες που διατρέχουν οριζόντια κάθε πτυχή
του πολιτισµού µας και οφείλουµε να τις ενσωµατώσουµε σε όλα
τα νοµοθετήµατα, τα έργα και τις πράξεις µας. Αυτό επιδιώκουµε
µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Προϋπόθεση για ένα τέτοιο νοµοθέτηµα είναι ένας Υπουργός
που να θέλει, να µπορεί και να ανήκει σε µια κυβέρνηση που έχει
το βλέµµα της στο παρόν και στο µέλλον, µε όραµα, ισχυρή πο-
λιτική βούληση και αποφασιστικότητα.

Για πρώτη φορά δηµιουργείται Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας
για την παρακολούθηση, την ανάδειξη και την επίλυση των πολ-
λών και ουσιαστικών ζητηµάτων που απασχολούν τα άτοµα µε
αναπηρία και χρόνιες παθήσεις και φυσικά, τις οικογένειές τους.

«Τίποτα για τα άτοµα µε αναπηρία, χωρίς τα άτοµα µε αναπη-
ρία» είναι η βασική και θεµελιώδης αρχή του αναπηρικού κινή-
µατος και αυτήν ακριβώς έρχεται να εγγυηθεί η σύσταση ενός
επίσηµου κρατικού θεσµού, ο οποίος στελεχώνεται κατά προτε-
ραιότητα από άτοµα µε αναπηρία και θα έχει αντιπρόεδρο επι-
λεγµένο από την ΕΣΑΜΕΑ. Η κορυφαία, άλλωστε, σηµασία που
δίνεται σε αυτόν τον θεσµό αποδεικνύεται από τη σύστασή του
όχι ως ένα γραφείο ή τµήµα ή µια Γενική Γραµµατεία σε κάποιο
Υπουργείο, αλλά µε την υπαγωγή του απευθείας στον ίδιο τον
Πρωθυπουργό. Στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο, δηλαδή, η χώρα
θα έχει τον συντονισµό για όλα τα ζητήµατα που αφορούν στην
προσβασιµότητα, για την εναρµόνιση της νοµοθεσίας µας µε τις
κοινοτικές οδηγίες, τις διεθνείς συνθήκες και την παροχή τεχνι-
κής βοήθειας και εκπαίδευσης, για τη συνεργασία και εκπροσώ-
πηση της Ελλάδας στους παγκόσµιους οργανισµούς, για την
ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση της κοινής γνώµης.

Και βέβαια, η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας είναι αυτή που
θα κατευθύνει την πολιτεία για τη µελέτη και εφαρµογή µέτρων
και πολιτικών στο πλαίσιο του οδικού χάρτη που ονοµάζεται
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπη-
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ρία, µίας ακόµα εµβληµατικής πρωτοβουλίας αυτής της Κυβέρ-
νησης, η οποία συγκεντρώνει κάτω από µία ενιαία σκέπη όλες τις
πολιτικές που θα δώσουν το δικαίωµα στα άτοµα µε αναπηρία
να απολαµβάνουν µέτρων που εξασφαλίζουν την αυτονοµία, την
επαγγελµατική ένταξη και τη συµµετοχή τους στην κοινωνική, οι-
κονοµική και πολιτική ζωή της χώρας, όπως φυσικά το ελληνικό
µας Σύνταγµα το επιτάσσει.

Στο ανώτατο επίπεδο λήψης των αποφάσεων, αυτό του Πρω-
θυπουργού, εντάσσεται και η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου, ενώ παράλληλα εξασφαλίζεται η διοικητική και
οικονοµική της αυτοτέλεια. Αποστολή της είναι να επικουρεί το
κράτος στην προσπάθειά του να υπερασπιστεί τα ατοµικά, πολι-
τικά, κοινωνικά, οικονοµικά και πολιτιστικά δικαιώµατα κάθε αν-
θρώπου που βρίσκεται στη χώρα, είτε αυτός είναι Έλληνας είτε
είναι αλλοδαπός. Η σύνθεσή της καταδεικνύει το ευρύ και πο-
λυεπίπεδο αντικείµενο αρµοδιότητάς της, ενώ εγγυάται την αν-
τικειµενικότητα των προτάσεων που θα καταθέσει προς την
πολιτεία για τη βελτίωση νόµων και θεσµών.

Με τον έλεγχο όλων των φαινοµένων παραβίασης των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, τη διάδοση και δηµοσιοποίησή τους και την
ανταλλαγή εµπειριών σε υπερεθνικό επίπεδο, η ΕΕΔΑ θα ενισχύει
σηµαντικά τη χώρα στο να επιτελέσει έναν από τους σηµαντικό-
τερους ρόλους της. Αυτόν του να εξασφαλίσει πως κάθε πολί-
της, ανεξαρτήτως ηλικίας, µόρφωσης, φύλου, καταβολής ή
πεποιθήσεων, απολαµβάνει στην Ελλάδα τις οικουµενικές αξίες
της αξιοπρέπειας, της ελευθερίας, της ισότητας και της αλλη-
λεγγύης, µε σεβασµό στις αρχές της δηµοκρατίας και της δικαιο-
σύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1998 η γενετική και η βιοτε-
χνολογία έκαναν τότε τα πρώτα τολµηρά βήµατά τους. Παρέµε-
ναν ακόµα εν πολλοίς σε πειραµατικό στάδιο και στη σφαίρα της
επιστηµονικής έρευνας. Παρ’ όλα αυτά, τότε η χώρα πρωτοπο-
ρούσε, συστήνοντας την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής. Σήµερα η
αναβάθµιση του ρόλου και η µετεξέλιξη της επιτροπής αυτής σε
κεντρικό σηµείο αναφοράς και σε φορέα διαµόρφωσης πολιτι-
κών, µε τη δηµιουργία της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής, είναι επιβεβληµένη, αλλά και πάλι εξίσου πρωτοπόρα.
Η εφαρµοσµένη γενετική, µε τη βοήθεια εξαιρετικά προηγµένης
τεχνολογίας, ήδη δοκιµάζει τις δυνάµεις της µε τρόπους που
ενίοτε ενοχλεί τις πατροπαράδοτες αντιλήψεις µας για θεµελιώ-
δεις αξίες της ζωής και της οικογένειας. Τα επιτεύγµατα της επι-
στήµης οφείλουν να σέβονται τις ευαισθησίες της κοινωνίας, των
πολιτών σε θέµατα πίστης και θρησκείας.

Η τεχνολογία βελτίωσε, βεβαίως, σηµαντικά το επίπεδο δια-
βίωσης της σύγχρονης κοινωνίας και άλλαξε προς το καλύτερο
πολλές πτυχές της καθηµερινότητάς µας. Όµως, η τεχνητή νοη-
µοσύνη και οι αλγόριθµοι σε υπερυπολογιστές ανά τον πλανήτη
έχουν φτάσει σε ένα σηµείο να διαµορφώνουν και να καθορίζουν
σε µεγάλο βαθµό τον τρόπο που πληροφορούµαστε, που δια-
σκεδάζουµε, που επικοινωνούµε, που καταναλώνουµε και πολλές
φορές ακόµα και τον τρόπο που αντιλαµβανόµαστε την ίδια την
πραγµατικότητα.

Παράλληλα, υπάρχουν ήδη απτές ραγδαία επιδεινούµενες επι-
πτώσεις στην παγκόσµια οικονοµία µε την αντικατάσταση ανθρώ-
πινου δυναµικού από υπολογιστικά συστήµατα. Η ανθρώπινη
διάνοια µοιάζει να είναι τόσο απορροφηµένη µε αυτά που µπορεί
να κάνει, που µερικές φορές δεν αναλογίζεται αν πρέπει να τα
κάνει.

Είναι, λοιπόν, περισσότερο από ποτέ σηµαντικό να διαµορφώ-
σουµε ένα ολοκληρωµένο και συνεκτικό νοµοθετικό πλαίσιο, που
θα µπορεί να θεσπίζει έγκαιρα τους κανόνες και να θέτει τα όρια
στις νέες ανακαλύψεις της τεχνολογίας και της γενετικής µηχα-
νικής. Προς αυτόν τον στόχο, η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και
Τεχνοηθικής µπορεί να έχει καταλυτικό ρόλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεν ψηφίζουµε συστά-
σεις επιτροπών. Ο Υπουργός Επικρατείας δηµιουργεί τρία
ισχυρά εργαλεία χάραξης πολιτικής, µε ουσιαστικό ρόλο, διοι-
κητική αυτονοµία και οικονοµική αυτοτέλεια, υπαγόµενα στον
ίδιο τον Πρωθυπουργό. Με ισχυρή νοµιµοποίηση, συνδέσµους
σε όλα τα Υπουργεία και συνεργασία µε όλους τους συναρµόδι-
ους φορείς, οι τρεις αυτοί θεσµοί µπορούν να µετατρέπουν τις

ιδέες σε τεκµηριωµένες εκθέσεις πραγµατικών δεικτών και συγ-
κεκριµένων προτάσεων δράσης. 

Ζούµε σε έναν αιώνα, όπου σε όλα τα επίπεδα γίνονται άλ-
µατα. Το νοµοσχέδιο αυτό θα µας βοηθήσει να περάσουµε προ-
σεκτικά και µε σύνεση στο µέλλον κάνοντας, όπως το τελευταίο
χρονικό διάστηµα έχουµε µάθει να κάνουµε, τη διαφορά στον
παγκόσµιο χάρτη δράσεων και αποτελεσµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Αλεξοπούλου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μετά, να ετοιµάζεται ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός. 
Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το

οποίο παρουσιάζει εγγενώς κοινωνικά χαρακτηριστικά ευρύτα-
του ενδιαφέροντος. Γι’ αυτό, πραγµατικά, έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία να αγγίξουµε τον πυρήνα του προβληµατισµού που
διακατέχει τα µέλη του Κοινοβουλευτικού Σώµατος. 

Αρχικά, βέβαια, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση που δεν
έχει σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο, αλλά έχει σχέση µε
αυτό που ουσιαστικά απασχολεί την κοινωνία. 

Σήµερα, υπάρχει ένα µείζον κοινωνικό ζήτηµα, στο οποίο η Κυ-
βέρνηση δείχνει ότι κάνει κινήσεις πανικού. Είναι η υπόθεση του
κ. Λιγνάδη. Πραγµατικά, διαπιστώνουµε ότι η Κυβέρνηση αντι-
λαµβάνεται ότι είναι ένα γεγονός που την ξεπερνάει. 

Ακούσαµε κατά την κοινοβουλευτική διαδικασία τερατολογίες,
σε ό,τι αφορά την ποινική διάσταση των προβληµάτων, ότι έγινε
ο βιασµός από τον Ποινικό Κώδικα που εισηγήθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ
πληµµέληµα και ότι υπήρξε µία επιεικής αντιµετώπιση τέτοιων
παραβατικών συµπεριφορών. Η πραγµατικότητα είναι εντελώς
αντίθετη. Μάλιστα, έχει θεσπιστεί και νέα µορφή βιασµού χωρίς
βία, αλλά βεβαίως χωρίς τη συναίνεση του παθόντος που απο-
τελεί κακουργηµατική πράξη. Με αυτό συνδέεται πολύ στενά το
ζήτηµα της κ. Μενδώνη. Και µου κάνει εντύπωση, πώς δεν το αν-
τιλαµβάνεται η πλειοψηφία. 

Η κ. Μενδώνη προΐσταται ενός Υπουργείου, το οποίο δεν είναι
ένα κοινό Υπουργείο. Είναι το Υπουργείο Πολιτισµού, στο οποίο
πρέπει να υπάρχει η αποδοχή των φορέων του πολιτισµού στον
πολιτικό τους προϊστάµενο. Δεν είναι ένα παραγωγικό Υπουρ-
γείο, για το οποίο δεν έχει καµµία σηµασία αν ο πρόεδρος του
Επιµελητηρίου υπολήπτεται ή όχι τον Υπουργό. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία, λοιπόν, η κ. Μενδώνη, ο όποιος
Υπουργός Πολιτισµού, να µπορεί να συνοµιλεί, να συνδιαλέγεται
µε τους παράγοντες του πολιτισµού. Και αυτή τη νοµιµοποίηση
η κ. Μενδώνη την έχει απωλέσει. Άρα, δεν αποµένει άλλος λόγος,
παρά µόνο η παραίτηση. Και κάθε µέρα που περνάει, θα βαθαίνει
το χάσµα ανάµεσα στο Υπουργείο Πολιτισµού και στους καλλι-
τέχνες, αλλά και την κοινωνία γενικότερα. 

Επί του προκειµένου νοµοσχεδίου, θα αναφερθώ µόνο στην
Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας και ακροθιγώς στις άλλες δύο
αρχές. Ακούστε, η αναπηρία δεν είναι απλώς φυσικό χαρακτηρι-
στικό του ατόµου. Είναι µια κοινωνική κατασκευή. Τα άτοµα που
υστερούν σε φυσικά ή νοητικά χαρακτηριστικά εξωθούνται στις
υπώρειες, στο περιθώριο της κοινωνίας, ακριβώς γιατί η κοινωνία
δεν τους δεξιώνεται, δεν τους υποδέχεται καλώντας τους ακρι-
βώς µε τα χαρακτηριστικά που έχουν, αλλά τους αντιµετωπίζει
ωσάν να είναι κάποιοι άλλοι. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, το βαθύ πολιτικό περιεχόµενο της αν-
τιµετώπισης της θέασης της αναπηρίας. Ακριβώς γι’ αυτό τον
λόγο, υπάρχει από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ µια ολιστική, µια συνο-
λική αντιπαράθεση.

Εποµένως, δεν µιλάµε για επιµέρους διευθετήσεις στην καθη-
µερινότητα των αναπήρων. Μιλάµε για µία συνολική αλλαγή της
θέσης των αναπήρων συµπολιτών µας στην καθηµερινή πραγµα-
τικότητα που βιώνουν. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι µε βάση αυτά που έχει εισηγηθεί ο κ.
Γεραπετρίτης, η επιτροπή αυτή είναι ένα συµβουλευτικό όργανο
περιορισµένης ισχύος και αντικειµένου, χωρίς ικανότητα ελέγχου
ή δέσµευσης του κρατικού µηχανισµού, µε δυσανάλογα αυξη-
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µένη δυνατότητα προσλήψεων. Κι εδώ, ξαναβλέπουµε το χούι,
το οποίο δεν λέτε να κόψετε, το να φτιάχνετε στρατιές ηµετέρων
µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσον. Ουσιαστικά, δεν πρόκειται για
αναβάθµιση των ζητηµάτων της αναπηρίας, αλλά για υποβάθ-
µιση. 

Η Κυβέρνηση απεκδύεται της ευθύνης για τη νοµοθέτηση, την
εφαρµογή και τον έλεγχο των πολιτικών αναπηρίας και την ανα-
θέτει στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας που εξ ορισµού,
όµως, δεν µπορεί να επιτελέσει αυτόν τον ρόλο. Έχουµε µια δια-
µετρικά αντίθετη πρόταση µε τη δηµιουργία µιας δοµής, είτε σε
επίπεδο Υφυπουργείου, η οποία θα εποπτεύει συνολικά όλον τον
κρατικό µηχανισµό για την εισαγωγή, την εφαρµογή και την εµ-
πέδωση πρακτικών, φιλικών προς τα άτοµα µε αναπηρίες. Πρέπει
να υπάρξει µια νέα ατζέντα, µε οριζόντιες πολιτικές για την ανα-
πηρία σαν αυτές που ήδη έχει µιλήσει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο Αλέξης Τσίπρας και οι οποίες εδράζονται στα πεπραγµένα της
προηγούµενης διακυβέρνησης, της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Και
πραγµατικά, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί το κάνετε αυτό. Διαγρά-
φετε ό,τι σηµαντικά θεσµικό έγινε την προηγούµενη περίοδο. Ξα-
ναφτιάχνουµε µια νέα αρχή, η οποία θα ξεκινήσει από το µηδέν.
Είναι µία πάγια τακτική σας.

Το ίδιο έκανε τηρουµένων των αναλογιών και η κ. Μενδώνη.
Κατήργησε τη διαγωνιστική διαδικασία και επέλεξε µε αδιαφανή
κριτήρια τον συγκεκριµένο άνθρωπο, ο οποίος ουσιαστικά απο-
τελεί και την αρχή του τέλους της ηγεµονίας της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη. 

Δεν συναινούµε, λοιπόν, γι’ αυτήν την άκριτη διόγκωση του
Επιτελικού Κράτους. 

Έχετε κι ένα άλλο µείον. Στο κρίσιµο διάστηµα της πανδηµίας,
που ας µην ξεχνάµε ότι από πέρυσι συµπληρώνεται σχεδόν ένας
χρόνος, υπάρχει παντελής έλλειψη µέτρων για την κοινωνική,
υγειονοµική και οικονοµική ενίσχυση των αναπήρων. 

Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ο κ. Μητσοτάκης ως Υπουρ-
γός Διοικητικής Μεταρρύθµισης το 2014, κατήργησε τα γραφεία
προσβασιµότητας, τα οποία είχαν δηµιουργηθεί σε δηµόσιες
υπηρεσίες για τον έλεγχο των δράσεων και πρόσβασης των ανα-
πήρων στο φυσικό και δοµηµένο περιβάλλον. Αυτή είναι µία
πράξη που τον ακολουθεί και δεν µπορεί να συµψηφιστεί µε την
πρωτοβουλία δηµιουργίας µιας επιτροπής χωρίς ουσιαστικό πε-
ριεχόµενο. 

Κλείνω, λέγοντας δυο λόγια για την αναπηρία που µας αφορά
άµεσα ως Βουλευτές. Πιστεύω, θεωρώ και το έχω εισηγηθεί στον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής ότι οι συνεδριάσεις της Βουλής
πλέον πρέπει να µεταδίδονται µε υποτιτλισµό. Οι κωφοί σε ένα
πολύ µεγάλο ποσοστό ξέρουν γράµµατα, γνωρίζουν ανάγνωση
και γραφή και εποµένως, µπορούν να διαβάζουν. Ξέρουµε ότι
είναι συµβολική η γλώσσα των κωφάλαλων. Δεν µπορεί να µετα-
δώσει τον πλούτο και το περιεχόµενο των νοηµάτων που ανα-
πτύσσονται κατά την κοινοβουλευτική διαδικασία και πρέπει
εµείς οι ίδιοι στη Βουλή να δώσουµε ένα σήµα, ότι αντιλαµβανό-
µαστε ως Εθνική Αντιπροσωπεία τις περιστάσεις υπό τις οποίες
βιώνει ένα µεγάλο τµήµα των συµπολιτών µας. 

Κλείνω, µε δύο λόγια για την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου και την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-
χνοηθικής. Αναµφίβολα είναι δύο επιτροπές, οι οποίες έχουν
έργο. Αποτελούνται από αξιόλογους ανθρώπους, από ανθρώ-
πους, οι οποίοι έχουν αφήσει αποτύπωµα στη δηµόσια ζωή. Δεν
αντιλαµβάνοµαι καθόλου τον λόγο που αυτές οι δύο επιτροπές
δεν συνεχίζουν να µακροηµερεύουν. Αντίθετα, βρίσκετε πάλι
αφορµή να τις αλλάξετε εν µέρει, ώστε να µπορέσετε να αντικα-
ταστήσετε τα καταξιωµένα στελέχη που πρωταγωνίστησαν στη
λειτουργία αυτών των επιτροπών µε ανθρώπους, οι οποίοι είναι
του περιβάλλοντός σας, ώστε να αναπαράγεται το υφιστάµενο
σύστηµα εξουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Ξανθόπουλε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτή
είναι η τελευταία µου φράση.

Δεν αντιλαµβάνεστε ότι µε τον τρόπο αυτό απαξιώνετε και το
έργο των επιτροπών και τους ανθρώπους. Γι’ αυτόν τον λόγο
πρέπει να καταψηφιστεί όλη αυτή η νοµοθετική σας πρωτοβου-

λία.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Ξανθόπουλε.
Ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός έχει τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω µε τα χθεσινά απα-

ράδεκτα γεγονότα στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονί-
κης. Δυστυχώς, καταλάβαµε τι εννοούσαν τα κυβερνητικά
στελέχη, όταν έλεγαν ότι µε τους νόµους που ψηφίζετε η δηµο-
κρατία πια µπαίνει στα πανεπιστήµια. Όλοι οι δηµοκρατικοί πο-
λίτες της χώρας ένιωσαν αποτροπιασµό για τις χθεσινές εικόνες:
Αναίτιοι και σκληροί ξυλοδαρµοί φοιτητών, χρήση χηµικών και
συλλήψεις στον σωρό. 

Αυτό είναι το όραµά σας για τα πανεπιστήµια; Προφανώς η βία
και η καταστολή είναι η συνταγή του κ. Χρυσοχοΐδη και όλων σας
για κάθε αντίδραση στα σχέδιά σας. Στοχοποιείτε τις νέες και
τους νέους. Είστε απέναντι στη νεολαία και στην κοινωνία. Όµως,
όσο και να προσπαθείτε, δεν θα καταφέρετε να φοβίσετε και να
τροµοκρατήσετε. Οι νεολαίοι µας θα συνεχίσουν να αγωνίζονται
για τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και τις ελευθερίες για ένα δηµό-
σιο πανεπιστήµιο που θα διοικείται δηµοκρατικά και θα προάγει
τη γνώση, την παιδεία, την παραγωγική ανασυγκρότηση και την
κοινωνική συνείδηση.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε και θα επιµείνω
στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας που δηµιουργείτε. Προσπα-
θείτε να φιλοτεχνήσετε ένα προφίλ δήθεν κοντά στα άτοµα µε
αναπηρίες και µε χρόνιες παθήσεις. Ιδρύετε άλλη µια κατ’ επί-
φαση ανεξάρτητη αρχή, που, βεβαίως, θα είναι παρά τω Πρωθυ-
πουργώ. Όµως, στην πραγµατικότητα υποβαθµίζετε τα προβλή-
µατα που απασχολούν τους συνανθρώπους µας µε αναπηρίες.
Η αρχή αυτή δεν θα έχει τη δυνατότητα να συντονίζει, να ελέγχει
και να εφαρµόζει τις πολιτικές για τα δικαιώµατα των αναπήρων
στην προσβασιµότητα. 

Αν θέλατε να πετύχετε αυτόν τον στόχο, κύριε Υπουργέ, θα
έπρεπε να επιδιώξετε κλαδικές και κάθετες πολιτικές σε όλα τα
Υπουργεία. Η αρχή που φτιάχνετε είναι ένα απλό συµβουλευτικό
όργανο περιορισµένης ισχύος και αντικειµένου. 

Θα πρέπει πάντα να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι ο τρόπος που µια
πολιτεία, µια κοινωνία στο σύνολό της αντιµετωπίζουν τα άτοµα
µε αναπηρία αποδεικνύει τον βαθµό της ενσυναίσθησης και του
πολιτισµού. Οι ανάπηροι και οι άνθρωποι µε χρόνιες παθήσεις
δεν είναι µια µικρή κοινωνική κατηγορία, αλλά αποτελούν παγ-
κοσµίως µια από τις µεγαλύτερες κοινωνικές οµάδες που βιώ-
νουν καταπίεση, ανισότητες, ρατσισµό και διακρίσεις.

Με τη σύσταση της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας δεν ορ-
γανώνετε κάτι ουσιαστικό για να ωφεληθούν οι ανάπηροι. Χρησι-
µοποιείτε, βέβαια, ποµπώδεις τίτλους για καθαρά επικοινωνιακούς
λόγους.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µέσα στα µνηµόνια και παρά τους δηµο-
σιονοµικούς περιορισµούς προσπάθησε να διευκολύνει τη ζωή
των ατόµων µε αναπηρία και του οικείου περιβάλλοντός τους. 

Αναφέρω ενδεικτικά µερικές πρωτοβουλίες: Συγκεντρώσαµε
στον ΟΠΕΚΑ, το ειδικό νοµικό πρόσωπο που συνεστήθη, όλα τα
αναπηρικά προνοιακά επιδόµατα και τα αποδώσαµε ψηφιακά
κάθε µήνα για πρώτη φορά. Νοµοθετήσαµε το 15% των προσλή-
ψεων στο δηµόσιο να καλύπτεται από ανάπηρους και τις οικογέ-
νειές τους. Αποτρέψαµε την αξιολόγηση της αναπηρίας µε βάση
το µοντέλο της λειτουργικότητας, αυτό που ήθελαν να επιβάλουν
οι δανειστές για να κόψουν αναπηρικά επιδόµατα και συντάξεις.
Τώρα, δυστυχώς, βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση το επαναφέρει µε
το Εθνικό Σχέδιο Δράσης και το σχέδιο Πισσαρίδη για τους ανά-
πηρους µε σοβαρές βλάβες.

Ξεκινήσαµε, παράλληλα, µεγάλες αλλαγές στα ΚΕΠΑ. Δηµι-
ουργήσαµε τον ηλεκτρονικό φάκελο αναπηρίας, που απαλλάσσει
τον ανάπηρο από την ανάγκη φυσικής παρουσίας σε όλα τα στά-
δια, από την αίτηση µέχρι την πιστοποίηση στα ΚΕΠΑ, εκτός από
την ηµέρα εξέτασής του. Συνέβαλα και εγώ σε αυτό ως διοικητής
του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και είµαι πραγµατικά περήφανος για αυτήν την
εξέλιξη που ανακούφισε πραγµατικά τους ανάπηρους.
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Επεξεργαστήκαµε και εκδώσαµε τον νέο ενιαίο πίνακα προσ-
διορισµού ποσοστών αναπηρίας που περιλαµβάνει νέες παθή-
σεις, διακόσιες τριάντα πέντε έναντι εκατόν σαράντα πέντε που
είχε ο προηγούµενος πίνακας.

Ενισχύσαµε µε κρατικές επιχορηγήσεις την προσβασιµότητα
σε δηµόσια κτήρια και υπαίθριους χώρους. Αλλάξαµε το θεσµικό
πλαίσιο της ειδικής αγωγής µε έµφαση στη συµπεριληπτική εκ-
παίδευση και προκηρύξαµε τον Απρίλιο του 2019 την πρόσληψη
τεσσάρων χιλιάδων πεντακοσίων εκπαιδευτικών ειδικής αγωγής.
Αυτές τις προσλήψεις, δυστυχώς, η Κυβέρνηση τις καθυστέρησε
δεκατέσσερις µήνες.

Στην καθηµερινή αγωνία των γονιών για το τι θα γίνουν τα παι-
διά µας όταν λείψουµε εµείς απαντήσαµε µε νέο νοµοθετικό
πλαίσιο για τις στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης. Εντάξαµε
εκατόν εξήντα στέγες στα ΠΕΠ του ΕΣΠΑ, τις οποίες «πάγωσε»
η Κυβέρνηση, όπως και τα εκατό κέντρα στήριξης οικογένειας
στα κέντρα κοινότητας.

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τους περιορισµούς,
συνέβαλαν ουσιαστικά στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των
αναπήρων. Μέσα στην πανδηµία αυτή η ανάγκη µεγαλώνει. Σύµ-
φωνα µε πολλές διεθνείς µελέτες, η υγειονοµική κρίση πλήττει
εντονότερα τους ανάπηρους τόσο υγειονοµικά όσο και οικονο-
µικά, υποβαθµίζει ακόµα περισσότερο την ποιότητα της καθηµε-
ρινής ζωής τους και εντείνει τα βιώµατα ανασφάλειας και
αποµόνωσης. Παρ’ όλα αυτά, µέσα στην πανδηµία, βλέπουµε την
Κυβέρνηση ότι µείωσε κατά 96 εκατοµµύρια ευρώ το 2020 και
κατά 88 εκατοµµύρια ευρώ το 2021 τα κονδύλια για τα αναπη-
ρικά επιδόµατα σε σχέση µε αυτά που χορηγούσε η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ το 2019.

Μάλιστα, αυτήν τη στιγµή έχουν σωρευθεί πάνω από σαράντα
χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις στα ΚΕΠΑ και πολλοί ανάπηροι και
οι οικογένειές τους δεν έχουν ούτε τα στοιχειώδη για να επιβιώ-
σουν. Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση απέρριψε την τροπολογία
µας, µε την οποία προτείναµε να δοθεί διπλό αναπηρικό επίδοµα
στις γιορτές των Χριστουγέννων. Δεν έγινε δεκτή η πρότασή µας.
Επιπλέον, η Κυβέρνηση δεν έχει προβλέψει καµµία προτεραι-
οποίηση των αναπήρων στους εµβολιασµούς. Ακόµα περιµένουν
να εµβολιαστούν.

Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι η ανακούφιση και η ουσιαστική
στήριξη των αναπήρων δεν είναι στις προτεραιότητές σας. 

Τώρα θέλω να αναφερθώ στις προτάσεις µας για το µέλλον σε
συµπλήρωση όσων πράξαµε στην προηγούµενη κυβερνητική µας
θητεία. Αναφέρθηκε και ο Πρόεδρός µας, ο Αλέξης Τσίπρας, σε
αυτές. Οι προτάσεις µας κινούνται σε τέσσερις βασικούς άξονες. 

Ο πρώτος άξονας είναι να αλλάξουµε την καθηµερινότητά του
αναπήρου. Αυτό µπορεί να επιτευχθεί -και λέω κάποια παραδείγ-
µατα- µε την εξασφάλιση προσωπικού βοηθού ή φροντιστή, ανά-
λογα µε τις ανάγκες ακόµα και σε εικοσιτετράωρη βάση, µε την
αύξηση της δαπάνης των επιδοµάτων αναπηρίας και τη χορή-
γησή τους ανεξάρτητα από ηλικιακά κριτήρια µε άρση των υφι-
στάµενων αδικιών σε κατηγορίες αναπήρων. Επίσης, είναι
αναγκαίο όλα τα κτήρια δηµόσιας χρήσης να προσαρµοστούν,
ώστε να γίνουν προσβάσιµα και ασφαλή για τους ανάπηρους και
τα εµποδιζόµενα άτοµα.

Ο δεύτερος άξονας είναι να διασφαλίσουµε το µέλλον του
αναπήρου. Αυτό µπορούµε να το πετύχουµε µε την ενίσχυση και
τον πολλαπλασιασµό των δηµόσιων δοµών διάγνωσης για την
έγκαιρη και έγκυρη διάγνωση της βλάβης για παιδιά και ενήλικες,
µε την προώθηση της συµπεριληπτικής ενταξιακής εκπαίδευσης
που ανέφερα προηγουµένως µε δωρεάν παράλληλη στήριξη για
τους µαθητές, µε την υποχρεωτική παροχή διευκολύνσεων ως
προς το ωράριο, τον χώρο εργασίας και τις άδειες.

Ο τρίτος άξονας είναι να αλλάξουµε τον τρόπο πιστοποίησης
και  αποκατάστασης της βλάβης. Γι’ αυτό προτείνουµε αναδιάρ-
θρωση των ΚΕΠΑ, αύξηση του αριθµού τους, διπλασιασµό των
γιατρών στις επιτροπές, πρόσληψη κοινωνικών ειδικοτήτων στε-
λέχωσης των επιτροπών, διεύρυνση του πίνακα προσδιορισµού
µε νέες σπάνιες παθήσεις και χρόνιες µη αναστρέψιµες παθή-
σεις. Παράλληλα, προτείνουµε τη δηµιουργία πάσου αναπήρου
συνδεδεµένο µε τον ηλεκτρονικό του φάκελο.

Ο τέταρτος άξονας είναι να υλοποιήσουµε το σύνθηµα του

αναπηρικού κινήµατος: «Τίποτα για εµάς, χωρίς εµάς». Είναι απα-
ραίτητη η συµµετοχή των αναπήρων σε όλα τα επίπεδα της
λήψης αποφάσεων, στο κεντρικό κράτος, στην αυτοδιοίκηση Α’
και Β’ βαθµού και στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι το συνολικό νοµοθετικό πλαίσιο είναι
αυτό που φανερώνει ποιες είναι οι κοινωνίες που στοχεύουν στη
συµπερίληψη, στην ισοτιµία, στη χειραφέτηση των αναπήρων και
ποιες είναι οι κοινωνίες που χαρακτηρίζονται από διαχωρισµούς,
αποκλεισµούς και ανισοτιµία.

Εµείς στην κυβερνητική µας θητεία, παρά τους δηµοσιονοµι-
κούς περιορισµούς, κάναµε πολλά βήµατα βελτίωσης. Δεν ισχυ-
ριζόµαστε ότι τα λύσαµε όλα. Υπάρχουν ακόµα πολλά που
πρέπει να γίνουν. Έχουµε, όµως, την πεποίθηση ότι µπορούµε
και θέλουµε να κάνουµε περισσότερα για τους ανάπηρους συ-
νανθρώπους µας, γιατί το δικαιούνται και το αξίζουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κύκλος των

οµιλητών.
Έχει ζητήσει τον λόγο για να δευτερολογήσει µόνο η κ. Φω-

τίου. 
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επειδή αναφέρθηκε σε µένα η Υφυπουργός,

θα πάρω λίγο χρόνο ακόµα. Επτά λεπτά έχω κανονικά, κύριε
Πρόεδρε. Δευτερολογία κάνω. 

Πολλά έχουν ειπωθεί µέχρι τώρα, κύριε Πρόεδρε. Εµείς παίρ-
νουµε πολλά µηνύµατα από τους ανάπηρους που παρακολου-
θούν, οι οποίοι επισηµαίνουν ότι το θέµα της αναπηρίας δεν είναι
φιλανθρωπία, δεν είναι θέµα ατοµικής ευαισθησίας κανενός.
Είναι θέµα βαθιά πολιτικό και περιµένουν επιτέλους αντί για γνω-
µοδοτικές αρχές, να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατά τους. 

Πολλά πράγµατα λέχθηκαν σε σχέση µε το τι κάναµε και το τι
προτείνουµε από εδώ και πέρα, όπως τα είπε και ο Αλέξης Τσί-
πρας πριν δέκα µέρες για το πρόγραµµά µας για την αναπηρία.
Είπαµε -και το είπαν και οι συνάδελφοι- ότι αλλάζουµε την καθη-
µερινότητα του αναπήρου, µε βάση την αξιοπρεπή και αυτόνοµη
διαβίωση και την προσβασιµότητα. Αναγνωρίζοντας το αυξηµένο
κόστος ζωής των αναπήρων, συγκεντρώσαµε στον ΟΠΕΚΑ όλα
τα αναπηρικά προνοιακά επιδόµατα, τα αποδώσαµε ψηφιακά για
πρώτη φορά -για πρώτη φορά!- την ίδια µέρα κάθε µήνα, τα εξαι-
ρέσαµε από το φορολογητέο εισόδηµα και τα αποσυνδέσαµε
από εισοδηµατικά κριτήρια, ώστε να µπορούν οι ανάπηροι να
ωφελούνται από όλες τις παροχές του κράτους. 

Τώρα λέµε ότι προχωράµε στην εξασφάλιση προσωπικού βοη-
θού ανάλογα µε τις ανάγκες, ακόµη και σε εικοσιτετράωρη βάση,
στην αύξηση της δαπάνης των επιδοµάτων αναπηρίας και χορή-
γησής τους ανεξαρτήτως ηλικιακών κριτηρίων, όπως γίνεται αδί-
κως για τους κωφούς, µε άρση των υφισταµένων αδικιών σε
κατηγορίες αναπήρων.

Τρίτον, προχωρούµε στη χορήγηση παροχών κύησης και µη-
τρότητας σε είδος και χρήµα για ανάπηρες γυναίκες από την
έναρξη της κύησης και για τρία χρόνια, ενίσχυση των αναπήρων
στην παραγωγή του πολιτιστικού περιεχοµένου, καθώς και στην
καθολική και δωρεάν προσβασιµότητα στους χώρους πολιτι-
σµού, αθλητισµού, αναψυχής και πρόγραµµα δωρεάν διακοπών
των αναπήρων. 

Δύο πράξεις έχουν µεγάλη σηµασία για την καθολική προσβα-
σιµότητα στο φυσικό δοµηµένο και ψηφιακό περιβάλλον. Όλα τα
κτήρια δηµόσιας χρήσης εντός τριετίας προσαρµόζονται, ώστε
να γίνουν προσβάσιµα και ασφαλή για τους ανάπηρους και τα
εµποδιζόµενα άτοµα και δεύτερον, είκοσι γειτονιές πόλεων στην
επικράτεια µετατρέπονται πιλοτικά σε πλήρως προσβάσιµες γει-
τονιές για όλους. 

Διασφαλίζουµε το µέλλον του ανάπηρου. Τι παραδώσαµε; Αλ-
λάξαµε το θεσµικό πλαίσιο της ειδικής αγωγής µε έµφαση στη
συµπεριληπτική εκπαίδευση. Προκηρύξαµε τον Απρίλιο του 2019
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την πρόσληψη τεσσερισήµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών ειδικής
αγωγής και αυτές τις προσλήψεις τις καθυστερήσατε δεκατέσ-
σερις µήνες. 

Επεξεργαστήκαµε την εθνική στρατηγική για την αποϊδρυµα-
τοποίηση, µε τον εµβληµατικό νόµο για την αναδοχή και υιοθε-
σία, που λειτουργεί ψηφιακά από τον Απρίλιο του 2019 και
ιδρύσαµε εκατόν εξήντα στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης,
που ακόµη δεν έχετε υλοποιήσει, απαντώντας στην αγωνία των
γονιών για το µέλλον των παιδιών τους, όταν αυτοί θα εκλείψουν. 

Ενισχύσαµε το δικαίωµα των αναπήρων στην εργασία. Για
πρώτη φορά, µε νόµο, το 15% των προσλήψεων στο δηµόσιο κα-
λύπτονται από αναπήρους και τις οικογένειές τους και σκο-
πεύουµε να το επεκτείνουµε και στον ιδιωτικό τοµέα, όταν µε το
καλό θα έρθουµε στην κυβέρνηση. Για πρώτη φορά άτοµα µε
νοητικές βλάβες και ψυχικά ασθενείς δεν χάνουν το επίδοµά
τους όταν αποκτούν εργασία. Αυτό το επεκτείνουµε και σε ανα-
πήρους µε κινητικές και αισθητηριακές βλάβες. 

Προτείνουµε την ενίσχυση και τον πολλαπλασιασµό των δηµό-
σιων δοµών διάγνωσης, για την έγκυρη και έγκαιρη διάγνωση
της βλάβης για παιδιά και ενήλικες και την προώθηση της συµ-
περιληπτικής ενταξιακής εκπαίδευσης, µε δωρεάν παράλληλη
στήριξη για µαθητές, την υποχρεωτική παροχή διευκολύνσεων
ως προς το ωράριο, τον χώρο της εργασίας, την ελεγχόµενη τη-
λεργασία και τις άδειες για φροντίδα της βλάβης. 

Αλλάζουµε την πιστοποίηση…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κύριε Πρόεδρε, έχω κάνει λάθος; Έχω επτά λεπτά χρόνο δευ-

τερολογίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σας διέκοψα.

Το ρολόι χτύπησε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Γιατί βαράνε τα κουδούνια; Χάνω τον ειρµό

µου µε αυτόν τον τρόπο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το χρονόµετρο

χτυπάει µόνο του. Δεν σας διέκοψα εγώ. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εσείς βάζετε όµως τον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βάζω αθροιστικά

το χρόνο της πρωτολογίας και της δευτερολογίας. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αλλάζουµε την πιστοποίηση στα ΚΕΠΑ.

Πραγµατοποιήσαµε µεγάλες αλλαγές στα ΚΕΠΑ µε τον ηλεκτρο-
νικό φάκελο αναπηρίας που απαλλάσσει τον ανάπηρο από την
ανάγκη φυσικής παρουσίας σε όλα τα στάδια, από την αίτηση
µέχρι την πιστοποίηση στα ΚΕΠΑ, εκτός από τη µέρα της εξέτα-
σής του. Το «παγώσατε». 

Αποτρέψαµε την αξιολόγηση της αναπηρίας µε βάση το µον-
τέλο της λειτουργικότητας. Τα είπαµε αυτά. Προσθέσαµε σα-
ράντα πέντε σπάνιες και χρόνιες νόσους, αυτές που κρίνονται
άπαξ για τη χορήγηση επιδόµατος δια βίου. Συµπεριλάβαµε ενε-
νήντα νέες παθήσεις στον νέο ενιαίο πίνακα προσδιορισµού πο-
σοστών αναπηρίας και εφαρµόσαµε για πρώτη φορά σύστηµα
εξ αποστάσεως διερµηνείας για τους κωφούς και βαρήκοους
µέσω κινητού, σε εικοσιτετράωρη βάση, το σύστηµα RELAY. 

Προτείνουµε αναδιάρθρωση των ΚΕΠΑ, αύξηση κατά 30% του
αριθµού τους, διπλασιασµό των ιατρών στις επιτροπές κρίσης,
πρόσληψη κοινωνικών ειδικοτήτων στελέχωσης των επιτροπών,
διεύρυνση του ενιαίου πίνακα ποσοστού της αναπηρίας µε νέες
σπάνιες παθήσεις και χρόνιες, µη αναστρέψιµες, επέκταση σε
όλη την επικράτεια του ηλεκτρονικού φακέλου ανάπηρου, µε αί-
τηση από το σπίτι του και σύνδεσή του µε το πάσο του αναπή-
ρου, για την ψηφιακή και φυσική προσβασιµότητα σε υπηρεσίες
και επιδόµατα.

Θα απαντήσω τώρα σε όσα προσωπικά µου πρόσαψε η Υφυ-
πουργός, η κ. Μιχαηλίδου. Είπε ότι εγώ γενικά χρησιµοποιώ ένα
περιτύλιγµα αναλήθειας. Θα µιλήσω για το περιτύλιγµα αναλή-
θειας που ξετύλιξε στην οµιλία της η Υφυπουργός. Μέσα σε οκτώ
λεπτά εννέα αναλήθειες ή λαθροχειρίες και περισσή σύγχυση. 

Πρώτον, η οριστική πρόταση της Κυβέρνησης για το Ταµείο
Ανάκαµψης δεν έχει ακόµη αποσταλεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Άρα, προς τι οι ψευδείς ανακοινώσεις ότι εφαρµόζεται πρό-
γραµµα πρώιµης παρέµβασης για παιδιά στο φάσµα του αυτι-
σµού σε βρεφονηπιακούς σταθµούς που χρηµατοδοτούνται από

το Ταµείο Ανάκαµψης; 
Δεύτερον, οι ανάπηροι δεν προτεραιοποιήθηκαν στους εµβο-

λιασµούς. Αυτοί που εµβολιάστηκαν είναι, όπως είπε, ηλικιωµένοι
και χρονίως πάσχοντες στις δοµές, σε ιδρύµατα. Ελπίζω να ξέρει
τη διαφορά.

Τρίτον, πώς δώσατε περισσότερα χρήµατα για την αναπηρία;
Διαβάστε τον προϋπολογισµό που καταθέσατε. Είναι δηµόσια έγ-
γραφα. Είναι 97 εκατοµµύρια λιγότερα το 2020 από το 2019 και
88 εκατοµµύρια λιγότερα το 2021 από το 2019. Κάντε τις αφαι-
ρέσεις. 

Τέταρτον, αναφέρατε ότι έχετε κάνει εθνικό µηχανισµό για
τους ανάπηρους. Ενάµιση χρόνο µετά αγνοεί η κυρία Υφυπουρ-
γός τι της παραδώσαµε. Της παραδώσαµε ψηφιακό εθνικό µη-
χανισµό παρακολούθησης, αξιολόγησης, συντονισµού των
πολιτικών κοινωνικής ένταξης και συνοχής. Τρέχει σε διακόσια
σαράντα κέντρα κοινότητας και στον ΟΠΕΚΑ από το 2017. Δεν
είναι εθνικός µηχανισµός για την αναπηρία. 

Πέµπτον, δώσατε 25% περισσότερα voucher σε ανάπηρα παι-
διά. Ξέρατε καλά ότι τα δίνετε για το θεαθήναι, γιατί δεν υπήρχαν
θέσεις και γι’ αυτό δεν απορροφήθηκαν, δεν χρησιµοποιήθηκαν.
Δεν θα κοροϊδέψουµε και τα παιδιά µε αναπηρίες! 

Έκτον, είπατε ότι προκηρύξατε τριακόσιες πενήντα θέσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,

κυρία συνάδελφε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω σε ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε εξαντλή-

σει…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν θα γίνει τώρα ο συµψηφισµός. Θα τα

πω! 
Είπατε ότι προκηρύξατε τριακόσιες πενήντα θέσεις για τα κέν-

τρα κοινωνικής πρόνοιας πρώτη φορά. Εκδώσαµε εµείς την ΠΥΣ
33/ 2006 για αυτές και παραπάνω θέσεις. Τις βρήκατε έτοιµες
και τις προκηρύξατε ένα χρόνο µετά. 

Το καλύτερο, όµως, όλων είναι ότι µε κατηγορήσατε προσω-
πικά ότι οικειοποιήθηκα πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας για το
βοηθό αναπήρου και το πάσο αναπηρίας και νοµοθέτησα, µε
πρωτογενή νοµοθεσία και δελτία τύπου, χωρίς δευτερογενή νο-
µοθεσία και εφαρµοστικές διατάξεις. Εδώ ο λαός, κύριε
Υπουργέ, λέει το χαριτωµένο «είπε ο γάιδαρος…» κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Για να δούµε το παράδειγµα του νόµου της αναδοχής και υιο-
θεσίας. Το 2018 ο νόµος αναδοχής και υιοθεσίας, µε δεκαεπτά
ΚΥΑ και ΥΑ, είναι ένα εφαρµοστικό ψηφιακό σύστηµα που λει-
τουργεί από τον Απρίλιο του 2019 και µε πλήρη εφαρµογή.

Βάλατε τον Πρωθυπουργό να εγκαινιάσει δύο φορές υφιστά-
µενο νόµο και όχι µόνο αυτό, να εγκαινιάσει και υφιστάµενο ψη-
φιακό σύστηµα, το «Anynet», που λειτουργούσε ήδη έναν χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Φωτίου,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά. Πρέ-
πει να τελειώσουµε. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα τα ακούσετε.
Όσο για τα ταιριάσµατα παιδιών και γονιών που έγιναν µε το

«Anynet», δυστυχώς, ανακοινώνετε ψευδή στοιχεία. Είναι τερά-
στιας σηµασίας αυτό που λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι σωστό
να κλείσουµε τα µικρόφωνα, αλλά δεν µπορείτε να µιλάτε τόση
ώρα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ανακοινώνετε ψευδή στοιχεία. Δεν είναι πεν-
τακόσια τα ταιριάσµατα γονιών και παιδιών. Δεν είναι ούτε εκατό
και θα το αποδείξω.

Όγδοον, δεν έχουµε καµµία διάθεση να οικειοποιηθούµε την
κάρτα αναπηρίας, γιατί είναι ξεπερασµένο και άχρηστο τεχνολο-
γικό µέσο. Απαιτεί ειδικές συσκευές ανάγνωσης και ο κάθε φο-
ρέας µέσω αυτού αποκτά πρόσβαση σε προσωπικά δεδοµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Φωτίου, δεν
είναι σωστό να κλείσουµε το µικρόφωνο. Σας παρακαλώ πολύ!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα σας εξηγήσουµε τη διαφορά άλλη φορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εκεί το χαβά σας!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Κάντε υποµονή

ένα λεπτό. Δέκα λεπτά µιλάω.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κάνετε λάθος.
Έχετε µιλήσει συνολικά είκοσι επτά λεπτά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ακούσαµε, λοιπόν, το εξής ασύλληπτο από
τον κ. Παπαδηµητρίου, ο οποίος θυµήθηκε εξαιτίας της υπόθε-
σης Λιγνάδη τα δικαιώµατα των οµόφυλων που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
βοηθά µε τη στάση του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν το έχω κάνει
ποτέ να κλείσουµε το µικρόφωνο. Σας παρακαλώ πολύ! 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι σχέση έχουν τα δικαιώµατα των οµοφυ-
λοφίλων µε την υπόθεση Λιγνάδη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σε αυτό το Κοινο-
βούλιο δεν έχουµε κλείσει ποτέ µικρόφωνο.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι σχέση έχουν οι οµοφυλόφιλοι µε τα ζη-
τήµατα παιδεραστίας και βιασµών; 

Δεν ξεχνώ ότι το 2018…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη µε αναγκάσετε

να κλείσω το µικρόφωνο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν πειράζει. Θα τα πω. 
Δεν ξεχνώ το 2018 που καταψήφισε η Νέα Δηµοκρατία το δι-

καίωµα οµόφυλου ζευγαριού µε σύµφωνο συµβίωσης να πάρει
ένα παιδί ως ανάδοχη οικογένεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό που κάνετε
είναι αντισυναδελφικό.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Και µια και είστε εδώ και διαµαρτύρεστε,
κύριε Υπουργέ, a propos, θα υποστηρίξετε τον πολιτικό γάµο των
οµοφυλοφίλων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παραβιάσατε τον
χρόνο στην πρωτολογία σας. Έχετε υπερκαλύψει κατά πολύ το
συνολικό χρόνο. Δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχουµε πει στη

Διάσκεψη των Προέδρων να µη διακόπτουµε. Είναι στοιχειώδης
ευγένεια να το κάνουµε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έχω βαρεθεί τον πολιτισµό σε αυτήν την Αί-
θουσα εις βάρος της Αντιπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, δεν είναι έτσι
όπως το λέτε. Κάνετε λάθος. Όλοι οι Προεδρεύοντες σέβονται
τους οµιλητές, αλλά αυτό το κακό πράγµα µε εσάς δεν γίνεται.
Και δεν είναι η πρώτη φορά. Με συγχωρείτε. Μα, δεν είναι
σωστό. Είναι αντισυναδελφικό. Δεν µπορεί να κόβουµε τους συ-
ναδέλφους σας και εσείς να έχετε αυτήν την αυθαιρεσία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αφήστε τα αυτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εν πάση περιπτώ-

σει, δεν θέλει να µιλήσει κανείς άλλος από τους εισηγητές.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μπορώ να δώσω ένα µέρος του χρόνου στην κυρία Φωτίου να
συµπληρώσει, αν δεν έχει ολοκληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
δικαιούστε δεκαοκτώ λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν θα
τα χρησιµοποιήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, θα σας
βάλω δεκαπέντε και από εκεί και πέρα, βλέπουµε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας

ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Φωτίου, δεν θέλω να αισθάνεστε αδικηµένη. Μιλήσατε τα

δώδεκα λεπτά που µιλήσατε, δεν είπατε τίποτα για το νοµοσχέδιο.
Αναµενόµενο. Δεν περίµενα, δεν είχα την προσδοκία, δεν είχα την
αισιοδοξία ότι σήµερα θα ακούγαµε για το νοµοσχέδιο. Ήρθατε
εδώ. Ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος µίλησε γενικώς περί
της πολιτικής της Κυβέρνησης αναφερόµενος σε αυτά τα οποία
αναφέρθηκε. Ο σεβαστός πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βού-
τσης, µίλησε για τον Κουφοντίνα. Και εσείς µιλήσατε για την πολι-
τική του ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο 2015-2019 στα κοινωνικά. Μία
κουβέντα, έστω για τα µάτια του κόσµου, για το νοµοσχέδιο
αυτό…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Την πρωτολογία µου δεν την ακούσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Φωτίου,

σας διέκοψε κανείς; Μα, σας διέκοψε κανείς τόση ώρα; Αφήστε

τον Υπουργό να µιλήσει.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Είναι ντροπή να λέει ότι δεν µίλησα για το

νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κριτική κάνει. Και

εσείς κάνατε κριτική και µάλιστα, σε απούσα Υπουργό. Σας πα-
ρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σεβαστείτε εµάς, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μα, λέει ότι δεν µίλησα για το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κυρία Φωτίου. Δεν είναι χώρος εντυπωσιασµού η Βουλή.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να µι-

λήσουµε, λοιπόν, για τα θέµατα του σηµερινού νοµοσχεδίου, το
οποίο κατά την άποψή µου είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο. Δυ-
στυχώς, η επικαιρότητα σε πολλά σηµεία υπερκάλυψε τη συζή-
τηση για το νοµοσχέδιο αυτό και αισθάνοµαι ιδιαιτέρως άσχηµα
για το ζήτηµα αυτό. 

Δυο λόγια για την ιστορία, µέχρι να φτάσουµε εδώ. Πράγµατι,
υπάρχει µια αλληλουχία γεγονότων που µας οδήγησε στο σή-
µερα. Σε ό,τι αφορά τις δύο επιτροπές, την Εθνική Επιτροπή για
τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής
αρχικώς και σήµερα Τεχνοηθικής, ήταν η κυβέρνηση το 1998, η
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τότε, η οποία εισήγαγε τις δύο επιτρο-
πές, οι οποίες για την εποχή ήταν πράγµατι καινοτόµες. Ήταν
ένα επίκαιρο ψήφισµα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, το
οποίο υιοθετήθηκε. Η Επιτροπή Βιοηθικής στην πραγµατικότητα
αποτύπωσε τα κελεύσµατα των καιρών. Ήταν µια ανάγκη η οποία
τότε προέκυπτε. Τα ζητήµατα ηθικής των επιστηµών προέκυπταν
τότε κατ’ εξοχήν, οπότε ήταν µια γρήγορη ανταπόκριση της τότε
κυβέρνησης. Βεβαίως, συν τω χρόνω, παρουσιάστηκε η ανάγκη
να υπάρχει µετεξέλιξη αυτών των δύο επιτροπών προς δύο κα-
τευθύνσεις. 

Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου είναι
πράγµατι µια επιτυχηµένη επιτροπή. Κι εγώ εθήτευσα σε αυτήν
για µία τριετία ως εκπρόσωπος του Εθνικού και Καποδιστριακού
Πανεπιστηµίου Αθηνών. Παρήγαγε ένα σηµαντικό έργο. Χρειαζό-
ταν µία ανανέωση. Χρειαζόταν ενδυνάµωση και όχι µόνο χρει-
άζονταν την ενδυνάµωση αυτή, για να µπορέσει να παράγει
καλύτερο έργο, αλλά γιατί αυτό είναι και απαίτηση από τον Ορ-
γανισµό Ηνωµένων Εθνών, έτσι ώστε να διατηρήσει το status που
έχει στην κατηγοριοποίηση. 

Σε ό,τι δε αφορά την Επιτροπή Βιοηθικής, η αλήθεια είναι ότι
η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση έχει δηµιουργήσει πολύ πε-
ρισσότερες και νέες ανάγκες. Όλοι πλέον αντιλαµβανόµαστε τι
σηµαίνει να υπάρχει ηθική όχι µόνο στον κλασικό τοµέα των επι-
στηµών, αλλά η αντίστοιχη ηθική να διέρχεται και του κοµµατιού
του ψηφιακού µετασχηµατισµού, ιδίως δηλαδή των νέων τεχνο-
λογιών. Δεν είναι τυχαίο ότι το Φεβρουάριο του 2020 εξεδόθη
«λευκή βίβλος» από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που αφορούσε την
τεχνητή νοηµοσύνη. Και βεβαίως, ήδη από το 2019 έχουµε στο
πλαίσιο πάλι της Ευρωπαϊκής Ένωσης κώδικα δεοντολογίας για
τα ζητήµατα αυτά. Η όσµωση βιοηθικής και τεχνολογίας είναι
αναγκαία. Έτσι εµφανίζεται πλέον σε όλα τα µεγάλα διοικητικά
συστήµατα και νοµίζω ότι θα προσδώσει πάρα πολύ µεγάλη
ενέργεια στα ζητήµατα αυτά. 

Η τρίτη επιτροπή, η Επιτροπή Προσβασιµότητας, είναι πράγ-
µατι µία νέα επιτροπή. Κι εκεί, πράγµατι, τα πράγµατα, ο σχετι-
κός µετασχηµατισµός, τα βήµατα µπροστά ξεκίνησαν το 2017 επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4488, όπου πράγµατι υπήρξε η κα-
θιέρωση ενός συντονιστικού µηχανισµού, ο οποίος θα µπορούσε
να αναλάβει το πραγµατικά δύσκολο έργο να µπορέσει να ενερ-
γοποιήσει, να συντονίσει, να παρακολουθήσει πολιτικές οι οποίες
αφορούσαν τα άτοµα µε αναπηρία. Ήταν ένα πολύ δύσκολο εγ-
χείρηµα, για το οποίο θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν υπήρξε
επί µία διετία καµµία απολύτως ενέργεια. Δεν ενεργοποιήθηκε ο
µηχανισµός αυτός, δεν προωθήθηκε και δεν υπήρχε καµµία απο-
λύτως δράση στο πλαίσιο αυτού του συντονιστικού µηχανισµού
που ορίστηκε ότι θα ήταν ο Υπουργός Επικρατείας. 

Αντιθέτως, αµέσως µετά την ψήφο εµπιστοσύνης στην πα-
ρούσα Κυβέρνηση, στις 6 Αυγούστου, δύο βδοµάδες µόνο µετά
από την ψήφο εµπιστοσύνης, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός κάλεσε
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το αναπηρικό κίνηµα στο γραφείο του και δεσµεύτηκε ότι ενερ-
γοποιείται αµέσως ο συντονιστικός µηχανισµός, θα καταρτιστεί
ένα Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρία και θα υπάρξει και η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας,
όπως προβλέφθηκε ως πρώτη µεγάλη δράση. 

Θέλω να δηλώσω υπερηφάνως ότι και τα δύο αυτά έχουν ολο-
κληρωθεί στον χρόνο που απαιτήθηκε, µολονότι επρόκειτο για
ένα τιτάνιο -επαναλαµβάνω- έργο. Και τούτο, διότι ήταν ένα έργο
το οποίο αφορούσε όλα τα Υπουργεία οριζόντια. Είναι δράσεις
οι οποίες δεν µπορούν να αποµονωθούν. Δεν µπορούν να έχουν
παρά µόνο έναν κεντρικό συντονισµό, αλλά η επιµέρους υλοποί-
ηση των πολιτικών αυτών θα πρέπει να γίνεται από τους φορείς,
δηλαδή τα επιµέρους Υπουργεία. Και γι’ αυτό δεν θα συζητήσω
το ζήτηµα της δηµιουργίας ενός νέου Υφυπουργείου, που θα
ήταν προφανώς µοντέλο αποτυχίας. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι. Άκουσα µε προσοχή όλες τις εισηγήσεις.
Όπως είδατε, βρισκόµουν εδώ καθ’ όλη τη διάρκεια των δέκα
ωρών που έχουµε αυτήν τη συνεδρίαση. Άκουσα διάφορα τα
οποία δεν τα αντελήφθην, όπως παραδείγµατος χάριν ότι θα
µπορούσαµε την Επιτροπή Βιοηθικής να τη µετασχηµατίσουµε
µε υπουργική απόφαση –έτσι, νοµίζω, είπε η κ. Φωτίου- ή ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ έφτιαξε µια κωδικοποίηση για τα άτοµα µε αναπηρία.
Προφανώς δεν στέκει ούτε το ένα ούτε το άλλο. Μακάρι να
υπάρχει κωδικοποίηση. Νοµίζω το ανέφερε η κ. Τζούφη. Αν το
γνωρίζει, καλό θα ήταν να µου το προωθήσει ως συνέχεια και θα
της πιστώσω το γεγονός ότι έκανε αυτή την κωδικοποίηση.

Και επειδή µιλήσατε για το τι έγινε και τι δεν έγινε και υπήρχε
γκρίνια «Μα, καλά δεν φτιάξατε τα σηµεία αναφοράς που προ-
βλέπεται µέσα και στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα
των Ατόµων µε Αναπηρία», να σας ενηµερώσω ότι υπάρχουν επι-
τέλους αυτά τα σηµεία αναφοράς σε όλη την τοπική αυτοδιοί-
κηση Α’ και Β’ βαθµού και στα Υπουργεία. Αυτά, λοιπόν, που δεν
προλάβατε να κάνετε, τα κάναµε εµείς µέσα σε αυτούς τους δε-
καοκτώ µήνες, αν µη τι άλλο, για να αποκατασταθούν τα πράγ-
µατα στη σωστή τους διάσταση.

Και ακούω µε προσοχή, αλλά και περιέργεια να προσπαθεί ο
καθένας να διερµηνεύσει τα παραγωγικά αίτια αυτής της πρω-
τοβουλίας. Αλήθεια, πιστεύετε ότι τα παραγωγικά ήταν ότι ο
Πρωθυπουργός ή ο Υπουργός Επικρατείας έχει στο µυαλό του
να φτιάξει έναν νέο «στρατό» ο οποίος θα τον υπηρετεί; Αυτό
είναι; Εάν είναι αυτό, υπάρχει µία πάρα πολύ απλή απάντηση που
µπορώ να σας δώσω και θα την αναπτύξω λιγάκι στη συνέχεια.
Η απλή απάντηση είναι ότι και για τις τρεις αυτές επιτροπές την
πρωτοβουλία την είχαν οι οικείοι φορείς. Βλέπετε κανέναν φορέα
ο οποίος να είναι τόσο «αυτοχειριακός», ώστε να θελήσει να µε-
τασχηµατιστεί για να καταστεί φερέφωνο του Πρωθυπουργού
και υποχείριό του;

Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου ήταν
εκείνη που επέσπευσε την αλλαγή στο θεσµικό πλαίσιο, την
οποία είχε ζητήσει και από την προηγούµενη Κυβέρνηση, αλλά
δεν είχε εισακουστεί. 

Η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας είναι πρωτοβουλία την οποία
ανέλαβε ως ιδέα η ΕΣΑΜΕΑ. Τη ζήτησε από την Κυβέρνηση και
τον Πρωθυπουργό και υλοποιείται σήµερα. 

Η δε Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και η µετεξέλιξή της προ-
έκυψε µετά από συζητήσεις που κάναµε και µε την ίδια την επι-
τροπή και την αξιόλογη καθηγήτρια, συνάδελφο Πρόεδρο της,
την κ. Ρεθυµνιωτάκη. Άρα, µην ψάχνετε για φαντάσµατα. Είναι η
ίδια η πραγµατικότητα, η ανάπτυξη, η τεχνολογία και οι ανάγκες
της σύγχρονης εποχής που επιβάλλουν να έχουµε αυτού του
τύπου τις µετεξελίξεις και είναι επίσης η πρωτοβουλία των ίδιων
σηµαντικών φορέων. 

Δεν προτιθέµεθα και δεν θα µπορούσαµε να αλλάξουµε την
Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, διότι, κυρία
Φωτίου, δεν διορίζουµε ούτε έναν άνθρωπο. Με το προηγούµενο
καθεστώς διόριζε ο Πρωθυπουργός. Τώρα δεν διορίζει ούτε
έναν. Πώς να βάλουµε τον πρόεδρο, όταν δεν διορίζουµε ούτε
έναν; Άρα, δεν κρύβεται κάποιος σκοτεινός σκοπός. 

Και τώρα θα απαντήσω και στα υπόλοιπα. 
Ερχόµαστε µε ένα ενιαίο νοµοσχέδιο. Άκουσα και πάλι «Μα,

γιατί φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, όταν πρόκειται για τρεις διαφο-

ρετικές επιτροπές;». Διότι έχουν το πολύ βασικό, ότι πρόκειται
για δικαιωµατικές επιτροπές οι οποίες υπάγονται στην εκτελε-
στική λειτουργία και γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχει ένας ενιαίος καµ-
βάς. Και αυτού του τύπου οι οριζόντιες δράσεις είναι χρήσιµες.
Να θυµίσω απλώς ότι οι δύο επιτροπές, η Εθνική Επιτροπή Βι-
οηθικής και η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
δηλαδή οι προϋφιστάµενες επιτροπές, µε ενιαίο νόµο είχαν έρθει
στην έννοµη τάξη. Δεν είναι ότι κάνουµε κάποια καινοτοµία, ούτε
ότι προσπαθούµε να σας παγιδεύσουµε για να ψηφίσετε το ένα
µέρος και να µην ψηφίσετε το άλλο. Άρα, δεν χρειάζεται ανησυ-
χία εκεί. 

Γιατί γενικά νέες επιτροπές; Για να µπορούµε να αντιληφθούµε
την κατάσταση, µία είναι η νέα επιτροπή και είναι η Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας. Υπάρχει σε όλες τις έννοµες τάξεις. Εάν θέ-
λετε, µπορούµε να συζητήσουµε την ανάγκη γι’ αυτήν την επι-
τροπή, αλλά θα τη συζητήσουµε ενώπιον του αναπηρικού
κινήµατος που ζήτησε την επιτροπή αυτή και να εξηγήσετε σε
εκείνους αν θέλετε ή όχι αυτήν τη νέα επιτροπή.

Να σας πω και κάτι άλλο; Και εγώ, όπως είπα και στην επι-
τροπή, έχω πάντοτε τις αµφιβολίες και είµαι αρκετά αµφίθυµος
σε ό,τι αφορά το αν θα πρέπει να έχουµε ανεξάρτητες αρχές.
Εδώ, όµως, δεν πρόκειται για ανεξάρτητη αρχή. Και είναι κάτι
που δεν µπορώ να πω µε διαφορετικό τρόπο. Το άκουσα από
πολλούς εισηγητές, από πολλούς οµιλητές και αγορητές. Δεν
υπάρχει καινούργια ανεξάρτητη αρχή. Είναι συµβουλευτικές επι-
τροπές της πολιτείας οι οποίες θα εισηγούνται δηµόσιες πολιτι-
κές στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό. Πρόκειται ακριβώς
γι’ αυτήν την ώσµωση που είναι αναγκαία µεταξύ της δηµοκρα-
τικά εκλεγµένης και νοµιµοποιηµένης Κυβέρνησης και της τεχνο-
κρατίας που είναι αναγκαία. Βεβαίως θα έχουµε έναν πολύ
υψηλού κύρους Έλληνα επιστήµονα της Ελλάδας ή του εξωτε-
ρικού που θα αναλάβει πρόεδρος της Επιτροπής για την Προ-
σβασιµότητα. Δεν είναι σωστό αυτούς τους πολύ σηµαντικούς
Έλληνες µε εξειδίκευση στα αντικείµενα να τους έχουµε για να
µας δίνουν ιδέες στο πώς θα υλοποιούµε πολιτικές; Δεν το θέ-
λετε; Πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω ποια είναι η αντίρ-
ρηση. Δυσκολεύοµαι να την καταλάβω. Δεν πρόκειται για
ανεξάρτητη αρχή. Η Κυβέρνηση παραµένει πλήρως λογοδο-
τούσα για όλες τις ενέργειες. Όµως, θέλει ο παραγωγός της πο-
λιτικής, της δηµόσιας πολιτικής να έχει και την ειδική
τεχνογνωσία για να µπορεί να το πράξει. Δεν διατεινόµεθα ότι
γνωρίζουµε τα πάντα και ειδικότερα σε ζητήµατα τα οποία είναι
πολύ σύνθετα, όπως είναι η ηθική της τεχνολογίας και η ηθική
των θετικών επιστηµών. Είναι πολύ σύνθετα πράγµατα και χρει-
άζονται ειδική τεχνογνωσία. 

Όσον αφορά το γιατί στον Πρωθυπουργό, δεν θα απαντήσω.
Νοµίζω είναι αυτονόητο. Η συµβουλευτική στην εκτελεστική λει-
τουργία αποτελεί µόνο αναβάθµιση ότι υπάγεται στον Πρωθυ-
πουργό. Δεν είναι τυχαίο ότι και η ίδια η ΕΣΑΜΕΑ, η τριτοβάθµια
Οργάνωση των Ατόµων µε Αναπηρία, ζήτησε να υπαχθεί στον
ίδιο τον Πρωθυπουργό. Ωστόσο, θα σας πω και κάτι πιο απλό.
Υπάγονται ήδη στον Πρωθυπουργό οι δύο επιτροπές που συζη-
τούµε σήµερα. Δεν είναι ότι κάναµε κάποια καινοτοµία και τις µε-
ταφέραµε όλες στον Πρωθυπουργό. 

Ακούω, αλλά το ακούω λίγο µε περιέργεια και διασκεδαστικά,
ότι πάµε να διογκώσουµε το Επιτελικό Κράτος. Αλήθεια, πάµε να
το διογκώσουµε µε υφιστάµενες σήµερα δοµές, από τις οποίες
µάλιστα φροντίζουµε να βγάλουµε από µέσα κατ’ εξοχήν εκεί-
νους που ορίζονται από τον Πρωθυπουργό; Αυτή είναι η λογική
τού «διευρύνουµε το Επιτελικό Κράτος»; Σταµατήστε να έχετε
αυτού του τύπου την αντίληψη για το τι συνιστά κράτος. Καλό
είναι να έχετε ένα δικό σας υπόδειγµα. Εάν κάποια στιγµή έρθετε
στην εξουσία, θα δούµε και το δικό σας υπόδειγµα. Αυτή τη
στιγµή είναι αυτό και, κατά την άποψή µας, είναι και αποτελεσµα-
τικό υπόδειγµα εξουσίας. 

Άκουσα πολλά για τη σύνθεση. Ας δούµε, λοιπόν, τι κάνουµε.
Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Διότι άκουσα
προηγουµένως «Μα, τι είναι αυτά; Βάζετε µέσα κάθε καρυδιάς
καρύδι, µη κυβερνητικές οργανώσεις». Κάναµε έναν εξορθολο-
γισµό. Σε αυτήν την επιτροπή συµµετείχαν περίπου σαράντα
πέντε άτοµα. Ήταν απολύτως δυσλειτουργική και δεν µπορούσε
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να παραχθεί καµµία απολύτως πολιτική. Είναι απλά τα πράγµατα.
Φροντίσαµε να µειωθεί η συµµετοχή στην επιτροπή αυτή. Πώς;
Με ορθολογικά κριτήρια. Το πρώτο κριτήριο είναι να αποκοµµα-
τικοποιηθεί η επιτροπή. Δεν υπάρχει κανένας λόγος, κατά την
άποψή µας, να είναι σε αυτήν την επιτροπή ο πρόεδρος της Ει-
δικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, εκ-
πρόσωποι όλων των κοµµάτων, δύο άτοµα που ορίζονται από τον
Πρωθυπουργό χωρίς κανένα κριτήριο και επτά, επαναλαµβάνω
επτά, εκπρόσωποι Υπουργείων. Αλήθεια, πώς να είναι ανεξάρ-
τητη αυτή η επιτροπή;

Είπαµε, λοιπόν ότι θα βγει αυτό το κοµµάτι. Και για να µπορέ-
σει να υπάρξει ένας σύνδεσµος µε την επιτροπή, φτιάξαµε τη
νέα ακτινωτή λειτουργία του λειτουργικού συνδέσµου, έτσι ώστε
να µπορεί να υπάρχει µία επαφή µε τον πολιτικό κόσµο, αλλά δια-
τηρούµε στον σκληρό πυρήνα µόνον εκείνους οι οποίοι προέρ-
χονται από τριτοβάθµιες οργανώσεις, δηλαδή από την ΕΣΑΜΕΑ,
αλλά και την τριτοβάθµια που αφορά τους Ροµά, δηλαδή την
«ΕΛΛΑΝ ΠΑΣΣΕ» και από αναγνωρισµένους φορείς της Κοινω-
νίας των Πολιτών. 

Διαφωνείτε µε το ότι θα πρέπει να υπάρχει εκπροσώπηση των
περιβαλλοντικών οργανώσεων; Για πρώτη φορά φέρνουµε µέσα
περιβαλλοντικές οργανώσεις. Είπε ο κ. Χήτας «Μα, καλά φέρνετε
µέσα περιβαλλοντικές που είναι αντίθετες στην πολιτική σας;».
Μα, αυτό αποδεικνύει το γεγονός ότι τους θέλουµε ανεξάρτη-
τους. Θέλουµε να είναι ανεξάρτητοι. 

Και επειδή το αναφέρατε, η µόνη παρέµβαση που έγινε µε
προηγούµενο νόµο στην εθνική επιτροπή κατά τη διάρκεια της
προηγούµενης διακυβέρνησης ήταν να προστεθούν πέντε µέλη
από την κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ. Πρέπει να υπάρχει εκπροσώπηση.
Όµως, αντιλαµβάνεστε ότι όταν δεν υπάρχει ένας ο οποίος να
εκπροσωπεί φιλο-περιβαλλοντικές οργανώσεις, δεν µπορεί να
υπάρχει αυτή η υπερ-εκπροσώπηση. Είναι αυτονόητο. Περιορί-
ζουµε σε έναν τον εκπρόσωπο από την κοινότητα. Αυτό που συ-
νέβη είναι ένας πλήρης εξορθολογισµός της σύνθεσης.

Επιπλέον, να πω για τις δύο άλλες επιτροπές. Είπατε «Μα,
καλά θα διορίσετε χωρίς κριτήρια;». Δεν είναι χωρίς κριτήρια.
Αφήνω την Επιτροπή Προσβασιµότητας που είναι εγνωσµένου
κύρους. Όταν έρθουν τα πρόσωπα, θα δούµε αν θα συµφωνή-
σετε ή όχι. Είµαι σίγουρος ότι θα συµφωνήσετε. Εκεί υπάρχει εκ-
προσώπηση και από την ίδια την ΕΣΑΜΕΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το προηγούµενο καθεστώς στην Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής
ήταν το εξής: Προβλέπονταν εννέα µέλη τα οποία και πάλι ορί-
ζονταν από τον Πρωθυπουργό, χωρίς καµµία απολύτως συµµε-
τοχή. Θυµίζω ότι µε δική σας πρωτοβουλία, µε πρωτοβουλία του
Σώµατος ενσωµατώσαµε τη γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας. Και τι ήταν αυτοί οι νέοι επιστήµονες; Ακούστε, λοι-
πόν, τι ήταν: ένας από τη Βιολογία, ένας από τη Γενετική, ένας
από την Ιατρική, ένας από τη Βιοτεχνολογία, ένας από τη Φιλο-
σοφία, ένας από την Κοινωνιολογία, ένας από τη Θεολογία, ένας
από το Δηµόσιο Δίκαιο, ένας από το Διεθνές Δίκαιο. Μα, είναι
συγκρότηση επιτροπής αυτή; 

Θα πρέπει να υπάρχει δυνατότητα να µπορείς να πάρεις επι-
στήµονες οι οποίοι κατ’ αρχάς υπηρετούν πολυπειθαρχικά αντι-
κείµενα. Είναι επιστήµονες οι οποίοι δεν µπορούν να τυποποιη-
θούν σε αυτά. Είναι επιστήµονες που υπηρετούν περισσότερα από
αυτά. Θα πρέπει να υπάρχει δυνατότητα τους επιστήµονες οι
οποίοι θεραπεύουν τα αντικείµενα της επιτροπής, να µπορείς να
τους προσελκύσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο βάλαµε τη δικλίδα ασφα-
λείας ότι θα πρέπει να υπηρετούν σε γνωστικά αντικείµενα, τα
οποία είναι συναφή προς τους σκοπούς και τις δραστηριότητες
εδώ και, µάλιστα, µε ισόρροπη εκπροσώπηση των θετικών επιστη-
µών και των επιστηµών υγείας, έτσι ώστε να µην υπάρχει ανισο-
βαρής κατάσταση µεταξύ αυτών.

Τέλος, θα ήθελα να πω µία κουβέντα για το θέµα της αυτοτέ-
λειας και της κοµµατικοποίησης. Πραγµατικά δεν µπορώ να το
καταλάβω. Διαβάζω και ξαναδιαβάζω. Δεν προσθέτουµε κόσµο.
Προσθέτουµε πέντε άτοµα προσωπικό στη νέα αρχή. Θέλετε να
µην τα βάλουµε; Θέλετε στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας να
µην υπάρχει ένα υποστηρικτικό µέλος; Και η λογική του ότι φέρ-

νουµε αποσπασµένους ήταν για να µην υπάρχει επιπλέον δηµο-
σιονοµικό κόστος. Όπου θα µπορούσαµε να µεταφέρουµε από
υπηρεσίες πλεονάζουσες του δηµοσίου, να το κάνουµε, έτσι
ώστε να µην υπάρχουν νέοι διορισµοί. Όµως, πέντε άτοµα είναι
αυτά τα οποία µας δηµιουργούν αυτήν την υπερφόρτωση του
κοµµατικού κράτους, του στρατού, που όπως σας είπα δεν υπάρ-
χει διότι πλέον δεν διορίζουµε στην Επιτροπή για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου; Αυτή ήταν η λογική;

Επίσης, για ποιο λόγο, αν θέλουµε να κοµµατικοποιήσουµε και
να ελέγξουµε αυτές τις αρχές, δίνουµε τόσο εκτενείς αρµοδιό-
τητες; Γιατί δίνουµε τη δυνατότητα του περιορισµού της ευθύ-
νης, έτσι ώστε να υπάρχει ευθυκρισία και να µην φοβούνται από
τυχόν παρεµβάσεις στην Κυβέρνηση; Γιατί έχουµε στην πραγµα-
τικότητα για πρώτη φορά, ακούγοντας το αίτηµα της Εθνικής
Επιτροπής, αυτοτελή νοµική προσωπικότητα για την ΕΕΔΑ; Για
έναν και µόνο λόγο! Εκείνο που µας ενδιαφέρει είναι να έχουµε
συµβούλους οι οποίοι θα έχουν υψηλή τεχνογνωσία, αλλά και µε-
γάλο επίπεδο ακεραιότητας, για να µπορούν να συµβουλεύουν
την πολιτεία, για να έχουµε δηµόσιες πολιτικές οι οποίες θα αν-
ταποκρίνονται στον καιρό, αλλά θα έχουν ως βάση την ίδια την
κοινωνία.

Επειδή έχουµε υπερβολικά µεγάλη συµµετοχή στην Κοινωνία
των Πολιτών, εσείς που είστε υπέρ της Κοινωνίας των Πολιτών
διαφωνείτε µε αυτό; Εµείς φροντίσαµε έτσι ώστε να υπάρχει εκ-
προσώπηση από όλους τους φορείς, από την Κοινωνία των Πο-
λιτών, από οργανώσεις, από δικαιωµατικούς φορείς, κυρίως από
δικαιώµατα τα οποία υπηρετούν ευάλωτες κατηγορίες συµπολι-
τών µας. Διαφωνείτε µε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και συγγνώµη για τη µικρή κατάχρηση
και υπέρβαση στον χρόνο.

Θέλω να σας πω ότι πραγµατικά αιφνιδιάστηκα σήµερα. Στο
Επιτελικό Κράτος, στο πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο ήρθε στη
Βουλή δεν είχα καµµία προσδοκία ότι θα είχα ευήκοα ώτα. Γνώ-
ριζα ότι ήταν µία πολύ µεγάλη τοµή. Αλλάζαµε ένα υπόδειγµα
διακυβέρνησης. Πηγαίναµε σε ένα σύστηµα για πρώτη φορά
στην Ελλάδα τυποποιηµένο, όπου κατανέµονται οι συνταγµατι-
κές αρµοδιότητες, όπως πρέπει να κατανέµονται. Ήξερα ότι θα
υπάρχει αντίδραση.

Σήµερα, σας λέω µετά λόγου γνώσεως και ειλικρινά ότι δεν
περίµενα αντίδραση σε αυτό το νοµοσχέδιο. Είχα την ελπίδα ότι
θα γινόταν απολύτως αποδεκτό. Εδώ δεν συζητούµε για την πο-
λιτική που θα εφαρµόσουµε στα άτοµα µε αναπηρία. Αυτή έχει
καταγραφεί. Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης είναι καταγεγραµµένο.
Έχει έξι πυλώνες και τριάντα στόχους. Υπάρχει δηµοκρατική λο-
γοδοσία. Εάν δεν τα υλοποιήσουµε, θα είστε οι πρώτοι που θα
µας ελέγξετε και πολύ καλά θα κάνετε.

Όµως, εδώ δεν συζητούµε αυτό. Συζητούµε την ίδρυση της
Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας και την ενδυνάµωση δύο υφι-
στάµενων επιτροπών, οι οποίες θα αποτελέσουν τον σύµβουλο
της πολιτείας. Γιατί αυτό να µη µας ενώνει; Τι είναι αυτό στο
οποίο διαφωνείτε; Ακόµη και µετά τις δέκα ώρες συζήτηση εξα-
κολουθώ να µην καταλαβαίνω πού είναι η αντίρρηση. Αν άκουγε
κάποιος, θα θεωρούσε ότι δεν υπάρχει καµµία αξία σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Εν τούτοις, είναι µία διεθνής πρακτική η οποία είναι
πάγια. Παντού υπάρχουν αυτές οι συµβουλευτικές επιτροπές γι’
αυτά τα συγκεκριµένα αντικείµενα και πάνω από όλα προέρχον-
ται από τους ίδιους τους φορείς. Οι ίδιοι οι φορείς µας ζήτησαν
τη δηµιουργία αφ’ ενός, τη µετεξέλιξη και ενδυνάµωση αφ’ ετέ-
ρου. Είναι δυνατόν να µην ακούµε εκείνους οι οποίοι κατά τεκ-
µήριο γνωρίζουν καλύτερα από τον καθένα πώς µπορούν να
λειτουργούν καλύτερα και πώς µπορούν να εισφέρουν στη δη-
µοκρατική λειτουργία του πολιτεύµατος;

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Δυστυχώς, δεν είναι συχνές οι πε-
ριπτώσεις που µπορούµε σε αυτήν την Αίθουσα να συµφωνούµε
έστω στα βασικά. Αυτή είναι µία τέτοια περίπτωση. Σας παρα-
καλώ να µην πάει χαµένη. Ζητώ από το Σώµα την υπερψήφιση
του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Εθνική Αρχή Προσβασιµό-
τητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα εννέα άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, το

ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε
ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, εµφανίζονται στις οθόνες της Αίθουσας, καταχωρίζον-
ται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου και Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τε-

χνοηθικής

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Εθνική Αρχή Προσβασι-
µότητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου και Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και
Τεχνοηθικής

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’ Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας
Άρθρο 1  Σύσταση και αποστολή
Άρθρο 2  Αρµοδιότητες
Άρθρο 3 Σύνθεση
Άρθρο 4 Πρόσκληση επιστηµόνων, µαθητών και φοιτητών και

σύναψη συµβάσεων
Άρθρο 5 Λειτουργία
Άρθρο 6 Εκθέσεις
Άρθρο 7 Παροχή συνδροµής από δηµόσιους και ιδιωτικούς

φορείς
Άρθρο 8 Προσωπικό
Άρθρο 9 Εξουσιοδοτικές και µεταβατικές διατάξεις Μέρους Α’
ΜΕΡΟΣ Β’ Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
Άρθρο 10 Σύσταση και νοµικό καθεστώς
Άρθρο 11 Αποστολή
Άρθρο 12 Αρµοδιότητες
Άρθρο 13 Σύνθεση
Άρθρο 14 Διορισµός και νοµικό καθεστώς των µελών
Άρθρο 15 Συγκρότηση
Άρθρο 16 Λειτουργικοί Σύνδεσµοι
Άρθρο 17 Οικονοµική αυτοτέλεια
Άρθρο 18 Λειτουργία
Άρθρο 19 Αρµοδιότητες Προεδρείου και Προέδρου
Άρθρο 20 Τµήµατα
Άρθρο 21 Παροχή συνδροµής από δηµόσιους και ιδιωτικούς

φορείς
Άρθρο 22 Εκθέσεις
Άρθρο 23 Οργανωτική δοµή
Άρθρο 24 Διευθυντής
Άρθρο 25 Ειδικό Επιστηµονικό Προσωπικό
Άρθρο 26 Συντονιστής
Άρθρο 27 Μονάδα Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης
Άρθρο 28 Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Β’
Άρθρο 29 Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις Μέρους

Β’
ΜΕΡΟΣ Γ’ Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής
Άρθρο 30 Σύσταση και αποστολή
Άρθρο 31 Αρµοδιότητες
Άρθρο 32 Σύνθεση, συγκρότηση και νοµικό καθεστώς των

µελών της
Άρθρο 33 Λειτουργία
Άρθρο 34 Εκθέσεις
Άρθρο 35 Πρόσκληση επιστηµόνων και σύναψη συµβάσεων
Άρθρο 36 Παροχή συνδροµής από δηµόσιους και ιδιωτικούς

φορείς
Άρθρο 37 Προσωπικό
Άρθρο 38 Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Γ’
Άρθρο 39 Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις Μέρους

Γ’
ΜΕΡΟΣ Δ’ Έναρξη ισχύος
Άρθρο 40 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΘΝΙΚΗ ΑΡΧΗ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 1
Σύσταση και αποστολή 

Συστήνεται Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας (Αρχή), η οποία
υπάγεται στον Πρωθυπουργό, υποστηρίζεται, ως προς τη στε-
λέχωση και την υποδοµή της, από την Προεδρία της Κυβέρνησης
και εντάσσεται στον προϋπολογισµό της, ως διακριτός ειδικός
φορέας. Η Αρχή αποτελεί συµβουλευτικό όργανο της Πολιτείας
προς τον σκοπό της πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία σε
όλους τους τοµείς της ανθρώπινης δραστηριότητας και έχει ως
αποστολή τη διαρκή παρακολούθηση των θεµάτων που σχετίζον-
ται µε το δικαίωµα πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία και τη
διαµόρφωση προτάσεων για τη χάραξη δηµόσιων πολιτικών σε
θέµατα του αντικειµένου της.  

Άρθρο 2
Αρµοδιότητες 

Η Αρχή έχει τις εξής, ιδίως, αρµοδιότητες:
α) Παρακολουθεί την εφαρµογή του διεθνούς, ενωσιακού και

εθνικού πλαισίου για την προσβασιµότητα, 
β) διατυπώνει προτάσεις συνολικής πολιτικής, ρυθµιστικών πα-

ρεµβάσεων και συγκεκριµένων ενεργειών για την προσβασιµό-
τητα, γνωµοδοτεί για σχετικά ζητήµατα, και διαβουλεύεται προς
τούτο µε φορείς της δηµόσιας διοίκησης, της Κοινωνίας των Πο-
λιτών και του αναπηρικού κινήµατος, 

γ) εισηγείται την ανάπτυξη και επικαιροποίηση προδιαγραφών
προσβασι�ότητας σε όλους τους τοµείς, όπως στο φυσικό, δο-
µηµένο και ψηφιακό περιβάλλον, καθώς και στις επικοινωνίες, τις
µεταφορές, τα προϊόντα και τις υπηρεσίες και γνωµοδοτεί  σχε-
τικά µε τις κατευθυντήριες οδηγίες εφαρµογής τους,

δ) συνεργάζεται µε τον Συντονιστικό Μηχανισµό στην Κυβέρ-
νηση του άρθρου 69 του ν. 4488/2017 (Α’ 137), τον ενηµερώνει
για τις προτάσεις της περ. (β) και υποβάλλει προτάσεις σχετικά
µε την υλοποίηση και αναθεώρηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης
για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, 

ε) συµµετέχει στις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές για την
επεξεργασία σχεδίων νόµων που άπτονται των αρµοδιοτήτων
της ή διατυπώνει γνώµη για σχετικές διατάξεις προ της κατάθε-
σής τους ως προς τη συµβατότητά τους µε τη Σύµβαση των Ηνω-
µένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρίες και
το Προαιρετικό Πρωτόκολλο αυτής (ν. 4074/2012, Α’ 88), λαµβά-
νοντας υπόψη την οικεία ανάλυση συνεπειών ρύθµισης,

στ) ενηµερώνεται από τις Περιφερειακές Επιτροπές Προσβα-
σιµότητας και την Κεντρική Επιτροπή Προσβασιµότητας των άρ-
θρων 18 και 19 του ν. 4495/2017 (Α’ 167) και κάθε Επιτροπή
Προσβασιµότητας και θεµάτων ατόµων µε αναπηρία που συγ-
κροτείται στον δηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης για ζητήµατα προσβασιµό-
τητας και εφαρµογής του ν. 4074/2012,

ζ) συστήνει οµάδες εργασίας από εξειδικευµένο προσωπικό
του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, παρόχους υπηρεσιών υγείας,
αποθεραπείας και αποκατάστασης, ορίζει τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας τους και εποπτεύει το έργο τους,

η) συντάσσει και υποβάλλει, σύµφωνα µε το άρθρο 6, την ετή-
σια έκθεση και ενδιάµεσες εκθέσεις,  

θ) εκπροσωπεί τη Χώρα σε διεθνείς οργανισµούς και όργανα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για θέµατα αρµοδιότητάς της, κατόπιν
ειδικής εξουσιοδότησης από τον Συντονιστικό Μηχανισµό του
άρθρου 69 του ν. 4488/2017 (Α’ 137),

ι) αναπτύσσει πρωτοβουλίες για την ενηµέρωση της κοινής
γνώµης σε θέµατα που αφορούν στην πρόσβαση των ατόµων µε
αναπηρία σε όλους τους τοµείς της ανθρώπινης δραστηριότη-
τας, σε συνεργασία µε τα κατά περίπτωση αρµόδια υπουργεία
και 
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ια) παρέχει τεχνική βοήθεια και εκπαίδευση και διοργανώνει
συνέδρια και σεµινάρια, αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε συναρ-
µόδιους φορείς και οργανώσεις. 

Άρθρο 3
Σύνθεση 

1. Η Αρχή αποτελείται από δώδεκα (12) µέλη, ως εξής:
α) έξι (6) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους σε τοµείς που

έχουν σχέση µε την αποστολή και τις αρµοδιότητες της Αρχής ή
πολίτες των οποίων η δραστηριότητα συνδέεται µε την πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στην εκπαίδευση, τον πολιτισµό,
τις τέχνες, τον αθλητισµό, την εργασία, την επιχειρηµατικότητα
και την ενηµέρωση, που επιλέγονται από τον Πρωθυπουργό, εκ
των οποίων τρεις (3) είναι άτοµα µε αναπηρία, ένας (1) ορίζεται
ως Πρόεδρος και ένας (1) ως Α’ Αντιπρόεδρος,

β) έναν (1) επιστήµονα εγνωσµένου κύρους σε τοµείς που
έχουν σχέση µε την αποστολή και τις αρµοδιότητες της Αρχής,
που επιλέγεται από την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία (Ε.Σ.Α.µεΑ.), ως Β’ Αντιπρόεδρος, 

γ) έναν (1) εκπρόσωπο της Ε.Σ.Α.µεΑ., 
δ) έναν (1) εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος,
ε) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλά-

δος, 
στ) τον Πρόεδρο της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα

του Ανθρώπου, και  
ζ) τον Συνήγορο του Πολίτη ή βοηθό Συνήγορο που ορίζεται

από τον ίδιο.
Οι επιστήµονες της περ. (α) πρέπει να είναι κατ’ ελάχιστον τέσ-

σερις (4).
2.  Στην Αρχή µετέχουν, χωρίς δικαίωµα ψήφου: 
α) Ο Γενικός Γραµµατέας Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκ-

παίδευσης και Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων,

β) ο Γενικός Γραµµατέας Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Κατα-
πολέµησης της Φτώχειας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων,

γ) ο Γενικός Γραµµατέας Χωρικού Σχεδιασµού και Αστικού Πε-
ριβάλλοντος του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

δ) ο Γενικός Γραµµατέας Δικαιοσύνης και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων του Υπουργείου Δικαιοσύνης,

ε) ο Γενικός Γραµµατέας Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Απλού-
στευσης Διαδικασιών του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης,

στ) ο Γενικός Γραµµατέας Μεταφορών του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, και

ζ) ένας (1) εκπρόσωπος του Συντονιστικού Μηχανισµού του
άρθρου 69 του ν. 4488/2017 (Α’ 137) που υποδεικνύεται από τον
αρµόδιο Υπουργό.

3. Τα µέλη της Αρχής διορίζονται µε απόφαση του Πρωθυ-
πουργού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η θητεία των µελών της Αρχής είναι τετραετής και µπορεί να
ανανεωθεί µόνο µία (1) φορά, εξαιρουµένων των µελών που ορί-
ζονται ως εκ της ιδιότητάς τους. Αν δεν ορίζονται µέλη από τους
οικείους φορείς, η Αρχή εξακολουθεί να έχει νόµιµη συγκρότηση
µε τα υπόλοιπα µέλη.Ειδικώς ο Πρόεδρος της Αρχής διορίζεται
κατόπιν γνώµης της Βουλής, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζό-
µενα στον Κανονισµό της.

4. Η Αρχή µπορεί να συνεχίσει να λειτουργεί εάν κάποια από
τα µέλη της εκλείψουν ή αποχωρήσουν για οποιονδήποτε λόγο,
εφόσον τα λοιπά µέλη επαρκούν για τον σχηµατισµό απαρτίας.  

5. Τα µέλη της Αρχής εκπίπτουν αυτοδικαίως από τη θέση
τους, αν εκδοθεί σε βάρος τους αµετάκλητη δικαστική απόφαση
για αδίκηµα που συνεπάγεται κώλυµα διορισµού σε θέση δηµο-
σίου υπαλλήλου ή έκπτωση δηµοσίου υπαλλήλου, σύµφωνα µε
το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Α’ και το Κεφάλαιο Γ’ του Μέρους
ΣΤ’ του Υπαλληλικού Κώδικα (ν. 3528/2007, Α’ 26). Σε περίπτωση
έκπτωσης ή παραίτησης, το νέο µέλος διορίζεται για το υπόλοιπο
της θητείας του προκατόχου του. 

6. Τα µέλη της Αρχής δεν ευθύνονται, δεν διώκονται και δεν
εξετάζονται για γνώµη που διατύπωσαν ή ψήφο που έδωσαν

κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Δίωξη επιτρέπεται µόνο
για συκοφαντική δυσφήµηση, εξύβριση ή παραβίαση του απορ-
ρήτου που συνιστά ποινικό αδίκηµα.

Άρθρο 4
Πρόσκληση επιστηµόνων, µαθητών 

και φοιτητών και σύναψη συµβάσεων

1. Η Αρχή µπορεί να προσκαλεί επιστήµονες εγνωσµένου κύ-
ρους από την Ελλάδα ή την αλλοδαπή για την εξέταση εξειδικευ-
µένων θεµάτων που είναι σχετικά µε το αντικείµενό της,
ορίζοντας το θέµα για το οποίο καλούνται να εκθέσουν τις από-
ψεις τους.

2. Η Αρχή µπορεί να προσκαλεί στις τακτικές συνεδριάσεις της
έως δύο (2) µαθητές ή φοιτητές µε αναπηρία, κατόπιν υποβολής
αίτησης ενδιαφέροντος από τους ίδιους ή πρότασης της σχολι-
κής ή ακαδηµαϊκής κοινότητας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην
παρ. 3 του άρθρου 9.  

3. Η Αρχή µπορεί να συνάπτει στο όνοµά της συµβάσεις µε
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευνητικά πανεπιστηµιακά ιν-
στιτούτα, ερευνητικά ιδρύµατα, ειδικούς επιστήµονες ή τεχνι-
κούς µε ειδικές γνώσεις και εµπειρία ή επιστηµονικές οµάδες
εργασίας, για την εκτέλεση έργων ή την εκπόνηση µελετών, που
υποβάλλονται στην Αρχή και µπορούν να δηµοσιοποιούνται µε
απόφασή της.

Άρθρο 5
Λειτουργία 

1. Η Αρχή συνεδριάζει τακτικά κατ’ ελάχιστο κάθε δύο (2)
µήνες, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου και εκτάκτως
ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή αίτηµα δύο τρίτων (2/3)
τουλάχιστον των µελών της. Τα µέλη προσκαλούνται από τον
Πρόεδρο µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο και η πρόσκληση
περιλαµβάνει τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Η Αρχή δύνα-
ται να συνεδριάζει και µέσω τηλεδιάσκεψης.

2. Η Αρχή βρίσκεται σε απαρτία εφόσον: α) Παρίσταται η από-
λυτη πλειοψηφία των µελών της και β) µεταξύ των παρόντων
µελών περιλαµβάνεται ο Πρόεδρος ή Αντιπρόεδρος. Όταν ο
Πρόεδρος κωλύεται, ελλείπει ή απουσιάζει, αναπληρώνεται κατά
σειρά από τον Α’ Αντιπρόεδρο και τον Β’ Αντιπρόεδρο. Τα πρό-
σωπα της παρ. 2 του άρθρου 3 δεν προσµετρώνται για τον σχη-
µατισµό απαρτίας. 

3. Οι αποφάσεις της Αρχής λαµβάνονται µε πλειοψηφία των
παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος
του Προέδρου.

4. Στην Αρχή δύνανται να συµµετέχουν, χωρίς δικαίωµα
ψήφου, εφόσον καλούνται από αυτήν, εµπειρογνώµονες και υπη-
ρεσιακοί παράγοντες.

5. Η Αρχή καλεί κατά την κρίση της σε ακρόαση πρόσωπα και
φορείς, που µπορούν να διευκολύνουν το έργο της µε την πα-
ρουσίαση προσωπικών εµπειριών ή τη διατύπωση απόψεων σχε-
τικών µε την προστασία των δικαιωµάτων των ατόµων µε
αναπηρία.

6.  Συνοπτικό πρακτικό των συνεδριάσεων της Αρχής αναρτά-
ται στον ιστότοπό της. 

7. Την Αρχή εκπροσωπεί στις σχέσεις της µε τρίτους ο Πρό-
εδρός της.

Άρθρο 6
Εκθέσεις

Η Αρχή υποβάλλει, έως το τέλος Φεβρουαρίου εκάστου έτους,
έκθεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλής, καθώς
και στους αρχηγούς των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στη
Βουλή και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η έκθεση του προηγού-
µενου εδαφίου συζητείται στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότη-
τας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου της Βουλής των
Ελλήνων, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό
της. Η Αρχή µπορεί να υποβάλλει εκθέσεις και κατά τη διάρκεια
του έτους.
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Άρθρο 7
Παροχή συνδροµής από δηµόσιους 

και ιδιωτικούς φορείς

Οι δηµόσιες υπηρεσίες οφείλουν να διευκολύνουν το έργο της
Αρχής. Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η Αρχή µπορεί
να ζητεί από τις δηµόσιες υπηρεσίες και άλλους φορείς του δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα, καθώς και από ιδιώτες, κάθε πληρο-
φορία ή έγγραφο ή οποιοδήποτε σχετικό στοιχείο. 

Άρθρο 8
Προσωπικό

1. Συστήνονται τρεις (3) θέσεις επιστηµονικού προσωπικού,
κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του           ν. 1943/1991
(Α’ 50), που καλύπτονται κατ’ εφαρµογή των άρθρων 31 έως 35
του ν. 4765/2021 (Α’ 6) µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
διάρκειας τεσσάρων (4) ετών, η οποία µπορεί να ανανεώνεται για
ίσο χρονικό διάστηµα κάθε φορά µετά από αξιολόγηση, που διε-
νεργείται από Επιτροπή στην οποία συµµετέχουν τρία (3) µέλη
της Αρχής που ορίζονται από τον Πρόεδρό της και δύο (2) θέσεις
διοικητικού προσωπικού, µονίµων ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου. Το επιστηµονικό προσωπικό: α) επι-
κουρεί την Αρχή, προετοιµάζοντας εισηγήσεις για θέµατα που
του ανατίθενται και παρακολουθώντας τις νοµοθετικές, επιστη-
µονικές και τεχνολογικές εξελίξεις σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διε-
θνές επίπεδο, β) ενηµερώνει για τις εργασίες των διεθνών
οργανισµών και οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στην
πεδίο των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία και γ) τηρεί αρ-
χείο κειµένων και επιστηµονικών µελετών. 

2. Η πλήρωση των θέσεων της παρ. 1 µπορεί να γίνει και µε
απόσπαση µονίµων ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου υπαλλήλων που υπηρετούν σε φορείς του δηµο-
σίου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. (α) της παρ. 1 του
άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143). 

3. Η Αρχή παρέχει τη δυνατότητα πρακτικής άσκησης σε προ-
πτυχιακούς και µεταπτυχιακούς φοιτητές και σπουδαστές,
καθώς και σε νέους επιστήµονες. 

Άρθρο 9
Εξουσιοδοτικές και µεταβατικές διατάξεις Μέρους Α’

1. Με απόφαση του Πρωθυπουργού, η οποία δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, θεσπίζεται ο Κανονισµός Λει-
τουργίας της Αρχής. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µετά από γνώµη
της Αρχής, δύναται να προβλέπεται αποζηµίωση για τον Πρό-
εδρο, τους Αντιπροέδρους και τα µέλη της Αρχής των περ. (α)
και (β) της παρ. 1 του άρθρου 3, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών
διατάξεων περί αµοιβής ή αποζηµίωσης λόγω συµµετοχής σε
συµβούλια και επιτροπές του δηµόσιου τοµέα.

3.  Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
ρυθµίζονται η διαδικασία πρόσκλησης των προσώπων της παρ.
2 του άρθρου 4 στις συνεδριάσεις της Αρχής, ο τρόπος υποβο-
λής αίτησης ενδιαφέροντος από τα πρόσωπα αυτά και πρότασης
της σχολικής ή ακαδηµαϊκής κοινότητας, η διαδικασία ακρόασης,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της ίδιας παραγράφου. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι
αποδοχές του επιστηµονικού προσωπικού της Αρχής, κατά πα-
ρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί αποδοχών ειδικού επι-
στηµονικού προσωπικού. 

5. α) Με διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών ρυθµίζονται η κατά κατη-
γορία και ειδικότητα κατανοµή των θέσεων, θέµατα οργάνωσης
και τεχνικής υποστήριξης της Αρχής, η διαδικασία πλήρωσης των
θέσεων, καθώς και κάθε θέµα που αφορά στην υπηρεσιακή κατά-
σταση του προσωπικού της παρ. 1 του άρθρου 8. 

β) Ως τη δηµοσίευση του διατάγµατος της περ. (α), η Αρχή
επιτρέπεται να απασχολεί στις θέσεις ειδικού επιστηµονικού και
διοικητικού προσωπικού, δηµοσίους ή µε σχέση εργασίας ιδιω-

τικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλους που υπηρετούν σε
φορείς δηµοσίου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. (α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014, µε απόσπαση, που διε-
νεργείται, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, µε
κοινή απόφαση του Πρωθυπουργού και του αρµοδίου οργάνου
του υπουργείου προέλευσης του αποσπώµενου υπαλλήλου.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Παιδείας
και Θρησκευµάτων και Εσωτερικών, ρυθµίζονται το ύψος και η
διαδικασία καταβολής αποζηµίωσης για την πρακτική άσκηση
της παρ. 3 του άρθρου 8, καθώς και όλα τα αναγκαία ειδικότερα
ζητήµατα για την εφαρµογή της ίδιας παραγράφου. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΘΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ 

ΤΟΥ ΑΝΘΡΩΠΟΥ 

Άρθρο 10
Σύσταση και νοµικό καθεστώς

1. Συστήνεται «Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που (ΕΕΔΑ)», στον Πρωθυπουργό. Στις διεθνείς σχέσεις ο τίτλος
της αποδίδεται ως «Greek National Commission for Human Ri-
ghts (GNCHR)».

2. Η ΕΕΔΑ αποτελεί τον εθνικό θεσµό για τα δικαιώµατα του
ανθρώπου και είναι το ανεξάρτητο συµβουλευτικό όργανο της
Πολιτείας στα ζητήµατα προστασίας και προώθησης των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου.

3. Η ΕΕΔΑ έχει νοµική προσωπικότητα και απολαύει λειτουρ-
γικής ανεξαρτησίας και διοικητικής αυτοτέλειας. 

4. Η έδρα της ΕΕΔΑ είναι στην Αθήνα. 

Άρθρο 11
Αποστολή 

Η ΕΕΔΑ  έχει ως αποστολή:
α) Τη διαρκή παρακολούθηση των θεµάτων προστασίας των

δικαιωµάτων του ανθρώπου, τη δηµόσια ενηµέρωση και την προ-
ώθηση της σχετικής έρευνας,

β) την ανταλλαγή εµπειριών σε υπερεθνικό και διεθνές επίπεδο
µε ανάλογα όργανα άλλων κρατών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
διεθνείς οργανισµούς, όπως το Συµβούλιο της Ευρώπης, ο Ορ-
γανισµός για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη
(ΟΑΣΕ) και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών (ΟΗΕ) και

γ) τη διαµόρφωση προτάσεων πολιτικής σε θέµατα του αντι-
κειµένου της.

Άρθρο 12
Αρµοδιότητες

Η ΕΕΔΑ έχει τις εξής, ιδίως, αρµοδιότητες:
α) Εξετάζει ζητήµατα σχετικά µε την προστασία των δικαιωµά-

των του ανθρώπου που της θέτει η Κυβέρνηση ή η Διάσκεψη των
Προέδρων της Βουλής ή της προτείνουν τα µέλη της ή η Κοινω-
νία των Πολιτών,

β) υποβάλλει συστάσεις και προτάσεις, εκπονεί µελέτες και
γνωµοδοτεί για τη λήψη νοµοθετικών, διοικητικών ή άλλων µέ-
τρων που συµβάλλουν στη βελτίωση της προστασίας των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου, 

γ) εξετάζει την προσαρµογή της εθνικής έννοµης τάξης προς
το διεθνές και ενωσιακό δίκαιο για την προστασία των δικαιωµά-
των του ανθρώπου και εκφέρει σχετική γνώµη προς τα αρµόδια
όργανα της Πολιτείας,

δ) παρακολουθεί και διατυπώνει γνώµη προς την Πολιτεία για
τη µόνιµη και σταθερή  ανάλυση των συνεπειών των µέτρων πο-
λιτικής στα δικαιώµατα του ανθρώπου, 

ε) παρακολουθεί και διατυπώνει γνώµη προς την Πολιτεία για
την τήρηση αξιόπιστου και αποτελεσµατικού συστήµατος κατα-
γραφής περιστατικών διακρίσεων, ρατσισµού και µισαλλοδοξίας,

στ) αναλαµβάνει πρωτοβουλίες για την καλλιέργεια του σεβα-
σµού των δικαιωµάτων του ανθρώπου στο πλαίσιο του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος,
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ζ) εκφέρει γνώµη για εκθέσεις που πρόκειται να υποβάλει η
Χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε διεθνείς οργανισµούς για
συναφή προς το αντικείµενό της, θέµατα, συντάσσει και υποβάλ-
λει τις δικές της ανεξάρτητες εκθέσεις, 

η) επικοινωνεί και συνεργάζεται µε τις ανεξάρτητες αρχές,
καθώς και µε τα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διε-
θνείς οργανισµούς, παρεµφερή όργανα άλλων χωρών, καθώς και
εθνικές ή διεθνείς Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις,

θ) γνωστοποιεί δηµόσια τις θέσεις της, µε κάθε πρόσφορο
τρόπο, 

ι) αναπτύσσει πρωτοβουλίες για την ευαισθητοποίηση της κοι-
νής γνώµης και των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης σε θέµατα σε-
βασµού των δικαιωµάτων του ανθρώπου και

ια) οργανώνει Κέντρο Τεκµηρίωσης για τα δικαιώµατα του αν-
θρώπου.       

Άρθρο 13
Σύνθεση 

1.Η ΕΕΔΑ αποτελείται από τα εξής µέλη:
α) Ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από τη Γενική Συνοµοσπονδία

Εργατών Ελλάδος (ΓΣΕΕ), 
β) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από την Ανώτατη Διοίκηση

Ενώσεων Δηµοσίων Υπαλλήλων (ΑΔΕΔΥ),
γ) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από την Εθνική Συνοµοσπονδία

Ατόµων µε Αναπηρία (Ε.Σ.Α.µεΑ.),
δ) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από την Πανελλαδική Συνοµο-

σπονδία Ελλήνων Ροµά «ΕΛΛΑΝ-ΠΑΣΣΕ»,
ε) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από τη Διεθνή Αµνηστία, 
στ) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από την Ελληνική Ένωση για

τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, 
ζ) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από το Ίδρυµα Μαραγκοπού-

λου για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, 
η) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από το Ελληνικό Συµβούλιο

για τους Πρόσφυγες,
θ) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από τον Σύνδεσµο για τα Δι-

καιώµατα της Γυναίκας, 
ι) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από κοινού από το «Σωµατείο

Υποστήριξης Διεµφυλικών (Σ.Υ.Δ.)», από το «Φεστιβάλ Υπερηφά-
νειας Αθήνας – Athens Pride (Άθενς Πράιντ)», από την «Οµοφυλο-
φιλική και Λεσβιακή Κοινότητα Ελλάδας» (ΟΛΚΕ), από την
«COLOUR YOUTH – Κοινότητα LGBTQ Νέων Αθήνας (COLOUR
YOUTH)» και από τις «Οικογένειες Ουράνιο Τόξο», 

ια) ένα (1) πρόσωπο που ορίζεται από κοινού από τη WWF και
την Greenpeace, 

ιβ) τον Συνήγορο του Πολίτη ή τον Αναπληρωτή του,
ιγ) ένα (1) µέλος της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπι-

κού Χαρακτήρα, που προτείνεται από τον Πρόεδρό της,
ιδ) ένα (1) µέλος της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των

Επικοινωνιών, που προτείνεται από τον Πρόεδρό της,
ιε) ένα (1) µέλος του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης,

που προτείνεται από τον Πρόεδρό του,
ιστ) ένα (1) µέλος της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και Τεχνοη-

θικής που προτείνεται από τον Πρόεδρό της,
ιζ) δύο (2) καθηγητές Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, 
ιη) ένα (1) µέλος που ορίζεται από την Ολοµέλεια των Προ-

έδρων των Δικηγορικών Συλλόγων της Χώρας, και
ιθ) έως τέσσερα (4) πρόσωπα που ορίζονται από ερευνητικά

ιδρύµατα ή οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων, τα οποία επι-
λέγονται από την Ολοµέλεια της ΕΕΔΑ, µε κριτήριο, για δύο (2)
τουλάχιστον από τους ανωτέρω φορείς, την κατά το δυνατό ορι-
ζόντια κάλυψη των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Στην ανωτέρω πε-
ρίπτωση, η απόφαση της Ολοµέλειας για χορήγηση δικαιώµατος
ορισµού µέλους λαµβάνεται, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον Κα-
νονισµό της, και εφόσον ο ορισµός µέλους στο αντίστοιχο πεδίο
δικαιωµάτων δεν γίνεται από οργάνωση τρίτου βαθµού αντιπρο-
σώπευσης. Οι αποφάσεις της Ολοµέλειας κατ’ εφαρµογή της πα-
ρούσας περίπτωσης ισχύουν από την εποµένη της λήψης τους
θητεία της ΕΕΔΑ, οπότε και αποκτάται το δικαίωµα ορισµού µέ-
λους στην ΕΕΔΑ. 

2. Για τα µέλη προβλέπονται ισάριθµοι αναπληρωτές, που ορί-
ζονται µε τον ίδιο τρόπο.

Άρθρο 14
Διορισµός και νοµικό καθεστώς των µελών 

1. Τα µέλη της ΕΕΔΑ και οι αναπληρωτές τους διορίζονται µε
απόφαση του Πρωθυπουργού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, για θητεία τεσσάρων (4) ετών. 

2. Ως µέλη της ΕΕΔΑ ορίζονται πρόσωπα µε αποδεδειγµένες
γνώσεις και εµπειρία στο πεδίο της προστασίας και προώθησης
των δικαιωµάτων του ανθρώπου. Δεν ορίζονται ως µέλη της
ΕΕΔΑ: α) Πρόσωπα που έχουν τη βουλευτική ιδιότητα, β) µέλη
της Κυβέρνησης και υφυπουργοί, γενικοί και ειδικοί Γραµµατείς,
αιρετοί σε ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού. Επιγενόµενη απόκτηση των ιδιο-
τήτων αυτών επιφέρει αυτοδίκαιη απώλεια της ιδιότητας του µέ-
λους της ΕΕΔΑ.

3. Οι φορείς που ορίζουν τα µέλη της ΕΕΔΑ επιλέγουν τα κα-
τάλληλα πρόσωπα µε διαφανή τρόπο και σύµφωνα µε τους ειδι-
κούς κανόνες λειτουργίας τους, προσκοµίζοντας ταυτοχρόνως
τα απαιτούµενα για τη νόµιµη εκπροσώπησή τους δικαιολογη-
τικά. 

4. Τα µέλη της νέας σύνθεσης της ΕΕΔΑ, καθώς και τα ερευ-
νητικά ιδρύµατα ή οι οργανώσεις της περ. (ιθ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 13, ορίζονται το αργότερο δύο (2) µήνες πριν από τη λήξη
της θητείας της προηγούµενης. Ο ορισµός των µελών της ΕΕΔΑ
από τους αρµόδιους φορείς γίνεται µέσα σε προθεσµία τριάντα
(30) ηµερών από τη σχετική προς τούτο πρόσκληση του Προ-
έδρου της ΕΕΔΑ. Ο Πρόεδρος της ΕΕΔΑ καλεί, έξι (6) µήνες πριν
από τη λήξη της θητείας της, τις οργανώσεις που έχουν δικαίωµα
από κοινού ορισµού µέλους στην ΕΕΔΑ, να προβούν στην υπό-
δειξη του µέλους που θα εκπροσωπήσει το αντίστοιχο πεδίο στην
Ολοµέλειά της. Αν εντός ενός (1) µηνός από την πρόσκληση
αυτή δεν έχει υποβληθεί στον Πρόεδρο της ΕΕΔΑ το έγγραφο
του από κοινού ορισµού, τότε διενεργείται κλήρωση µεταξύ των
οργανώσεων που έχουν το δικαίωµα ορισµού µέλους στην ΕΕΔΑ
από κοινού. 

5. Οι φορείς της παρ. 1 του άρθρου 13 µπορούν να ανακαλέ-
σουν µέλος της ΕΕΔΑ που ορίζεται από τους ίδιους, µόνο για
αδυναµία εκτέλεσης των καθηκόντων του, καθώς και για αποδε-
δειγµένη ανεπάρκεια κατά την άσκησή τους. Τα µέλη της ΕΕΔΑ
εκπίπτουν αυτοδικαίως από τη θέση τους, αν εκδοθεί σε βάρος
τους αµετάκλητη δικαστική απόφαση για αδίκηµα που συνεπά-
γεται κώλυµα διορισµού σε θέση δηµοσίου υπαλλήλου ή έκ-
πτωση δηµοσίου υπαλλήλου, σύµφωνα µε το Κεφάλαιο Α’ του
Μέρους Α’ και το Κεφάλαιο Γ’ του Μέρους ΣΤ’ του Υπαλληλικού
Κώδικα (ν. 3528/2007, Α’ 26). Σε περίπτωση ανάκλησης, έκπτω-
σης, παραίτησης ή θανάτου, το νέο µέλος διορίζεται για το υπό-
λοιπο της θητείας του προκατόχου του. Η θητεία των µελών
παρατείνεται µέχρι τη νόµιµη συγκρότηση της ΕΕΔΑ για την επό-
µενη, κάθε φορά, θητεία των µελών της. 

6. Τα µέλη της ΕΕΔΑ δεν ευθύνονται, δεν διώκονται και δεν
εξετάζονται για γνώµη που διατύπωσαν ή ψήφο που έδωσαν
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Δίωξη επιτρέπεται µόνο
για συκοφαντική δυσφήµηση, εξύβριση ή παραβίαση του απορ-
ρήτου που συνιστά ποινικό αδίκηµα.

Άρθρο 15
Συγκρότηση 

1. Η ΕΕΔΑ θεωρείται ότι έχει νόµιµα συγκροτηθεί, ακόµη και
αν µέλη της δεν έχουν ακόµη ορισθεί από τα αρµόδια όργανα,
εάν έχει εγκαίρως ζητηθεί ο ορισµός τους µε την πρόσκληση της
παρ. 4 του άρθρου 14 και τα υπόλοιπα µέλη επαρκούν ώστε να
υπάρχει απαρτία, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 18. 

2. Ο απερχόµενος Πρόεδρος καλεί µε έγγραφό του τα µέλη
της ΕΕΔΑ σε συνεδρίαση, προκειµένου να εκλεγούν ο Πρό-
εδρος, ο Α’ και ο Β’ Αντιπρόεδρός της. Για την εκλογή Προέδρου
και Αντιπροέδρων απαιτείται η απόλυτη πλειοψηφία των παρόν-
των µελών της ΕΕΔΑ. Σε περίπτωση περισσότερων των δύο (2)
υποψηφίων, εάν κανείς δεν συγκεντρώνει την απόλυτη πλειοψη-
φία, η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται µεταξύ των δύο (2) υποψη-
φίων που έλαβαν τις περισσότερες ψήφους. 
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Άρθρο 16
Λειτουργικοί σύνδεσµοι 

1. Ο Πρόεδρος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας ορίζεται ως λειτουργικός σύνδεσµος της
Βουλής των Ελλήνων µε την ΕΕΔΑ, σύµφωνα µε το οριζόµενα
στον Κανονισµό της Βουλής.

2. Κάθε Υπουργείο ορίζει κατά λόγο αρµοδιότητας έναν (1)
Προϊστάµενο Διεύθυνσης ή Τµήµατος, µε γνώση του πεδίου των
δικαιωµάτων του ανθρώπου, ως λειτουργικό σύνδεσµο µε την
ΕΕΔΑ. 

3. Οι λειτουργικοί σύνδεσµοι των παρ. 1 και 2 ενηµερώνουν
στην αρχή κάθε συνεδρίασης την Ολοµέλεια ή τα Τµήµατα της
ΕΕΔΑ για τα ζητήµατα της αρµοδιότητάς τους και αποχωρούν
πριν τη λήψη απόφασης.

4. Κάθε πολιτικό κόµµα που εκπροσωπείται στη Βουλή των Ελ-
λήνων ορίζει ένα (1) πρόσωπο ως λειτουργικό σύνδεσµο µε την
ΕΕΔΑ, το οποίο δύναται να τοποθετείται στην αρχή κάθε συνε-
δρίασης της Ολοµέλειας για ζητήµατα προστασίας των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων και αποχωρεί πριν τη λήψη απόφασης.

Άρθρο 17
Οικονοµική αυτοτέλεια 

1. Η ΕΕΔΑ διαθέτει οικονοµική αυτοτέλεια. Λαµβάνει επιχορή-
γηση από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, η οποία εγγράφεται σε
διακριτό αναλυτικό λογαριασµό εξόδου στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Οικονοµικών. Χρηµατοδοτήσεις από άλλες πηγές
είναι δυνατές, εφόσον γίνουν αποδεκτές από την Ολοµέλεια της
ΕΕΔΑ. Η διάθεση των πιστώσεων και η ανάληψη των αντίστοιχων
δαπανών γίνονται από τον Πρόεδρο της ΕΕΔΑ, ως κύριο διατάκτη.
Η ΕΕΔΑ, µε απόφαση του Προέδρου της, µπορεί να ανοίγει απλό
τραπεζικό λογαριασµό, στον οποίο µεταφέρονται οι πιστώσεις
από τα προγράµµατα της παρ. 3 και από άλλους πόρους.

2. Η ΕΕΔΑ καταρτίζει δικό της προϋπολογισµό που συντάσσε-
ται µε ευθύνη του Προέδρου της, χωρίς να απαιτείται σύµπραξη
άλλου οργάνου. Ο προϋπολογισµός καταρτίζεται σε ετήσια βάση
και υποβάλλεται απευθείας στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο Δηµόσιο Λογι-
στικό. 

3. Η ΕΕΔΑ, µε απόφαση της Ολοµέλειας, µπορεί να µετέχει σε
εθνικά, ευρωπαϊκά ή συγχρηµατοδοτούµενα ερευνητικά ή άλλα
προγράµµατα, καθώς και να συνάπτει συµφωνίες µε ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα και άλλους φορείς σχετικές µε την απο-
στολή της. 

4. Η ΕΕΔΑ δύναται να αναθέτει σε τρίτους µε σύµβαση έργου,
σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις περί δηµοσίων συµβάσεων, ερ-
γασίες που δεν µπορεί να εκτελέσει η ίδια, λόγω εξειδικευµένου
αντικειµένου ή αδυναµίας εκτέλεσης από το υπάρχον προσω-
πικό.

Άρθρο 18
Λειτουργία 

1. Η ΕΕΔΑ συνεδριάζει τακτικά κατ’ ελάχιστο κάθε δύο (2)
µήνες και εκτάκτως ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή αί-
τηµα πέντε (5) τουλάχιστον µελών της. Τα µέλη προσκαλούνται
από τον Πρόεδρο µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο και η πρό-
σκληση περιλαµβάνει τα  θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Η
ΕΕΔΑ δύναται να συνεδριάζει και µέσω τηλεδιάσκεψης.

2. Η ΕΕΔΑ βρίσκεται σε απαρτία εφόσον: α) Παρίσταται η από-
λυτη πλειοψηφία των µελών της και β) µεταξύ των παρόντων
µελών της περιλαµβάνεται ο Πρόεδρος της ΕΕΔΑ ή ένας (1) Αν-
τιπρόεδρος.

3. Οι αποφάσεις της ΕΕΔΑ λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψη-
φία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει
η ψήφος του Προέδρου.

4. Η ΕΕΔΑ καλεί κατά την κρίση της σε ακρόαση πρόσωπα, τα
οποία µπορεί να διευκολύνουν το έργο της µε την παρουσίαση
προσωπικών εµπειριών ή τη διατύπωση απόψεων, σχετικών µε
την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου. 

Άρθρο 19
Αρµοδιότητες Προεδρείου και Προέδρου

1. Ο Πρόεδρος και οι δύο (2) Αντιπρόεδροι αποτελούν το Προ-
εδρείο της ΕΕΔΑ, το οποίο επιλαµβάνεται των τρεχόντων και
εκτάκτων θεµάτων που σχετίζονται µε την αποστολή ή τη λει-
τουργία της ΕΕΔΑ στο µεταξύ δύο τακτικών συνεδριάσεων της
Ολοµέλειας διάστηµα.

2. Ο Πρόεδρος είναι αρµόδιος για:
α) Την παρακολούθηση, την επίβλεψη και τον συντονισµό των

εργασιών της ΕΕΔΑ και του συνόλου του ειδικού επιστηµονικού
και διοικητικού προσωπικού της,

β) την εκπροσώπησή της ενώπιον των δικαστηρίων και κάθε
αρχής, ηµεδαπής ή αλλοδαπής, καθώς και ενώπιον των διεθνών
οργανισµών και των µη κυβερνητικών οργανώσεων και 

γ) την έκδοση, αυτοτελώς ή από κοινού µε τα κατά περίπτωση
συναρµόδια όργανα, αποφάσεων διορισµού, πρόσληψης, µετά-
ταξης ή απόσπασης του προσωπικού που υπηρετεί µε οποιαδή-
ποτε σχέση στην ΕΕΔΑ. 

3. Όταν ο Πρόεδρος κωλύεται, ελλείπει ή απουσιάζει, την
ΕΕΔΑ εκπροσωπούν κατά σειρά ο Α’ Αντιπρόεδρος και ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος. Ο Πρόεδρος µπορεί να αναθέτει την εκπροσώπηση
της ΕΕΔΑ σε Αντιπρόεδρο ή σε µέλος της Ολοµέλειάς της ή σε
µέλος του προσωπικού της. 

Άρθρο 20
Τµήµατα

Στο πλαίσιο της λειτουργίας της ΕΕΔΑ συστήνονται τα παρα-
κάτω τµήµατα:

α) Ατοµικών και πολιτικών δικαιωµάτων
β) κοινωνικών, οικονοµικών και πολιτιστικών δικαιωµάτων,
γ) εφαρµογής των δικαιωµάτων του ανθρώπου στους αλλοδα-

πούς,
δ) προώθησης των δικαιωµάτων του ανθρώπου και
ε) διεθνούς επικοινωνίας και συνεργασίας.

Άρθρο 21
Παροχή συνδροµής από δηµόσιους 

και ιδιωτικούς φορείς

Οι δηµόσιες υπηρεσίες οφείλουν να διευκολύνουν το έργο της
ΕΕΔΑ. Για την εκπλήρωση της αποστολής της η ΕΕΔΑ µπορεί να
διενεργεί επιτόπιες έρευνες και να ζητεί από τις δηµόσιες υπη-
ρεσίες, καθώς και από ιδιώτες κάθε πληροφορία, έγγραφο ή
οποιοδήποτε στοιχείο σχετίζεται µε την προστασία των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου. Ο Πρόεδρος µπορεί να λαµβάνει γνώση
εγγράφων και άλλων στοιχείων που χαρακτηρίζονται ως απόρ-
ρητα, εκτός εάν αυτά αφορούν την εθνική άµυνα, την κρατική
ασφάλεια και τις διεθνείς σχέσεις της Χώρας.

Άρθρο 22
Εκθέσεις 

1. Η ΕΕΔΑ υποβάλλει έως το τέλος Φεβρουαρίου κάθε έτους
στον Πρόεδρο της Βουλής έκθεση, η οποία συζητείται στην Ει-
δική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου της Βουλής των Ελλήνων, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στον Κανονισµό της. Η Επιτροπή µπορεί να υποβάλλει
εκθέσεις και κατά τη διάρκεια του έτους.

2. Στο τέλος κάθε έτους τα υπουργεία καταθέτουν έκθεση µε
τις παρατηρήσεις τους για την προστασία των δικαιωµάτων του
ανθρώπου στον τοµέα ευθύνης τους, επισηµαίνοντας µε ειδική
αναφορά τα σηµεία στα οποία έχουν υιοθετήσει συστάσεις της
ΕΕΔΑ.

Άρθρο 23
Οργανωτική δοµή 

1,  Η  ΕΕΔΑ διαθέτει δικό της επιστηµονικό και διοικητικό προ-
σωπικό κατανεµηµένο σε δεκαπέντε (15) οργανικές θέσεις.
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2. Η ΕΕΔΑ διαρθρώνεται στις εξής οργανικές µονάδες επιπέ-
δου Τµήµατος: α) Μονάδα Επιστηµονικής Οργάνωσης και β) Μο-
νάδα Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης. 

Άρθρο 24
Διευθυντής 

1. Συστήνεται θέση Διευθυντή της ΕΕΔΑ, µε θητεία τεσσάρων
(4) ετών. 

2. Ο Διευθυντής είναι προσωπικότητα εγνωσµένου κύρους, κά-
τοχος τουλάχιστον µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, µε διοικητική
ικανότητα, εξειδίκευση και εµπειρία στην προστασία των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου. 

3. Η πλήρωση της θέσης του Διευθυντή γίνεται µε δηµόσια
πρόσκληση της ΕΕΔΑ για υποβολή υποψηφιοτήτων. Η επιλογή
µεταξύ των υποψηφίων γίνεται σύµφωνα µε τα άρθρα 31 έως 35
του ν. 4765/2021 (Α’ 6), από πέντε (5) µέλη της ΕΕΔΑ, τα οποία
ορίζονται από τον Πρόεδρό της. Ο Διευθυντής προσλαµβάνεται
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου, η οποία µπορεί να ανανε-
ώνεται µετά από αξιολόγηση και απόφαση της Ολοµέλειας.

4. Ο Διευθυντής είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλη-
σης και δεν επιτρέπεται να ασκεί καµία άλλη επαγγελµατική δρα-
στηριότητα. Κατά τη διάρκεια της θητείας του αναστέλλονται η
άσκηση οποιουδήποτε δηµοσίου λειτουργήµατος, καθώς και η
άσκηση καθηκόντων σε οποιαδήποτε θέση σε φορείς του δηµό-
σιου τοµέα της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143). 

5. Ο Διευθυντής της ΕΕΔΑ έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) Επικουρεί τον Πρόεδρο της ΕΕΔΑ στην επίβλεψη και τον

συντονισµό των εργασιών των οργανικών µονάδων της,
β) παρέχει την αναγκαία ενηµέρωση για την πρόοδο των ερ-

γασιών της ΕΕΔΑ στο Προεδρείο της και
γ) επικουρεί την Ολοµέλεια και τα τµήµατα του άρθρου 20 στη

λειτουργία τους και µετέχει στις εργασίες τους. 
6. Ο Διευθυντής παύεται µόνο για σπουδαίο λόγο µε απόφαση

της Ολοµέλειας, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του Προ-
έδρου. 

7. Όταν ο Διευθυντής κωλύεται, ελλείπει ή προσωρινά απου-
σιάζει, αναπληρώνεται από τον Συντονιστή. Σε περίπτωση κένω-
σης, κωλύµατος ή προσωρινής απουσίας από τα καθήκοντα του
Διευθυντή, νόµιµα χρέη αναπληρωτή αναλαµβάνει ο Συντονιστής
του άρθρου 26.

Άρθρο 25 
Ειδικό Επιστηµονικό Προσωπικό

1. Στη Μονάδα Επιστηµονικής Οργάνωσης της περ. α) της
παρ. 2 του άρθρου 23 συστήνονται τρεις (3) θέσεις ειδικού επι-
στηµονικού προσωπικού, κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου
25 του ν. 1943/1991 (Α’ 50) και του πρώτου εδαφίου της παρ. 7
του άρθρου 4 του                        ν. 3051/2002 (Α’ 220), οι οποίες
καλύπτονται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας τεσ-
σάρων (4) ετών. Η πλήρωση των ανωτέρω θέσεων πραγµατοποι-
είται ύστερα από δηµόσια πρόσκληση της ΕΕΔΑ για υποβολή
υποψηφιοτήτων. Η επιλογή µεταξύ των υποψηφίων γίνεται σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 31 έως 35 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), από πέντε
(5) µέλη της ΕΕΔΑ, τα οποία ορίζονται από τον Πρόεδρό της. Οι
συµβάσεις της παρούσας µπορούν να ανανεώνονται για ίσο χρο-
νικό διάστηµα κάθε φορά µετά από αξιολόγηση, που διενεργείται
από Επιτροπή στην οποία συµµετέχουν τρία (3) µέλη της ΕΕΔΑ
που ορίζονται από τον Πρόεδρό της.

2. Στη Μονάδα Επιστηµονικής Οργάνωσης της περ. α) της
παρ. 2 του άρθρου 23 συστήνονται επίσης τέσσερις (4) οργανι-
κές θέσεις προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου, ειδικού επιστηµονικού προσωπικού, κατά την
έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1943/1991 (Α’50) και του
πρώτου εδαφίου της παρ. 7 του άρθρου 4 του ν. 3051/2002 (Α’
220), οι οποίες καλύπτονται ως εξής: α) Δύο (2) θέσεις καλύπτον-
ται ύστερα από δηµόσια πρόσκληση της ΕΕΔΑ για υποβολή υπο-
ψηφιοτήτων. Η επιλογή µεταξύ των υποψηφίων γίνεται σύµφωνα
µε τα άρθρα 31 έως 35 του ν. 4765/2021, από επιτροπή επιλογής,

στην οποία µετέχουν τρία (3) µέλη της ΕΕΔΑ και δύο (2) µέλη
του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού, που ορίζονται,
αντιστοίχως, από τους Προέδρους τους και β) δύο (2) θέσεις κα-
λύπτονται αποκλειστικά µε απόσπαση ή µετάταξη µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων του δη-
µοσίου τοµέα της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143). Ειδικώς οι θέσεις της περ. (β) µπορούν να
καλύπτονται και µε απόσπαση ή µετάταξη µονίµων υπαλλήλων.
Οι αποσπάσεις και µετατάξεις διενεργούνται, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις, µε κοινή απόφαση του Προέδρου της ΕΕΔΑ
και του αρµόδιου οργάνου του υπουργείου προέλευσης. Οι απο-
σπάσεις του προηγούµενου εδαφίου διαρκούν, κατ’ ανώτατο
όριο, τέσσερα (4) έτη.

3. Το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό επικουρεί την Ολοµέλεια
και τα τµήµατα του άρθρου 20 στη λειτουργία τους και µετέχει
στις εργασίες τους.

4. Το επιστηµονικό προσωπικό της ΕΕΔΑ εξακολουθεί να υπά-
γεται στον ασφαλιστικό φορέα κύριας και επικουρικής ασφάλι-
σης στον οποίο υπαγόταν πριν από την πρόσληψή του. Η
υπηρεσία στην ΕΕΔΑ θεωρείται για τον οικείο ασφαλιστικό
φορέα πραγµατική και συντάξιµη. Σε περίπτωση πρόσληψης δι-
κηγόρου σε θέση ειδικού επιστηµονικού προσωπικού δεν θίγον-
ται τα ασφαλιστικά του δικαιώµατα και ισχύει συµπληρωµατικά
η παρ. 10 του άρθρου 4 του ν. 2839/2000 (Α’ 196).

Άρθρο 26 
Συντονιστής

Tης Μονάδας Επιστηµονικής Οργάνωσης της ΕΕΔΑ της περ.
α) της παρ. 2 του άρθρου 23 προΐσταται ένας εκ των µελών της,
ο οποίος ασκεί καθήκοντα Συντονιστή. Ο Συντονιστής ορίζεται
µε απόφαση της Ολοµέλειας η οποία εκδίδεται µετά από εισή-
γηση του Προέδρου της, για θητεία τεσσάρων (4) ετών, η οποία
µπορεί να ανανεώνεται µετά από αξιολόγηση και απόφαση της
Ολοµέλειας. Ο Συντονιστής επικουρεί τον Διευθυντή στην επί-
βλεψη και τον συντονισµό των εργασιών του επιστηµονικού προ-
σωπικού της ΕΕΔΑ, παρίσταται στις συνεδριάσεις του
Προεδρείου και παρέχει την αναγκαία ενηµέρωση για την πρό-
οδο των εργασιών της ΕΕΔΑ, επικουρεί από κοινού µε το λοιπό
επιστηµονικό προσωπικό την Ολοµέλεια και τα τµήµατα του άρ-
θρου 20 στη λειτουργία τους και µετέχει στις εργασίες τους. Ο
Συντονιστής λαµβάνει πρόσθετη αµοιβή ίση µε το ποσό της υπο-
περ. (αζ) της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015
(Α’ 176).

Άρθρο 27 
Μονάδα Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης

1. Στη Μονάδα Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης της
περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 23 συστήνονται µία (1) οργανική
θέση Γραµµατέα, τέσσερις (4) οργανικές θέσεις µόνιµου προσω-
πικού και δύο (2) οργανικές θέσεις προσωπικού µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. 

2. Της Μονάδας  Διοικητικής και Οικονοµικής Οργάνωσης προ-
ΐσταται ο Γραµµατέας.  

3. Η πλήρωση των θέσεων της Μονάδας  Διοικητικής και Οι-
κονοµικής Οργάνωσης µπορεί να γίνει και µε απόσπαση ή µετά-
ταξη δηµοσίων υπαλλήλων ή υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. ή υπαλλήλων
µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου του δηµοσίου τοµέα της
περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143). Οι
αποσπάσεις και µετατάξεις διενεργούνται, σύµφωνα µε τις κεί-
µενες διατάξεις, µε κοινή απόφαση του Προέδρου της ΕΕΔΑ και
του αρµοδίου οργάνου του υπουργείου προέλευσης. Οι αποσπά-
σεις του προηγούµενου εδαφίου διαρκούν, κατ’ ανώτατο όριο,
τέσσερα (4) έτη.

Άρθρο 28
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Β’

1. Με διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του Πρωθυπουρ-
γού και των Υπουργών Οικονοµικών και Εσωτερικών µετά από
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γνώµη της Ολοµέλειας της ΕΕΔΑ, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 20
του ν. 4622/2019 (Α’ 133), καταρτίζεται ο Οργανισµός της ΕΕΔΑ,
στον οποίο εξειδικεύονται η διάρθρωση, ονοµασία και κατανοµή
των θέσεων των επιµέρους οργανικών µονάδων της. Με όµοιο
διάταγµα, µπορούν να συστήνονται περιφερειακά γραφεία της
ΕΕΔΑ, να ρυθµίζονται η οργάνωση, η λειτουργία και η έδρα τους,
καθώς και τα ζητήµατα που σχετίζονται µε την υπηρεσιακή κα-
τάσταση του προσωπικού της ΕΕΔΑ.

2. Με απόφαση της Ολοµέλειας καταρτίζεται ο Κανονισµός
λειτουργίας της ΕΕΔΑ, µε τον οποίο ρυθµίζονται η κατανοµή αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ των τµηµάτων και των µελών, η διαδικασία
κλήσης και ακρόασης φορέων και προσώπων, καθώς και επιλο-
γής των προσώπων της περ. (ιζ) και των φορέων της περ. (ιθ) της
παρ. 1 του άρθρου 13, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού ορί-
ζεται ο λειτουργικός σύνδεσµος του Υπουργείου µε την ΕΕΔΑ,
κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 10.

4. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µετά από γνώµη
της ΕΕΔΑ, καθορίζεται η αποζηµίωση του Προέδρου, των Αντι-
προέδρων και των λοιπών µελών της ΕΕΔΑ, κατά παρέκκλιση των
ισχυουσών διατάξεων περί αµοιβής ή αποζηµίωσης λόγω συµ-
µετοχής σε συµβούλια και επιτροπές του δηµόσιου τοµέα.

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται το µι-
σθολογικό καθεστώς του Διευθυντή της ΕΕΔΑ, οι αποδοχές του
οποίου δεν δύνανται να υπερβαίνουν αυτές του Βοηθού Συνηγό-
ρου του Πολίτη. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων και Οικονοµικών καθορίζονται ειδικότερα
θέµατα αναφορικά µε  το ασφαλιστικό καθεστώς του Διευθυντή
της ΕΕΔΑ.

6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι
αποδοχές του επιστηµονικού προσωπικού της ΕΕΔΑ, κατά πα-
ρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί αποδοχών ειδικού επι-
στηµονικού προσωπικού. 

Άρθρο 29
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις Μέρους Β’

1. Η ΕΕΔΑ αποτελεί καθολικό διάδοχο της Εθνικής Επιτροπής
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου που συστάθηκε µε τον ν.
2667/1998 (Α’ 281).

2. Τα µέλη της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Αν-
θρώπου του ν. 2667/1998 κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
παραµένουν µέχρι τη συµπλήρωση της θητείας τους. 

3. Υπάλληλοι οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
είναι αποσπασµένοι στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου, του ν. 2667/1998, επιτρέπεται να µεταταγούν µε αί-
τησή τους στην ΕΕΔΑ, στις θέσεις που προβλέπονται στα άρθρα
25 και 27 και µε τη διαδικασία των άρθρων αυτών. Η αίτηση υπο-
βάλλεται εντός ενός (1) µηνός από τη δηµοσίευση του Οργανι-
σµού της ΕΕΔΑ. Αν η απόσπαση του υπαλλήλου λήγει πριν από
την ηµεροµηνία του προηγούµενου εδαφίου, η απόσπαση παρα-
τείνεται µέχρι την ηµεροµηνία αυτήν ή, κατόπιν απόφασης της
Ολοµέλειας της ΕΕΔΑ, µέχρι τη συµπλήρωση κατ’ ανώτατο όριο
τεσσάρων (4) ετών, σύµφωνα µε το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2
του άρθρου 25. Όσοι υπάλληλοι δεν υποβάλουν αίτηση ή δεν
επιλεγούν προς µετάταξη, επιστρέφουν στην υπηρεσία στην
οποία ανήκει η οργανική τους θέση µε τη λήξη της απόσπασής
τους. Η κάλυψη των δαπανών µισθοδοσίας των µετατάξεων της
παρούσας πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 15 του ν.
4440/2016 (Α’ 224). 

4. Υπάλληλοι, οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος,
υπηρετούν στην Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που του ν. 2667/1998 µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, παραµένουν στην ΕΕΔΑ έως τη λήξη των
συµβάσεων αυτών. Δύνανται να αιτηθούν την ανανέωση των συµ-
βάσεων αυτών, σύµφωνα µε τις διατάξεις. 

5. Ο υπηρετών Γραµµατέας της ΕΕΔΑ, σύµφωνα µε την παρ.
1 του άρθρου 8 του ν. 2667/1998 καταλαµβάνει την οργανική
θέση Γραµµατέα που προΐσταται της Μονάδας Διοικητικής και
Οικονοµικής Οργάνωσης.

6. Έως την επιλογή Συντονιστή σύµφωνα µε το άρθρο 26, ο
υπηρετών Συντονιστής της ΕΕΔΑ σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρ-
θρου 7 του ν. 2667/1998 καταλαµβάνει τη θέση Συντονιστή που
προΐσταται της Μονάδας Επιστηµονικής Οργάνωσης.

7. Με την έναρξη ισχύος του παρόντος οι υπηρετούντες υπάλ-
ληλοι µε απόσπαση σε θέσεις ΠΕ γραµµατειακής και τεχνικής
υποστήριξης τοποθετούνται σε θέσεις ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµι-
κού.

8. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται και στο υπηρετούν
επιστηµονικό προσωπικό και το προσωπικό της Γραµµατείας της
ΕΕΔΑ, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

9. Έως τη δηµοσίευση του διατάγµατος της παρ. 1 του άρθρου
28 και την επαρκή στελέχωση της ΕΕΔΑ, η οποία διαπιστώνεται
µε απόφαση του Προέδρου της, η ΕΕΔΑ υποστηρίζεται διοικητικά,
οικονοµικά και τεχνικά από την Προεδρία της Κυβέρνησης και οι
αντίστοιχες δαπάνες διενεργούνται από τον Πρόεδρο της ΕΕΔΑ,
ως διατάκτη. Έως τη δηµοσίευση του διατάγµατος του προηγού-
µενου εδαφίου, οι αποσπάσεις και οι µετατάξεις της παρ. 2 του
άρθρου 25 και της παρ. 3 του άρθρου 27, διενεργούνται κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση του
Προέδρου της ΕΕΔΑ και του αρµοδίου οργάνου του υπουργείου
προέλευσης.

10. Τα άρθρα 1 έως 9 του ν. 2667/1998 (Α’ 281) καταργούνται.

ΜΕΡΟΣ  Γ’
ΕΘΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΒΙΟΗΘΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΕΧΝΟΗΘΙΚΗΣ

Άρθρο 30
Σύσταση και αποστολή

Συστήνεται Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής (Επι-
τροπή), η οποία υπάγεται στον Πρωθυπουργό, υποστηρίζεται,
ως προς τη στελέχωση και την υποδοµή της, από την Προεδρία
της Κυβέρνησης και εντάσσεται στον προϋπολογισµό της, ως
διακριτός ειδικός φορέας. Η Επιτροπή αποτελεί συµβουλευτικό
όργανο της Πολιτείας ως προς τους τοµείς των επιστηµών της
ζωής και των νέων τεχνολογιών εν γένει. Έχει ως αποστολή τη
διερεύνηση των ηθικών, κοινωνικών και νοµικών διαστάσεων και
συνεπειών στους τοµείς, ιδίως, της βιολογίας, της βιοτεχνολο-
γίας, της ιατρικής και της γενετικής, καθώς και των νέων τεχνο-
λογιών, όπως της τεχνητής νοηµοσύνης, των προηγµένων
αλγορίθµων και της ροµποτικής.

Άρθρο 31
Αρµοδιότητες

Η Επιτροπή έχει τις εξής, ιδίως, αρµοδιότητες:
α) Διατυπώνει προτάσεις συνολικής πολιτικής και συγκεκριµέ-

νων ενεργειών, καθώς και σχετικές κατευθυντήριες οδηγίες και
γνωµοδοτεί για θέµατα σχετικά µε την αποστολή της,

β) εκπροσωπεί τη Χώρα σε διεθνείς οργανισµούς για θέµατα
σχετικά µε την αποστολή της,

γ) αναπτύσσει πρωτοβουλίες για την ευαισθητοποίηση της κοι-
νής γνώµης για θέµατα σχετικά µε την αποστολή της, 

δ) συµµετέχει σε νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές για θέµατα
σχετικά µε την αποστολή της ή διατυπώνει γνώµη για σχετικές
διατάξεις, προ της κατάθεσής τους, 

ε) εξετάζει την προσαρµογή της εθνικής έννοµης τάξης προς
το διεθνές και ενωσιακό δίκαιο και εισηγείται ρυθµίσεις για θέ-
µατα σχετικά µε την αποστολή της, 

στ) συντάσσει και υποβάλλει εκθέσεις σύµφωνα µε το άρθρο
34,

ζ) συστήνει οµάδες εργασίας για θέµατα σχετικά µε την απο-
στολή της, οι οποίες αποτελούνται από εξειδικευµένο προσωπικό
του δηµόσιου τοµέα ή ιδιώτες εµπειρογνώµονες, ορίζει τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας τους και παρακολουθεί το
έργο τους, και

η) διοργανώνει εκδηλώσεις για θέµατα σχετικά µε την απο-
στολή της.            
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Άρθρο 32
Σύνθεση, συγκρότηση και νοµικό 

καθεστώς των µελών της

1. Η Επιτροπή αποτελείται από έντεκα (11) επιστήµονες εγνω-
σµένου κύρους σε τοµείς που έχουν σχέση µε την αποστολή και
τις αρµοδιότητές της, εκ των οποίων ένας (1) ορίζεται ως Πρό-
εδρος και ένας (1) ως Αντιπρόεδρος. Κατά την επιλογή των
µελών της Επιτροπής λαµβάνεται µέριµνα, προκειµένου να δια-
σφαλίζεται κατά το δυνατόν η ισόρροπη εκπροσώπηση των θε-
τικών και των ανθρωπιστικών επιστηµών. 

2. Με απόφαση του Πρωθυπουργού, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ορίζονται τα µέλη της Επιτροπής,
συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου και του Αντιπροέδρου.
Στην περίπτωση του Προέδρου προηγείται γνώµη της Βουλής,
σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό της. 

3. Η θητεία των µελών της Επιτροπής είναι τετραετής, µπορεί
να ανανεωθεί µόνο µία (1) φορά και παρατείνεται αυτοδίκαια
µέχρι τον διορισµό νέων.  

4. Την Επιτροπή εκπροσωπεί στις σχέσεις της µε τρίτους ο
Πρόεδρός της. Τον Πρόεδρο, όταν κωλύεται, απουσιάζει ή ελ-
λείπει, αναπληρώνει στα καθήκοντά του ο Αντιπρόεδρος.

5. Η Επιτροπή µπορεί να συνεχίσει να λειτουργεί, εάν κάποια
από τα µέλη της εκλείψουν ή αποχωρήσουν για οποιονδήποτε
λόγο, εφόσον τα λοιπά µέλη επαρκούν για τον σχηµατισµό απαρ-
τίας.

6. Τα µέλη της Επιτροπής εκπίπτουν αυτοδικαίως από τη θέση
τους, αν εκδοθεί σε βάρος τους αµετάκλητη δικαστική απόφαση
για αδίκηµα που συνεπάγεται κώλυµα διορισµού σε θέση δηµο-
σίου υπαλλήλου ή έκπτωση δηµοσίου υπαλλήλου, σύµφωνα µε
το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Α’ και το Κεφάλαιο Γ’ του Μέρους
ΣΤ’ του Υπαλληλικού Κώδικα (ν. 3528/2007, Α’ 26). Σε περίπτωση
έκπτωσης ή παραίτησης, το νέο µέλος διορίζεται για το υπόλοιπο
της θητείας του προκατόχου του. 

7. Τα µέλη της Επιτροπής δεν ευθύνονται, δεν διώκονται και
δεν εξετάζονται για γνώµη που διατύπωσαν ή ψήφο που έδωσαν
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Δίωξη επιτρέπεται µόνο
για συκοφαντική δυσφήµηση, εξύβριση ή παραβίαση του απορ-
ρήτου που συνιστά ποινικό αδίκηµα.

Άρθρο 33
Λειτουργία 

1. Η Επιτροπή συνεδριάζει τακτικά κατ’ ελάχιστον κάθε δύο (2)
µήνες, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου και εκτάκτως
ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή αίτηµα τριών (3) του-
λάχιστον µελών της. Τα µέλη προσκαλούνται από τον Πρόεδρο
µε οποιονδήποτε πρόσφορο τρόπο και η πρόσκληση περιλαµβά-
νει τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Η Επιτροπή δύναται να
συνεδριάζει και µέσω τηλεδιάσκεψης.

2. Η Επιτροπή βρίσκεται σε απαρτία εφόσον παρίσταται η από-
λυτη πλειοψηφία των µελών της και µεταξύ των παρόντων µελών
περιλαµβάνεται ο Πρόεδρος ή ο Αντιπρόεδρος.

3. Οι αποφάσεις της Επιτροπής λαµβάνονται µε πλειοψηφία
των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η
ψήφος του Προέδρου.

Άρθρο 34
Εκθέσεις

Η Επιτροπή υποβάλλει, έως το τέλος Φεβρουαρίου κάθε
έτους, έκθεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλής
και στους αρχηγούς των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στη
Βουλή και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Η έκθεση του προηγού-
µενου εδαφίου συζητείται σε κοινή συνεδρίαση της Ειδικής Μό-
νιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας και της Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου της Βουλής των Ελλήνων, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στον Κανονισµό της. Η Επιτροπή µπορεί να υποβάλλει
εκθέσεις και κατά τη διάρκεια του έτους.

Άρθρο 35
Πρόσκληση επιστηµόνων και σύναψη συµβάσεων 

1. Η Επιτροπή µπορεί να προσκαλεί υπηρεσιακούς παράγον-
τες και επιστήµονες εγνωσµένου κύρους από την Ελλάδα ή την
αλλοδαπή για την εξέταση εξειδικευµένων θεµάτων σχετικών µε
το αντικείµενό της, ορίζοντας το θέµα για το οποίο καλούνται να
εκθέσουν τις απόψεις τους.

2. Η Επιτροπή µπορεί να συνάπτει στο όνοµά της συµβάσεις
µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευνητικά πανεπιστηµιακά
ινστιτούτα και ερευνητικά ιδρύµατα, ειδικούς επιστήµονες ή τε-
χνικούς µε ειδικές γνώσεις και εµπειρία ή επιστηµονικές οµάδες
εργασίας, για την εκτέλεση έργων ή την εκπόνηση µελετών που
υποβάλλονται στην Επιτροπή και µπορούν να δηµοσιοποιούνται
µε απόφασή της.

Άρθρο 36
Παροχή συνδροµής από δηµόσιους 

και ιδιωτικούς φορείς

Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η Επιτροπή µπορεί να
ζητεί από τις δηµόσιες υπηρεσίες και άλλους φορείς του δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα,  καθώς και από ιδιώτες κάθε πληροφο-
ρία, έγγραφο ή οποιοδήποτε σχετικό στοιχείο. 

Άρθρο 37
Προσωπικό

1. Συστήνονται τρεις (3) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσω-
πικού, κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν.
1943/1991 (Α’ 50), µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρ-
κειας τεσσάρων (4) ετών. Η πλήρωση των θέσεων πραγµατοποι-
είται ύστερα από δηµόσια πρόσκληση της Επιτροπής για
υποβολή υποψηφιοτήτων. Η επιλογή µεταξύ των υποψηφίων γί-
νεται σύµφωνα µε τα άρθρα 31 έως 35 του ν. 4765/2021 (Α’ 6).
Οι συµβάσεις της παρούσας µπορούν να ανανεώνονται για ίσο
χρονικό διάστηµα κάθε φορά µετά από αξιολόγηση, που διενερ-
γείται από Επιτροπή στην οποία συµµετέχουν τρία (3) µέλη της
Επιτροπής που ορίζονται από τον Πρόεδρό της.

2. Συστήνονται µία (1) θέση Γραµµατέα και τρεις (3) θέσεις
γραµµατειακής και τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής µονίµων
ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλ-
λήλων.

3. Η πλήρωση των θέσεων των παρ. 1 και 2 µπορεί να γίνει και
µε απόσπαση µονίµων ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου υπαλλήλων των φορέων της περ. (α) της παρ.
1 του άρθρου 14 του                    ν. 4270/2014 (Α’ 143).

Άρθρο 38
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Γ’

1. Με απόφαση του Πρωθυπουργού, η οποία εκδίδεται ύστερα
από γνώµη της Επιτροπής, θεσπίζεται ο Κανονισµός Λειτουργίας
της Επιτροπής. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µετά από γνώµη
της Επιτροπής, µπορεί να καθορίζεται αποζηµίωση του Προ-
έδρου, του Αντιπροέδρου και των µελών της Επιτροπής, κατά
παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί αµοιβής ή αποζηµίω-
σης λόγω συµµετοχής σε συµβούλια και επιτροπές του δηµόσιου
τοµέα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι
αποδοχές του επιστηµονικού προσωπικού της Επιτροπής, κατά
παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί αποδοχών ειδικού
επιστηµονικού προσωπικού. 

4. α) Με διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών
Οικονοµικών και Εσωτερικών, ρυθµίζονται: αα) Η κατά κατηγο-
ρία, κλάδο και ειδικότητα κατανοµή των θέσεων του άρθρου 37,
καθώς και τα θέµατα οργανωτικής διάρθρωσης της γραµµατείας
και τεχνικής υποστήριξης της Επιτροπής, αβ) η διαδικασία πλή-
ρωσης των θέσεων αυτών, και αγ) κάθε θέµα που αφορά στην
υπηρεσιακή κατάσταση αυτού του προσωπικού. β) Ως την έκ-
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δοση του διατάγµατος του προηγούµενου εδαφίου, η Επιτροπή
επιτρέπεται να απασχολεί στις θέσεις επιστηµονικού και διοικη-
τικού προσωπικού, δηµοσίους υπαλλήλους ή µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου υπαλλήλους των φορέων του
δηµοσίου τοµέα της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), µε απόσπαση, που διενεργείται, κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση του
Πρωθυπουργού και του αρµόδιου οργάνου του υπουργείου προ-
έλευσης του αποσπώµενου υπαλλήλου.

Άρθρο 39
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις Μέρους Γ’

1. Η Επιτροπή καθίσταται καθολικός διάδοχος της Εθνικής
Επιτροπής Βιοηθικής που είχε συσταθεί µε τον         ν. 2667/1998
(Α’ 281). Προσωπικό που υπηρετεί κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου στην  Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής εντάσσεται µε
την ίδια σχέση εργασίας στο προσωπικό της Εθνικής Επιτροπής
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής. 

2. Τα άρθρα 10 έως 18 του ν. 2667/1998 καταργούνται.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 40
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της ση-
µερινής συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.54’ λύεται η συνεδρίαση για την Πέµπτη
25 Φεβρουαρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση, κατόπιν αιτή-
µατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, σύµφωνα µε
το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής, µε αντικείµενο την
ενηµέρωση του Σώµατος για την ποιότητα της δηµοκρατίας και
του δηµοσίου διαλόγου, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διά-
ταξη. 
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

13. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΡΑ ΤΩ

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΩ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

10. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 


